
 

ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 1/2017 
Caràcter: ordinària  
Data: 26 de gener de 2017 
Horari: de 10.05 a 14.20 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (SOMPALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOMPALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOMPALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOMPALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOMPALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Cap del Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
 



 

 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
01. Esborrany actes sessió ordinària 22 desembre i extraordinària 30 desembre 2016 
 
02. Donar compte seguiment execució acords Plens 22 i 30 de desembre 2016 
 
03. Donar compte inscripció al Registre de Convenis desembre 2016 
 
04. Donar compte de la relació de decrets des del 17 de desembre de 2016 al 18 de gener de 2017 
 
05. Donar compte de les condolences de varis ajuntaments per la mort de la Sra. Celia Navarro Miguel 
 
06. Assabentar-se del veredicte sentència 1984/2016 Sala contenciosa admtva del TSJIB procediment 
616/06 
 
07. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. 
 
08. Aprovació del Compte General 2015 
 
09. Autoritzar a l'Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram SA la subscripció de diverses operacions 
d'endeutament a llarg termini 
 
10. Aprovar inicialment la Modificació del PGOU a l’àmbit del turó de Can Tàpera. PA08/0012. 01PRAI244. 
 
11. Aprovar inicialment la Modificació del PERI de El Terreno, a l’ àmbit de Natzaret. PB16/0001. 01PRAI243 
 
12. Aprovar definitivament Estudi detall C/ Vicenç Joan Rosselló, 2-10 
 
13. Denegació aprovació inicial del projecte Estudi detall Cami de Son Rapinya, 8 
 
14. Modificació acord composició Comissió Centre Històric 
 
15. Aprovació definitiva de l'Ordenança municipal de neteja, rebuigs i residus sòlids urbans. 
 
16. Acord de compromís per a la gestió FEDER d'Entitat Local DUSI 
 
22. Grup PP derogació Ordenança Reguladora Preu Públic 
 
FOD 1.  Aprovació moratòria aplicació art. 20.6 capital VI Ordenança Reguladora Preu Públic 
 
21. Grup PP regulació lloguer vacacional 
 
17. SOBRE LA TAULA. Grup C's inclusió de la Federació de Veïns de Palma en els òrgans d’administració de 
les empreses públiques i organismes municipals 
 
18. Grup PP reglamentació Consulta popular 
 



 

20. Grup C's dotació urgent personal oficina Defensora de la Ciutadania 
 
27. Grup PP vandalisme i brutícia al Camp Redó 
 
32. Grup C's instal·lació de banys públics 
 
24. Grup PP millora aturades autobús Secar de la Real i Establiments 
 
26. Grup PP camí per als vianants Secar de la Real 
 
19. Grup C's Festa de l'Estendard 
 
28. Grup PP actuacions a Sant Jordi 
 
30. Grup C's formació funcionaris control renous, inspeccions y projecte Smart City 
 
23. Grup C's compliment interlocutòria judicial estacionament taxis Mirador de la Seu 
 
25. Grup PP compliment interlocutòria judicial 299_2016 
 
29. Grup PP protecció de la murada de Palma 
 
31. Grup C's parades adaptades per les galeres 
 
33. Donar compte de l'informe d'objecció 128P 2016, pròrroga extraordinària 
 
34. Donar compte informe reparo 209/2016, pròrroga extraordinària PRISE 
 
35. Donar compte informe reparo 214/2016, pròrroga extraordinària contracte servei municipal mejar a 
domicili 
 
36. Grup PP relativa a apertura de Bellver 
 
FOD 2. Grup C’s, seguiment de les proposicions aprovades al Ple 
 
FOD 3. Moció C’s millora del sistema de gestió a l’Àrea d’Urbanisme 
 
FOD 4. Acord de fiscalització prèvia limitada 
 
FOD 5. Moció C's relativa a impost de turisme sostenible 
 

PRECS I PREGUNTES  
 
 
1. SECRETARIA 
 
01. Esborrany actes sessió ordinària 22 desembre i extraordinària 30 desembre 2016 
 



 

Es proposa: 
 
"Únic.- Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 26 de gener de 2017,  per si escau, l’aprovació de 
l’esborrany de les actes de la sessió ordinària de dia 22 de desembre i de la sessió extraordinària de dia 30 
de desembre de 2016." 
 
S’aprovat per unanimitat 
 
02. Donar compte seguiment execució acords Plens 22 i 30 de desembre 2016 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats corresponents al 
Ple ordinari de 22 de desembre de 2016 i del Ple extraordinari de 30 de desembre de 2016 de l’Ajuntament".  
 
03. Donar compte inscripció al Registre de Convenis desembre 2016 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 26 de gener de 2017, el conveni rebut per a la seva inscripció al 
Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes de desembre de 2016, amb el 
corresponent número de registre: 
 
1541 Conveni entre l’Ajuntament de Palma i EMAYA per col·laborar en la declaració d’incobrables dels 
serveis d’EMAYA i persones usuàries dels serveis de Benestar Social. (24.11.2016)". 
 
3. PART RESOLUTIVA 
3.1. PROPOSTES DE BATLIA 
 
04. Donar compte de la relació de decrets des del 17 de desembre de 2016 al 18 de gener de 2017 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les resolucions de presidents i gerents 
dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal LLibre de Decrets, a 
http:/empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#, des del dia 17 de desembre al 18 de gener de 2017" 
 
05. Donar compte de les condolences de varis ajuntaments per la mort de la Sra. Celia Navarro Miguel 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament de les condolences expressadespels ajuntaments de Màlaga,  
Villena, Alcarràs, Valladolid, Sevilla i Concello de Becerreá, per la mort de la Sra. Celia Navarro Miguel a mans 
del seu marit el passat 16 de novembre de 2016" 
 
3.2. PROPOSTES DE LA JUNTA DE GOVERN, DELS SEUS MEMBRES I DELS/DE ALTRES REGIDORS/RES AMB 
RESPONSABILITAT DE GOVERN 
 



 

 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES (No altera l’ordre del dia) 
 
- ASSOCIACIÓ COMERÇ DE LA PIMEM (G-07060395) 
Punt 15 (Antoni Sampol) 
 
Sr. Sampol, representant de l’Associació de Comerç de la PIMEM: 
 
“Excel·lentíssim senyor, senyores i senyors regidors. Des de la Patronal PIMEM agraïm a l’ajuntament de Palma, 
aquesta oportunitat de manifestar-nos en respecte al punt 15 que fa referència a l’aprovació de l’ordenança per l’ús de 
borses al comerç local que siguin no contaminants. És  aquesta una mesura per optimitzar els recursos de tractament 
de residus, per protegir i cuidar el nostre ecosistema, per conscienciar als ciutadans de la necessitat de cuidar del 
nostre entorn, si més hem dit mediambiental, també el nostre entorn urbà, les nostres platges, els nostres jardins, i de 
tot PIMEM vol participar. Ens sentim en part responsables  de l’èxit d’aquest projecte tant ambiciós i tan en sintonia 
amb la consciència de tot el Parlament Europeu. Però ha estat precisament que hem recaptat en la directiva 94/62 de 
la Comunitat Europea, per fer un seguiment de les mesures que inclouen l’aplicació d’aquesta Ordenança i de les quals 
algunes ens preocupen per les accions que se dirimeixen tan contundents contra el petit comerç, entorn de terminis, 
multes i sancions; que ens hem adonat que aquesta normativa ordena als Estats Membres, a l’article 11, a fer un ús 
d’instruments econòmics en qualsevol cas proporcionats i no discriminatoris. En aquest cas ens sentim discriminats per 
què no s’han mesurat els nostres recursos econòmics per fer front a l’adaptació d’aquesta Ordenança com petits 
comerços que som, tant en temps com en sancions econòmiques. L’article 19 de la normativa parla d’una reducció 
sostenible i en progressió fins el 31 de desembre de l’any 2025. I vostès ja ens volen clavar la primera multa per la 
primera borsa de plàstic que s’entregui a partir de dia 1 de gener de 2018. Això no és proporcionat. L’esperit de la 
normativa europea transmet en tot moment el consens entre l’administració pública i tots els sectors afectats. Així 
doncs anem a fer feina i des de PIMEM, us portem propostes: 1. Incentivar al canvi dels estocs de borses al més breu 
termini de temps i dins aquest any 2017 amb subvencions contundents i accessibles, diguem-li un Pla renove. 2. Iniciar 
la investigació de l’ús de plàstics oxodegradables, i ho dic amb la consciència del risc que pot ocasionar pel medi  
ambient aquesta mesura. Però podria ser que aquests additius  restessin dificultats tant pràctiques com econòmiques 
al reciclat d’aquestes bosses, en comptes de les baixes taxes de reciclat actual, i això és invertir en investigació, 
innovació i desenvolupament  i que se podria exportar a altres comunitats. Per què  la Comunitat Europea especifica 
que el plàstic no es retirarà del mercat i l’ús d’aquest plàstic, tot assegurant l’èxit d’aquesta investigació, rebaixaria els 
esforços econòmics dels comerços a un increment del 5%, molt allunyat del increment del 400%, que suposarà al 
comerç el canvi a bosses de paper o teixit. 3. D’acord amb l’activació de l’Ordenança dia 1 de gener de 2018, abans de 
sancions, que sigui amb una adopció de mesures progressives, suggerides per la Directiva europea i que comenci amb 
la prohibició de l’entrega gratuïta d’aquestes borses pel comerç. La bossa té un preu i el mitjà i les mitjanes empreses i 
grans superfícies, ja estan emprant aquest mètode. 4. Dedicar una partida pressupostaria a pagar a la industria de 
fabricants i distribuïdors els costos de la producció d’una primera partida de la nova demanda. En definitiva, ens 
il·lusiona ser al cap davant d’una mesura tan dirigida a la conservació del medi ambient i a la protecció dels nostres 
recursos naturals que són fonamentals amb la nostra condició d’insularitat. Convertir-nos en exemple d’altres 
comunitats. Però demanem que no sigui a costa del nostre teixit empresarial que afecta els nostres petits comerços. 
Moltes gràcies”. 

 
SERVEIS JURÍDICS 
 
06. Assabentar-se del veredicte sentència 1984/2016 Sala contenciosa admtva del TSJIB procediment 
616/06 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"L’Ajuntament de Palma s’assabenta de la sentència núm. 1984/16 de data 26 de juliol de 2016 dictada per 
la Sala contencioso-administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears en el procediment 



 

núm. 616/06, interposat per LA SIRENITA 10 SL:, contra Acord del Consell de Mallorca de data 05-06-06, 
d’aprovació de la modificació puntual del PGOU, relativa a la implantació d’un sistema general 
d’equipament sanitari supramunicipal denominat Son Dureta II, a la finca de Son Espases, pel qual es declara 
que no escau al recurs. 
 
Contra  l’esmentada sentència va ser interposat recurs de cassació, davant el Tribunal Suprem, on 
mitjançant acte de data 24 d’octubre de 2016, es declara que no escau a l'incident de nul•litat. 
 
Aquesta Junta de Govern com a responsable de la seva execució, acusa rebut de la sentència i disposa que el 
departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a l’efectivitat  d’allò que ha resolt el poder 
judicial" 
 
COMISSIÓ DE COMPTES ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
07. Reconeixement de deute a l'empresa EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. 
 
Es proposa: 
 
"Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. 
L’esmentat deute correspon factura pel consum d’aigua mitjançant fonts refredadores a dependències 
municipals corresponent al mes de novembre. Vist que, en aquests moments, la nova licitació està en fase 
d’adjudicació i que el contracte antic ha finalitzat es fa necessari tramitar-la com un reconeixement de 
deute. L’import a reconèixer és el següent: 
 
PARTIDA 06.92000.22199 
PROVEÏDOR: EDEN SPRINGS ESPAÑA S.A.U. CIF A-62247879. C/Motores, 344. 08908 L’Hospitalet de 
Llobregat (BARCELONA). Arx. 31. 
CONCEPTE: Suministrament aigua mitjançant fonts refredadores a dependències municipals. Factura 
75/03358572 de 30 de novembre de 2016. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 2.830,08’-euros" 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
08. Aprovació del Compte General 2015 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER I ÚNIC. – Aprovar el COMPTE GENERAL del 2015, integrat, tal com preveu l´art. 209.1 de la Llei 
39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals, segons la redacció donada en el Text Refós aprovat per Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març,  per: 
 
a) El de la pròpia Entitat Local. 
 
b) El dels Organismes Autònoms: 



 

- Patronat Municipal de l’Habitatge 
- Institut Municipal d´Esports 
- Patronat Municipal d´Escoles d´Infants 
- Institut Municipal d’Innovació 
- Institut Municipal d´Obres Viàries 
- Patronat Municipal de Reallotjament i Reinsericó Social. 
- PalmaActiva (Agència de desenvolupament local) 
 
c) El de les empreses de capital íntegrament municipal i d’acord amb el vigent Pla de         

Comptabilitat. 
 
- Empresa  Municipal de Transport públic (EMT) 
- Empresa Funerària Municipal (EFMSA) 
- Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA) 
-  Societat Municipal d’Aparcaments de Palma S.A. (SMAP) 
 
Els comptes i estats a que es refereixen les lletres a) i b) anteriorment assenyalades reflecteixen la situació 
econòmico-financera i patrimonial, els resultats econòmico-patrimonials i l’execució i liquidació dels 
pressuposts (art. 209.2 de la Llei 39/1988, segons la redacció donada en el Text Refós aprovat per Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5de març), i consten de les següents parts presentades d´acord amb la 
Instrucció del Model Normal de Comptabilitat Local aprovada per O.M. de 23 de novembre de 2004: 
 
- Balanç de situació. 
- Compte de resultats econòmico-patrimonials. 
- Estat de Liquidació del Pressupost. 
- Memòria. 
 
També s’adjunten com a annex (documentació complementària) del Compte General 2015, els 
Comptesanuals dels següents  Consorcis i Fundacions participats per l’Ajuntament de Palma, així com de les 
empreses participades per l’Ajuntament: 
 
- Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca 
- Consorci Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma 
- Consorci RIBA 
- Fundació Casals d’Art i Espais Expositius de Palma 
- Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 
- Palau de Congressos dePalma S.A. 
- Mercados Centrales de Abastecimiento de Palma de Mallorca S.A. (Mercapalma)". 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
09. Autoritzar a l'Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram SA la subscripció de diverses operacions 
d'endeutament a llarg termini 
 
Es proposa: 



 

 
"PRIMER.- Autoritzar, en compliment de l’article 54 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, l’Empresa Municipal d’Aigües i 
Clavegueram, S.A. (EMAYA), perquè subscrigui diverses operació d’endeutament a llarg termini per import 
de 18.000.000 € (devuit milions d’euros) amb diverses entitats financeres, amb les següents condicions: 
1.Tipus d’interès: 
a) Fix: màxim 1,55 % anual 
b) Variable: Euríbor + màxim de l’1,13 % 
2. Termini: entre 8 i 10 anys 
3. Sense comissions d’obertura ni de cancel·lació anticipada 
 
SEGON.- Facultar la Sra. Imma Mayol Beltrán, gerent d’EMAYA perquè pugui subscriure la documentació 
pública o privada necessària per dur a termeles operacions en tots els seus tràmits". 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C's) 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
10. Aprovar inicialment la Modificació del PGOU a l’àmbit del turó de Can Tàpera. PA08/0012. 01PRAI244. 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltíssimes gràcies. Bé jo crec que estam parlant d’una gran notícia per la ciutat, que és la protecció del bosc i del 
turó de Can Tàpera. Crec que era en el 2007, quan va haver-hi una moció d’aquest Plenari, que se va aprovar, i que 
instava a l’Equip de Govern, a protegir aquest bosc i aquest turó de Can Tàpera. Llavors nosaltres, una vegada va entrar 
aquest Equip de Govern, varem suspendre un any les llicències, per estudiar en profunditat aquest àmbit. Finalment i 
després d’un any i veient que les empreses promotores, no havien promogut la urbanització, tenim el dret legal a 
poder fer lo que hem fet, que ha estat una requalificació. En el final, aquest Ajuntament protegeix 34.000 m2 de bosc. 
Ho protegeix legalment i a més no haurem de pagar cap tipus d’indemnització. Crec que estam davant d’una gran 
notícia, crec que hem preservat un dels pulmons verds de la ciutat, i d’aquí 15, 20, 30, 40 anys, el bosc de Can Tàpera 
seguirà essent el bosc de Can Tàpera, i no una urbanització de 300 pisos. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí,  nosaltres en aquest sentit volem, ens agradaria donar l’enhorabona per aquest motiu. Nosaltres estem totalment 
d’acord en que el bosc de Can Tàpera s’ha de protegir. Que la protecció d’aquest bosc, i que no se facin allà les 300 
vivendes que estaien programades, és una gran notícia. Amb això estam d’acord. I lo únic, lo únic que ens preocupa, és 
la darrera part de la seva intervenció, el tema de la indemnització. Tots sabem que bé, la legislació diu unes coses, i 
després els Tribunals decideixen unes altres. I a nosaltres el tema que ens preocupa, és, són unes declaracions que 
vostè va fer quan va anunciar aquesta mesura. I aquestes declaracions deia, bé, això no generarà cap tipus 
d’indemnització, perquè el promotor era el Grup Drac. Clar, el Grup Drac eren moltes empreses, n’hi ha que s’han 
dissoltes i n’hi ha que no s’han dissoltes. Jo no sé si vostè sap en concret quina és la societat propietària d’aquests 
terrenys, no sé si sap vostè quina és la situació jurídica d’aquesta societat, si és una societat dissolta o si és una societat 
que està en actiu. I no sé si sap si té intenció el promotor, d’exercitar els seus drets, a intentar al menys reclamar una 
indemnització, per lo que és una modificació d’un sòl en el qual ell confiava poder construir, i pel qual va fer un 
projecte. Clar, nosaltres volem evidentment que això sigui un bosc, però ens preocupen les indemnitzacions que es 
puguin reclamar,  perquè aquest Ajuntament, ja està suficientment endeutat en pago d’indemnitzacions per 



 

expropiacions i altres qüestions, i ens preocupa que aquest endeutament sigui creixent, i ens preocupa que per culpa 
d’aquest endeutament, després no es puguin fer altres inversions, no es puguin dur a terme polítiques socials, i no es 
puguin fer moltes coses que la ciutadania de Palma realment ha de menester. No ens podem, no ens podem embarcar 
més, des del nostre punt de vista, l’Ajuntament ja està suficientment embarcar, i creiem que polítiques que s’han dut a 
terme anteriorment també, han contribuït de forma notable, a que hi hagi aquest deute, i per tant, en fi, en poques 
paraules, estam d’acord amb el tema de la requalificació, sempre i quant no suposi cap risc, però cap risc vol dir, risc 
zero. I volem sabre, ens agradaria sabre si vostè té coneixement i sap si efectivament si aquest risc el correm o no, en 
el sentit de sabre si sap vostè quins són els propietaris, i lo que volen fer. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Hoy se está llevando adelante un acuerdo por unanimidad de este Pleno, de todo el Consistorio del 
2009. Y el aparcamiento que se va a realizar es una petición que podríamos llamar histórica, por parte de todos los 
vecinos de la zona. Nosotros nos abstendremos, pero creemos que esto efectivamente responde a las necesidades de 
la zona. Posiblemente nosotros lo hubiéramos hecho distinto, pero sí creemos que ahí se tenía que intervenir para 
proteger, y que se tenía que intervenir para dotar un aparcamiento.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí. El bosc de Can Tàpera té dos propietaris, un Drac, la família Grande, i l’altre BMN Sa Nostra. Concretament a Drac 
se li lleva me sembla que són 14.000 m

2
 d’edificabilitat, i a BMN se li lleva un total de 18.000 m

2
 d’edificabilitat. Com 

vostè sap, jo no som el jurista d’aquest Ajuntament, som el regidor d’Urbanisme d’un Equip de Govern que mira el 
interès general. El interès general diu que és clau poder preservar aquest bosc. Després nosaltres lo que demanem són 
informes jurídics que ens donin cobertura en això. Llavors, tenim els informes del tècnics d’Urbanisme, que ens diuen 
que si en un termini legal les empreses promotores, no donen o no tenen la iniciativa de tramitar aquesta urbanització, 
llavors l’Ajuntament té la potestat de poder fer aquesta operació urbanística. I a més li he de dir que aquesta proposta, 
casi, casi ni va esser nostra, va esser una proposta de la Comissió Balear de Medi Ambient, que també ens va comentar 
aquesta qüestió. Els informes jurídics hi són, i com Ajuntament nosaltres no som submisos a empreses que ens puguin 
demandar, per defensar els seus interessos, som submisos a la legalitat, i som submisos al interès general, i som 
submisos sobretot a que la ciutat tingui un bosc i no tingui una urbanització d’aquestes característiques. Hi ha els 
informes jurídics, hi ha tota la documentació corresponent, i hem pres aquesta decisió, acord a la Llei. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar inicialment la  Modificació del PGOU a l’àmbit del turó de Can Tàpera redactada pels serveis 
tècnics de Planejament, amb data d’entrada al servei jurídic de Planejament el 2-12-16, i número 614, signat 
electrònicament en data 2-12-16 per l’arquitecte de Planejament; i la documentació econòmica amb 
entrada el 7-12-16 i amb número 615, signat electrònicament en data 15-12-16 per l’arquitecte del Servei de 
Valoracions. Aprovació que procedeix vista la tramitació que s’ha dut a terme  i els informes que obren  a 
l’expedient, ja esmentats a la part expositiva del present acord. 
Consta al projecte que són objectius d’aquesta modificació: 
- Protegir el màxim del bosc de Can Tàpera, protegint la seva topografia i el seu paisatge original com són les 
masses boscoses i la zona del torrent. 
- Amb aquesta finalitat, classificar gran part de l’àmbit de la UE/14-06 delPGOU vigent com a sòl rústic, ja 
que té les mateixes característiques que altres àrees classificades actualment com a sòl rústic. 
- Previsió d’un sòl destinat a aparcament públic per tal de cobrir les mancances del barri, a obtenir per 
expropiació. 
- Mantenir la classificació com a sòl urbà del SGEC/AS 14-01-E i disminuir els paràmetres edificadors 
d’aquest sistema. Permetre la conservació de l’edificació existent i possibilitar petites ampliacions. 
- Augmentar les mesures de protecció del bosc de Ca’nTapera en el sòl classificat actualment com a rústic. 
 



 

2. Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB,  anunci a un 
dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica de l’ajuntament. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, quedant suspesos els 
terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i determinants. Particularment se 
sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe: 
- al Consell Consultiu, vist el que disposa l’article 59 de la LOUS. 
- al Consell Insular de Mallorca, vist el que disposa la Llei de Capitalitat; 
- a la Direcció General de Recursos Hídrics, per ser un àmbit  que afecta al domini públic hidràulic, zona de 
servitud o zona de policia d’un torrent; 
- a Mobilitat de l’ajuntament, per ser un àmbit amb problemes d’aparcament manifestats a llarg de 
l’expedient;  
- a Emergències i 
- a Intervenció municipal,  tota vegada que la present modificaciósuposa una despesa per haver-se 
d’afrontar una expropiació (s’haurà d’adjuntar en la petició l’informe de sostenibilitateconòmica realitzada 
pel Servei de Valoracions). 
 
4. Assenyalar com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determinal’article 50 de la LOUS, 
l'àmbit d'aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent planejament. 
 
5. Comunicarel present acord  a l’oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis que es puguin trobar 
afectats (Informació Urbanística, Gestió Urbanística, Llicencies d’obres).   
 
6. Notificar el present acord als propietaris afectats". 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i SOM Palma), 3 abstencions (PP) i 1 vot en contra (C's). 
 
Aprovat amb el quòrum de la majoria absoluta per  16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions 
(PP i C's) 
 
11. Aprovar inicialment la Modificació del PERI de El Terreno, a l’ àmbit de Natzaret. PB16/0001. 
01PRAI243 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, vostès saben que significa els jardins de Natzaret per la ciutat, i concretament pel Terreno, i concretament també 
pel Passeig Marítim. Aquests jardins Natzaret, en general es propietat del Bisbat de Mallorca, i concretament el Bisbat 
de Mallorca, tenia possibilitats de fer una urbanització de dos finques de pisos, una de sis pisos i una de quatre pisos. 
Aquesta mida d’urbanització i de construcció, evidentment desfigurava una de les barriades que en certa manera 
aquests 4 anys i amb el tema del projecte europeu, volem rehabilitar, com és el Terreno. És la mateixa situació, el 
propietari no havia promogut la urbanització, i l’Ajuntament tenia la potestat de poder transformar aquesta 
urbanització i minimitzar-la, perquè es pugui adaptar a la tipologia del Terreno. Llavors, lo que hem fet és reduir la 
edificabilitat. On hi havia una promoció de sis pisos, bé on hi havia dos blocs, un de sis pisos i un de quatre pisos, ara hi 
haurà dos blocs de tres pisos. Amb aquesta mesura, igual que amb el bosc de Can Tàpera, preservem un dels espais 
més emblemàtics de la ciutat, que són els jardins de Natzaret. No som submisos als interessos de qualsevol promotor, 
som submisos al interès general, som submisos al model de ciutat, i som submisos a que no se desfigurin més, barris 
com el Terreno. Tenim els informes jurídics corresponents, tenim, els tècnics han signat aquesta qüestió, i ho hem tirat 



 

endavant, perquè considerem que volem tenir un urbanisme en aquesta ciutat, que cuidi de la ciutat, i que no la 
destrueixi. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí. Sr. Noguera, miri, jo li volia dir, realment no era, no és qüestió de debat el tema, de si estam d’acord o no en la 
protecció dels jardins de Natzaret, ja li anticipo que nosaltres estam d’acord en la protecció dels jardins de Natzaret. 
Crec que és important dur a terme aquesta protecció. Ara bé, quan va dur vostè ja aquest tema, varis Plens anteriors, 
varem xerrar de que, li vaig demanar que per favor tingués en compte la opinió de la Fundació Natzaret, perquè són els 
propietaris dels terrenys. Nosaltres considerem que quan és una qüestió d’interès públic, com aquesta, no és 
necessari, o sigui, no és preceptiu, la Llei no diu que vostè hagi d’anar consultant a tothom que es vol fer amb els 
terrenys. A demés, és una qüestió, crec que estam tots d’acord, és una qüestió d’interès general. Però la Fundació 
Natzaret és una Fundació que dur a terme tasques socials, i és una Fundació que els terrenys en part són la seva 
guardiola, per si qualque dia han de tenir un de nou i han de menester recursos, tenen uns terrenys on fins ara es 
podia edificar. Clar, jo he fet la feina que vostè no ha fet, jo he xerrat amb Natzaret, i els hi he demanat. Que trobeu 
d’això? I en Guiem Cladera, el director de Natzaret me va dir, bé, no tenim inconvenient. Com que ells no tenen 
inconvenient, nosaltres ens abstindrem, estam d’acord, però trobem que les formes no són les adequades. Si això fos 
el propietari d’antes, jo no li diria res, escolti, requalifiqui. Però estam xerrant d’una Fundació que es dedica a 
qüestions socials, i a la protecció dels menors. I crec que l’Ajuntament de Palma, com a mínim, hauria d’haver collit el 
telèfon, hauria d’haver cridat, i els hauria d’haver dit, que vos pareix que vos reduïm l’edificabilitat dels nostres 
terrenys. Crec que és important. gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo seré molt breu, nosaltres sempre hem recolzat tot lo que sigui interès general, sempre. Jo, la 
veritat és que estic un poc cansada de discursos buits, de la paraula submissió, però en el final quan és interès general, 
tots ens posem d’acord. Sí que és vera que jo vull xerrar de les formes, un poc en la línea que deia el Sr. Pedro Ribas. 
Les formes són importants sempre en la vida, en política, i en tots els àmbits de la vida. No hagués costat res, que 
haguessin collit el telèfon, els haguessin cridat, els haguessin dit si podien venir, que el Sr. Toni Noguera els hagués 
donat hora, els ho hagués dit, i al manco no s’han haguessin hagut d’assabentar d’aquesta manera. Jo sí que ho vaig 
fer, tot d’una, quan es va plantejar aquest tema, vaig cridar, vaig demanar l’opinió, varen dir que no tenen res a dir, i 
nosaltres creiem que s’havia de fer. Però sempre les formes no són les adequades, i la veritat, que el Govern de la 
gent, sempre vulgui fer les coses sense la gent, no és lo adequat Sr. Noguera, no ho és.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, Sra. Durán, si vostès governessin aquesta legislatura, tindríem una urbanització Natzaret com la copa d’un pi i el 
bosc de Can Tàpera construït amb una urbanització com la copa d’un pi. No me doni lliçons a jo d’urbanisme i d’interès 
general, perquè sincerament. Perquè estic segur, perquè conec la vostra petjada urbanística en aquesta ciutat, i els 
desastres que han fet sincerament. Ara m’ha de venir a donar lliçons d’interès general. Ja està, simplement. No, no, 
evidentment no s’ha fet perquè nosaltres estam governant, si vostès estassin governant, evidentment el bosc de 
Natzaret seria un bosquet amb una gran urbanització, i això. No, ens coneixem, ens coneixem, ens coneixem. En 
relació a Ciutadans, nosaltres amb aquest procés, hem anat parlant, hem tingut qualque reunió, amb qualcú membre i 
que ja no és membre, bé, diversa gent relacionada amb la Fundació Natzaret, i concretament també a la Fundació de 
Natzaret, hi havia disparitat d’opinions en relació en aquesta qüestió. Nosaltres hem optat per el interès general, i 
sobretot per el interès general del barri, que es veia, bé, es veia greument afectat per aquesta promoció. Jo li puc dir 
que hi ha hagut contactes, però també li puc dir que no hi havia una unanimitat amb els contactes que hem fet, sobre 
aquesta qüestió. Hi havia gent amb un talant més proteccionista, i hi havia gent que no ho era tant. Però sincerament 
hi ha vegades a la vida que un ha de prendre decisions i nosaltres entenem que aquesta decisió és la millor per la 
ciutat. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 



 

 
"1. Aprovar inicialment la  Modificació del PERI de El Terreno, a l’ àmbit de Natzaret,  redactada pels serveis 
tècnics de Planejament, amb data d’ entrada al servei jurídic de Planejament 13/12/16, i número 617; vista 
la tramitació que s’ha dut  a terme  i els informes que obren  a l’ expedient, ja esmentats a la part expositiva 
del present acord. 
Prèviament a l’ aprovació definitiva, s’ haurà d’ obtenir informe favorable de la Direcció General d’ Aviació 
Civil.  
 
2. Sotmetre el projectea informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB, anunci a un 
dels diaris de major circulació de la província,al tauler d’edictes municipal i a l’adreça o al punt d’accés 
electrònic corresponent. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, quedant suspesos els 
terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i determinants. Particularment es 
sol·licitarà, abans de l’ aprovació definitiva, informe al Consell InsulardeMallorca. 
 
4. Assenyalar com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 50 de la LOUS, 
l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent planejament. 
 
5. Comunicar el present acord  a l’ Oficina deRevisió del PGOU i a la resta de Serveis que es puguin trobar 
afectats. 
 
6. Notificar el present acord a la Fundació Nazaret". 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i SOM Palma)i 4 abstencions (PP i C's). 
 
Aprovat amb el quòrum de majoria absoluta per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP 
i C's) 
 
12. Aprovar definitivament Estudi detall C/ Vicenç Joan Rosselló, 2-10 
 
Es proposa: 
 
"1er.- Aprovar definitivament l´Estudi de Detall per instal·lació d’un ascensor al C/ Vicenç Joan Rosselló 2-10, 
TermeMunicipal de Palma (Text Refòs amb entrada al Servei Juridic Administratiu de Planejament de 31-8-
2016 núm. 411 Entrada enel Registre General de l’Ajuntament de 22-8-2016), aprovat per la Comunitat de 
Propietaris C/ Vicenç Joan  Rosselló, i redactat perl’Arquitecte Juan José March Roca, i  aprovat inicialment 
per la  Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 27-7-2016, atès el resultat de la informació pública, 
 
2n.- Notificar el present acord a la promotora.. 
 
3r.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda aixecada la suspensió 
de l'atorgament de llicències a les àreesdel territori objecte d'aquest acord. 
 
4rt. Assabentar del present acord en el termini de quinze dies al Consell Insular de Mallorcaaixi com a l´Arxiu 
d´Urbanisme de les Illes Balears (Govern de les Illes Bbalears) amb un exemplar complet del presentEstudi 
de Detall i degudament diligenciat, de conformitat al que disposen l´art. 72 de la Llei 23/2006 de Capitalitat 



 

de Palma de Mallorca i l´art. 168 del Reglament de la Llei balear 2/2014 d´Ordenació i Ús del Sòl per l´illa de 
Mallorca." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i SOM Palma) i 4 abstencions (PP iC's). 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
13. Denegació aprovació inicial del projecte Estudi detall Cami de Son Rapinya, 8 
 
Es proposa: 
 
"1r.-Denegar  l’aprovació  inicial  del  projecte  d’Estudi  de  Detall per implantació d’una estació de servei al 
Camí de Son Rapinya 8, Terme Municipal de Palma,  presentat per la Sra. Rosa Maria Martin Rodríguez en 
representació de l’entitat “Cepsa Comercial Petroleo SA”,  i redactat per l’ Arquitecte Jaime Albiñana Andrés, 
en base als informes desfavorables del Servei jurídic de Planejament, de data 15 de novembre de 2016, i 
dels  Serveis Tècnics de Planejament, de data 23-11-2016, dels quals s’ adjunten còpies com Annex, i que, en 
síntesi,  assenyala que  l’Estudi de Detall no es pot referir a una  parcel·la que no s’han constituït legalment, 
sinó que s’ha de referir a tota la parcel·la existent abans de la seva divisió, quan es va concedir la llicència de 
nova construcció d’un  edifici comercial i d’ oficines al Camí de Son Rapinya, (acord del Consell de la gerència 
d’ urbanisme de 14/02/90); i  que l’edifici construït com a conseqüència de la llicència no s’ajusta a la 
llicència d’obres concedida superant paràmetres edificatoris, per la  qual cosa es trobaria fora d’ordenació 
d’acord amb l’article 68.2 b de la LOUS i, segons l’article 186.3 c) del Reglament de l’ esmentada Llei, en 
aquest supòsit no es poden autoritzar obres de novaplanta o ampliació dins de la parcel·la en la qual s’ubica 
l’edificació existent. 
  
2n.- Notificar el present acord al promotor. 
 
3er.- Comunicar el present acord al Departament d’ Obres i Qualitat de l’ Edificació." 
 
Dictaminat favorablement per laComissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i SOM Palma) i 4 abstencions (PP i C's). 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
14. Modificació acord composició Comissió Centre Històric 
 
Es proposa: 
 
"1.Modificar l’acord de l’Ajuntament Ple de data 26 de novembre de 2015 pel qual es va establir la 
composició de la Comissió del Centre Històric i Catàleg, i afegir un nou vocal amb veu i vot, un tècnic del 
Departament de  Patrimoni del Consell de Mallorca. Així la composició de la Comissió serà la següent: 
Presidència: El/la titular de  la Batlia 
Vicepresidència 1r:El/la titular de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne 
Vicepresidència 2a: El/la titular de l’Àrea delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política 
Lingüística 
Vocals amb veu i vot: 
-El/la coordinadora general de Cultura, Patrimoni i Memòria Històrica 



 

-El/la gerent coordinador general d’Urbanisme 
-El subgerent, director general d’Urbanisme, amb funcions de director tècnic d’Urbanisme 
-El/la regidor/a del Districte Centre i Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi 
-Un representant de la Unitat Tècnica del Centre Històric 
-L’Arqueòleg/a municipal 
-El/la cronista de la Ciutat 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics de l’edificació de les Illes Balears 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de Balears  
-Un/a representant del Col·legi de Doctors i Llicenciats en Lletres i Ciències deles Illes Balears  
-Un/a representant de la UIB 
-Un/a representant d’ARCA  
-Un/a representant de la Societat Arqueològica Lul•liana  
-Un/a representant del Bisbat de Mallorca 
-Un/a tècnic del Departament de Patrimoni del Consell de Mallorca 
Vocals amb veu i sense vot: 
-Un/a director/a general de mobilitat  
-Un/a  representant del grup municipal PP 
-Un/a representant del grupmunicipal C’s  
 
El/la secretari/a general del Ple de l’Ajuntament o funcionari/a en qui delegui (amb funcions de secretari a la 
Comissió)." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 votsa favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i SOM Palma) i 4 abstencions (PP i C's). 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
15. Aprovació definitiva de l'Ordenança municipal de neteja, rebuigs i residus sòlids urbans. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé idò, sí avui duim a aprovació definitiva, aquesta Ordenança de neteja i de residus. És una Ordenança, com sabem i 
compartim tots els que estam en aquesta sala, molt important per la ciutat, perquè suposa també poder avançar tant 
en la qualitat de l’espai públic com també en la millor gestió per part de tothom, dels serveis de neteja com de residus. 
Una de les novetats d’aquesta Ordenança és per un costat una lluita més valenta en contra de les activitats incíviques, 
ja que les sancions s’incrementen d’una manera considerable per posar-se en línea amb tota la legislació tant estatal 
com europea, en termes de residus i del impacte ambiental que aquests suposen. I per un altre costat també fa tota 
una sèrie de recomanacions i de normatives, vinculades a la prevenció i la reducció de residus. Des de ja fa molts 
d’anys, la normativa a diferents nivells, parla de la jerarquia en quant a residus, i la principal prioritat ha d’esser, reduir 
el nombre de residus que estam generant avui en dia, perquè com sabem tant la indústria com el consum, cada vegada 
fa que tinguem més volum de residus, i hem de fer tot lo contrari, hem de reduir-los. I per això també s’incorporen ja 
tota una sèrie de feines que ha de fer l’Ajuntament, que implica per un costat el fer un Pla de prevenció de residus, 
que es començarà a fer una vegada s’aprovi aquesta Ordenança. Per un altre costat ja preveu la prohibició del vidre a 
les platges, ja que suposa problemes, tant per la salut, com pel medi ambient, importants. I per un altre costat un, que 
ja s’ha comentat aquí des de PIMEM, que és l’eliminació des de dia 1 de gener del 2018, de les bosses de plàstic d’un 
sòl ús, a tota activitat econòmica de la ciutat. Aquesta mesura de les bosses de plàstic, és una mesura que jo crec que 
té un ampli consens, i els comentaris que s’han fet abans, nosaltres ja ens varem reunir amb totes les entitats 
empresarials, amb PIMEM, amb PIMECO, amb AFEDECO, amb l’Associació de Grans Superfícies, per comentar-los 
aquesta línea de feina, de les bosses de plàstic, abans d’aprovar inicialment l’Ordenança. I tots s’hi varen veure 
favorables, però tots també ens varem demanar que féssim un Pla de transició per avançar tots junts d’una manera 



 

consensuada, cap a aquesta eliminació definitiva de les bosses de plàstic. I això és lo que farem. Nosaltres ja varem 
manifestar el nostre compromís, que quan acabem d’aprovar definitivament aquesta Ordenança ja el mes de febrer, ja 
posar-nos a fer reunions per elaborar aquest Pla, i en un parell mesos, tenir aquest Pla i posar-lo en marxa i fer 
diferents actuacions, que poden esser de diferent tipus, com les que s’han proposat aquí des de PIMEM, i ho hem 
d’acordar entre totes les organitzacions i posar-ho en marxa. Per tant crec que és una bona notícia aquesta nova 
Ordenança, que es posa al dia de la legislació vigent en aquests temes, i a demés és innovadora, que ja està bé que 
Palma també sigui innovadora en aspectes positius a nivell mediambiental. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres volíem destacar, a davant aquesta aprovació definitiva de l’Ordenança municipal de neteja 
i rebuig, primer la feina que s’ha anat fent a damunt aquest tema, i ens ha donat lloc a primer actualitzar una norma 
que estaia ja fora de les pròpies innovacions que havien anat rebent, tant de la Unió Europea com de les reformes que 
hi ha hagut dins el propi Estat espanyol. Però és que a demés volem afegir un altre cosa, hem arribat a una Ordenança, 
que nosaltres pensem que no té unes rigideses, que ens permetrà anar fent coses conforme es vagin plantejant nous 
supòsits, que es donin a dins la nostra ciutat. I creiem que això és important. És important que per exemple avui estam 
parlant d’una aprovació definitiva, i no descartem el poder tornar-nos reunir amb altre gent, per veure amem si hi ha 
un període de transició amb una mesura o amb l’altre. Jo crec que això és una eina que ens donarà, primer participació 
a tots, que jo crec que és important, i ha estat important el tenir aquesta participació. I la segona, que les entitats 
també hi poden esser, i poden esser escoltades a damunt les necessitats que tenen tant les entitats com les 
associacions d’empresaris, com lo que puguin esser les associacions de veïnats. Per tant nosaltres continuarem donant 
recolzament en aquesta Ordenança municipal de neteja, serà ja l’aprovació definitiva, i bé, esperem que per altres 
Ordenances i altres qüestions que es duguin en aquest Ple, puguem dur les mateixes dinàmiques de feina. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Yo por desgracia no puedo ir en la misma línea que mi compañero de Ciudadanos. No 
podemos votar a favor de esta Ordenanza por tres motivos principales. Por una parte, la verdad es que nunca había 
visto un texto jurídico realizado con menos interés, por decirlo de alguna manera. Me cuesta entender que después del 
debate que tuvimos, y después de las enmiendas que se presentaron, todavía a día de hoy sea un texto que tiene 
errores, cuyo articulado no coincide. Cuando hay artículos como el artículo 77.2 que hace referencia a unos plazos, que 
están tachados en el 77.1. Que el índice sigue sin corresponder, siguen apareciendo artículos que ahora ya no están. 
Creo que una Ordenanza de este tipo, merece una dedicación más intensa. Yo creo que desde el principio el grupo 
Popular ha demostrado que tenía intención de aportar, porque presentamos 43 enmiendas, que yo creo que cualquier 
persona que presente enmiendas, sabe que hay que dedicarle mucho tiempo. 43 enmiendas en una semana, supone 
estudiar mucho, valorar, y proponer, que no es fácil, porque es más fácil no mirarse y decir, bueno, pues la critico 
porque sí pero yo creo que hicimos una labor de trabajárnosla. Segundo porque yo al contrario que mi compañero de 
Ciudadanos, pienso que ha faltado participación, porque no es lo mismo aprobar enmiendas que al final no quedaba 
más remedio que aprobarlas porque sino el texto sería pero de lo que es. Creo que eran enmiendas que se tenían que 
aprobar sí o sí. Creo que se ha perdido una oportunidad de poder acercarnos a determinadas asociaciones y entidades, 
que podían habernos aportado, para hacer un texto que no se tendría que corregir después de estar aprobado, sino 
haberse elaborado conjuntamente, creo que era un texto que valía la pena sentarse y hacer un trabajo de futuro, y un 
trabajo con carácter permanente, porque además es un, hay muchas cosas que no son discutibles, son cuestiones de 
adaptación a la normativa europea, y a la normativa estatal, o sea creo que había muchas cosas que podíamos trabajar 
conjuntamente, no iba a haber una oposición. Y creo que esa parte no se ha hecho bien, porque yo misma estuve en 
una reunión una semana antes de aprobársela, que no teníamos ni el borrador, se nos dio casi por pedirlo, pero vamos 
no se nos había previsto pues un trabajo de grupo, un trabajo donde pudiéramos consensuar y trabajar 
profundamente. Y la tercera y última, porque yo creo que no se da una solución a problemas de Palma importantes, 
que para mí han sido importantes desde el primer momento, como es el tema de los trastos y electrodomésticos, que 
además he estado recuperando noticias al respecto, y creo que es algo que ya es un grito de sindicatos, periodistas, 
ciudadanos, en cuanto al tema de la recogida de trastos, pero como siempre digo, sobretodo y más importante, 
preocupante, el tema de los electrodomésticos que siguen apareciendo por Palma, descuartizados, sin control. 
Estamos trabajando en una protección del medioambiente y seguimos teniendo y consintiendo, por no hacer una 



 

buena gestión del tema, temas que son importantes y problemáticos para la salud pública y el medioambiente como el 
tema de los electrodomésticos. Por eso le digo que no vamos a votar en contra pero nos vamos a abstener. No vamos 
a votar en contra porque al final es una normativa que se adapta a la normativa europea y nacional. Pero creemos que 
se ha perdido una oportunidad importante, para hacer una normativa moderna, consensuada y de futuro. Así que nos 
abstendremos. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo lo primer de tot voldria agrair, tant el recolzament com les aportacions que sempre s’han fet en termes de 
residus i de neteja, per part de Ciutadans. És un fet, les coses com són, sempre ho fet feina en positiu, i per aportar 
millores, i hem arribat a mols d’acords. Aquesta Ordenança és un exemple, però també molts d’altres àmbits. I després 
per contestar en el Partit Popular, el tema formal del text aquí s’introdueix el text amb les modificacions, perquè es 
puguin veure quines són les modificacions. Evidentment el text que s’aprovarà i que serà l’oficial de l’Ordenança, serà 
sense aquestes modificacions, sense que siguin visibles aquestes modificacions, perquè ja és el text que aprovem. Però 
avui precisament perquè poguéssiu sabre quines són les esmenes que s’han incorporat i les que no, queden reflectides 
en el format del text, suposo que te referies en aquest tipus de coses. Després, evidentment, s’han aprovat en tot el 
procés de la tramitació, tant en el moment d’esmenes, com en el moment de les al·legacions, s’han aprovat moltes de 
les propostes. La majoria de les propostes que s’han presentat per part dels partits polítics, que vosaltres en vareu 
presentar moltes i en varem incorporar moltes d’elles, com les de les al·legacions en aquest darrer període. En relació 
a la falta de participació, bé, me pareix curiós que des del Partit Popular, digueu que falta participació, quan s’ha fet 
feina gairebé durant un any, tant amb una Comissió interdisciplinària dels tècnics de l’Ajuntament, perquè vull 
recordar que les Ordenances les escriuen els tècnics i els funcionaris de la casa, no les escrivim els regidors. 
Evidentment hi estam a damunt les revisem i posem també prioritats, del debat social perquè en el final una 
Ordenança ha de respondre a les necessitats i a les prioritats que tenim com a societat, i això sí que és una feina per 
part dels regidors, però és una feina també dels tècnics. I per un altre costat, fa un any que estam fent feina, s’han fet 
tota una sèrie de reunions amb associacions de veïns, associacions ecologistes, associacions empresarials, durant tot 
l’any, per anar incorporant en aquest esborrany. I de fer per això té un ampli consens aquesta Ordenança, perquè s’ha 
fet molta feina. En l’estiu també es va fer feina durant l’estiu i principi de la tardor, perquè totes les entitats del 
REMEC, presentessin propostes, textos, allà on es poguessin presentar propostes. En varem rebre moltes d’aquestes 
propostes, que s’han incorporat. S’han fet diferents reunions, per tant s’ha fet tota una feina de participació. Quan 
vosaltres heu governat, heu aprovat Ordenances totalment insolidària, amb una oposició frontal, com per exemple la 
darrera joia de l’Ordenança incívica. I després el tema dels trastos, sabem que la teniu com a bandera. S’està fent una 
feina molt important de lluita contra el incivisme, i de millorar els serveis, i s’està detectant males praxis, i ja ho hem 
dit altres vegades, per part de certes organitzacions empresarials, legals o no, això no ho sabem, que estan en mans 
del SEPRONA, de la Guàrdia Civil i de la Policia Nacional. I això és una feina que estam fent de manera decidida. Hem 
incrementat les sancions, perquè s’ha millorat el servei d’inspecció, quan, me sap greu recordar-ho però com que ho 
treus, quan la legislatura passada, es perdonaven sancions a certes persones o certes empreses. O sigui que crec que 
no és responsable, dir que nosaltres desatenem la ciutat. Moltes gràcies i endavant.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Estimar, en base a l’informe tècnic-jurídic emes al respecte de data 11 de gener de 2017   les  següents 
al·legacions: 
 
AL·LEGACIONS ESTIMADES 
 
1. Amics de la Terra: 
Manifestació general d’acord s’estima.  
Proposta de pla específic de prevenció i reducció de residus. S’estimen.  
 
2. Sr. Rafel Petro Serra: 



 

Manifestació d’acord. S’estima 
 
3. Sra. RocíoJuan Ruiz:. Responsable voluntariado ambiental Es Racó de ses Idees: 
Suggeriment relatiu a objectius generals: introduir enprimer lloc la promoció de la reducció. S’estima 
Propostes de mesures d’incentivació per a la reducció de residus. S’estima parcialment 
4. Sr. Sergio Bertrán Damián, en rep de CAEB-Confederació d’Associacions Empresarials de Balears:  
 
Article 2. Petició d’aclariment relatiu  als residus perillosos domèstics. S’estima 
 
Article 56.  
a) L’expressió inicial "en tot els casos"escontradiu amb la matisació relativa "en el cas de superar la 
producció diària de 500 l". S’estima 
 
b) La  inclusió d’aquestescenari com a recollida especial, no queda reflectida en l’article 56. S’estima 
 
Disposició addicional. 1a.  
Petició d’aclarimentsobre les bosses de secció. Expositiu relatiu a la conveniència i justificació de la mesura 
de restricció de les bossesdeplàstic. S’estima 
 
5. Sra. Isabel Romero Morilla, vice-presidenta del Col·lectiu Embat:  
Article 4. Afegir matisació en elredactatrelativa a raons de major qualitat del servei. S’estima 
 
Article 10. Proposta de matisació en el redactat. S’estima 
 
Article 22. En l’apartat 2 es proposa que el consentiment dels propietaris es complementi com "expressa i 
fefaent". S’estima parcialment. 
 
6. Sr. Javier Vich Vélez, en rep. Associació Hotelera de Palma de Mallorca:  
Proposta de modificació art. 14. S’estima 
 
En l’article 36, proposen incloure la recollida de la fracció de vidre a la mateixa limitació horària, prohibint-la 
de 22a 8hores. S’estima 
 
 7. Sra. María Luisa Bonache:  
Art. 18 Sol·licita afegir el parc públic de Son Quint- SonMuntaner,de 10Ha. S’estima parcialment 
 
 Art 26 Proposa afegir un punt en què s’especifiqui clarament que "les associacions sense ànim delucreque 
organitzen activitats d’interès públic municipal queden excloses dels dos apartats anteriors". No 
se’lsreclamaràde fiançaniexecució de la neteja. S’estima parcialment 
 
8. Sr. José Maria Bauzá de Mirabó , en rep de MAC INSULAR SL 
Art.24. Proposta desubstituir el concepte d’abocador autoritat per planta de tractament autoritzada.  
S’estima. 
 
9. Sr. Javie rMillán –Astray, en rep de l’Asociación Nacional de Grandes Empresas de Distribución (ANGED) 
Deixar clar el tema de les bosses de secció, que garanteixin temes de seguretat i higiene.  S’estima 
 
10. Sr. Antonio Vilella Paredes en rep d’AFEDECO 



 

Art. 38.2 Afegir matisació en ap c), "caldrà atendre’s a les particularitats de cada comerç i horaris". S’estima 
parcialment 
 
Concretar que en l’ap d), calreferir-se a la tapa del contenidor. S’estima. 
 
Aclariment per l’apartat d). Afegir "procuraràquealtresusuaris..." S’estima. 
 
Respecte a la distribució de bosses de plàstic manifesten que no s’ha de limitar als comerços, sinó a totes les 
activitats econòmiques. S’estima 
 
2. Desestimar, en base a l’informe tècnic-jurídic emes al respecte de data 11 de gener de 2017  les següents 
al·legacions: 
 
1. Sr. Ángel Luís del Barco 
Aportació d’idees, de forma prèvia al termini d’al·legacions a l’esborrany. 
Demanda de serietat en el tema dels excrements de cans. Proposa el sistema d’identificació de l’animal 
mitjançant ADN. 
Transmet que el sistema de recollida de residus urbans funcionava millor amb EMAYA. No específica a quin 
tipus de recollida es refereix. 
Transmet la necessitat d’implantar mesures coercitives en lloc de confiar en el civisme ciutadà. 
 
2. Amics de laTerra 
Inclusió de mesures més estrictes  pels grans productors, pel que fa a la segregació de residus. 
 
3. Sr. Rafel Petro Serra 
- Tramesa de queixes relatives a les ordenances de renous i activitats, fent esment a la brutícia associada a 
aquetes activitats. 
 
4. Sr. Antoni González. .En representació de l’Ass. Comerç i Indústria de Son Ferrriol i Ass.Veïns de Son 
Ferriol. 
Tramesa depropostes concretes de millora en la gestió relatives a: 
Millora en prevenció i control demales herbes al carrer. 
Petició de nous pipi-cans al barri. 
Petició de millora en la vigilància  de l’incivisme dels propietaris de cans. 
Punts derecollida molts bruts en el barri. 
 
5. Sra. Rocío Juan Ruiz. Responsable voluntariado ambiental Es Racó de ses Idees 
- Propostes concretes de gestió, que no són de caire normatiu: 
a) Propostes d’educació a la ciutadania en reducció i prevenció de residus. 
b) Habilitació de panells públics  per inserció de cartelleria. 
c) Agilitar la retirada de vehicles abandonats 
d) Major eficiència en la detecció de contenidors plens i increment de freqüència de buidament. 
e) Increment en ladotació d’inspectors. 
 
- Eliminacióde referències a la recollida pneumàtica. 
- Introduir la prohibició de fumar en les platges de la ciutat. 
- Proposta de tipificació com a falta molt greu. 
Llençar llosques a platges i espais públics. 



 

Llençar xicles en vies i espais públics 
No recollir els excrements dels cans. 
 
6. Sr. Sergio Bertrán Damián, en rep de CAEB-Confederació d’Associacions Empresarials deBalears 
Article 3. Manifesten la detecció d’un incongruència entre la definició de residus domèstics i la consideració 
d’alguns residus comercials com a domèstics, depenent de la seva composició i contingut. 
 
Article28.2 No es justifiquen les raons d’eficiènciai economia del servei obligatori de recollida en els 
comerços. 
 
- Article30. Proposta d’impedir la col·locació de contenidors de recollida a menys de 10 m de distància de la 
port de qualsevol establiment de menjar i begudes. 
 
D.Ad. 1a.Petició d’eliminació d’aquesta DA 
 
7. Sr. Bernat Coll i Fiol, President de PIMECO 
Dis. Ad. 1a. Petició d’aplaçament de la prohibició del’ús de bosses de plàstic d’un sol ús fins l’1 de gener de 
2019. 
 
Dis. Ad. 1a. Petició de canvi de redactat en elpunt 4per tal d’incorporar de forma explícita l’establiment de 
programes d’ajuts i conscienciació concertats amb les associacions de comerciants representatives. 
 
8. Sra. Isabel Romero Morilla, vice-presidenta del Col·lectiu Embat 
Article 6. Propostade modificació del redactat per tal que les associacions inscrites al RMEC hagin de ser 
escoltades per modificar el pla de treball. 
 
Article 36. Proposta d’addició d’un nou paràgraf que inclogui que es consultarà la ubicació dels nous 
contenidors amb les associacions veïnals. 
 
Article 36. Proposta d’addició d’un nou paràgraf relatiu a la consideracióde la prestació del servei de 
recollida de residus municipals  quan els contenidors s’ubiquin a una distància igual o inferior als 100 
metres.  
 
9. Sr.Javier Vich Vélez, en rep. Associació Hotelera de Palma de Mallorca 
Proposta de modificació art. 16. 
Proposta de major definició de l’art22 
Demanda de major detall en l’article 30, sobre incentius fiscals 
Relatiu a l’article31, sobre la recollida especial, demana l’eliminació de la contraprestació econòmica per a 
la recollida especial. Aixímateix, demana excloure els residus voluminososcom element de la recollida 
especial. 
Sobre l’article 35, de recollida porta a porta. Proposa limitar la recollida porta a porta a l’activitat comercial i 
hotelera. 
Article 38. Proposen l’eliminació de la recollida domiciliària porta a porta. 
Article 38. Proposta de modificació del redactat, relatiu a l’establimentde mesures econòmiques "a benefici 
de l’empresa". 
Article60.  
Sol·liciten recuperar el sistema de recollida domiciliària prèvia petició telefònica, i establint un termini 
màxim per a la recollida. 



 

Proposen excloure les recollides especials de qualsevol cost imputable als establiments, comerços i 
indústries. 
Article64.  
a) Proposta de nova redacció que identifiqui la ubicació del Servei de Gestió de residus. 
Disp Ad 1a. Proposa incorporar en el redactat,  que l’ajuntament distribuirà gratuïtament les bosses de 
materials alternatius als plàstic en un termini (1/09/2017 a 31/03/2018). 
10. Sra. María Luisa Bonache 
Art 36. Manifestal’ambigüitat de l’expressió "quan sigui necessari". Proposen especificar entre 3 i 6 mesos 
en funció de l’època de l’any. 
 
Altres aspectes: donatrasllat de la necessitat de vigilància especialde la zona ANEI des de la Vileta fins 
Gènova i Son Vida. 
 
11. Sr. Javier Millán –Astray, en rep de l’Asociación Nacional deGrandes Empresas de Distribución (ANGED) 
 
Competènciaen la gestió dels residus comercials. 
 
La imposiciódel sistemade recollia per part de l’Ajuntament s’hauria de justificarper raons de major 
eficiència ieficàcia, i caldrà tramitar un expedient de municipalització. 
 
Disp Addicional 1a. Proposen la seva eliminació. 
En cas de no acceptar-se l’eliminació,de la DA1a, proposen substituir la prohibició de la distribució per la 
prohibició de la distribució gratuïta. 
 
11. Sr. Antonio Vilella Paredes enrep d’AFEDECO 
Art. 33. Proposta de recollir la prohibició de recerca a i retirada de residus dipositatsen els contenidors. 
 
Art. 38.2  
-  Apartat f) No queden clares les mesures econòmiques i financeres. 
- Relativa als espais privats d’ús públic. Manifesten desacord i defensen la signatura de convenis de cessió. 
- Proposen que es substitueixi la prohibició de distribució per  la prohibició de la distribució gratuïta. 
 
3. No entrar en el fons de les al·legacions presentades per la Federació d’Associacions de Veïns de Palma,  
per extemporànies, to ti que es fa constar que molts dels suggeriments inclosos han estat valorats en el 
marc d’altres escrits d’al·legació.  
 
4. Aprovar definitivament l’Ordenança Municipal de Neteja,Rebuigs i Residus Sòlids Urbans, al text de la 
qual s’ han  incorporat les al·legacions i suggeriments estimats, i  rectificat les erradesde transcripció 
detectades.  
 
5. Publicar l' acord  juntament amb el text íntegre de l’ordenança, al BOIB , per a la seva entradaen vigor,el 
dia següent de la seva publicació, un cop transcorregut  el termini establert a l’art. 65.2 de la Llei 7/85 de2 
d’abril, Reguladora de les Bases de Regim Local".   
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
per Palma i SOM Palma) i 3 abstencions (PP i C's). 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
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ORDENANÇA MUNICIPAL DE NETEJA, REBUIGS  
I RESIDUS SÒLIDS URBANS 
 
Exposició de motius 
 
L'Ajuntament de Palma ha aplicat, fins ara, l'Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, aprovada 
definitivament per acord plenari de dia 29 d'abril de 2004 (BOIB núm. 78 de 03.06.04). 
 
No obstant això, en els últims anys, l'augment gradual de la població i l'avanç de la tecnologia, així com les actuals 
formes de producció i consum imperants han suposat la producció d'ingents i diversificades quantitats de residus, que 
requereixen mesures actualitzades de gestió i control per evitar per prevenir i minimitzar les possibles conseqüències 
de degradació del medi ambient i d'impacte en la salut pública. 
 
Tot això ha portat a l'actualització del règim jurídic europeu anterior per la promulgació de la Directiva 2008/98/CE, de 
19 de novembre, que va establir un nou marc per a la gestió dels residus, fent especial èmfasi en la prevenció per a 
reduir, tant la quantitat com l'impacte en la salut humana i en el medi ambient, dels residus generats. Tot això, 
fonamentat en les disposicions genèriques de la Llista comunitària 2000/532/CE de la Comissió, de residus perillosos i 
no perillosos i amb regulacions més específiques destinades a la reducció de producció de residus, com la Directiva 
2015/720 pel Parlament Europeu i del Consell de 29 de abril de 2015, per la qual se modifica la Directiva 94/62/CE en 
el que es refereix a la reducció del consum de bosses de plàstic lleugeres 
 
La transposició de la Directiva 2008/98/CE en el nostre ordenament jurídic es va dur a terme per la Llei 22/2011, de 28 
de juliol, de residus i sòls contaminats (modificada per la Llei 11/2012, de 19 de desembre, de mesures urgents en 
matèria de medi ambient), que substitueix l'anterior Llei 10/98, de 21 d'abril, de Residus. El marc normatiu estatal es 



 

complementa, així mateix, amb normativa sectorial relativa a diferents tipologies de residus, entre les que cal 
esmentar el Reial Decret 1383/2002, de 20 de desembre, sobre gestió de vehicles al final de la seva vida útil, i el Reial 
Decret 710/2015, de 24 de juliol, pel qual es modifica ell Reial Decret 106/2008, d'1 de febrer, sobre piles i 
acumuladors i la gestió ambiental dels seus residus, entre d'altres. 
 
La distribució competencial que es fa en aquesta matèria, respecte als municipis i ens locals, la Llei 7/85, de 2 d'abril, 
de bases de règim local, en els articles 25 i 26; el Pla director sectorial per a la gestió dels residus urbans de l'illa de 
Mallorca (BOIB núm. 35, de 9 de març de 2006); la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les 
Illes Balears, a l'art. 29; la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma (tit. VII, cap.VIII), així com l'art. 12.5 
de la Llei 22/2011, fan necessària la modificació de l'actual normativa municipal. 
 
Mitjançant la norma municipal que se substitueix amb la present Ordenança, s'ha regulat al llarg dels últims anys la 
neteja pública i la recollida de les deixalles i residus sòlids urbans de la ciutat de Palma. 
 
Amb tot això, l'esperit final d'aquesta nova Ordenança és fomentar la prevenció i gestió de residus, per tal d'aconseguir 
el millor resultat ambiental global, d'acord amb la normativa vigent i aconseguir, entre tots, una ciutat més habitable, 
més sostenible i més humana, treballant en la conscienciació i educació ambiental i fomentant la col·laboració i 
cooperació de tota la ciutadania. És voluntat, així mateix, incorporar alguns principis reguladors derivats de la Llei 
26/2007, de 23 d'octubre, de responsabilitat mediambiental i treballar activament per a garantir els objectius de la Llei 
34/2007, de 15 de novembre, de qualitat de l'aire i protecció de l'atmosfera. 
 
Títol I. DISPOSICIONS GENERALS 
 
Article 1. Objecte i àmbit d'aplicació 
 
1. La present Ordenança té per objecte la regulació, en l'àmbit de les competències de l'Ajuntament de Palma, de totes 
aquelles conductes i activitats relatives a la neteja, al dipòsit, recollida, gestió de rebuig i residus municipals, respectant 
el principi de jerarquia (prevenció, preparació per a la reutilització, reciclatge, altres formes de valorització, inclosa la 
valorització energètica i eliminació) i control d'espais públics i privats, a fi d'aconseguir el millor resultat ambiental 
global, mitigant els impactes adversos sobre la salut humana i el medi ambient. 
 
2. En l'exercici de les competències municipals, la present Ordenança desenvolupa la legislació estatal i autonòmica en 
matèria de residus i de règim local. En tot moment s'ha d'interpretar i aplicar d'acord amb la legislació vigent. 
 
3. Totes les persones físiques o jurídiques que resideixin o dipositin residus al terme municipal de Palma estan 
obligades a complir el que disposa la present Ordenança, així com les disposicions que en desenvolupament d'aquesta 
dicti l'Ajuntament. 
 
Article 2. Exclusions 
 
Queden expressament exclosos de la regulació de la present Ordenança: 
 

a) Els residus radioactius. 
b) Els residus perillosos no assimilables a domèstics 
c) Els residus explosius, oxidants o inflamables. 
d) Els residus infecciosos i/o biocontaminants. 
e) Els residus resultants de la prospecció, extracció, tractament i emmagatzematge de recursos minerals i de 

l'explotació de pedreres. 
f) Els residus d'explotacions agrícoles i ramaderes generats i/o utilitzats en el marc d'explotacions 

agropecuàries. 
g) Els residus que es gestionen com aigües residuals. 
h) Els efluents gasosos emesos a l'atmosfera. 
i) Qualssevol altres que siguin objecte de regulació específica. 



 

 
Article 3. Definicions 
 
1. A l'efecte d'aquesta Ordenança, s'entén per: 
 

a) Residu: qualsevol substància o objecte que el seu posseïdor rebutgi o tingui la intenció o l'obligació de 
rebutjar. 

 
b) Residus municipals: 

 
I. Els residus domèstics. 
 
II. Els residus comercials no perillosos, d'acord amb el que preveu la present Ordenança. 

 
c) Residus domèstics: residus generats a les llars com a conseqüència de les activitats domèstiques. També 

tenen la consideració de residus domèstics: 
 

I. Els similars als anteriors generats a comerços; serveis i indústries; institucions i serveis públics, sempre 
que per la seva naturalesa, composició i quantitat, siguin integrables en els sistemes existents de gestió i 
recollida per als estrictament domiciliaris. 

 
II. Els que es generin a les llars d'aparells elèctrics i electrònics, roba, piles, acumuladors, mobles i estris, així 

com els residus i runes procedents d'obres menors de construcció i reparació domiciliària. 
 
III. Els procedents de neteja de vies públiques, zones verdes, àrees recreatives i platges i zones de bany, els 

animals domèstics morts i els vehicles abandonats. 
 

Amb caràcter general, seran considerats expressament residus domèstics, generats tant a llars com a comerços i 
indústries, els recollits en l'annex I de la present Ordenança, en referència al que preveu l'apartat 20 de l'annex 2 
de l'Ordre MAM/304/2002, de 8 de febrer, per la qual es publiquen les operacions de valorització i eliminació de 
residus i la llista europea de residus, així com normes que els substitueixin. 

 
d) Residus comercials: els generats per l'activitat econòmica pròpia del comerç, a l'engròs i al detall, dels 

serveis de restauració i bars, de les oficines i els mercats, així com de la resta del sector serveis, sempre que 
no siguin assimilables a domèstics, d'acord amb la definició  de l'apartat c) I, i que no siguin integrables en 
els sistemes existents de gestió i recollida per als estrictament domiciliaris. 

 
e) Residus industrials: els resultants dels processos de fabricació, de transformació, d'utilització, de consum, de 

neteja o de manteniment generats per l'activitat industrial, excloses les emissions a l'atmosfera regulades en 
la Llei 34/2007, de 15 de novembre. 

 
f) Residus perillosos: aquells que presenten una o diverses de les característiques perilloses enumerades en 

l'annex III de la Llei 22/2011, de 28 de juliol, de residus i sòls contaminats, així com aquells que pugui 
aprovar el Govern de conformitat amb el que estableix la normativa europea o els convenis internacionals 
dels quals Espanya sigui part, així com els recipients i envasos que els hagin continguts. 

 
g) Bioresidus (residus orgànics): residu biodegradable de jardins i parcs, residus alimentaris i de cuina 

procedents de llars, restaurants, serveis de restauració col·lectiva i establiments de venda al detall; així com, 
residus comparables procedents de plantes de processament d'aliments. 

 
h) Productor de residus: qualsevol persona física o jurídica l'activitat de la qual produeixi residus (productor 

inicial de residus) o qualsevol persona que efectuï operacions de tractament previ, de mescla o d'altre tipus, 
que ocasionen un canvi de naturalesa o de composició d'aquests residus. 



 

 
i) Posseïdor de residus: el productor de residus o altra persona física o jurídica que estigui en possessió de 

residus. 
 

j) Gestió de residus: la recollida, el transport i tractament dels residus, inclosa la vigilància d'aquestes 
operacions, així com el manteniment posterior al tancament dels abocadors, incloses les actuacions 
realitzades en qualitat de negociant o agent. 

 
k) Gestor de residus: la persona o entitat, pública o privada, registrada mitjançant autorització o comunicació 

que realitzi qualsevol de les operacions que componen la gestió dels residus, en sigui o no el productor. 
 

l) Negociant: tota persona física o jurídica que actuï per compte propi en la compra i posterior venda de 
residus, inclosos els negociants que no prenguin possessió física dels residus. 

 
m) Agent: tota persona física o jurídica que organitza la valorització o l'eliminació de residus per encàrrec de 

tercers, inclosos els agents que no prenguin possessió física dels residus. 
 

n) Recollida ordinària: servei de prestació obligatòria que durà a terme l'Ajuntament, consistent en l'aplec de 
residus, inclosa la classificació i emmagatzematge inicials per al seu transport a una instal·lació de 
tractament. 

 
o) Recollida especial: recollida separativa d'utilització optativa per part de l'usuari, que podrà dur a terme 

l'Ajuntament, únicament quan l'usuari així ho sol·liciti i, si escau, serà objecte de la corresponent 
contraprestació econòmica. 

 
p) Recollida separada: la recollida en la qual un flux de residus es manté per separat, segons el seu tipus de 

natura, per a facilitar el seu tractament específic. 
 

q) Residus d'aparells elèctrics i electrònics o RAEE: tots els aparells elèctrics i electrònics que passen a ser 
residus d'acord amb la definició inclosa a l'article 3.a de la Llei 22/2011, de 28 de juliol. Aquesta definició 
comprèn tots aquells components, subconjunts i consumibles que formen part del producte en el moment 
en què es rebutja. (art. 3.f del RD 110/2015, de 20 de febrer, sobre residus d'aparells elèctrics i electrònics). 

 
r) Residus de construcció i demolició d'obra menor: qualsevol residu que es generi en una obra de construcció 

o demolició en un domicili particular, comerç, oficina o immoble del sector serveis, de tècnica senzilla i 
escassa entitat constructiva i econòmica, que no suposi alteració del volum, de l'ús, de les instal·lacions d'ús 
comú o del nombre d'habitatges i locals, i que no necessita cap projecte signat per professionals titulats. 

 
s) Residus d'envasos: tot envàs o material d'envàs del qual es desprengui el seu posseïdor o tingui l'obligació 

de desprendre's en virtut de les disposicions en vigor. 
 

t) Residus sanitaris assimilables a domèstics (grup I): són els generats com a conseqüència de les activitats 
sanitàries prestades a centres sanitaris, com ara hospitals, clíniques i sanatoris, consulta de professionals 
liberals, centres sociosanitaris, centres veterinaris, etc., que no tenen la qualificació de perillosos i que, 
d'acord amb la normativa, no exigeixin requisits especials de gestió. 

 
u) Olis vegetals usats: els residus d'olis vegetals propis de les activitats de fregir domèstiques o dels bars, 

restaurants, hotels i altres serveis de restauració, així com els olis de conserves. No s'inclouen aquí altres 
greixos alimentaris. 

 
v) Pila: la font d'energia elèctrica obtinguda per transformació directa d'energia química i constituïda per un o 

diversos elements primaris (no recarregables). 
 



 

w) Unitats comercials: aquelles dependències dels mercats destinades a la venda al públic i a la prestació de 
serveis remunerats de caràcter empresarial o professional, qualsevol que sigui el seu titular i amb 
independència del caràcter que posseeixin: locals, casetes, etc. 

 
x) Àrees d'aportació: llocs o zones d'ús públic posades a disposició del ciutadà destinades a facilitar la recollida 

selectiva dels residus urbans no perillosos, separant-los en origen segons les diferents fraccions. 
 

y) Parc verd: àrea d'aportació de titularitat municipal tancada i delimitada i que tingui aquesta qualificació per 
part del Consell de Mallorca. 

 
z) Valorització: qualsevol operació el resultat principal de la qual sigui que el residu serveixi a una finalitat útil 

en substituir altres materials, que altrament s'haurien utilitzat per a complir una funció particular, o que el 
residu sigui preparat per a complir aquesta funció en la instal·lació o en l'economia en general. 

 
aa) Voluminosos: aquells residus que es generen a les llars que presenten característiques especials de volum, 

pes o mida que requereixen sistemes específics de recollida ordinària. 
 

bb) Prevenció: conjunt de mesures adoptades en la fase de concepció i disseny, de producció, de distribució i de 
consum d'una substància, material o producte, per a reduir: 

 
I. La quantitat de residu, fins i tot mitjançant la reutilització dels productes o l'allargament de la vida útil 

dels productes. 
 
II. Els impactes adversos sobre el medi ambient i la salut humana dels residus generats, inclòs l'estalvi en 

l'ús de materials o energia. 
 

III. El contingut de substàncies nocives en materials i productes. 
 

cc) Productor de residus: qualsevol persona física o jurídica l'activitat de la qual produeixi residus (productor 
inicial de residus) o qualsevol persona que efectuï operacions de tractament previ, de mescla o d'altre tipus, 
que ocasionen un canvi de naturalesa o de composició d'aquests residus. En el cas de les mercaderies 
retirades pels serveis de control i inspecció a les instal·lacions frontereres es considerarà productor de 
residus el representant de la mercaderia, o bé l'importador o exportador d'aquesta. 

 
dd) Reutilització: qualsevol operació mitjançant la qual productes o components de productes que no siguin 

residus s'utilitzen de nou amb la mateixa finalitat per a la qual varen ser concebuts. 
 

ee) Tractament: les operacions de valorització o eliminació, inclosa la preparació anterior a la valorització o 
eliminació. 

 
ff) Preparació per a la reutilització: l'operació de valorització consistent en la comprovació, neteja o reparació, 

mitjançant la qual productes o components de productes que s'hagin convertit en residus es preparen 
perquè puguin reutilitzar-se sense cap altra transformació prèvia. 

 
gg) Reciclatge: tota operació de valorització mitjançant la qual els materials de residus són transformats de nou 

en productes, materials o substàncies, tant si és amb la finalitat original com amb qualsevol altra finalitat. 
Inclou la transformació del material orgànic, però no la valorització energètica ni la transformació en 
materials que s'hagin d'utilitzar com a combustibles o per a operacions de farciment. 

 
hh) Regeneració d'olis usats: qualsevol operació de reciclatge que permeti produir olis de base mitjançant el 

refinatge d'olis usats, en particular mitjançant la retirada dels contaminants, els productes de l'oxidació i els 
additius que continguin aquests olis. 

 



 

ii) Eliminació: qualsevol operació que no sigui la valorització, fins i tot quan l'operació tingui com a 
conseqüència secundària l'aprofitament de substàncies o energia. 

 
jj) Millors tècniques disponibles: les millors tècniques disponibles tal com es defineixen a l'article 3, apartat o, 

de la Llei 16/2002, d'1 de juliol, de prevenció i control integrats de la contaminació. 
 

kk) Sòl contaminat: aquell les característiques del qual han estat alterades negativament per la presència de 
components químics de caràcter perillós procedents de l'activitat humana, en concentració tal que comporti 
un risc inacceptable per a la salut humana o el medi ambient, d'acord amb els criteris i estàndards que 
determini el Govern, i s'hagi declarat així mitjançant resolució expressa. 

 
ll) Compost: esmena orgànica obtinguda a partir del tractament biològic aerobi i termòfil de residus 

biodegradables recollits separadament. No es considera compost el material orgànic obtingut de les plantes 
de tractament mecànic biològic de residus mesclats, que es denominarà material bioestabilitzat. 

 
mm) Llista europea de residus: la llista de residus publicada a l'annex 2 segon de l'Ordre del Ministeri de Medi 

Ambient 304//2002 de 8 de febrer (BOE 43, 2002.02.19), i les successives actualitzacions que es vagin fent a 
l'esmentada llista. 

 
nn) Residus sanitaris grup II: el que disposa l'art. 5 del Decret 136/1996, de 5 de juny, d'ordenació de la gestió 

dels residus sanitaris a la Comunitat Autònoma de les Illes Balears (BOIB 91, de 20 de juliol de 1996). 
 

oo) Residu inert: el que disposa l'art. 2 del RD 1481/2001, de 27 de desembre, pel qual es regula l'eliminació de 
residus mitjançant dipòsit en abocador (BOE núm. 25, de 29 de gener de 2002). 

 
pp) Residus d'origen animal: els subproductes animals segons el que disposa el Reglament (CE) núm. 1069/2009 

del Parlament Europeu i del Consell i el Reglament (UE) núm. 142/2011, de la Comissió. 
 

qq) Fracció orgànica dels residus urbans o municipals (FORM): comprenen els residus orgànics propis de la llar, 
que es produeixen principalment a les cuines en la manipulació, preparació i consum del menjar i també els 
residus provinents de generadors singulars com els mercats municipals, restaurants, hotels, grans 
superfícies, etc. També s'inclouen en aquesta categoria els residus de podes. El contingut de residus 
impropis (això és, no matèria orgànica) inclosos en la FORM ha de ser com a màxim d'un 10%. 

 
rr) Residus de podes i jardineria: residus de naturalesa vegetal generats i recollits en jardineria o treballs 

silvícoles, ja sigui a nivell privat o públic. 
 

ss) Immoble: tots aquelles cosses que son o poden ser objecte d'apropiació. Son béns immobles els establerts a 
l'article 334 i següents del Codi Civil. 

 
tt) Bossa de plàstic: : bosses, amb o sense ansa, fetes de plàstic, proporcionades als consumidors en els punts 

de venda de bens o productes. 
 
uu) Bosses de plàstic lleugeres :bosses de plàstic amb una gruixa inferior a 50 micres i superior a 15 micres, 

proporcionades als consumidors en els punts de venda de bens i productes. 
 

Títol II. NETEJA VIÀRIA I D'ESPAIS PÚBLICS 
 
Capítol I. Del servei de neteja viària i d'espais públics 
 
Article 4. Competència 
 



 

És competència reservada a l'Ajuntament la prestació del servei de neteja, gestionat a través de qualsevol de les 
formes previstes en la normativa de règim local i atenent a raons de major qualitat de servei, d'eficiència i economia. 
 
Article 5. Prestació del servei de neteja viària i d'espais públics 
 
1. El servei de neteja s'ha de prestar amb caràcter obligatori a: 

a) Vies i camins públics municipals, incloses les voravies, voreres i calçades. 
 
b) Jardins, zones verdes, platges i zones de bany, i altres espais lliures públics municipals. 

 
c) Qualssevol altres espais i béns de domini i ús públic municipal, amb les excepcions que preveu aquest títol. 

 
Article 6. Servei de neteja viària 
 
1. S'entén per neteja pública l'eliminació de la brutícia en l'àmbit descrit a l'article anterior, mitjançant l'aplicació dels 
mitjans, tècniques i pla de treball que, en cada moment i en relació al tipus de residu i l'espai de què es tracti, es 
consideri més adequat i convenient. 
 
2. No tindrà la consideració de brutícia afecta a la neteja pública viària la produïda a conseqüència de: 
 

a) Accidents o altres circumstàncies imprevisibles o inevitables, de força major. 
 
b) Activitats mercantils, d'espectacles o recreatives, socials i similars que, realitzades mitjançant l'ocupació o 

utilització de vies o espais lliures de domini i ús públic, ocasionin una brutor superior o diferent de l'habitual, a 
excepció d'activitats d'espectacles o recreatives, socials i similars organitzades per l'Ajuntament. 

 
Article 7. Contenidors i recipients 
 
La neteja i el manteniment i conservació de papereres, contenidors i qualssevol dels elements fixos o mòbils destinats 
a la recollida de residus o deixalles, instal·lats a les vies públiques i espais destinats a domini i ús públic, aniran a 
compte dels propietaris i/o dels promotors urbanístics, mentre no siguin formalment rebuts per l'Ajuntament. 
 
Article 8. Impuls del Servei de neteja 
 
Correspon a l'òrgan municipal competent l'ordenació, direcció, inspecció i impuls de la prestació del servei. 
 
Article 9. Titulars d'autoritzacions administratives 
 
Quan s'atorgui per mitjà de llicència, concessió o altra forma d'autorització administrativa, l'ús privatiu i/o anormal de 
zones de les vies i espais lliures públics per a la realització de qualsevol tipus d'activitat, l'òrgan municipal competent 
per al seu atorgament obligarà el titular d'aquesta que assumeixi, al seu compte i càrrec, la neteja de la zona o espai 
ocupat i la seva àrea d'influència, en la forma que en cada cas es determini en la corresponent autorització 
administrativa. 
 
Article 10. Neteja d'espais privats d'ús públic 
 
L'Ajuntament o l'entitat gestora del servei de neteja, a petició dels interessats i tenint en compte la conveniència del 
servei, podrà concertar, amb les condicions que s'estableixin, la neteja de les vies i espais privats de concurrència 
pública i/o subjectes a servitud pública de pas, podent generar-se la corresponent contraprestació econòmica per 
aquesta neteja, atenent les circumstàncies de cada cas, amb criteris objectius i de transparència. 
 
Article 11. Neteja d'altres elements i espais municipals 
 



 

L'òrgan municipal competent ha de determinar en cada cas, a quin departament, servei, organisme autònom o entitat 
gestora correspon la neteja d'elements, instal·lacions, mobiliari urbà i espais afectes a serveis, la titularitat o 
competència administrativa dels quals li correspongui. Això sense perjudici que pugui concertar la seva prestació 
subsidiària pel servei encarregat de la neteja viària, amb la compensació econòmica prèvia que escaigui i sempre que 
resulti adequat i convenient als interessos d'aquell. 
 
Capítol II. Normes de cooperació ciutadana per a la neteja viària 
 
Secció 1a. Normes generals 
 
Article 12. Subjectes 
 
Els residents i transeünts de la ciutat estan obligats a prevenir i evitar l'embrutiment de la ciutat, d'acord amb el que 
preveuen la present Ordenança i les disposicions de la Batlia que la desenvolupen. 
 
Article 13. Foment 
 
L'Ajuntament potenciarà i afavorirà les accions que, en matèria de neteja pública col·lectiva desenvolupi la iniciativa 
privada i ciutadana en general, fomentant les actuacions tendents a incrementar la qualitat de vida de la ciutat, la 
protecció del seu ornament i entorn mediambiental, així com l'educació i conscienciació mediambientals. 
 
Article 14. Prohibicions destinades a garantir la prevenció de les conductes incíviques que provoquin l'embrutiment de 
l'entorn i problemes en la gestió dels residus. 
 
Queda prohibit: 
 
1. Tirar a les vies i espais lliures públics o privats tot tipus de deixalles, rebuigs o residus, que són causa d'embrutiment 
de la ciutat, molt especialment i entre altres: llosques, masticables, closques, peladures, papers, plàstics, embolcalls, 
llaunes, envasos, botelles i deixalles similars. 

 
Els que desitgen desprendre-se'n han de dipositar-los a les papereres o recipients específics disposats a l'efecte a les 

vies o espais lliures públics. 
 
2. Dipositar en la via pública, voravia i espais lliures públics o privats de concurrència pública, els residus voluminosos, 
els estris, residus electrònics i altres, sense perjudici del que es disposi per al dipòsit temporal especificat per a la 
recollida porta a porta de residus voluminosos, d'acord amb les condicions, els calendaris i horaris  previstos per aquest 
servei. 
 
3. Escopir, defecar o orinar a les vies i espais públics, als espais privats d'ús públic; façanes,  així com en els portals, 
escales i façanes de titularitat privada que delimiten l'espai públic. En el cas dels orins i excrements de cans, queda 
prohibida l'omissió de les obligacions de retirada dels excrements de cans, en qualsevol dels espais detallats en aquest 
apartat, incloent con a zones integrades en els espais públics, les garangoles dels arbres i les pasteres de terra de les 
zones d'enjardinament, sense perjudici del que disposa l'ordenança de tinença d'animals de companyia. 

 
4. Espolsar catifes, roba i estris domèstics, des de balcons o buits oberts a façanes damunt les vies i espais lliures 
públics o tirar des d'aquests qualsevol tipus de deixalla, residu sòlid o líquid. La mateixa prohibició afectarà els qui 
efectuïn les dites operacions des de les plantes baixes i vehicles o a la via o espai lliure públic. 

 
5. El vessament o degoteig de líquids damunt la via pública o a immobles de propietat privada, causant molèsties a 
tercers. 

 
6. Buidar o evacuar aigües brutes damunt les vies i espais lliures públics, incloent els abocaments d'aigües brutes en les 
garangoles dels arbres, que poden afectar molt negativament al desenvolupament i manteniment del patrimoni arbori.  



 

 
7. Dipositar o estacionar a les voreres, vorals o calçades o espais privats d'ús públic qualsevol tipus d'objectes o 
materials que obstaculitzin o impedeixin la normal prestació del servei de neteja viària i pugui afectar a la seguretat 
vial o dificultar el pas dels vianants, d'acord amb els principis d'accessibilitat universal. 

 
8.  Llançar cap a l'exterior, damunt les vies o espais lliures públics, residus procedents de l'agranada o neteja dels 
habitatges, comerços, oficines i altres locals, edificis i recintes. 
 
9. Dipositar a façanes, vies o espais públics, qualsevol producte químic susceptible de causar molèsties i/o ser nociu a 
persones, flora, fauna, coses o medi ambient. 

 
10. Utilitzar els contenidors per a fins diferents dels que preveu la present Ordenança. 

 
11. Realitzar activitats a la via i espais públics que puguin embrutar, entre  altres, manipular residus, seleccionar i 
acumular materials sense autorització, realitzar activitats de pintura i envernissat de materials, etc. 

 
12. Banyar-se, o rentar animals, roba o altres objectes, a les fonts i estanys públics. Així mateix, es prohibeix rentar 
animals a les dutxes i rentapeus de les platges i zones de bany. 

 

13. Abandonar els excrements dels animals de companyia a les vies i espais lliures públics, essent d'aplicació el què 
disposa la vigent ordenança  municipal per a la inserció dels animals de companyia a la societat urbana. 

 

14. Obstaculitzar el servei de neteja de platges, zones de bany i resta d'espais públics, amb vehicles i embarcacions, 
entre d'altres. 
 
Secció 2a. Normes específiques 
 
Article 15. Papereres, contenidors i assimilats 
 
1. Queda prohibida tota manipulació de papereres, contenidors i altres recipients similars, ubicats a les vies i espais 
lliures públics; així com desplaçar-los, buidar-los, trabucar-los, arrencar-los o qualsevol altre acte que els faci malbé, o 
en deteriori la imatge, els inutilitzi, o redueixi de manera anormal l'ús a què estan destinats. 
 
2. L'ús de les papereres i recipients similars es reserva exclusivament als residus produïts ocasionalment pels vianants. 
 
3. Queda prohibit dipositar llosques enceses, o qualsevol material incandescent o corrosiu, a les papereres, 
contenidors i altres recipients anàlegs. 
 
Article 16. Platges i zones de bany 
 
1. L'Ajuntament mantindrà les platges i llocs públics de bany en les degudes condicions de netedat, higiene i salubritat.  
 
2. Així mateix queda prohibit l'abocament o abandonament de residus o rebuigs, qualsevol que sigui la seva 
naturalesa, proporció o quantitat, a les platges i zones de bany o llançar-los a la mar. 
 
3. Es prohibeix, per raons de netedat, seguretat i protecció del medi natural, que es puguin generar, encendre fogueres 
o focs en aquests espais, llevat d'autorització expressa, així com la utilització de qualsevol tipus de sabó a les dutxes i 
rentapeus a l'aire lliure, o a la mar.  
 
4. Resta especialment prohibit per raons de seguretat, de salut pública i prevenció d'accidents la introducció d'envasos 
de vidre a les platges i zones de bany. 
 



 

5. Els usuaris de platges i zones de bany estan obligats a dipositar els residus i deixalles que produeixen als recipients 
(contenidors i papereres) habilitats a l'efecte. Si no n'hi ha, s'han de recollir i dipositar correctament com a residus 
domèstics  
 
6. En el supòsit que, de conformitat amb el que disposa l'article 9 de la present Ordenança, correspongués al titular 
d'una concessió o llicència administrativa d'activitat sobre platges o zones de bany la neteja de la superfície d'ocupació 
i/o àrea d'influència, els residus assimilables a domèstics procedents d'aquesta es dipositaran, exclusivament, dins 
bosses tancades i en contenidors adequats, per tal de facilitar la seva gestió com a residus domèstics, sense perjudici 
de l'obligació de disposar de contenidors propis, si escau. A aquest efecte, estaran subjectes al que es disposa en 
matèria de segregació i disposició selectiva de residus i totes les disposicions d'aquesta Ordenança i als plecs de 
condicions de la concessió corresponent. 
 
Article 17. Animals de companyia 
 
La circulació d'animals de cans i demés animals de companyia, amb motius dels excrements i/o orins, produïts a les 
vies i espais lliures públics o privats de concurrència pública, s'ajustarà al què disposi l'ordenança municipal vigent per 
a la inserció dels animals de companyia a la societat urbana.  
 
Article 18. Espais d'interès natural 
 
1. L'ordenança serà d'aplicació en els espais d'interès natural inclosos al terme municipal de Palma, sense perjudici de 
les competències i del que estableix la normativa relativa als espais de rellevància ambiental de les Illes Balears. 
 
2. Aquesta Ordenança és d'aplicació als espais compresos totalment o parcialment dins el municipi de Palma, incloent 
els Espais de Rellevància Ambiental d'acord amb la llei 5/2005, de 26 de maig, per a la conservació dels espais de 
rellevància ambiental (LECO) i en les àrees naturals d'especial interès d'acord amb la Llei 1/1991, de 30 de gener, 
d'espais naturals i de règim urbanístic de les àrees d'especial protecció de les Illes Balears,  en tots aquells aspectes no 
regulats específicament en normatives i plans sectorials, el coster rocós i les zones de bany del municipi de Palma i la 
Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, així com els espais interès naturals següents: 
 

a) Parc Nacional Maritimoterrestre de l'Arxipèlag de Cabrera 
b) Zona boscosa de Bellver i voltants 
c) Zona humida de les Fontanelles 
d) Zona del Carnatge 
e) Zona de Son Gual 
f) Zona de Xorrigo 
g) Zona de Son Oliveret 

 
3. També tindran la consideració general d'espais d'interès natural les zones litorals, de coster rocós i de platja i les 
zones boscoses de titularitat pública. 
 
Article 19. Vehicles i prevenció d'embrutiment de la via i espais públics. 
 
Al marge del que estableix l'Ordenança municipal de circulació i normativa en matèria de trànsit i seguretat viària, 
s'han d'observar les normes següents: 
 
1. Els conductors de vehicles que transportin materials pulverulents, papers, cartons, o qualsevol altre material 

disseminable, estan obligats a cobrir la càrrega amb lones, tendals o elements similars i adoptar les mesures 
necessàries per a impedir que els productes caiguin damunt les vies i espais lliures públics. 
 

2. Finalitzades les operacions de càrrega i descàrrega, s'ha de procedir, immediatament, a la neteja de les voreres, 
vorals i calçades de l'embrutiment produït durant les operacions, així com dels elements del vehicle que poguessin 



 

embrutar. Assumirà aquesta obligació el propietari o conductor del vehicle i, subsidiàriament, el propietari o 
titular de la finca o establiment per a qui s'hagi efectuat la càrrega i/o descàrrega. 

 
3. Els responsables d'indústries, comerços i altres establiments que utilitzin per al seu servei zones de les vies i espais 

lliures públics mitjançant la seva ocupació habitual per vehicles de tracció mecànica, estaran obligats a netejar-les, 
eliminant els abocaments d'olis, greixos i productes similars produïts per aquells. 
 

4. Es prohibeix l'embrutiment de les vies i espais lliures públics, amb motiu de la neteja, manteniment i reparació de 
vehicles.  

 
Article 20. Serveis de transport urbà de viatgers 
 
1. Els serveis de transport urbà de viatgers es regiran pel que fa a prevenir i evitar l'embrutiment de les vies i espais 
lliures públics, al marge de les disposicions de la secció primera d'aquest capítol, pel que disposen els respectius 
reglaments municipals de transport en automòbils lleugers i en vehicles de tracció animal amb conductor. 
 
2. Sense perjudici del compliment del que estableix el paràgraf anterior, els conductors i /o propietaris d'aquests han 
de retirar els residus que es produeixin amb motiu de la circulació i/o estacionament dels vehicles a les vies i espais 
lliures públics, de forma immediata, dipositant-los als llocs o dipòsits habilitats a aquest efecte, així com netejar amb 
aigua la zona en què s'haguessin abocat els de naturalesa líquida. La responsabilitat dels conductors i propietaris és 
solidària. 
 
Article 21. Publicitat i altres maneres d'expressió 
 
Sense perjudici del que estableix l'Ordenança de publicitat dinàmica i la resta de normativa municipal aplicable en 
matèria d'ordenació de les activitats publicitàries, queda prohibit: 
 

1. La col·locació de cartells i adhesius fora dels llocs establerts amb caràcter general per l'Ajuntament o en 
l'autorització administrativa corresponent. 

 
2. Tirar a les vies o espais lliures públics o privats de concurrència pública, així com a solars, zones de reculada i 

altres immobles de propietat privada o pública, cartells, anuncis, pancartes o altres elements de publicitat 
estàtica, així com les restes generades el seu esqueixament i arrabassada. 

 
Article 22. Grafits, pintades i altres expressions gràfiques 
 

1. Es prohibeix realitzar qualsevol tipus de grafits, pintada, taca, escrit, inscripció o  qualsevol altra expressió 
gràfica, ja es tracti de dibuixos, escrits i/o gargots, amb qualsevol matèria o bé ratllant la superfície, fet amb 
qualsevol matèria (tinta, pintura, punxó, etc.), a façanes dels immobles, tanques dels parcs, jardins, solars i/o 
obres, rètols dels carrers, senyals de trànsit, monuments, edificis públics, arbres del viari i, en general, damunt 
elements del paisatge urbà i de les instal·lacions, equipaments, mobiliari urbà i vies públiques en general, 
excepte a les zones habilitades a aquest efecte, mitjançant la corresponent autorització de l'Ajuntament. 

2. Queden exclosos de la prohibició del paràgraf anterior els murals artístics realitzats amb autorització expressa 
de l'Ajuntament, i en el cas d'efectuar-se sobre immobles de titularitat privada, amb el consentiment exprés 
del  propietari/de la propietària i sempre que no suposin un menyscabament de la protecció del patrimoni 
històric, artístic, natural i cultural, ni de l'ornat de la ciutat. L'autorització municipal establirà els llocs, les 
condicions i els requisits als quals es subjecte l'actuació.  

 

Article 23. Neteja d'instal·lacions i establiments privats 
 
1. La neteja de qualsevol element d'establiments o immobles per part dels responsables, així com de les seves àrees 
d'influència, s'efectuarà de manera que no embruti les vies o espais lliures públics. 
 



 

2. La brutícia provinent de la neteja i/o poaleig a què es refereix el paràgraf anterior, així com de les seves àrees 
d'influència, no podrà ser abocada a la xarxa de pluvials, xarxa de clavegueram, ni a la via o espai públic, incloent 
específicament com a part de la via pública, les garangoles i pasteres enjardinades. 
 
Article 24 . Obres 
 
a) Els qui realitzin obres a les vies i espais lliures públics o els utilitzin amb motiu de la seva execució han d'adoptar les 
mesures oportunes per a evitar-ne l'embrutiment, la disseminació de materials pulverulents i altres residus i deixalles, 
procedint a la neteja i recollida dels disseminats, dipositant-los dins els contenidors d'obres o transportant-los per al 
seu posterior dipòsit a plantes de tractament autoritzades. Seran responsables del compliment d'aquesta obligació 
d'adopció de mesures correctores, per als casos en què les obres o utilització de les vies i espais lliures públics es 
derivin d'una actuació en un immoble, els titulars registrals, arrendataris, ocupants o posseïdors d'aquests per 
qualsevol altre títol. 
 
b) Sense perjudici de les condicions determinades en la llicència o autorització que empari l'execució de tals obres, 
instal·lacions o treballs, d'acord amb la normativa urbanística i sobre l'ocupació i activitats a espais lliures públics o d'ús 
públic, hauran d'observar les següents mesures preventives: 
 

I. Les superfícies immediates a les autoritzades per a la realització de pavimentacions, rases, cales, 
canalitzacions, connexions i qualsevol altre tipus d'obres, s'han de mantenir netes de tota mena de materials 
residuals o disseminables. 

 
II. La càrrega i descàrrega de materials s'ha d'efectuar en el recinte o zones prèviament tancades, instal·lant 

conductes per a la càrrega i descàrrega de materials de construcció i enderrocament, a fi d'impedir 
l'embrutiment i risc per a la seguretat de persones i béns. 

 
III. Els materials de subministrament, així com els residuals, s'han de dipositar exclusivament a l'interior del 

recinte de l'obra o de la zona delimitada de la via o espai lliure públic autoritzada. Amb autorització municipal 
prèvia podran ser dipositats en contenidors en la forma i quantitat que determini la corresponent llicència 
administrativa. Fora d'aquests supòsits, no podran realitzar-se aquests dipòsits damunt les vies i espais lliures 
públics. 

 
c) Les operacions complementàries d'obres i instal·lacions, com ara pastar, serrar, llimar, soldar, etc., s'han d'efectuar, 
en tot cas, a l'interior de l'immoble, solar o zona acotada de les vies o espais lliures públics determinada en la 
corresponent autorització administrativa, minimitzant les possibles molèsties. 
 
d) Es prohibeix l'abandó, abocament o dipòsit de qualsevol material de rebuig o residual, procedent d'obres i/o 
instal·lacions a les vies i espais lliures públics, solars i descampats, públics o privats. Els responsables de tals actuacions 
han de procedir, pel seu compte i càrrec, a retirar-los i dipositar-los a plantes de tractament autoritzades, aportant, si 
escau,  el corresponent  document acreditatiu de la seva correcta gestió. 
 
e) Cal tenir present en tot moment, pel que fa a la ubicació els contenidors, altres materials i les tasques pròpies de 
l'obra,  l'obligació de garantir l'accessibilitat dels vianants i la no interferència amb les tasques i efectius ordinaris de 
neteja viària. 
 
f) Seran responsables solidaris de les infraccions al que disposa el present article, així com del restabliment de la 
situació alterada i/o reparació del dany causat, els contractistes, promotors i tècnics-directors de les obres i 
instal·lacions. 
 
Article 25. Immobles o espais públics o privats 
 
1. Queda prohibit l'abandó, abocament o dipòsit de qualsevol substància, objecte, material, residu, deixalla, que 
constitueixi un acte contrari als principis de seguretat, salubritat, higiene i ornament públic, a: 



 

 
a) Les vies i espais lliures públics 
b) Espais privats d'ús públic (zones de reculada, passos i similars) 
c) Solars, immobles, terrenys o finques propietat privada 

 
2. Els responsables de les actuacions descrites en l'apartat anterior hauran de procedir, pel seu compte i càrrec, a la 
retirada i lliurament d'aquestes substàncies, objectes, materials, residus i deixalles en el lloc i en la forma que prescriu 
la normativa vigent, i hauran de procedir a la restauració de la situació alterada, en els terminis que s'estableixin a 
aquest efecte, acreditant la correcta gestió dels residus retirats. 
 
3. Independentment del que disposen els apartats anteriors, el posseïdor i/o el propietari dels immobles, descrits en 
els apartats b i c, tenen l'obligació de mantenir-los degudament tancats, lliures de deixalles i residus, en les degudes 
condicions d'higiene, salubritat, seguretat, ornament públic i decòrum, adoptant les mesures que siguin necessàries, 
en particular aquelles que evitin la proliferació de rates, plagues i vegetació seca, mitjançant tractaments periòdics de 
desratització i desinfecció, sense perjudici de repercutir en qui procedeixi, si escau, i mitjançant les accions legals 
pertinents, els costs de les operacions de neteja i sanejament. 
 
4. Els posseïdors i/o propietaris d'immobles i solars han de mantenir el terreny lliure de qualsevol tipus de residu, així 
com lliure de qualsevol tipus de vegetació sempre que constitueixi perill d'incendi.  
 
5. S'ha d'evitar l'acumulació d'aigua, a immobles i solars, impedint la proliferació i plagues d'insectes i s'ha de tenir 
prevista, en tot cas, l'evacuació d'aquella. 
 
6. Tots els treballs de neteja i manteniment dels terrenys propers a zones forestals s'han de fer abans del període d'alt 
risc d'incendi, establert per el Govern de les Illes Balears.  
 
  7. Per raons de seguretat, salubritat i ornament públic, els propietaris d'immobles o terrenys en sòl urbà o finques 
amb edificis en construcció amb les obres aturades, han de mantenir-los tancats respecte de l'espai públic. En els casos 
de paisatge obert, no es permetrà que els tancaments limitin el camp visual, trenquin l'harmonia del paisatge o 
desfigurin la perspectiva pròpia d'aquest. 
 
8. Els propietaris o inquilins de finques que posseeixin arbres, arbusts o altres espècies ornamentals que sobresurtin de 
la propietat, han d'adoptar les mesures necessàries per evitar la invasió de les vies públiques, la caiguda de fruits, 
branques, fulles, etc. 
 
9. L'Ajuntament, en l'exercici de les seves facultats, podran requerir a les persones o entitats titulars de les àrees 
descrites en els punts anteriors que s'iniciïn les mesures o accions necessàries per garantir la neteja i les condicions de 
seguretat, salubritat, estètica i manteniment requerides, podent executar l'Ajuntament aquestes mesures de forma 
subsidiària, en cas de no realitzar-se les mateixes, traslladant als propietaris o responsables, el cost de les mateixes, 
sense perjudici de la sanció corresponent. 
 
Article 26. Esdeveniments a espais públics. 
 
1. Per esdeveniments culturals, esportius, d'entreteniment, festius, etc, on es puguin generar puntualment una gran 

quantitat de residus, no podent ser retirats pel sistema ordinari, els organitzadors hauran de garantir la correcta 
retirada i gestió dels mateixos i la neteja dels espais ocupats, comunicant-ho a l'Ajuntament, així com la reposició 
de la situació alterada, podent-se determinar la indemnització pels danys i perjudicis causats. 

 
2. L'Ajuntament podrà exigir als organitzadors una fiança pels costs estimats de les operacions derivades de la 

celebració de l'esmentat acte. Si un cop realitzat l'esdeveniment, l'espai es troba en les degudes condicions, es 
retornarà la fiança. En cas contrari, es descomptarà de la fiança l'import dels treballs a realitzar necessaris per a la 
reposició de la situació de neteja alterada, retirada i eliminació de residus, així com de les possibles obligacions 
derivades de les responsabilitats de la realització dels esdeveniments.  En el cas dels actes organitzats per 



 

associacions i federacions de veïnats del municipi de Palma, quan es tracti d'activitats socioeducatives, culturals, 
festives o d'entreteniment sense ànim de lucre, quan comptin amb autorització municipals o siguin d'interès 
municipal,  queden exempts de les especificacions de pagament de la fiança i de l'execució de la neteja, tot i 
l'obligació de prendre les mesures adients de prevenció i reducció de residus i col·laboració en la minimització amb 
l'embrutiment dels espais públics. 

 
Títol III. PRODUCCIÓ, POSSESSIÓ I GESTIÓ DE RESIDUS 
 
Capítol I. Producció i possessió 
 
Article 27. Producció i possessió 
 
1. Els productors i posseïdors dels residus domèstics i comercials de competència municipal són responsables de 
lliurar-los per a la seva correcta gestió. La seva responsabilitat conclou quan els hagin lliurats en els termes que preveu 
la present Ordenança i en la resta de normativa aplicable. 
 
2. Els productors i posseïdors de residus comercials no perillosos, la recollida dels quals no sigui realitzada pel servei de 
recollida de residus municipals, són igualment responsables de la seva correcta gestió. Amb aquesta finalitat han de: 
 
a) Mantenir els residus en condicions adequades d'higiene i seguretat mentre estiguin en el seu poder. 
 
b) Lliurar els residus en condicions adequades de separació per fraccions als gestors de residus, d'acord amb el que 
disposi la normativa aplicable. 
 
c) Disposar del document acreditatiu de la correcta recollida i gestió de residus. 
 
3. En cas d'incompliment pel productor o posseïdor de les obligacions de gestió de residus comercials no perillosos, 
l'Ajuntament podrà assumir subsidiàriament la gestió i repercutir-ne a l'obligat el cost real. 
 
4. El productor, o un altre posseïdor de residus perillosos domèstics, o de residus les característiques dels quals 
dificulten la seva gestió està obligat a adoptar les mesures necessàries per a eliminar o reduir aquestes característiques 
o a dipositar-los en la forma i lloc adequats, segons les previsions de la present ordenança. 
 
5.Els residents, transeünts, les activitats comercials, industrials, de serveis i econòmiques, en general, han de gestionar 
els seus residus de forma separativa i els han d'aportar de forma segregada d'acord amb les disposicions d'aquesta 
ordenança en l'interior dels contenidors, papereres o llocs especificats, segons pertoqui, sempre d'acord amb els 
horaris especificats. 
 
Capítol II. Gestió dels residus 
 
Secció 1a. Competències municipals 
 
Article 28. Competències municipals 
 
1. L'Ajuntament de Palma és competent per a la gestió dels residus municipals generats a les llars, comerços i serveis i 
dipositats al municipi en la forma que s'estableixi en la present Ordenança i en els termes que preveu la legislació de 
residus estatal i autonòmica i la legislació de règim local, atenent raons d'eficiència i economia. 
 
2. En qualsevol cas, és servei obligatori de l'Ajuntament de Palma la recollida dels residus domèstics generats a les 
llars, comerços i serveis. És aquest un servei de prestació obligatòria per part de l'Ajuntament i de recepció obligatòria 
per les persones físiques o jurídiques que tinguin el seu domicili al municipi de Palma o hi generin residus. 
 



 

3. No obstant el que disposen els paràgrafs anteriors, l'Ajuntament de Palma només estarà obligat a la recollida, en els 
termes que s'estableixen en aquesta ordenança, dels residus municipals generats a: 
 

a) Urbanitzacions recepcionades. 
 
b) Terrenys classificats com a sòl urbà que permetin el trànsit dels vehicles adscrits al servei de recollida. 

 
c) Quan siguin generats per qualsevol establiment públic, independentment de la qualificació del sòl on 

exerceixin l'activitat. 
 

d) Els residus generats en àmbits diferents dels enumerats en els apartats anteriors s'hauran de dipositar als 
contenidors més propers. 

 
4. L'Ajuntament adquireix la possessió de les deixalles i els residus domèstics, sempre que li siguin lliurats per a la seva 
recollida, o quan el seu posseïdor se'n desprengui dipositant-los en una àrea d'aportació voluntària o lloc habilitat a 
l'efecte. 
 
5. L'Ajuntament de Palma pot gestionar els residus comercials no perillosos assimilables a domèstics i els residus 
domèstics generats a les indústries, en els termes que estableix la present Ordenança, sense perjudici que els 
productors d'aquests residus puguin gestionar-los per si mateixos en els termes previstos en l'art. 17.3 de la Llei 
22/2011, de 28 de juliol de residus i sols contaminats, mentre el sistema de gestió municipal no sigui obligatori. El 
productor o un altre posseïdor inicial de residus comercials no perillosos ha d'acreditar documentalment la correcta 
gestió dels seus residus davant l'entitat local o pot acollir-se al sistema públic de gestió d'aquests quan n'hi hagi, en els 
termes que estableixin les ordenances de les entitats locals o normes que les desenvolupin.) 
 
6. Correspon a l'Ajuntament de Palma aprovar, en el marc de les seves competències i en coordinació amb el Pla 
nacional marc i amb els plans autonòmics de gestió de residus, el seu propi programa de gestió de residus i/o el seu 
programa de prevenció i/o reutilització de residus. Si s'escau, el programa de gestió pot incloure el de prevenció. 
 
Secció 2a. Servei de recollida municipal. Disposicions generals 
 
Article 29. Prestació del servei de recollida municipal 
 
1. Correspon a l'Ajuntament de Palma prestar el servei de recollida de residus, d'acord amb el que preveuen la present 
Ordenança i la resta de la normativa aplicable. 
 
2. La prestació d'aquest servei es pot dur a terme a través de qualsevol de les formes de gestió legalment previstes, 
independentment o associadament, sent aquest un servei de prestació obligatòria per part de l'Ajuntament i de 
recepció obligatòria pels usuaris. 
 
Article 30. Servei de recollida municipal 
 

1. El servei de recollida municipal de residus comprèn les següents actuacions: 
 
a) Planificació dels serveis de recollida ordinària i especial de residus, adequant amb aquests efectes la disposició de 

mitjans i determinant el sistema de recollida de residus més eficient i eficaç de les diferents fraccions. Tot això en 
funció de les necessitats previstes permanentment pel servei. 
 

b) Recollida de residus en la forma prèviament establerta. 
 

c) Transport i descàrrega dels residus a les instal·lacions i plantes autoritzades de tractament per a la seva gestió 
posterior, o bé de tractament final. 

 



 

d)  Manteniment, rentat i reposició dels contenidors adscrits al servei de recollida i altres punts de recollida municipal, 
amb excepció d'aquells contenidors que siguin d'ús exclusiu (contenidors propis). 
 
e) Manteniment, rentat i reposició dels vehicles de recollida.  
 
f)  Recollida de les restes generades  a conseqüència de les anteriors operacions. 

 
Article 31 Règim fiscal 
 

Per la prestació dels serveis municipals que preveu la present Ordenança, i quan així s'hagi establert, s'haurà d'abonar 
la corresponent taxa, preu públic o contraprestació econòmica, regulats en les corresponents ordenances fiscals. 
 
Article 32 Classificació de les tipologies de serveis de recollida 
 

1. Correspon a l'Ajuntament de Palma prestar el servei de recollida de residus municipals, d'acord amb el que 
preveuen la present Ordenança i la normativa aplicable i d'acord amb els sistemes tècnics i organitzatius que en cada 
moment consideri més convenient per als seus interessos, tenint en compte l'eficiència operativa i econòmica del 
servei i la qualitat del servei prestat als usuaris. 
 
2. A l'efecte de la present ordenança el servei de recollida de residus municipals es classifica en ordinari i especial. 
 
3. La recollida ordinària és un servei de prestació i recepció obligatòria que durà a terme l'Ajuntament, d'acord amb el 
que disposa aquesta Ordenança. 
 
4. La recollida especial la durà a terme l'Ajuntament, únicament quan l'usuari així ho sol·liciti i, si escau, meritarà la 
corresponent contraprestació econòmica. 
 
5. Seran objecte de recollida ordinària les següents categories de residus: 
 

a) Els residus domèstics procedents de llars particulars, de comerços, de serveis, i els procedents de neteja de 
vies públiques, zones verdes, àrees recreatives i platges. 

 
b) Els residus industrials assimilables a domèstics, si escau. 

 
c) Els residus comercials no perillosos, si escau. 

 
6. No formen part del servei de recollida ordinària els següents residus quan es generin a comerços, serveis, indústries 
o altres activitats econòmiques, i sempre que es generin en el marc de la seva activitat específica.  
 

a) Residus d'aparells elèctrics i electrònics. 
 
b) Roba i calçat. 
 
c) Piles i acumuladors. 
 
d) Voluminosos. 
 
e)  Oli vegetal 

 
7. Poden ser objecte del servei de recollida especial les següents categories de residus: 
 

a) Residus de mercats. 
 



 

b) Animals domèstics morts, d'origen  o assimilable a domèstic. 
 

c) Residus voluminosos, com mobles i estris, d'origen o assimilable a domèstic. 
 

d) Residus d'aparells elèctrics i electrònics, d'origen o assimilable a domèstic. 
 

e) Vehicles abandonats i vehicles al final de la seva vida útil, d'origen o assimilable domiciliari. 
 

f) Podes i residus de jardineria en una quantitat superior a 500 litres/dia, d'origen o assimilable domiciliari. 
 

Article 33. Obligacions generals 
 

1. Amb caràcter general s'estableix l'obligació de: 
a) Reduir el volum dels residus compactant de tal manera que s'aprofiti al màxim la capacitat de les bosses i els 

contenidors. 
 
b) Separar els residus i dipositar-los segregats segons correspongui a l'interior dels contenidors adients, o punts 

de recollida establerts a l'efecte, d'acord amb la present Ordenança. 
 

c) Si s'escau, treure els contenidors propis degudament identificats  a la via pública per a la seva recollida pel 
servei públic en les hores i llocs establerts per l'Ajuntament, i mantenir-los en les degudes condicions de 
netedat. 

 
d) Complir amb els horaris de dipòsit i lliurament de residus. 

 
e) Complir el que estableix la present Ordenança pel que fa als residus perillosos domèstics i assimilables a 

domèstics, per tal d'eliminar o reduir els efectes adversos sobre el medi ambient. 
 
Article 34. Prohibicions generals 
 
1. Amb caràcter general s'estableix la prohibició de: 

a) Tirar qualsevol tipus de residu sòlid per la xarxa de clavegueram, ni tan sols en el supòsit que s'hagi triturat i/o 
liquat. 

 
b) Incorporar als residus regulats per aquesta Ordenança matèries o substàncies perilloses, tòxiques, infeccioses, 

o qualssevol altres que puguin comportar transformacions físiques, químiques o biològiques significatives. 
 

c) Dipositar els residus i deixalles en un altre lloc que no sigui l'interior dels contenidors i/o punts de recepció 
disposats a aquest efecte. 

 
d) Lliurar els residus o deixalles directament al personal de neteja viària. 

 
2. Seran responsables solidaris dels danys i perjudicis causats per l'incompliment del que estableix el present article 
totes les comunitats de béns i similars, i persones, físiques o jurídiques, inclòs el productor del residu o deixalla, que se 
n'hagin fet càrrec, fins al seu lliurament al receptor autoritzat. 
 
Secció 3a. Servei de recollida ordinària 
 
Article 35. Recollida selectiva per fraccions 
 
1. Els residus domèstics generats als domicilis, indústries, comerços i altres activitats econòmiques s'hauran de separar 
en tantes fraccions com recollides separades s'estableixen en la present ordenança i dipositar-se en l'interior dels 
contenidors adients, i/o en el llocs i horaris establerts a l'efecte. 



 

 
2. L'Ajuntament, a través dels seus mitjans propis o de  l'entitat prestadora del servei durà a terme la recollida 
ordinària de les diferents fraccions de residus municipals a través de les següents modalitats de recollida:  
 
I. Contenidors en via pública 
II. Recollida selectiva mòbil 
III. Recollida porta a porta en hotels, comerços, activitat econòmica  i domiciliària. 
IV. Parcs verds / Parcs verds mòbils 
V.Contenidors propis 
 
I. CONTENIDORS EN VIA PÚBLICA 
 
Article 36. Contenidors en via pública. 
 
1. Per al compliment de la seva obligació de recollida de residus, el servei municipal corresponent aportarà, en relació 
amb les diferents fraccions de residus, els contenidors, corresponent-li, així mateix, el seu manteniment, rentat i 
reposició, quan siguin necessaris. 
 
2. En qualsevol dels supòsits anteriors, l'Ajuntament a través dels seus mitjans propis o de l'entitat prestadora del 
servei, determinarà la ubicació dels diferents contenidors en la via pública, atenent a criteris d'eficiència, econòmics, 
organitzatius, de proximitat i accessibilitat per als usuaris així com de salut i seguretat públiques. 
 
3. No obstant el que disposa l'apartat 1 d'aquest article, els usuaris disposaran d'un contenidor, les característiques 
seran definides per l'Ajuntament, per a ús exclusiu, en el següent cas: 
 
3.1. Quan els usuaris així ho sol·licitin, prèvia autorització de l'Ajuntament. Aquests contenidors es col·locaran en la via 
pública amb la ubicació i amb la freqüència definida per l'Ajuntament per a la seva retirada pel servei de recollida. 
 
3.2. Quan els productors de residus siguin requerits per l'Ajuntament, per motiu de volum dels residus produïts. 
Aquests contenidors es col·locaran a la via pública a la ubicació i amb la freqüència definida per l'Ajuntament per a la 
seva retirada pel servei de recollida 
 
4.  Aportacions als contenidors de superfície.  
 
4.1. L'aportació dels residus domèstics sense classificar (Fracció resta, residus en massa, rebuig, etc.) es realitzarà a 
l'interior dels contenidors de superfície, dins de bosses tancades i dins l'horari establert en els mateixos. 
 
4.2.  Les fraccions paper-cartró, envasos lleugers, piles, roba (teixits i sabates), olis, poda i restes de jardineria, en les 
zones on estiguin implantat, es podran dipositar a l'interior dels contenidors corresponents, durant les 24 hores del 
dia, o en l'horari indicat en el propi contenidor. La disposició d'aquests residus es farà de forma que es minimitzi el seu 
volum per tal d'optimitzar la capacitat del contenidor. 
 
4.3. Es prohibeix dipositar  i recollir la fracció vidre entre les 22'00 i les 08'00 hores, sempre d'acord amb l'establert en 
les ordenances relatives al renou i en el marc de la voluntat de minimitzar les molèsties al veïnatge. 
 
5. Aportacions en contenidors soterrats (bústies de recepció) 
 
5.1. L'aportació dels residus domèstics sense classificar es realitzarà a l'interior de les bústies de recepció a qualsevol 
hora del dia. 
 
5.2. Es prohibeix dipositar  i recollir la fracció vidre entre les 22'00 i les 08'00 hores, sempre d'acord amb l'establert en 
les ordenances relatives al renou i en el marc de la voluntat de minimitzar les molèsties al veïnatge. 
 



 

5.3.  Les fraccions paper-cartró i envasos lleugers (així com de piles, roba, teixits i sabates, olis; poda, a les zones on 
estiguin implantats) es podran dipositar en l'interior dels contenidors corresponents, durant les 24 hores del dia o en 
l'horari indicat en el propi contenidor.  
 
5.4.  L'Alcaldia podrà amb caràcter excepcional, i d'acord amb les circumstàncies concurrents, o prèvia petició 
motivada, establir una dispensa dels horaris establerts. 
 
II. RECOLLIDA SELECTIVA MÒBIL. 
 
Article 37. Recollida selectiva mòbil. 
 
El dipòsit en les zones en què s'apliqui el servei de recollida selectiva mòbil es realitzarà amb un calendari prèviament 
aprovat i en un horari definit prèviament i indicat per l'Ajuntament, en el qual els dipòsits estaran a disposició dels 
usuaris. Els horaris i indrets destriats per a l'aportació es divulgaran mitjançant els canals de comunicació 
convencionals i les campanyes informatives adients. 
 
III. RECOLLIDA PORTA A PORTA EN HOTELS, COMERÇOS, ACTIVITATS ECONÒMIQUES  I DOMICILIÀRIA. 
 
Article 38. Recollida porta a porta en hotels. 
 
38.1. Recollida porta a porta en hotels 
 
a) L'Ajuntament podrà implantar un sistema de recollida especial a establiments hotelers, que prevegi la recollida 
selectiva i fracció resta, quan sigui procedent, en aquells establiments que s'acullin al sistema públic de gestió de 
residus, atenent a criteris de major eficiència i eficàcia. 
 
b) En el que preveu el paràgraf anterior, s'establirà un calendari de recollida setmana, establint una periodicitat 
específica, per a cadascuna de les zones de recollida i per a cada un dels tipus de residus. 
 
c) L'entitat prestatària del servei ha d'establir les condicions de lliurament del residu per part dels hotels. 
 
d) Els hotels hauran de disposar de contenidors  amb tapa.  
 
e) Els hotels s'hauran de comprometre a lliurar les escombraries degudament classificada i separada i a evitar, en la 
mesura que sigui possible, que altres usuaris puguin barrejar els seus residus amb els propis dels hotels. El lliurament 
de la fracció orgànica es realitzarà en un contenidor o bossa que s'estableixi. 
 
f) Per a l'aplicació d'aquest sistema de recollida, l'Ajuntament podrà establir mesures econòmiques, financeres i fiscals. 
 
38.2. Recollida porta a porta comercial 
 
a) L'Ajuntament podrà implantar un sistema de recollida a establiments comercials, de restauració, de serveis, etc., 
que prevegi la recollida selectiva de diferents fraccions, quan sigui procedent, en aquells establiments que s'acullin al 
sistema públic de gestió de residus 
 
b) En el que preveu el paràgraf anterior, s'establirà un calendari de recollida setmanal, establint una periodicitat 
específica, per a cadascuna de les zones de recollida i per a cada un dels tipus de residus, per a la determinació del qual 
es tindran en compte, entre d'altres factors, les característiques dels horaris comercials i la minimització de les 
molèsties als vianant i usuaris dels comerços. 
 
c) L'entitat prestatària del servei ha d'establir les condicions de lliurament del residu per part dels comerços, tenint en 
compte les característiques horàries  i de tipologia de carrer i intentant evitar en el màxim grau possible les molèsties 
als vianants. 



 

 
d) Els comerços i establiments de restauració i serveis, que hagin de disposar de contenidors propis,  estan obligats a 
disposar de models de contenidor amb tapa. 
 
e) Els comerços s'hauran de comprometre a lliurar les escombraries degudament classificada i separada i i procuraran 
que altres usuaris puguin barrejar els seus residus amb els propis dels comerços. El lliurament de la fracció orgànica es 
realitzarà en un contenidor i/o bossa que s'estableixi. 
 
f) Per l'aplicació d'aquest sistema de recollida l'Ajuntament podrà establir mesures econòmiques, financeres i fiscals. 
 
38.3. Recollida porta a porta domiciliària 
 
a) En determinades zones amb unes característiques específiques d'extensió i nombre d'habitants i, sempre que s'hagi 
consensuat prèviament amb els veïns, es podrà implantar un sistema de recollida selectiva, inclosa la recollida 
selectiva de la fracció orgànica, a proposta de l'Ajuntament o de l'òrgan gestor 
 
b) S'establirà un calendari de recollida setmanal, establint una periodicitat específica, per a cadascuna de les zones de 
recollida i per a cada un dels tipus de residus. 
 
c) L'entitat prestatària del servei ha d'establir les condicions de lliurament del residu per part dels usuaris del barri. 
 
d) L'Ajuntament de Palma ha de proveir als veïns dels contenidors i / o recipients adequats, per al lliurament dels 
diferents tipus de residus als mitjans propis de gestió o a l'entitat  prestatària del servei. 
 
e) Els veïns s'hauran de comprometre a lliurar les escombraries degudament classificada i separada i a evitar que altres 
usuaris puguin barrejar els seus residus amb els propis. El lliurament de la fracció orgànica es realitzarà en un 
contenidor o bossa adequada, no utilitzant-se bosses de plàstic.  
 
38.4. Recollida porta a porta domiciliària de residus voluminosos 
 
1. Els residus voluminosos domiciliaris poden ser objecte d'una recollida municipal específica, al portal de l'immoble, i 
es realitzarà per part dels serveis municipals o de l'empresa concessionària en la prestació del servei de recollida 
d'aquest tipus de residus. En tot cas, els residus voluminosos d'origen o assimilables a domiciliaris també poden ser 
traslladats directament pels seus posseïdors als parcs verds municipals.  
 
2. La disposició domiciliària dels residus voluminosos, preparats per a la seva recollida, es farà sempre en les 
condicions de presentació i número de peces, dies i hores establerts per l'Ajuntament o entitat prestadora del servei. 
 
3. Els residus voluminosos no es poden dipositar a l'interior ni devora dels contenidors municipals de residus , ni 
abocar-se en espais públics o privats, ni tampoc cremar-se. 
 
IV. PARCS VERDS  
 
Article 39. Parcs Verds fixos  
 
Els parcs verds són espais de titularitat municipal habilitats per a l'aportació de residus domiciliaris  o assimilables a 
domiciliares,  que per les seves característiques especials requereixen un una gestió especial i, així mateix, són uns 
espais complementaris d'aportació per a facilitar la recepció de residus que sí disposen de recollida ordinària En els 
parcs verds es podran recepcionar els residus domèstics o assimilables a domèstics que per les seves dimensions i/o 
perillositat no puguin ser recollits a través dels contenidors de les àrees d'aportació ni pel sistema porta a porta de 
recollida i, al mateix temps. aquestes instal·lacions faciliten als usuaris un sistema complementari de gestió segregada 
d'alguns dels seus residus, tot i que disposin de servei de recollida ordinari. 
 



 

Article 40. Residus admissibles als parcs verd fixos 
 
1. Es podran dipositar a parcs verds les següents categories de residus: 
 

a) Olis vegetals (bioresidu) 
b) Olis minerals 
c) Roba, teixits i sabates 
d) Piles, acumuladors i bateries 
e) Voluminosos: mobles i estris 
f) Residus de construcció i demolició d'obres subjectes a comunicació prèvia i de petites reparacions 

domiciliàries. 
g) Residus d'aparells elèctrics i electrònics 
h) Podes i altres residus de jardineria (bioresidu) 
i) Radiografies 
j) Vidre no susceptible de recollida amb la fracció envasos de vidre, com ara tassons, plats, copes, vidres de 

finestres i portes 
k) Fluorescents 
l) Llums i bombetes de filament 
m) Bombetes de baix consum 
n) Cartutxos de tinta i tòners 
o) Suro blanc (poliestirè expandit i extrudit) 
p) Envasos lleugers / paper i cartó / envasos vidre 
q) Envasos de pintura i relacionats 
r) Esprais amb producte 
s) Envasos a pressió 
t) Metalls 
u) La fracció orgànica dels residus  (bioresidu) un cop s'hagin implantat els sistemes de recollida selectiva de la 

matèria orgànica. 
 

2. Cada  parc verd ha de disposar, d'acord amb el que estableix la present Ordenança i la naturalesa de les seves 
instal·lacions, d'un llistat de residus municipals admissibles. 
 
3. Reglamentàriament, s'establiran les condicions d'entrega, els residus admesos així com la resta d'aspectes relatius a 
la gestió del mateix.  
 
Article 41. Parcs Verds mòbils  
 

1. Els parcs verds mòbils, són equips mòbils que segueixen una ruta establerta en els barris i pobles del municipi i 
s'estacionen en parades perfectament identificades a la via pública. 
 
2. L'Ajuntament, en col·laboració amb els seus mitjans propis o amb  l'entitat prestadora del servei en el seu cas, podrà 
disposar de Parcs Verds mòbils, com un servei d'aportació de residus domèstics que faciliti el reciclatge o tractament, 
així com el calendari, horari i funcions dels mateixos, que es planificarà amb criteris d'eficiència i eficàcia per tal 
d'arribar a donar un servei suficient  als barris i pobles del municipi. 
 
V. CONTENIDORS PROPIS 
 
Article 42. Contenidors propis  
 
1. S'han d'utilitzar contenidors propis, degudament identificats amb el nom de la persona física o jurídica a la qual 
pertanyen, amb un sistema de seguretat que impedeixi que puguin obrir-se per terceres persones i homologats, 
d'acord amb la norma UNE 840-1 / 2 / 3/4/5/6, o norma que l'actualitzi, pertinent per a contenidors mòbils per residus 
i reciclatge, quan: 



 

 
a) Els residus que s'apartin, per les seves característiques físiques, del concepte normal de recollida domiciliària. 
 
b) Impliquin una especial incidència o una distorsió per a les tècniques i sistemes del servei de recollida 
 
c) Generin molèsties o risc per a la salut i la higiene públiques o el medi ambient 
 
d) La producció de residus superi els 500 litres al dia per usuari. 
 
e) Ho aconselli la configuració dels vials i / o la protecció de l'entorn urbanístic, el medi ambient i la salut i higiene 
públiques. 
 
2. Els propietaris de contenidors propis hauran de disposar de contenidors amb tapa o mecanisme de tancament. La 
conservació i neteja d'aquests  contenidors correspondrà als seus propietaris. 
 
Secció 4a. Servei de recollida especial 
 
Article 43. Sol·licitud del servei municipal especial de recollida  
 
1. La sol·licitud de qualsevol dels serveis municipals especials de recollida haurà de dirigir-se als mitjans propis de 
gestió municipal o a l'entitat prestadora del servei. 
 
2. Correspon a l'usuari del servei dipositar els residus de què es tracti en el lloc que el servei  hagi indicat, respectant 
les dates, horaris i altres condicions que s'hagin establert 
 
Secció 5a. Tipologies de residus i la seva gestió per parts dels posseïdors 
 
Article 44. Fraccions de residus  
 
1. Els residus domèstics, i els assimilables a aquests procedents d'activitats, comercials i de serveis, institucions i 
serveis públics, s'hauran segregar per a la seva gestió separada en les següents fraccions de residus: 
 
a) Envasos de vidre 
b) Envasos lleugers (envasos de plàstic, de metall o de cartró per a begudes tipus bric) 
c) Paper i cartró (envasos de paper-cartró i paper no envàs) 
d) Olis vegetals (bioresidu) 
e) Roba, teixits i sabates 
f) Residus de medicaments i els seus envasos 
g) Piles i acumuladors 
h) Animals domèstics morts 
i) Voluminosos: mobles i estris 
j) Residus d'aparells elèctrics i electrònics 
k) Vehicles abandonats. 
l) Residus de construcció i demolició procedents d'obres menors i reparacions domiciliàries. 
m) Podes i altres residus de jardineria (bioresidu) 
n) Fracció Orgànica de residus domèstics (bioresidu) 
o) Altres metalls no contemplats en la fracció envasos lleugers 
p) Altres Residus perillosos domiciliaris. 
q) Fracció resta/ rebuig/ en massa. 
 
2. La gestió municipal dels residus comercials no perillosos i dels residus industrials assimilables a domèstics quedarà 
subjecta al fet que, per la seva naturalesa, composició i quantitat, siguin integrables en els sistemes existents de gestió 
i recollida per als estrictament domiciliaris. 



 

 
3. L'Ajuntament vetllarà per la qualitat de les fraccions recollides, fomentant la reducció de la presència d'impropis. 
 
4. En qualsevol dels supòsits anteriors, l'Ajuntament a través  dels mitjans propis o de l'entitat prestatària del servei, 
determinarà la ubicació dels diferents contenidors en la via pública, atenent a criteris d'eficiència, econòmics, 
organitzatius, de proximitat i accessibilitat per als usuaris així com de salut i seguretat públiques. 
 
5. L'Ajuntament ha de fomentar i impulsar la realització del compostatge domiciliari, establint els requisits per al 
mateix. 
 
Article 45. Fracció envasos vidre 
 
1. Els residus d'envasos vidre s'han de dipositar a l'interior dels contenidors identificats amb aquesta finalitat, entre 
8'00 i les 22'00 hores. L'horari de recollida del vidre és de les 08'00 a les 22'00 hores, d'acord amb l'establert en les 
ordenances relatives al renou i en el marc de la voluntat de minimitzar les molèsties al veïnatge. 
 
2. En el cas de botelles, pots i altres recipients, els ciutadans han de buidar aquests recipients a fi d'eliminar les restes 
de substàncies que poguessin quedar-hi així com separar tapes metàl·liques, taps de plàstic o altres residus que 
inicialment eren part de l'envàs i dipositar-los al contenidor d'envasos. 
 
Article 46. Fracció envasos lleugers 
 
1. Els residus d'envasos lleugers s'han de dipositar a l'interior dels contenidors identificats amb aquesta finalitat. 
 
2. En el cas de botelles, pots, llaunes i altres recipients que contenguin restes del seu contingut , els ciutadans hauran 
de buidar completament amb caràcter previ aquests recipients a fi d'eliminar qualsevol resta d'aquestes substàncies. 
 
Article 47. Fracció paper/cartó 
 
1. Els residus de paper i cartó s'hauran de dipositar, degudament plegats, amb el menor volum possible, a l'interior del 
contenidor identificat amb aquesta finalitat. En particular les capses de cartó han de ser tallades i doblegades de 
manera adequada per a la seva introducció i disposició en els contenidors. 
 
2. El paper i cartró, en el cas que el contenidor específic de paper/cartró estigués ple,  podrà dipositar-se degudament 
plegat i en paquets fermats devora del contenidor específic de paper/cartró.  
 
3. Amb caràcter previ al seu dipòsit, els ciutadans han d'eliminar d'aquests residus tota resta metàl·lica, de plàstic així 
com de paper i cartó brut. Aquestes restes s'han de dipositar d'acord amb el que disposa la present Ordenança per a la 
fracció resta. 
 
Article 48. Fracció olis vegetals 
 
1. Els residus procedents dels olis vegetals no poden abocar-se pels desguassos i xarxa de pluvials. 
 
2. Els olis vegetals, generats a domicilis es podran entregar en les àrees d'aportació adients, a l'interior del contenidor 
identificat a tal fi, parcs verds i als espais o establiments habilitats, de la manera que s'estableixi. 
 
3. Els titulars de restaurants, bars, hotels i altres serveis de restauració hauran de disposar de contenidors adequats 
per a l'abocament d'olis vegetals usats i lliurar-los a un gestor autoritzat. 
 
Article 49. Fracció roba, teixits i sabates 
 
1. Es dipositarà la roba, teixits i sabates, de procedència domiciliària, dins bosses tancades: 



 

 
a) A l'interior del contenidor senyalitzat amb aquesta finalitat. 
b) A les àrees d'aportació o al parc verd. 
c) Als locals d'associacions sense ànim de lucre entitats o entitats o als contenidors d'aquestes per la seva 

reutilització, sempre que aquestes entitats hagin estat prèviament autoritzades per l'Ajuntament per a la 
recollida de roba, teixits i sabates. 

 
Article 50. Residus de medicaments i els seus envasos 
 
Els medicaments caducats, els medicaments en desús, les restes de medicaments, i els seus envasos han de ser lliurats 
pels ciutadans als punts de recollida SIGRE, de qualsevol farmàcia que disposi dels mateixos.  
 
Article 51.  Piles i acumuladors 
 
Les piles usades  i acumuladors han de ser dipositades a: 
 

a) L'interior dels contenidors degudament senyalitzats que es podran localitzar a la via pública, als distribuïdors, 
centres comercials, etc. 

 
b) A les àrees d'aportació, als parcs verds  i als establiments específicament habilitats. 

 
Article 52. Residus de construcció i demolició, procedents d'obres i reparacions domiciliàries 
 
1. S'hauran de dipositar els residus de construcció i demolició procedents d'obres menors, descontaminats de residus 
perillosos, segregats per materials, dins bosses resistents, i s'han de lliurar per a la seva correcta gestió: 
 

a) a un gestor autoritzat, o 
b) al parc verd, d'acord amb les limitacions de recepció que s'establiran en els reglaments de funcionament 

d'aquestes infraestructures 
 

2. Es podrà requerir acreditació de la procedència dels residus (per exemple amb la comunicació prèvia d'obra  o 
instal·lació). 
 
3. No estan facultats a dipositar residus de construcció al parc verd les persones que per raó de la seva activitat 
professional generin aquest tipus de residus. 
 
4. Només es permet la disposició residus de construcció-demolició als contenidors de rebuig de les vies públiques 
procedents de petites reparacions, sempre que no es superin els 30 l. En la resta de casos, roman prohibit l'abocament 
d'aquesta mena de residus en l'interior i devora dels contenidors municipals de la via pública. 
 
Article 53. Fracció  orgànica 
 
1. La fracció de matèria orgànica, és a dir, residus de menjar procedents de les cuines, s'haurà de dipositar a l'interior 
dels contenidors identificats amb aquesta finalitat, d'ús col·lectiu, o d'ús exclusiu, o un altre sistema alternatiu que 
s'implanti en l'àmbit municipal de manera que s'evitin els abocaments del seu contingut i/o vessaments, a vies i espais 
públics. En el cas dels residus d'origen domiciliari s'hauran de dipositar en l'interior de bosses compostables i/o d'acord 
amb les disposicions específiques s'estableixin per a la implantació del servei de recollida. En el cas dels residus 
d'origen comercial s'establiran les condicions específiques de les bosses en el moment d'implantació dels sistema de 
recollida, sempre amb l'objecte de garantir la major eficiència del servei i el manteniment de les condicions de 
salubritat. 
 



 

2. En el cas que no hi hagi contenidors identificats amb aquesta finalitat, s'ha de dipositar als contenidors de la fracció 
resta, cas en el qual no aplica cap restricció relativa al material de les bosses mitjançant les quals es diposita en 
l'interior dels contenidors de rebuig. 
 
3. Es permetrà el compostatge casolà (domiciliari), sempre que es realitzi amb mitjans i condicions que no generin 
molèsties al veïnatge. L'Ajuntament fomentarà i impulsarà la realització del mateix. 
 
Article 54. Fracció resta/rebuig/en massa 
 
La fracció resta s'haurà de dipositar a l'interior dels contenidors identificats amb aquesta finalitat, d'ús col·lectiu, o d'ús 
exclusiu, o un altre sistema alternatiu; de manera que s'impedeixin els abocaments del seu contingut i/o vessaments, a 
vies i espais públics. 
 
Article 55. Residus domèstics comercials, industrials, de serveis assimilables a domèstics 
  
1. Els titulars dels comerços, serveis i indústries, quan generen una quantitat de residus domèstics per sobre de 500 
litres / dia hauran de: 
 

a) lliurar-los a un gestor autoritzat, o 
 
b) sol·licitar el servei de recollida especial de residus municipals 

 
2. L'Ajuntament podrà establir el seu propi sistema de recollida de residus comercials, industrials, de serveis i altres 
assimilables a domèstics de manera motivada i basant-se en criteris de major eficiència i eficàcia en la recollida 
d'aquests residus i determinar la incorporació obligatòria dels productors d'aquests residus a aquest sistema. 
 
Article 56. Residus del Mercats municipals 
 
1. Els titulars de parades de venda a mercats municipals, siguin aquests permanents, temporals o ocasionals, són 
responsables de dipositar i/o abocar els residus generats per la seva activitat en la forma, lloc, horari i condicions que 
en cada cas estableixi l'Ajuntament. 
 
2. Els titulars de les parades de venda estan subjectes a l'obligació de dipositar de manera selectiva els residus 
esmentats a l'interior dels contenidors i llocs establerts, separant-los almenys en les fraccions següents: 
 

a) Cartó 
b) Envasos 
c) Matèria orgànica 
d) Caixes i cistells de fusta/plàstic 
d) Vidre 
e) Poliestirè expandit i extrudit 
f) Resta 

 
3. Amb aquesta finalitat cada mercat disposarà de contenidors diferents o d'espais d'aportació selectiva. 
 
4. Pel que fa a la segregació i dipòsit d'aquestes fraccions de residus als contenidors de recollida selectiva  o als espais 
d'aportació selectiva, s'haurà d'observar el que disposa la present Ordenança, i altra normativa de residus, per a cada 
fracció. 
 
5. Als mercats temporals i fires (o mercats ocasionals), cada titular d'una parada de venda ha de netejar la via pública 
ocupada i la seva zona d'influència. 
 



 

6. L'incompliment dels horaris establerts per l'autoritat municipal de desmuntatge, als mercats temporals i fires duts a 
terme a la via pública, es considerarà obstaculització de la prestació del servei municipal de neteja. 
 
7. Els titulars de les parades de venda a mercats municipals, per si o associats, així com el concessionari individual o 
global, en el cas de mercats municipals permanents, seran responsables de la correcta gestió dels residus generats per 
l'activitat pròpia. A aquest efecte, per a la correcta gestió, poden: 
 

a) Disposar dels seus propis contenidors de recollida selectiva. 
 
b) Lliurar-los a un gestor autoritzat. 
 
c) Sol·licitar el servei de recollida, per a residus de mercats, comercials no perillosos. 

 
8. En el cas dels  mercats temporals o fires ocasionals dutes a terme a la via pública, seran responsables les 
associacions de venedors, cooperatives, entitats promotores o altres entitats, que assumeixin facultats de 
representació dels venedors, i en la seva absència, els mateixos venedors, de les obligacions relatives a la gestió dels 
residus generats. 
  
Article 57. Animals morts 
 
1. Queda prohibit l'abandonament d'animals morts a qualsevol classe de terrenys, via pública així com el seu dipòsit a 
contenidors de residus urbans. 
 
2. Els propietaris d'animals de companyia morts, hauran de lliurar: 
 

a) bé directament al Centre Sanitari Municipal de Protecció Animal, o 
 
b) a través de clíniques veterinàries per al seu lliurament a l'esmentat centre, fent-se càrrec dels costs de la 

gestió.  
 
3. Quan es tracti d'animals d'abastament morts, sense perjudici de la normativa sectorial, els seus propietaris podran: 
 

a) Lliurar-los directament al Centre Sanitari Municipal. 
 
b) Lliurar-los a través de clíniques veterinàries per al seu lliurament a l'esmentat centre. El propietari o titular de 

la clínica es farà càrrec dels costs de la gestió. 
 

c) Trucar al servei especial municipal de recollida d'animals d'abastament morts, que es prestarà a domicili 
després del pagament de la taxa corresponent, llevat que les condicions de localització de l'animal, la 
distància o els accessos impedeixin la prestació d'aquest servei.  

 
Article 58. Residus voluminosos: mobles, estris i altres. 
 
Els residus voluminosos, així com mobles o estris d'origen exclusivament domiciliaris, hauran de: 
 

a) Lliurar-se en un parc verd, o 
b) En els llocs, condicions de presentació i número de peces, dies i hores establerts per l'Ajuntament o òrgan 

prestador del servei. 
c) Lliurar-se a un gestor autoritzat o entitats socials per a la seva gestió. 
d) Sol·licitar el servei especial de recollida domiciliària municipal, en la forma i supòsits establerts per 

l'Ajuntament.   
 
Article 59. Residus d'aparells elèctrics i electrònics 



 

 
Els residus d'aparells elèctrics i electrònics han de: 
 

a) Lliurar-se al distribuïdor. 
b) Lliurar-se al parc verd. 
c) Sol·licitar el servei especial de recollida domiciliària municipal, en la forma i supòsits establerts per 

l'Ajuntament.  
d) Lliurar-los a un gestor autoritzat. 

 
Article 60. Vehicles abandonats i embarcacions 
 
Queda prohibit l'abandonament de vehicles i embarcacions, essent responsabilitat dels seus titulars l'adequada gestió 
dels mateixos d'acord amb el que disposa la normativa aplicable. 
 
Article 61. Residus de jardineria i podes  
 
1. Es podrà dur a terme el compostatge de podes i residus de jardineria, sempre que no ocasionin molèsties als veïns. 
 
2. Tipologies de residus que es poden incloure en aquesta fracció,  i es podran considerar assimilables a domiciliaris:  
 

a) Fulles, gespa, restes d'escatada de males herbes, i branques i troncs de longitud inferior a 2 metres de llarg i 
0,5 metres de diàmetre 

 
b) Palets de fusta sense tractar, així com serradís procedent de la fusta sense tractar (s'utilitzen en el 

compostatge). 
 
3. Material que no s'admetrà dins els residus indicats, i que hauran de dipositar-se com a fracció rebuig, en tant no es 
tracti del condicionant especificat en l'apartat 4 d'aquest article: 
 

a) Qualsevol dels materials de la llista anterior quan estiguin mesclats amb altres tipus de residus.  
 
b) Fulles de palmera triturades o de mida petita (50 cm màxim). 

 
c) Arrels d'arbres i de palmeres triturades o de mida petita (50 cm màxim). 

 
d) Tot el gènere de les famílies Carpobrotus edulis o Carpobrotus acinaciformis (dent de lleó, per exemple), 

Oxalis pes-caprae (vinagrella); Ailanthus altissima (ailant, arbre del cel); Opunthia ficus-indica (figuera de 
moro, figuera de l'Índia); Eichornia crassipes (jacint d'aigua o violeta d'aigua) i Caulerpa taxifolia o Caulerpa 
racemosa (gènere d'algues), i altres invasores catalogades en la normativa sectorial adient.  

 
4. Les podes i residus de jardineria, en quantitat superior a 500 litres/dia, i que no siguin objecte de compostatge han 
de: 
 

a) lliurar-se a un gestor autoritzat, o 
b) lliurar-se en un parc verd, o 
c) lliurar-se a una planta de compostatge de titularitat pública 
d) sol·licitar el servei municipal especial de recollida, en la forma i supòsits establerts per l'Ajuntament. 

 
5 A més del que estableix l'apartat anterior, quan la quantitat sigui inferior a 500 litres/dia, es podran dipositar a 
l'interior dels contenidors establerts a l'efecte, per a la fracció poda i residus de jardineria. 
 
6. En el període establert per l'òrgan competent, i sense perjudici de les disposicions de la normativa sobre l'ús del foc i 
de regulació de l'exercici de determinades activitats susceptibles d'incrementar el risc d'incendi forestal, es podrà dur a 



 

terme la crema controlada de les restes de poda en sòl classificat com a rústic, sempre que es compleixin les següents 
condicions: 

 
a) La disposició de mitjans suficients per a procedir a sufocar el foc. 
b) La presència de condicions meteorològiques favorables i absència de vent. 
c) La llunyania de masses forestals. 
d) El trasllat per al seu coneixement al servei d'emergències (112 o Bombers de Palma). 

 
7. A zones classificades com a sòl urbà es prohibeix la realització de cremes controlades. 
 
Secció 6a. Foment i divulgació 
 
Article 62. Informació i divulgació sobre separació i recollida de residus  
 
1. L'Ajuntament farà públiques les condicions de prestació del servei i, en especial, les relatives als dies i horaris de 
dipòsit i recollida de les diferents fraccions de residus; condicions i punts de lliurament; així com qualsevol altra que 
estimi convenient per al correcte ús del servei. 
 
2. L'annex II de la present Ordenança conté una llista il·lustrativa dels residus que s'han de dipositar en algunes de les 
categories de contenidors. 
 
3. A la web de l'Ajuntament, entre d'altres, es publicaran les dades que resultin d'interès, corresponents al seguiment i 
gestió de residus. 
 
Article 63. Sensibilització social 
 
1. L'Ajuntament promourà la realització de campanyes i jornades de sensibilització i educació en matèria de gestió de 
residus. 
 
2. L'Ajuntament impulsarà la redacció, desenvolupament i aplicació d'un Pla específic de Prevenció i Reducció de 
Residus, per a promoure la prevenció i la reducció en la generació, i la reutilització, incloent, entre d'altres,  mesures 
per a la reutilització del envasos, així com el compostatge domèstic i comunitari. 
 
3. Amb aquesta finalitat pot, entre d'altres, signar convenis i acords de col·laboració amb entitats públiques i privades. 
 
Títol IV. Inspecció i règim sancionador 
 
Capítol I. Inspecció i control 
 
Article 64. Servei d'Inspecció 
 
L'exercici de les funcions d'inspecció i vigilància del compliment del que disposat la present Ordenança correspondrà al 
Servei d'Inspecció Mediambiental integrats en els medis propis municipals o, si no, al personal que tingui atribuïdes 
aquestes funcions, així com als agents de la Policia Local. 
 
Article 65. Deure de col·laboració 
 

Els productors, posseïdors, gestors de residus i els responsables d'establiments comercials, indústries i altres activitats 
objecte de la present Ordenança hauran, d'acord amb la normativa aplicable, de facilitar i permetre al personal a què 
fa referència l'article anterior, en l'exercici de les funcions d'inspecció, l'accés a les esmentades instal·lacions així com 
col·laborar i facilitar-los la documentació necessària per a l'exercici d'aquestes tasques d'inspecció. 
 
Capítol II. Infraccions i sancions 



 

 
Secció 1a. Infraccions 
 
Article 66. Concepte 
 
1. Es consideraran infraccions administratives les accions o omissions que contravinguin les disposicions de la present 
Ordenança, així com aquelles que estiguin tipificades a la legislació estatal o autonòmica reguladora de les matèries 
que s'hi inclouen, sense perjudici que els preceptes d'aquesta Ordenança puguin contribuir a una identificació més 
precisa. 
 
2. Les infraccions tipificades en la present Ordenança es classifiquen en lleus, greus i molt greus. 
 
Article 67. Infraccions lleus 
 
1. Es consideren infraccions lleus qualsevol incompliment de les disposicions de la present Ordenança que no es trobin 
tipificades com a greus o molt greus. 
 
2. La comissió d'alguna de les infraccions greus quan, per la seva escassa quantia o entitat, no mereixin aquesta 
qualificació. 
 
Article 68. Infraccions greus 
 
Es consideraran infraccions greus: 
 

1. L'abandonament o abocament de qualsevol tipus de material de rebuig o residuals, procedents d'obres i 
instal·lacions, a vies i espais lliures públics i privats. 

 
2. L'obstrucció de la funció inspectora, d'acord amb el que estableix l'article 65 de la present Ordenança. 

 
3. L'abandonament d'animals morts d'abastament o granja a qualsevol classe de terreny, a les vies i espais 

públics o a l'interior de papereres, contenidors o assimilats. (Art.57) 
 

4. L'abandonament de vehicles, embarcacions i altres a solars privats, vies o espais públics, i/o obstaculitzar-ne 
la neteja. (Art. 60) 

 
5. L'evacuació intencionada d'aigües residuals damunt espais públics o privats. 

 
6. L'incompliment de l'adopció de mesures correctores ordenades pel corresponent òrgan municipal. 

 
7. La comissió d'alguna de les infraccions assenyalades com molt greus quan per la seva escassa quantia o 

entitat no mereixi aquesta qualificació de molt greu. 
 
8. La reincidència, per comissió en el termini d'un any de més d'una infracció de la mateixa naturalesa quan hi 

hagi resolució ferma.  
 

9. El lliurament, venda o cessió de residus no perillosos a persones físiques o jurídiques que no siguin gestors 
autoritzats, així com l'acceptació d'aquests en condicions diferents de les que apareguin en les corresponents 
autoritzacions o en les normes establides a aquest efecte. 

 
10. La realització de qualsevol tipus de grafits, pintades o qualsevol altra expressió gràfica, damunt elements del 

paisatge urbà objecte d'algun tipus de protecció patrimonial.  
 
Article 69. Infraccions molt greus 



 

 
Es consideraran infraccions molt greus: 
 

1. L'abandonament, abocament o eliminació incontrolats de residus perillosos. 
 
2. L'abandonament, abocament o eliminació incontrolada de qualsevol tipus de residus, sempre que s'hagi posat 

en perill greu la salut de les persones o s'hagi produït un dany o deteriorament greu per al medi ambient. 
 
Article 70. Prescripció de les infraccions  
 
1. Les infraccions lleus prescriuran a l'any, les greus als tres anys i les molt greus als cinc anys. 
 
2. El termini de prescripció de les infraccions comença a comptar des del dia en què la infracció s'hagués comès. 
 
3. En els supòsits d'infraccions continuades, el termini de prescripció començarà a comptar des del moment de la 
finalització de l'activitat o de l'últim acte amb què la infracció es consuma. En el cas que els fets o activitats constitutius 
d'infracció siguin desconeguts perquè no tinguin signes externs, el termini es computarà des que aquests es 
manifestin. 
 
4. Interromprà la prescripció la iniciació, amb coneixement de l'interessat, del procediment sancionador, i es reprendrà 
el termini de prescripció si l'expedient sancionador està paralitzat durant més d'un mes per causa no imputable al 
presumpte responsable. 
 
Article 71. Naturalesa de les infraccions 
 
1. Les infraccions que per la seva naturalesa, repercussió o efectes estiguin regulades i tipificades en normes de sanitat, 
defensa dels consumidors i usuaris, ordenament urbanístic i de la construcció, animals domèstics, circulació viària, i la 
resta de normativa sectorial, seran sancionades per l'autoritat i d'acord amb la normativa que correspongui en atenció 
al rang, la major gravetat de la infracció i de la sanció i la major importància del bé protegit. 
 
2. Es consideren actuacions infractores independents les que, formant part d'un conjunt infractor complex, no 
incideixen en el tipus de la infracció dominant segons el paràgraf anterior, en la seva qualificació o en la seva sanció. 
 
Secció 2a. Sancions 
 
Article 72. Sancions lleus 
 
Les infraccions tipificades com lleus se sancionaran amb una multa de fins a 750 €. 
 
Article 73. Sancions greus 
 
Les infraccions tipificades com greus se sancionaran amb multa de fins a 1.500 € 
 
Article 74. Sancions molt greus 
 
Les infraccions tipificades com molt greus se sancionaran amb multa de fins a 3.000 €. 
 
Article 75. Commutació de les sancions per treballs en benefici de la comunitat i d'altres. 
 
1. Les sancions econòmiques imposades, per infracció lleu fins a un límit de 300 €, a persones físiques, podran 
commutar-se per decret, amb caràcter voluntari, per cursos de formació o qualsevol altra activitat que determini 
l'òrgan municipal competent, les quals, en cap cas, atemptessin contra la dignitat de la persona. 
 



 

2. L'Ajuntament pot substituir la sanció per mesures correctores, com l'assistència a sessions formatives, la participació 
en activitats cíviques i altres tipus de treball per a la comunitat. 
 
3. Aquestes mesures han d'adoptar-se de manera motivada en funció del tipus d'infracció i han de ser proporcionades 
a la sanció que rep la conducta infractora. La participació en sessions formatives o activitats cíviques o la realització de 
treballs en benefici de la comunitat han de adoptés amb el consentiment previ de la persona interessada com a 
alternativa a les sancions d'ordre pecuniari, llevat que la Llei imposi el caràcter obligatori. 
 
Article 76. Graduació de les sancions 
 
1. Inicialment s'aplicarà la meitat de l'import total de la quantia de la sanció. La concurrència de circumstàncies 
agreujants implicarà l'increment de l'import de la quantia, que pot arribar fins al màxim, i la concurrència de 
circumstàncies atenuants implicarà la reducció de la quantia, que pot arribar al mínim. 
 
2. Es guardarà la deguda adequació entre la sanció i el fet constitutiu de la infracció considerant, per a la graduació de 
les sancions els següents factors: 
 

a) La capacitat econòmica de l'infractor. 
 
b) Les circumstàncies del responsable, el seu grau d'intencionalitat, participació i benefici obtingut de la 

infracció. 
 

c) La naturalesa dels danys personals, materials i perjudicis causats per l'infractor, així com la irreversibilitat dels 
danys o deterioraments produïts. 

 
d) La incidència respecte dels drets de les persones en matèria de protecció de la salut, seguretat, medi ambient, 

entorn urbanístic i interessos econòmics. 
 

e) La reparació voluntària dels perjudicis causats per l'infractor i la seva col·laboració amb l'Administració 
municipal i/o gestora del servei. 

 
f) La reincidència, entesa com la comissió, en el termini d'un any, de més d'una infracció de la mateixa 

naturalesa. 
 
3. En la proposta de resolució de l'expedient sancionador s'ha de justificar expressament la concurrència i aplicació 
dels criteris esmentats anteriorment. 
 
Article 77. Obligació de restablir 
 
1. Sense perjudici de la sanció que en cada cas sigui procedent, l'infractor haurà, si escau, de reparar el dany causat i 
reposar la situació alterada al seu estat originari, de forma immediata si és possible i en tot cas, el més aviat possible i  
atenent a les obligacions de compliment de les normatives sectorials d'aplicació i disposant de totes les autoritzacions 
necessàries.  
 
2. Si l'infractor no procedís a reparar el dany o a pagar la indemnització, en el termini assenyalat, l'òrgan competent 
pot acordar la imposició de multes coercitives d'acord amb el que estableix l'article següent. 
 
3. En cas que l'infractor repari el dany, haurà d'aportar la documentació probatòria i la justificació de la correcta gestió 
dels residus, si fora el cas. 
 
Article 78. Multes coercitives i execució subsidiària 
 



 

1. Sense perjudici de la sanció que es pogués imposar, l'òrgan competent pot acordar la imposició de multes 
coercitives d'acord amb l'art. 103 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre de 2015, del procediment administratiu comú, o 
l'execució subsidiària. 
 
2. La quantia de cadascuna d'aquestes multes no pot superar un terç de la multa fixada per a la infracció comesa. 
 
3. La imposició de multes coercitives exigirà que en el requeriment s'indiqui el termini de què es disposa per al 
compliment de l'obligació i la quantia de la multa que pot ser imposada. En tot cas, el termini haurà de ser suficient per 
a complir l'obligació. Les multes coercitives són independents i compatibles amb les que es puguin imposar en 
concepte de sanció. 
 
4. En cas d'incompliment, és procedent l'execució subsidiària per part  dels mitjans propis o l'entitat prestadora del 
servei, especialment quan el dany mediambiental sigui greu o l'amenaça de dany sigui imminent. Els costs originats per 
les actuacions a realitzar seran a càrrec del subjecte responsable de la infracció i se li exigirà, si escau, la indemnització 
que pertoqui per danys i perjudicis causats. 
 
Article 79. Mesures provisionals 
 
1. Iniciat el procediment sancionador, el titular de l'òrgan competent per a resoldre'l, per pròpia iniciativa, o a proposta 
de l'instructor, pot adoptar en qualsevol moment, mitjançant acord motivat, les mesures de caràcter provisional que 
estimi necessàries per a assegurar l'eficàcia de la resolució que pogués recaure i evitar el manteniment dels riscs o 
danys per a la salut i el medi ambient. Aquestes mesures han de ser proporcionades a la naturalesa i gravetat de les 
presumptes infraccions, i poden consistir en: 
 

a) Mesures de correcció, seguretat o control que impedeixin la continuïtat en la producció del dany. 
 
b) Precintament d'aparells, equips o vehicles. 

 
c) Clausura temporal, parcial o total de l'establiment. 

 
2. Amb la mateixa finalitat, l'òrgan competent, en els casos d'urgència i per a la protecció provisional dels interessos 
implicats, podrà adoptar les mesures provisionals imprescindibles amb anterioritat a la iniciació del procediment, amb 
els límits i condicions establerts en l'article  56 de la  Llei 39/2015, d'1 d'octubre de 2015, del procediment 
administratiu comú, i altra normativa aplicable, sense que puguin en cap cas sobrepassar el termini de quinze dies. 
 
3. No es podrà adoptar cap mesura provisional sense el tràmit d'audiència prèvia als interessats, llevat que hi hagi 
raons d'urgència que aconsellin la seva adopció immediata, basades en la producció d'un dany greu per a la salut o el 
medi ambient. La mesura provisional imposada haurà de ser revisada o ratificada després de l'audiència als interessats. 
 
4. En el tràmit d'audiència previst en aquest apartat es donarà als interessats un termini màxim de quinze dies perquè 
puguin aportar totes les al·legacions, documents o informacions que estimin convenients. 
 
5. Les mesures provisionals descrites en aquest article són independents de les resolucions que sobre la sol·licitud 
d'adopció de mesures provisionals puguin adoptar els jutges i tribunals, degudes a l'exercici d'accions de 
responsabilitat per persones legitimades. 
 
Article 80. Prescripció de les sancions  
 
1. Les sancions imposades per la comissió d'infraccions lleus prescriuran a l'any, les imposades per faltes greus als tres 
anys i les imposades per faltes molt greus als cinc anys. 
 
2. El termini de prescripció de les sancions començarà a comptar des de l'endemà del dia en què adquireixi fermesa la 
resolució per la qual s'imposa la sanció. 



 

 
3. Interromprà la prescripció la iniciació, amb coneixement de l'interessat, del procediment d'execució. Tornarà a 
transcórrer el termini si aquell està paralitzat durant més d'un mes per causa no imputable a l'infractor. 
 
Article 81. Responsabilitat 
 
1. Només poden ser sancionats per fets constitutius d'infraccions administratives, per incompliment del que estableix 
aquesta Ordenança, les persones físiques o jurídiques que en resultin responsables, sense perjudici, si s'escau, de les 
corresponents responsabilitats civils, penals i mediambientals. 
 
2. Són responsables en concepte d'autor aquells qui han comès directament o indirectament el fet infractor, els qui 
hagin donat ordres i instruccions en relació a aquest, els qui resultin beneficiaris de la infracció, i els qui es defineixin 
com a tals en el context de la present Ordenança. 
 
3. Quan en una infracció hagin participat diverses persones i no sigui possible determinar el seu grau d'intervenció, la 
responsabilitat de totes elles serà solidària. 
 
4. El titular d'un bé moble o immoble que ha estat utilitzat o, d'alguna forma, ha tingut incidència en el fet infractor, 
haurà de posar en coneixement de l'autoritat instructora de l'expedient, si escau, la identitat de la persona física o 
jurídica responsable dels fets, dins el termini de quinze dies. En cas de no fer-ho així, se'l considera responsable de la 
infracció a tots els efectes. 
 
5. Quan els fets sancionables siguin comesos per un menor, han de respondre solidàriament amb ell els seus pares, 
tutors, acollidors, i guardadors legals o de fet, per aquest ordre. 
 
La responsabilitat solidària queda referida estrictament a la pecuniària derivada de la multa imposada, que podrà ser 
moderada per l'autoritat sancionadora. Això sense perjudici de la commutació de la sanció, d'acord amb el que preveu 
l'article 75 de la present Ordenança. 
 
Article 82. Competència i procediment sancionador 
 
1. Correspon a l'organisme municipal competent la resolució dels expedients administratius sancionadors en exercici 
de la competència que li és atribuïda a aquesta finalitat per la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de 
règim local. 
 
2. La imposició de sancions i l'exigència de responsabilitats d'acord amb aquesta Ordenança es duran a terme de 
conformitat amb el que preveu la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú de les 
administracions públiques, i resta de normativa que li sigui d'aplicació. 
 
Disposició addicional primera. Substitució de les bosses de plàstic lleugeres d'un sol ús. 
 
1. L'Ajuntament de Palma prohibirà a partir del dia 1 gener de 2018 el lliurament de les bosses de plàstic lleugeres d'un 
sol ús en tots els establiments comercials, de restauració, de serveis i d'altres que en facin distribució, amb l'excepció 
de les que es facin servir, com a bosses de secció,  per a contenir peix, carn o altres aliments peribles, i les 
imprescindibles per a garantir el compliment de la normativa sectorial d'etiquetatge i informació al consumidor. 
 
2. Per a la distribució de bosses comercials d'un sol ús de material biodegradable, de tela, de paper, de ràfia o de 
qualsevol altre material diferent al plàstic d'un sol ús, amb l'excepció establerta en l'apartat i, relativa a les bosses de 
secció. 
 
3. La biodegradació s'entendrà d'acord amb la Norma europea UNE EN 13432 d'AENOR, “Envasos i embalatges. 
Requisits dels envasos i embalatges valoritzables mitjançant compostatge i biodegradació. Programa d'assaig i criteris 
d'avaluació per a l'acceptació final de l'envàs o embalatge”, o altres d'equivalents. No es permetrà l'ús de bosses 



 

“oxobiodegradables”, ja que generen residus que poden provocar citotoxicitat del sòl. Les bosses hauran de disposar 
d'etiquetatge relatiu al compliment de la norma, d'acord amb les disposicions de la directiva europea. 
 
4. L'Ajuntament facilitarà l'anterior, mitjançant l'adopció de les corresponents normes consensuades amb els sectors 
implicats.  
 
Disposició addicional segona 
 
Qualsevol tipus de residus no recollits en aquesta Ordenança podrà ser objecte de regulació per part d'aquest 
Ajuntament. 
 
Disposició derogatòria única 
 
Queda derogada l'Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids urbans, aprovada per acord del Ple del dia 
29 abril 2004, així com totes les disposicions del mateix o inferior rang que regulin matèries contingudes en la present 
Ordenança en tot allò que s'hi oposi o en contradigui el contingut. 
 
Disposicions finals 
 
Disposició final primera 
 
En tot el que no preveu la present Ordenança caldrà ajustar-se al que disposen la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora 
de les bases del règim local, i la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del procediment administratiu comú de les administracions 
públiques i la seva normativa complementària, així com a la normativa autonòmica, i estatal, en matèria de recollida i 
tractament de residus i protecció de medi ambient, i en especial al que disposa la Llei 22/11, de 28 de juliol, de residus 
i sòls contaminats. 
 
Disposició final segona 
 
La present Ordenança entrarà en vigor l'endemà de la publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears (BOIB), d'acord 
amb els terminis establerts en els articles 103 a 113 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local 
de les Illes Balears. 
 
Disposició transitòria 
 
Mentre l'Ajuntament no disposi el contrari, els serveis municipals de neteja de la via pública i de recollida de residus 
seran prestats per EMAYA, Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram, SA, sense perjudici de les competències 
municipals. 
 
ANNEX I 
Llista de residus domèstics i residus assimilables: 

- Paper i cartó 
- Envasos de vidre 
- Fracció orgànica dels residus biodegradables de cuines i establiments de restauració. 
-   Roba i calçat 
-   Teixits 
-  Dissolvents 
-  Tubs fluorescents i altres residus que contenen mercuri 
-  Olis vegetals 
-  Pintures, tintes, adhesius i resines 
-  Detergents 
-  Medicaments 
-  Piles i acumuladors 



 

-  Residus d'equips elèctrics i electrònics rebutjats 
-  Fusta 
-  Plàstics 
-  Metalls 
-  Residus de l'escurada de xemeneies 

 
ANNEX II 
Llista il·lustrativa, no exhaustiva, dels residus a dipositar en cada un dels contenidors 
 

a. Contenidor selectiu per a fracció envasos de vidre: 
-  Pots i botelles de vidre de qualsevol color 
-  Pots de cosmètica i perfumeria 
-  Flascons de conserves 

 
b. Contenidor selectiu per a fracció paper/cartó (no tacat i sense plàstics i metalls): 

-  Revistes i diaris 
-  Llibres, quaderns, llibretes, folis, carpetes, cartolines 
-  Capses de cartó 
-  Bosses de paper 
-  Oueres de cartó 

 
c. Contenidor selectiu de fracció envasos lleugers: 

-  Llaunes de conserves d'acer o alumini 
-  Llaunes de begudes d'acer o d'alumini 
-  Safates i embolcalls d'alumini 
-  Tapes, taps, xapes 
-  Brics de llet, batuts, sucs, cremes, etc. 
-  Botelles de plàstic d'aigua, oli, iogurt, sucs, etc. 
- Envasos de plàstic, metàl·lics, de productes lactis, com ara iogurts, mantega, formatge, etc. 
-  Oueres de plàstic 
- Pots de plàstic de productes d'higiene personal, com ara cremes, gel de bany, pasta de dents 
-  Plats, tassons i coberts de plàstic d'un sol ús. 
-  Envasos de plàstic de productes de neteja domèstica, com ara detergents, lleixiu, suavitzants 
-  Bosses de plàstic 
-  Safates de plàstic i film plàstic d'envasat d'aliments 

 
d. Contenidor selectiu fracció resta (sempre en absència de contenidor específic):  

-  Matèria orgànica, rebuig, residus en massa. 
-  Restes de menjars, excepte olis vegetals usats 
-  Bolquers 
-  Paper de cuina 
-  Paper higiènic 
-  Paper brut, tacat de greix, de menjar 
-  Plats, tassons de plàstic i de paper usats i amb presència significativa de residus 
-  Plats i tassons de vidre i ceràmics 
-  Torcaboques de paper 
- Bolígrafs, retoladors 
-  Raspalls de dents 
-  Juguetes no electròniques i sense piles 
-  Guants de goma 
-  Penjadors 
-  Paelles, cassoles, cassoles i altres elements de parament similars 



 

-  Residus sanitaris assimilables a domèstics no punxants, ni tallants i no perillosos (no infecciosos, ni 
radioactius) 
-  Material de cures no infectat 
-  Guants i altre material quirúrgic d'un sol ús 
-  Guixos 
-  Tèxtil fungible 
-  Roba d'un sol ús. 

 
e. Contenidor de la fracció orgànica. 

- En el moment i en els casos en què es procedeixi a la implantació d'aquesta tipologia de contenidors 
selectius. 

- Restes menjar. 
- Restes vegetals d'escassa quantia 

 
f. Contenidor de restes de jardineria i podes 

- Restes de desbrossada. 
- Restes de podes de control 
- Troncs de mida inferior a 1,'5 m  i 0,5 m de diàmetre. 

 
g. Contenidor de roba 

- Roba reutilitzable 
- Sabates reutilitzable 
- Roba de casa reutilitzable 
- Tèxtil reutilitzable 

 
h. Contenidor d’oli vegetal 

- Oli vegetal usat de cuina.  
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ORDENANZA MUNICIPAL DE LIMPIEZA, DESECHOS 
Y RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS  
 
Exposición de motivos 
 
El Ayuntamiento de Palma ha aplicado, hasta la fecha, la Ordenanza Municipal de Limpieza Deshechos y Residuos 
Sólidos Urbanos, aprobada definitivamente por acuerdo plenario de día 29 de abril de 2004 (BOIB núm. 78 de 
03.06.04). 
 
Sin embargo, en los últimos años, el aumento gradual de la población y el avance de la tecnología, así como las 
actuales formas de producción y consumo imperantes han supuesto la producción de ingentes y diversas cantidades 
de residuos, que requieren medidas actualizadas de gestión y control para evitar, prevenir y minimizar las posibles 
consecuencias de degradación del medio ambiente y de impacto en la salud pública. 
 
Todo ello ha conducido a la actualización del régimen jurídico europeo anterior por la promulgación de la Directiva 
2008/98/CE, de 19 de noviembre, que estableció un nuevo marco para la gestión de los residuos, haciendo especial 
hincapié en la prevención para reducir, tanto la cantidad como el impacto en la salud humana y en el medio ambiente, 
de los residuos generados. Lo anterior, fundamentado en las disposiciones genéricas de la Lista comunitaria 
2000/532/CE de la Comisión, de residuos peligrosos y no peligrosos y con regulaciones más específicas destinadas a la 
reducción de producción de residuos, como la Directiva 2015/720 del Parlamento Europeo y del Consejo de 29 de abril 
de 2015, por la que se modifica la Directiva 94/62/CE. 
 
La trasposición de la Directiva 2008/98/CE en nuestro ordenamiento jurídico se llevó a cabo por la Ley  22/2011, de 28 
de julio, de Residuos y suelos contaminados (modificada por la Ley 11/2012, de 19 de diciembre, de Medidas urgentes 
en materia de medio ambiente), que sustituye a la anterior Ley 10/98, de 21 de abril, de Residuos. El marco normativo 
estatal se complementa, asimismo, con normativa sectorial relativa a diferentes tipos de residuos, entre los que cabe 
mencionar el Real Decreto 1383/2002, de 20 de diciembre, sobre gestión de vehículos al fin de su vida útil, y el Real 
Decreto 710/2015, de 24 de julio, que modifica el Real Decreto 106/2008, de 1 de febrero, sobre pilas y acumuladores 
y la gestión ambiental de sus residuos, entre otros.  
 
La distribución competencial que se hace en esta materia, respecto a los municipios y entes locales, la Ley 7/85, de 2 
de abril, de Bases de Régimen Local , en sus artículos 25 y 26; el Plan Director Sectorial para la gestión de los residuos 
urbanos de la isla de Mallorca (BOIB núm. 35, de 9 de marzo de 2006); la Ley 20/2006, de 15 de diciembre, Municipal y 
de régimen local de las Islas Baleares, en su art. 29; la Ley 23/2006, de 20 de diciembre, de capitalidad de Palma (Tít. 
VII cap.VIII), así como el artículo 12.5 de la Ley 22/11, hacen necesaria la modificación de la actual normativa 
municipal. 
 
Mediante la norma municipal que se sustituye con la presente ordenanza, se ha regulado a lo largo de los últimos años 
la limpieza pública y la recogida de los desechos y residuos sólidos urbanos de la ciudad de Palma. 
 
Con todo ello, el espíritu final de esta nueva ordenanza es fomentar la prevención y gestión de residuos, con el fin de 
conseguir el mejor resultado ambiental global, de acuerdo con la normativa vigente y conseguir, entre todos, una 
ciudad más habitable, más sostenible y más humana, trabajando en la concienciación y educación ambiental y 
fomentando la colaboración y cooperación de toda la ciudadanía. Es también voluntad incorporar algunos principios 
reguladores derivados de la Ley 26/2007, de 23 de octubre, de responsabilidad medioambiental y trabajar activamente 
para garantizar los objetivos de la Ley 34/2007, de 15 de noviembre, de calidad del aire y protección de la atmósfera.  
 
TÍTULO I. DISPOSICIONES GENERALES.  
 



 

Artículo 1. Objeto y ámbito de aplicación  
 
1. La presente ordenanza tiene por objeto la regulación, en el ámbito de las competencias del Ayuntamiento de Palma, 
de todas aquellas conductas y actividades relativas a la limpieza, al depósito, recogida, gestión de rechazo y residuos 
municipales, respetando el principio de jerarquía (prevención, preparación para la reutilización, reciclaje, otras formas 
de valorización, incluida la valorización energética y eliminación) y control de espacios públicos y privados, con objeto 
de conseguir el mejor resultado ambiental global, mitigando los impactos adversos sobre la salud humana y el medio 
ambiente. 
 
2. En el ejercicio de las competencias municipales, la presente Ordenanza desarrolla la legislación estatal y autonómica 
en materia de residuos y de régimen local, debiendo en todo momento interpretarse y aplicarse de acuerdo con la 
legislación vigente. 
 
3. Todas las personas físicas o jurídicas que residan o depositen residuos en el término municipal de Palma están 
obligadas a cumplir lo dispuesto en la presente Ordenanza, así como las disposiciones que en su desarrollo dicte el 
Ayuntamiento. 
 
Artículo 2. Exclusiones 
 
Quedan expresamente excluidos de la regulación de la presente Ordenanza:  
 
a) Los residuos radiactivos. 
b) Los residuos peligrosos no asimilables a domésticos.  
c) Los residuos explosivos, oxidantes o inflamables. 
d) Los residuos infecciosos y/o biocontaminantes. 
e) Los residuos resultantes de la prospección, extracción, tratamiento y almacenamiento de recursos minerales y de la 
explotación de canteras. 
 f) Los residuos de explotaciones agrícolas y ganaderas generados y/o utilizados en el marco de explotaciones 
agropecuarias. 
g) Los residuos que se gestionan como aguas residuales. 
h) Los efluentes gaseosos emitidos a la atmósfera. 
i) Cualesquiera otros que sean objeto de regulación específica  
 
Artículo 3. Definiciones  
 
1. A efectos de lo dispuesto en la presente Ordenanza se entenderá por: 
 
a) Residuo: cualquier sustancia u objeto que su poseedor deseche o tenga la intención o la obligación de desechar. 
 
b) Residuos municipales: 
 
1. Los residuos domésticos. 
 
2. Los residuos comerciales no peligrosos, de acuerdo con lo previsto en la presente Ordenanza. 
 
c) Residuos domésticos: residuos generados en los hogares como consecuencia de las actividades domésticas. Tendrán 
también la consideración de residuos domésticos: 
 
I. Los similares a los anteriores generados en comercios; servicios e industrias; instituciones y servicios públicos, 
siempre que por su naturaleza, composición y cantidad, sean integrables en los sistemas existentes de gestión y 
recogida para los estrictamente domiciliarios. 
 



 

II. Los que se generen en los hogares de aparatos eléctricos y electrónicos, ropa, pilas, acumuladores, muebles y 
enseres, así como los residuos y escombros procedentes de obras menores de construcción y reparación domiciliaria. 
 
III. Los procedentes de limpieza de vías públicas, zonas verdes, áreas recreativas y playas y zonas de baño, los animales 
domésticos muertos y los vehículos abandonados. 
 
Con carácter general, serán considerados expresamente residuos domésticos, generados tanto en hogares como en 
comercios e industrias, los recogidos en el Anexo I de la presente Ordenanza, en referencia a lo contemplado en el 
apartado 20 del Anexo 2 de la Orden MAM/304/2002, de 8 de febrero, por la que se publican las operaciones de 
valorización y eliminación de residuos y la lista europea de residuos, así como normas que los sustituyan.  
 
d) Residuos comerciales: los generados por la actividad propia del comercio, al por mayor y al por menor, de los 
servicios de restauración y bares, de las oficinas y los mercados, así como del resto del sector servicios, siempre que no 
sean asimilables a domésticos, de acuerdo con la definición del apartado c) I, y que no sean integrables en los sistemas 
existentes de gestión y recogida para los estrictamente domiciliarios.  
 
e) Residuos industriales: los resultantes de los procesos de fabricación, de transformación, de utilización, de consumo, 
de limpieza o de mantenimiento generados por la actividad industrial, excluídas las emisiones a la atmósfera reguladas 
en la Ley 34/2007, de 15 de noviembre.  
 
f) Residuos peligrosos: aquellos que presentan una o varias de las características peligrosas enumeradas en el Anexo III 
de la Ley 22/2011, de 28 de julio, de residuos y suelos contaminados, así como aquel que pueda aprobar el gobierno 
de conformidad con lo establecido en la normativa europea o en los convenios internacionales de los que España sea 
parte, así como los recipientes y envases que los hayan contenido.  
 
g) Biorresiduos (residuos orgánicos): residuo biodegradable de jardines y parques, residuos alimenticios y de cocina 
procedentes de hogares, restaurantes, servicios de restauración colectiva y establecimientos de venta al por menor; 
así como, residuos comparables procedentes de plantas de procesado de alimentos.  
 
h) Productor de residuos: cualquier persona física o jurídica cuya actividad produzca residuos (productor inicial de 
residuos) o cualquier persona que efectúe operaciones de tratamiento previo, de mezcla o de otro tipo, que ocasionen 
un cambio de naturaleza o de composición de esos residuos. 
 
i) Poseedor de residuos: el productor de residuos u otra persona física o jurídica que esté en posesión de residuos. 
 
j) Gestión de residuos: la recogida, el transporte y tratamiento de los residuos, incluida la vigilancia de estas 
operaciones, así como el mantenimiento posterior al cierre de los vertederos, incluidas las actuaciones realizadas en 
calidad de negociante o agente. 
 
k) Gestor de residuos: la persona o entidad, pública o privada, registrada mediante autorización o comunicación que 
realice cualquiera de las operaciones que componen la gestión de los residuos, sea o no el productor de los mismos. 
 
l) Negociante: toda persona física o jurídica que actúe por cuenta propia en la compra y posterior venta de residuos, 
incluidos los negociantes que no tomen posesión física de los residuos. 
 
m) Agente: toda persona física o jurídica que organiza la valorización o la eliminación de residuos por encargo de 
terceros, incluidos los agentes que no tomen posesión física de los residuos. 
 
n) Recogida ordinaria: servicio de prestación obligatoria que se llevará a cabo por el Ayuntamiento, consistente en el 
acopio de residuos, incluida la clasificación y almacenamiento iniciales para su transporte a una instalación de 
tratamiento. 
 
o) Recogida especial: aquella recogida separada de utilización optativa por parte del usuario. 



 

 
p) Recogida separada: la recogida en la que un flujo de residuos se mantiene por separado, según su tipo de 
naturaleza, para facilitar su tratamiento específico. 
 
q) Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos o RAEE: todos los aparatos eléctricos y electrónicos que pasan a ser 
residuos de acuerdo con la definición que consta en el artículo 3.a) de la Ley 22/2011, de 28 de julio. Esta definición 
comprende todos aquellos componentes, subconjuntos y consumibles que forman parte del producto en el momento 
en que se desecha. (art. 3 f) del RD 110/2015, de 20 de febrero, sobre residuos de aparatos eléctricos y electrónicos). 
 
r) Residuos de construcción y demolición, de obras menores: cualquier residuo que se genere en una obra de 
construcción o demolición en un domicilio particular, comercio, oficina o inmueble del sector servicios, de sencilla 
técnica y escasa entidad constructiva y económica, que no suponga alteración del volumen, del uso, de las 
instalaciones de uso común o del número de viviendas y locales, y que no precisa de proyecto firmado por 
profesionales titulados. 
 
s) Residuos de envases: todo envase o material de envase del cual se desprenda su poseedor o tenga la obligación de 
desprenderse en virtud de las disposiciones en vigor.  
 
t) Residuos sanitarios asimilables a domésticos (grupo I): son los generados como consecuencia de las actividades 
sanitarias prestados en centros sanitarios, tales como hospitales, clínicas y sanitarios, consulta de profesionales 
liberales, centros sociosanitarios, centros veterinarios, etc., que no tienen la calificación de peligrosos y que, de 
acuerdo con la normativa, no exijan requisitos especiales de gestión. 
 
u) Aceites vegetales usados: los residuos de aceites vegetales propios de las actividades de freír domésticas o de los 
bares, restaurantes, hoteles y otros servicios de restauración, así como los aceites de conservas. No se incluyen aquí 
otras grasas alimentarias. 
 
v) Pila: la fuente de energía eléctrica obtenida por transformación directa de energía química y constituida por uno o 
varios elementos primarios (no recargables).   
 
w) Unidades comerciales: aquellas dependencias de los Mercados destinadas a la venta al público y a la prestación de 
servicios remunerados de carácter empresarial o profesional, cualquiera que sea su titular y con independencia del 
carácter que posean: locales, casetas, etc. 
 
x) Áreas de aportación: lugares o zonas de uso público puestas a disposición del ciudadano destinadas a facilitar la 
recogida selectiva de los residuos urbanos no peligrosos, separándolos en origen según las diferentes fracciones.  
 
y) Parque Verde: Área de aportación de titularidad municipal cerrada y delimitada y que tenga esta calificación por 
parte del Consejo de Mallorca. 
 
z) Valorización: cualquier operación cuyo resultado principal sea que el residuo sirva a una finalidad útil al sustituir a 
otros materiales, que de otro modo se habrían utilizado para cumplir una función particular, o que el residuo sea 
preparado para cumplir esa función en la instalación o en la economía en general.  
 
aa) Voluminosos: aquellos residuos que se generen en los hogares que presenten características especiales de 
volumen, peso o tamaño que dificulten su recogida a través del sistema de recogida ordinaria. 
 
bb) Prevención: conjunto de medidas adoptadas en la fase de concepción y diseño, de producción, de distribución y de 
consumo de una sustancia, material o producto, para reducir: 
 
I. La cantidad de residuo, incluso mediante la reutilización de los productos o el alargamiento de la vida útil de los 
productos. 
 



 

II. Los impactos adversos sobre el medio ambiente y la salud humana de los residuos generados, incluyendo el ahorro 
en el uso de materiales o energía. 
 
III. El contenido de sustancias nocivas en materiales y productos. 
 
cc) Productor de residuos: cualquier persona física o jurídica cuya actividad produzca residuos (productor inicial de 
residuos) o cualquier persona que efectúe operaciones de tratamiento previo, de mezcla o de otro tipo, que ocasionen 
un cambio de naturaleza o de composición de esos residuos. En el caso de las mercancías retiradas por los servicios de 
control e inspección en las instalaciones fronterizas se considerará productor de residuos al representante de la 
mercancía, o bien al importador o exportador de la misma. 
 
dd) Reutilización: cualquier operación mediante la cual productos o componentes de productos que no sean residuos 
se utilizan de nuevo con la misma finalidad para la que fueron concebidos.  
 
ee) Tratamiento: las operaciones de valorización o eliminación, incluida la preparación anterior a la valorización o 
eliminación.  
 
ff) Preparación para la reutilización: la operación de valorización consistente en la comprobación, limpieza o 
reparación, mediante la cual productos o componentes de productos que se hayan convertido en residuos se preparan 
para que puedan reutilizarse sin ninguna otra transformación previa.  
 
gg) Reciclado: toda operación de valorización mediante la cual los materiales de residuos son transformados de nuevo 
en productos, materiales o sustancias, tanto si es con la finalidad original como con cualquier otra finalidad. Incluye la 
transformación del material orgánico, pero no la valorización energética ni la transformación en materiales que se 
vayan a usar como combustibles o para operaciones de relleno.  
 
hh) Regeneración de aceites usado: cualquier operación de reciclado que permita producir aceites de base mediante el 
refinado de aceites usados, en particular mediante la retirada de los contaminantes, los productos de la oxidación y los 
aditivos que contengan dichos aceites.  
 
ii) Eliminación: cualquier operación que no sea la valorización, incluso cuando la operación tenga como consecuencia 
secundaria el aprovechamiento de sustancias o energía.  
 
jj) Mejores técnicas disponibles: las mejores técnicas disponibles tal y como se definen en el artículo 3, apartado ñ), de 
la Ley 16/2002, de 1 de julio, de prevención y control integrados de la contaminación. 
 
kk) Suelo contaminado: aquel cuyas características han sido alteradas negativamente por la presencia de componentes 
químicos de carácter peligroso procedentes de la actividad humana, en concentración tal que comporte un riesgo 
inaceptable para la salud humana o el medio ambiente, de acuerdo con los criterios y estándares que se determinen 
por el Gobierno, y así se haya declarado mediante resolución expresa.  
 
ll) Compost: enmienda orgánica obtenida a partir del tratamiento biológico aerobio y termófilo de residuos 
biodegradables recogidos separadamente. No se considerará compost el material orgánico obtenido de las plantas de 
tratamiento mecánico biológico de residuos mezclados, que se denominará material bioestabilizado. 
 
mm) Lista europea de residuos: la lista de residuos publicada en el anexo 2 segundo de la Orden del Ministerio de 
Medio Ambiente 304/202, de 8 de febrero (BOE 43, 19/2/2002) y las sucesivas actualizaciones que se vayan haciendo a 
la mencionada lista. 
 
nn) Residuos sanitarios grupo II: lo que dispone el art. 5 del Decreto 136/1996, de 5 de junio, de ordenación de la 
gestión de los residuos sanitarios en la Comunidad Autónoma de las Islas Baleares. (BOIB 91, de 20 de julio de 1996). 
 



 

oo) Residuo inerte: lo que dispone el art. 2 del RD 1481/2001, de 27 de diciembre, por el que se regula la eliminación 
de residuos mediante depósito en vertedero (BOE núm. 25 de 29 de enero de 2002). 
 
pp) Residuos de origen animal: los subproductos animales según lo que dispone el Reglamento (CE) núm. 1069/2009 
del Parlamento europeo y del Consejo y el Reglamento (UE) núm. 142/2011, de la Comisión. 
 
qq) Fracción orgánica de los residuos urbanos o municipales (FORM): comprenden los residuos orgánicos propios del 
hogar, que se producen principalmente en las cocinas en la manipulación, preparación y consumo de la comida y 
también los residuos provenientes de generadores singulares como los mercados municipales, restaurantes, hoteles, 
grandes superficies, etc. También se incluyen en esta categoría los residuos de podas. El contenido de residuos 
impropios (esto es, no materia orgánica) incluidos en la FORM será como máximo de un 10%. 
 
rr) Residuos de podas y jardinería: residuos de naturaleza vegetal generados y recogidos en jardinería o trabajos 
silvícolas ya sea a nivel privado o público. 
 
ss) Inmueble: Todas las cosas que son o pueden ser objeto de apropiación. Son bienes inmuebles los establecidos en el 
artículo 334 del Código Civil vigente.  
 
tt) Bolsa de plástico: Bolsas, con o sin asas, hechas de plástico, proporcionadas a los consumidores en los puntos de 
venta de bienes o productos.  
 
uu) Bolsas de plástico ligeras: bolsas de plástico, con un grosor inferior a 50 micras y superior a 15 micras, 
proporcionadas a los consumidores en los puntos de venta de bienes y productos.  
 
TÍTULO II. LIMPIEZA VIARIA Y DE ESPACIOS PÚBLICOS  
 
Capítulo I. Del servicio de limpieza viaria y de espacios públicos 
 
Artículo 4. Competencia  
 
Es competencia reservada al Ayuntamiento la prestación del servicio de limpieza, gestionado a través de cualquiera de 
las formas previstas en la normativa de régimen local y atendiendo a razones de eficiencia y economía.  
 
Artículo 5. Prestación del servicio de limpieza 
 
1. El servicio de limpieza se prestará con carácter obligatorio en: 
a) Vías y caminos públicos municipales, incluidas las aceras, arcenes y calzadas. 
 
b) Jardines, zonas verdes, playas y zonas de baño, y demás espacios libres públicos municipales. 
 
c) Cualesquiera otros espacios y bienes de dominio y uso público municipal, con las excepciones previstas en este 
título. 
 
Artículo 6. Servicio de limpieza viaria 
 
1. Se entiende por limpieza pública la eliminación de la suciedad en el ámbito descrito en el artículo anterior, mediante 
la aplicación de los medios, técnicas y plan de trabajo que, en cada momento y en relación al tipo de residuo y al 
espacio de que se trate, se considere más adecuado y conveniente. 
 
2. No tendrá la consideración de suciedad afecta a la limpieza pública viaria la producida a consecuencia de: 
 
a) Accidentes u otras circunstancias imprevisibles o inevitables, de fuerza mayor. 
 



 

b) Actividades mercantiles, de espectáculos o recreativas, sociales y similares que, realizadas mediante la 
ocupación o utilización de vías o espacios libres de dominio y uso público, ocasionen un ensuciamiento superior o 
diferente del habitual, a excepción de actividades de espectáculos o recreativas, sociales y similares organizadas por el 
Ayuntamiento.  
 
Artículo 7. Contenedores y recipientes 
 
La limpieza y el mantenimiento y conservación de papeleras, contenedores y cualesquiera recipientes fijos o móviles 
destinados a la recogida de residuos o desechos, instalados en las vías públicas y espacios destinados a dominio y uso 
público, serán a cuenta de los propietarios y/o de los promotores urbanísticos, mientras no sean formalmente 
recepcionados por el Ayuntamiento. 
 
Artículo 8. Impulso del Servicio de limpieza. 
 
Corresponde al Órgano municipal competente la ordenación, dirección, inspección e impulso de la prestación del 
servicio. 
 
Artículo 9. Titulares de autorizaciones administrativas 
 
Cuando se otorgue por medio de licencia, concesión u otra forma de autorización administrativa, el uso privativo y/o 
anormal de zonas de las vías y espacios libres públicos para la realización de cualquier tipo de actividad, el órgano 
municipal competente para su otorgamiento obligará al titular de la misma a que asuma, a su cuenta y cargo, la 
limpieza de la zona o espacio ocupada y su área de influencia, en la forma que en cada caso se determine en la 
correspondiente autorización administrativa. 
 
Artículo 10. Limpieza de espacios privados de uso público 
 
El Ayuntamiento o la entidad gestora del servicio de limpieza, a petición de los interesados y teniendo en cuenta la 
conveniencia del servicio, podrá concertar, con las condiciones que se establezcan, la limpieza de las vías y espacios 
privados de concurrencia pública y/o sujetos a servidumbre pública de paso, pudiendo generarse la correspondiente 
contraprestación económica por dicha limpieza.  
 
Artículo 11. Limpieza de otros elementos y espacios municipales 
 
El órgano municipal competente determinará en cada caso, a qué departamento, servicio, organismo autónomo o 
entidad gestora corresponde la limpieza de elementos, instalaciones, mobiliario urbano y espacios afectos a servicios 
cuya titularidad o competencia administrativa les corresponda. Ello sin perjuicio de que pueda concertarse su 
prestación subsidiaria por el servicio encargado de la limpieza viaria, previa la compensación económica que proceda y 
siempre que resulte adecuado y conveniente a los intereses del mismo. 
 
Capítulo II. Normas de cooperación ciudadana para la limpieza viaria 
 
Sección 1ª. Normas generales 
 
Artículo 12. Sujetos 
 
Los residentes y transeúntes de la ciudad están obligados a prevenir y evitar el ensuciamiento de la Ciudad, con arreglo 
a lo previsto en la presente Ordenanza y en las disposiciones de la Alcaldía que la desarrollen. 
 
Artículo 13. Fomento  
 



 

El Ayuntamiento potenciará y favorecerá las acciones que, en materia de limpieza pública colectiva desarrolle la 
iniciativa privada, fomentando las actuaciones tendentes a incrementar la calidad de vida de la ciudad, la protección de 
su ornato y entorno medioambiental, así como la educación y concienciación medioambiental.  
 
Artículo 14. Prohibiciones destinadas a garantizar la prevención de las conductas incívicas que provoquen el 
ensuciamiento del entorno y problemas en la gestión de residuos.  
 
Queda prohibido: 
 
1.  Arrojar a las vías y espacios libres públicos o privados de concurrencia pública todo tipo de desperdicios, desechos 
o residuos, que son causa de ensuciamiento de la ciudad, muy especialmente y entre otros: colillas, masticables, 
cáscaras, peladuras, papeles, plásticos, envoltorios, latas, envases, botellas y desperdicios similares. 
 
Quienes deseen desprenderse de ellos deberán depositarlos en las papeleras o recipientes específicos dispuestos al 
efecto en las vías o espacios libres públicos.   
 
2. Depositar en la vía pública, acera y espacios libres públicos o privados de concurrencia pública, los residuos 
voluminosos, los enseres, residuos electrónicos y otros, sin perjuicio de lo dispuesto por el depósito temporal 
específico para la recogida puerta a puerta de residuos voluminosos, de acuerdo con las condiciones, los calendarios y 
horarios previstos por este servicio.  
 
3.  Escupir, defecar u orinar en las vías y espacios públicos; en los espacios privados de uso público; fachadas, así 
como en los portales, escaleras y fachadas de titularidad privada que delimiten el espacio público. En el caso de los 
orines y excrementos de perros, queda prohibido la omisión de las obligaciones de la retirada de los excrementos de 
perros, en cualquiera de los espacios detallados en este apartado, incluyendo como zonas integradas en los espacios 
públicos, los alcorces de los árboles y las jardineras de tierra de las zonas ajardinadas, sin perjuicio de lo dispuesto en la 
ordenanza de tenencia de animales de compañía.  
 
4.  Sacudir alfombras, ropas y enseres domésticos, desde balcones o huecos abiertos en fachadas sobre las vías y 
espacios libres públicos, o arrojar desde los mismos cualquier tipo de desperdicio, residuo sólido o líquido. Igual 
prohibición afectará a quienes efectúen dichas operaciones desde las plantas bajas o en la propia vía o espacio libre 
público. 
 
5.  El derramamiento o goteo de líquidos sobre la vía pública o en inmuebles de propiedad privada, causando 
molestias a terceros. 
 
6.  Vaciar o evacuar aguas residuales de cualquier tipo sobre las vías y espacios libres públicos, incluido los vertidos de 
aguas residuales en los alcorces de los árboles, que puedan afectar muy negativamente el desarrollo y mantenimiento 
del patrimonio arbóreo.  
 
7. Depositar o estacionar en las aceras, arcenes o calzadas o espacios privados de uso público cualquier tipo de 
objetos o materiales que obstaculicen o impidan la normal prestación del servicio de limpieza viaria y puedan afectar a 
la seguridad vial o dificultar el paso de viandantes, de acuerdo con los principios de accesibilidad universal.  
 
8. Tirar al exterior, sobre las vías o espacios libres públicos, residuos procedentes del barrido o limpieza de las 
viviendas, comercios, oficinas y demás locales, edificios y recintos. 
 
9. Depositar en fachadas, vías o espacios públicos, cualquier producto químico susceptible de causar molestias y /o 
ser nocivo a personas, flora, fauna, cosas o medio ambiente.   
 
10. Utilizar los contenedores para fines distintos a los establecidos en la presente Ordenanza. 
 



 

11. Realizar actividades en la vía y espacios públicos que puedan ensuciar, entre otras, manipular residuos, seleccionar 
y acumular materiales sin autorización, realizar actividades de pintura y barnizado de materiales etc.  
 
12. Bañarse, o lavar animales, ropa u otros objetos, en las fuentes y estanques públicos. Asimismo, se prohíbe el lavado 
de animales en las duchas y lavapies de las playas y zonas de baño. 
 
13. Abandonar los excrementos de animales de compañía en las vías y espacios libres públicos, siendo de aplicación lo 
dispuesto en la vigente ordenanza municipal para la inserción de animales de compañía en la sociedad urbana.  
 
14. Obstaculizar el servicio de limpieza de playas, zonas de baño y resto de espacios públicos, con vehículos y 
embarcaciones, entre otros.  
 
Sección 2ª. Normas específicas 
 
Artículo 15. Papeleras, contenedores y asimilados. 
 
1. Queda prohibida toda manipulación de papeleras, contenedores y demás recipientes similares, ubicados en las vías 
y espacios libres públicos; así como desplazarlos, vaciarlos, volcarlos, arrancarlos o cualquier otro acto que los dañe, o 
deteriore su imagen, los inutilice, o reduzca de forma anormal el uso al que están destinados. 
 
2. El uso de las papeleras y recipientes similares, se reserva exclusivamente a los residuos ocasionalmente producidos 
por los viandantes. 
 
3. Queda prohibido depositar colillas encendidas, o  cualquier material incandescente o corrosivo, en las papeleras, 
contenedores y otros recipientes análogos. 
 
Artículo 16. Playas y zonas de baño  
 
1. El Ayuntamiento mantendrá las playas y lugares públicos de baño en las debidas condiciones de limpieza, higiene y 
salubridad. 
 
2. Asimismo, queda prohibido el vertido o abandono de residuos o desperdicios, cualquiera que sea su naturaleza, 
proporción o cantidad, en las playas y zonas de baño o arrojarlos al mar.  
 
3. Se prohíbe, por motivos de limpieza, seguridad  y protección del medio natural que puedan generar, encender 
hogueras o fuegos en dichos espacios, salvo autorización expresa, así como la utilización de cualquier tipo de jabón en 
duchas y lava pies públicos al aire libre, o en el mar.  
 
4. Queda especialmente prohibido, por razones de seguridad, de salud pública y prevención de accidentes la 
introducción de envases de vidrio en las playas y zonas de baño. 
 
5. Los usuarios de playas y zonas de baño están obligados al depósito de los residuos o desperdicios que produzcan en 
los recipientes habilitados al efecto. De no haberlos, deberán recogerlos y depositarlos correctamente como residuos 
domésticos. 
 
6. En el supuesto que, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 9 de la presente Ordenanza, correspondiera al 
titular administrativo de una concesión o licencia de actividad sobre playas o zonas de baño  la limpieza de la superficie 
de ocupación y/o área de influencia, los residuos procedentes de la misma se depositarán, exclusivamente, en bolsas 
cerradas y en los contenedores situados a tal fin, siendo tratados como residuos domésticos. sin perjuicio de la 
obligación de disponer de contenedores propios, si procede. A tal efecto, estarán sujetos a lo dispuestos en materia de 
segregación y disposición selectiva de residuos y todas las disposiciones de esta ordenanza y a los pliegos de 
condiciones de la concesión correspondiente.  
 



 

Artículo 17. Animales de compañía 
 
La circulación de perros y el resto de animales de compañía, en lo referente a los excrementos y/o orines producidos 
en las vías y espacios libres públicos o privados de concurrencia pública, se ajustará a lo dispuesto en la ordenanza 
municipal vigente para la inserción de animales de compañía en la sociedad urbana.  
 
Artículo 18. Espacios de interés natural. 
 
1. La ordenanza será de aplicación en los espacios de interés natural incluidos en el término municipal de Palma, sin 
perjuicio de las competencias y de lo que establezca la normativa relativa a los espacios de relevancia ambiental de las 
Islas Baleares.  
 
2. Esta ordenanza es de aplicación a los espacios comprendidos total o parcialmente dentro del municipio de Palma, 
incluyendo los espacios de relevancia ambiental de acuerdo con la ley 5/2005, de 26 de mayo, para la conservación de 
los espacios de relevancia ambiental (LECO) y en las áreas naturales de especial interés, de acuerdo con la Ley 1/1991, 
de 30 de enero, de espacios naturales y de régimen urbanístico de las áreas de especial protección de las Islas 
Baleares, en todos aquellos aspectos que no se hallen regulados específicamente en normas y planes sectoriales, la 
zona costera rocosa y las zonas de baño del municipio de Palma y la ley 23/2006, de 20 de diciembre, de Capitalidad de 
Palma así como los espacios de interés natural siguientes:  
a) Parque nacional Marítimo-terrestre del Archipiélago de Cabrera. 
b) Zona boscosa de Bellver y alrededores. 
c) Zona húmeda de Ses Fontanelles. 
d) Zona del Carnatge. 
e) Zona de Son Gual. 
f) Zona de Xorrigo. 
g) Zona de Son Olivaret.  
 
3. También tendrán la consideración general de espacios de interés natural las zonas de litoral, de costa rocosa y de 
playa, así como las zonas boscosas de titularidad pública.  
 
Artículo 19. Vehículos y prevención del ensuciamiento de las vías y espacios públicos  
 
Al margen de lo establecido en la Ordenanza municipal de Circulación y normativa en materia de tráfico y seguridad 
vial, deben observarse las siguientes normas:  
 
1. Los conductores de vehículos que transporten materiales pulverulentos, papeles, cartones, o cualquier otro material 
diseminable, están obligados a cubrir la carga con lonas, toldos o elementos similares y adoptar las medidas precisas 
para impedir que los productos caigan sobre las vías y espacios libres públicos. 
 
2. Finalizadas las operaciones de carga y descarga, deberá procederse, inmediatamente, a la limpieza de las aceras, 
arcenes y calzadas del ensuciamiento producido durante las operaciones, así como de los elementos del vehículo que 
pudieran producir ensuciamiento. Asumirá esta obligación el propietario o conductor del vehículo y, subsidiariamente, 
el propietario o titular de la finca o establecimiento para quién se haya efectuada la carga y/o descarga.  
 
3. Los responsables de industrias, comercios y demás establecimientos que utilicen para su servicio zonas de las vías y 
espacios libres públicos mediante su ocupación habitual por vehículos de tracción mecánica, estarán obligados a a su 
limpieza, eliminando los vertidos de aceites, grasas y productos similares producidos por dichos vehículos.  
 
4. Queda prohibido el ensuciamiento de las vías y espacios libres públicos, con motivo de la limpieza, mantenimiento y 
reparación de vehículos.  
 
Artículo 20. Servicios de transporte urbano de viajeros.  
 



 

1. Los servicios de transporte urbano de viajeros se regirán respecto a prevenir y evitar el ensuciamiento de las vías y 
espacios libres públicos, al margen de las disposiciones de la sección primera de este capítulo, por lo dispuesto en los 
respectivos reglamentos municipales de transporte en automóviles ligeros y en vehículos de tracción animal con 
conductor. 
 
2. Sin perjuicio del cumplimiento de lo establecido en el párrafo anterior, los conductores y/o propietarios de los 
mismos, deberán retirar los residuos que se produzcan con motivo de la circulación y/o estacionamiento de los 
vehículos en las vías y espacios libres públicos, de forma inmediata, depositándolos en los lugares ó depósitos 
habilitados al efecto, así como baldeando la zona en que se .hubieran vertido los de naturaleza líquida. La 
responsabilidad de los conductores y propietarios será solidaria. 
 
Artículo 21. Publicidad y otros modos de expresión 
 
Sin perjuicio de lo establecido en la Ordenanza de publicidad dinámica y demás normativa municipal de aplicación en 
materia de ordenación de las actividades publicitarias, queda prohibido:  
 
1. La colocación de carteles y adhesivos fuera de los lugares establecidos con carácter general por el Ayuntamiento o 
en la autorización administrativa correspondiente.  
 
2. Tirar a las vías o espacios libres públicos o privados de concurrencia pública, así como en solares, zonas de 
retranqueo y otros inmuebles de propiedad privada o pública, carteles, anuncios, pancartas u otros elementos de 
publicidad estática, así como los restos generados por su rotura o rasgado.  
 
Artículo 22. Grafitis, pintadas y otras expresiones gráficas 
 
1. Se prohíbe realizar cualquier tipo de grafitis, pintadas, manchas, escritos, inscripciones o cualquier otra expresión 
gráfica, ya se trate de dibujos, escritos y/o garabatos, hechos en cualquier material (tinta, pintura, grabado, etc.) en 
fachadas de los inmuebles, cercas de los parques, jardines, solares y/o obras, rótulos de las calles, señales de tráfico, 
monumentos, edificios públicos, árboles de las vías y, en general, sobre elementos del elemento urbano y de las 
instalaciones, equipamientos, mobiliario urbano y vías públicas en general, salvo en las zonas habilitadas a tales 
efectos, mediante la correspondiente autorización del Ayuntamiento.   
 
2. Quedan excluidos de la prohibición establecida en el párrafo anterior los murales artísticos realizados con 
autorización expresa del Ayuntamiento, y en el caso de efectuarse sobre inmuebles de titularidad privada, con el 
consentimiento expreso de la propiedad y siempre que no supongan menoscabo de la protección del patrimonio 
histórico, artístico, natural y cultural, ni del ornato de la ciudad. La autorización municipal establecerá los lugares, las 
condiciones y los requisitos a los que deberá sujetarse la actuación. 
 
Artículo 23. Limpieza de instalaciones y establecimientos privados 
 
1. La limpieza de cualquier elemento de establecimientos o inmuebles por parte de los responsables, así como de sus 
áreas de influencia, se efectuará de forma que no ensucie las vías o espacios libres públicos. 
 
2. La suciedad procedente de la limpieza y/o baldeo a que se refiere el párrafo anterior, así como de sus áreas de 
influencia, no podrá ser vertida a la red de pluviales, red de alcantarillado, ni en vía o espacio público, incluyéndose 
específicamente como parte de la vía pública, los alcorces y zonas ajardinadas.  
 
Artículo 24. Obras 
 
a) Los que realicen obras en las vías y espacios libres públicos o los utilicen con motivo de su ejecución deberán 
adoptar las medidas correctoras para evitar el ensuciamiento de los mismos, la diseminación de materiales 
pulverulentos y demás residuos y desperdicios, procediendo a la limpieza y recogida de los diseminados, 
depositándolos en los contenedores de obras o transportándolos para su posterior depósito en plantas de tratamiento 



 

autorizado. Serán responsables del cumplimiento de esta obligación de adopción de medidas correctoras, para los 
casos en los que las obras o utilización de las vías y espacios libres públicos se deriven de una actuación en un 
inmueble, los titulares registrales, arrendatarios, ocupantes o poseedores de los mismos por cualquier otro título.  
 
b) Sin perjuicio de las condiciones determinadas en la licencia o autorización que ampare la ejecución de tales obras, 
instalaciones ó trabajos, con arreglo a la normativa urbanística y sobre la ocupación y actividades en espacios libres 
públicos o de uso público, deberán observarse las siguientes medidas preventivas:  
I. Las superficies inmediatas a las autorizadas para la realización de pavimentaciones, zanjas, catas, canalizaciones, 
conexiones y cualquier otro tipo de obras, deberán mantenerse limpias de toda clase de materiales residuales o 
diseminables.  
II. La carga y descarga de los materiales se efectuará en el recinto o zonas previamente valladas y autorizadas, 
instalándose conductos para la carga y descarga de materiales de construcción y derribo, con el objeto de impedir el 
ensuciamiento y riesgo para la seguridad de personas y bienes.  
III. Los materiales de suministro, así como los residuales, se depositarán exclusivamente en el interior del recinto de la 
obra o de la zona acotada de la vía o espacio libre público autorizado. Previa autorización municipal podrán 
depositarse en contenedores en la forma y cuantía que determine la correspondiente licencia administrativa. Fuera de 
tales supuestos, no podrán realizarse estos depósitos sobre las vías y espacios libres públicos.  
 
c) Las operaciones complementarias de obras e instalaciones, tales como amasar, aserrar, limar, soldar, etc., se 
efectuarán, en todo caso, en el interior del inmueble, solar o zona acotada de las vías o espacios libres públicos 
determinadas en la correspondiente autorización administrativa, minimizando las posibles molestias.  
 
d) Se prohíbe el abandono, vertido o depósito de cualquier material de desecho o residual, procedentes de obras y/o 
instalaciones en las vías y espacios libres públicos, solares y descampados, públicos o privados. Los responsables de 
tales actuaciones deberán proceder, a su cuenta y cargo, a retirarlos y depositarlos en las plantas de tratamiento 
autorizadas, aportando, si procede, el correspondiente documento acreditativo de su correcta gestión.  
 
e) Cabe tener presente en todo momento, en relación a la ubicación de los contenedores, otros materiales así como 
las tareas propias de la obra, la obligación de garantizar la accesibilidad de los viandantes y la no interferencia con las 
tareas y efectivos ordinarios de la limpieza viaria.  
 
f) Serán responsables solidarios de las infracciones a lo dispuesto en el presente artículo, así como del restablecimiento 
de la situación alterada y/o reparación del daño causado, los contratistas, promotores y técnicos-directores de las 
obras e instalaciones. 
 
Artículo 25. Inmuebles o espacios públicos o privados.  
 
1. Queda prohibido el abandono, vertido o depósito de cualquier sustancia, objecto, material, residuo, desecho, que 
constituya un acto contrario a los principios de seguridad, salubridad, higiene y ornato público, en: 
 a) Las vías y espacios libres públicos.  
 b) Espacios privados de uso público (zonas de retranqueo, de paso y similares). 
 c) Solares, inmuebles, terrenos o fincas de propiedad privada.  
 
2. Los responsables de las actuaciones descritas en el apartado anterior deberán proceder, por su cuenta y cargo, a la 
retirada y entrega de tales sustancias, objetos, materiales, residuos y desechos en el lugar y en la forma prevista en la 
normativa vigente, y deberán proceder a la restauración de la situación alterada, en los plazos que se establezcan al 
efecto, acreditando la correcta gestión de los residuos retirados.  
 
3. Independientemente de lo dispuesto en los apartados anteriores, el poseedor y/o propietario de los inmuebles, 
descritos en los apartados b) y c), tiene la obligación de mantenerlos debidamente cerrados, libres de desechos y 
residuos, en las debidas condiciones de higiene, salubridad, seguridad, ornato público y decoro, adoptando las 
medidas que resulten necesarias, en particular aquéllas que eviten la proliferación de ratas, plagas y vegetación seca, 



 

mediante tratamientos periódicos de desratización y desinfección, sin perjuicio de repercutir en quién proceda, en su 
caso, y mediante las acciones legales pertinentes, los costes de las operaciones de limpieza y saneamiento.  
 
4. Los poseedores y/o propietarios de inmuebles y solares deberán mantener el terreno libre de cualquier tipo de 
residuo, así como libre de cualquier tipo de vegetación siempre que ésta constituya peligro de incendio.  
 
5. Se deberá evitar la acumulación de aguas, en inmuebles y solares, impidiendo la proliferación y las plagas de 
insectos debiendo de tener prevista, en todo caso, la evacuación de las mismas. 
 
6. Todos los trabajos de limpieza y mantenimiento de los terrenos cercanos a zonas forestales deben hacerse antes del 
período de alto riesgo de incendio, establecido por el Govern de les Illes Balears.  
 
7. Por razones de seguridad, salubridad y ornato público, los propietarios de inmuebles o terrenos en suelo urbano o 
fincas con edificios en construcción con las obras paradas, habrán de mantenerlos cerrados respecto del espacio 
público. En los casos de paisaje abierto, no se permitirá que los cerramientos limiten el campo visual, rompan la 
armonía del paisaje o desfiguren la perspectiva propia del mismo.  
 
8. Los propietarios o inquilinos de fincas que posean árboles, arbustos u otras especies ornamentales que sobresalgan 
de la propiedad, deberán adoptar las medidas necesarias para evitar la invasión de las vías públicas, la caída de frutas, 
ramas, hojas, etc. 
 
9. El Ayuntamiento, en ejercicio de sus facultades, podrán requerir a las personas o entidades titulares de las áreas 
descritas en los puntos anteriores que adopten las medidas o acciones necesarias para garantizar la limpieza y las 
condiciones de seguridad, salubridad, estética y mantenimiento requeridas, pudiendo ejecutar el Ayuntamiento estas 
medidas de forma subsidiaria, en caso de no realizarse las mismas, trasladando a los propietarios o responsables, el 
coste de dichas medidas, sin perjuicio de la imposición de la sanción correspondiente.  
 
Artículo 26. Acontecimientos en espacios públicos 
 
1. En el caso de acontecimientos culturales, deportivos, de entretenimiento, festivos, etc., dónde puedan generarse 
puntualmente una gran cantidad de residuos, no pudiendo retirarse los mismos por el sistema ordinario de recogida, 
los organizadores deberán garantizar la correcta retirada y gestión de dichos residuos y la limpieza de los espacios 
ocupados, comunicándolo al Ayuntamiento, así como la reposición de la situación alterada, pudiendo determinarse la 
indemnización por los daños y perjuicios causados.  
 
2. El Ayuntamiento podrá exigir a los organizadores una fianza por los costes estimados de las operaciones derivadas 
de la celebración de dichos actos. Si una vez realizado el acontecimiento, el espacio utilizado se encuentra en las 
debidas condiciones, se devolverá dicha fianza. En caso contrario, se descontará del importe total de esta fianza el 
importe de los trabajos necesarios para la reposición de la situación de limpieza alterada, así como la retirada y 
eliminación de los residuos, así como las posibles obligaciones derivadas de las responsabilidades en la realización del 
acontecimiento. En el caso de actos organizados por asociaciones y federaciones de vecinos del municipio de Palma, 
uando se trate de actividades socioeducativas, culturales, festivas o de entretenimiento sin ánimo de lucro, contando 
con autorización municipal o constituyendo actividades de interés municipal, quedarán exentas del correspondiente 
depósito de fianza y de la ejecución de la limpieza, sin perjuicio de la correspondiente adopción de medidas de 
prevención y reducción de residuos y colaborando en lo necesario para minimizar el ensuciamiento de los espacios 
públicos.  
 
Título III. PRODUCCION, POSESIÓN Y GESTIÓN DE RESIDUOS. 
 
Capítulo I. Producción y posesión. 
 
Artículo 27. Producción y posesión. 
 



 

1. Los productores y poseedores de los residuos domésticos y comerciales de competencia municipal son responsables 
de entregarlos para su correcta gestión. Su responsabilidad concluye cuando los hayan entregado en los términos 
previstos en la presente ordenanza y en el resto de normativa aplicable.  
 
2. Los productores o poseedores de residuos comerciales no peligrosos, cuya recogida no sea realizada por el servicio 
de recogida de residuos municipales, son igualmente responsables de su correcta gestión. A tal fin deberán:  
a) Mantener los residuos en condiciones adecuadas de higiene y seguridad mientras se encuentren en su poder.  
b) Entregar los residuos en condiciones adecuadas de separación por fracciones a los gestores de residuos, de acuerdo 
con lo dispuesto en la normativa aplicable.  
c) Disponer del documento acreditativo de la correcta recogida y gestión de residuos.  
 
3. En caso de incumplimiento por el productor o poseedor de las obligaciones de gestión de residuos comerciales no 
peligrosos, el Ayuntamiento podrá asumir subsidiariamente la gestión y repercutir al obligado el coste real de la 
misma. 
 
4. El productor u otro poseedor de residuos peligrosos domésticos, o de residuos cuyas características dificultan su 
gestión vendrá obligado a adoptar las medidas necesarias para eliminar o reducir dichas características; o a 
depositarlos en la forma y lugar adecuados, según las previsiones de la presente ordenanza.  
 
5. Los residentes, transeúntes, las actividades comerciales, industriales, de servicios y económicas, en general, deberán 
gestionar sus residuos de forma separada y deben aportarlos en la correspondiente fracción, de acuerdo con las 
disposiciones de esta ordenanza en el interior de los contenedores, papeleras o lugares especificados, según 
corresponda y de acuerdo con los horarios establecidos.  
 
Capítulo II. Gestión de los residuos 
 
Sección 1ª. Competencias municipales 
 
Artículo 28. Competencias municipales 
 
1. El Ayuntamiento de Palma es competente para la gestión de los residuos municipales generados en los hogares, 
comercios y servicios y depositados en el municipio en la forma que se establezca en la presente Ordenanza y en los 
términos previstos en la legislación de residuos estatal y autonómica y en la legislación de régimen local, atendiendo a 
razones de eficiencia y economía.  
 
2. En cualquier caso, es servicio obligatorio del Ayuntamiento de Palma la recogida de los residuos domésticos 
generados en los hogares, comercios y servicios. Éste es un servicio de prestación obligatoria por parte del 
Ayuntamiento y de recepción obligatoria por las personas físicas ó jurídicas que tengan su domicilio o generen residuos 
en el municipio de Palma. 
 
3. No obstante lo dispuesto en los párrafos anteriores, el Ayuntamiento de Palma solamente estará obligado a la 
recogida de los residuos municipales generados en: 
 
a) Urbanizaciones recepcionadas. 
b) Terrenos clasificados como suelo urbano que permitan el tránsito de los vehículos adscritos al servicio de recogida. 
 c) Cuando sean generados por cualquier establecimiento público, independientemente de la calificación del suelo 
donde ejerzan la actividad. 
d) Los residuos generados en ámbitos distintos de los enumerados en los apartados anteriores se deberán depositar en 
los contenedores más próximos.  
 
4. El Ayuntamiento adquiere la posesión de los desechos y de los residuos domésticos, siempre que le sean entregados 
para su recogida, o cuando su poseedor se desprenda de ellos depositándolos en una área de aportación voluntaria ó 
lugar habilitado a tal efecto. 



 

 
5. El Ayuntamiento de Palma podrá gestionar los residuos comerciales no peligrosos asimilables a domésticos y los 
residuos domésticos generados en las industrias, en los términos establecidos en la presente ordenanza, sin perjuicio 
de que los productores de estos residuos puedan gestionarlos por sí mismos en los términos previstos en el artículo 
17.3 de la Ley 22/11, de 28 de julio, de residuos y suelos contaminados mientras el sistema de gestión municipal no sea 
obligatorio. El productor u otro poseedor inicial de residuos comerciales no peligrosos deberá acreditar 
documentalmente la correcta gestión de sus residuos ante la entidad local o podrá acogerse al sistema público de 
gestión de los mismos cuando exista, en los términos que establezcan las ordenanzas de las entidades locales o normas 
que las desarrollen. 
 
6. Corresponde al Ayuntamiento de Palma aprobar, en el marco de sus competencias y en coordinación con el plan 
nacional marco y con los planes autonómicos de gestión de residuos, su propio programa de gestión de residuos y/o su 
programa de prevención y/o su programa de prevención y/o reutilización de residuos. En su caso, el programa de 
gestión podrá incluir el de prevención.  
 
Sección 2ª. Servicio de recogida municipal. Disposiciones generales. 
 
Artículo 29. Prestación del servicio de recogida municipal. 
 
1. Corresponde al Ayuntamiento de Palma prestar el servicio de recogida de residuos, de acuerdo con lo previsto en la 
presente Ordenanza y en el resto de la normativa aplicable. 
 
2. La prestación de este servicio podrá llevarse a cabo a través de cualquiera de las formas de gestión legalmente 
previstas, independiente o asociadamente, siendo éste un servicio de prestación obligatoria por parte del 
Ayuntamiento y de recepción obligatoria por los usuarios. 
 
Artículo 30. Servicio de recogida municipal.  
 
1. El servicio de recogida municipal de residuos comprende las siguientes actuaciones:  
a) Planificación de los servicios de recogida ordinaria y especial de residuos, adecuando a dichos efectos la disposición 
de medios y determinando el sistema de recogida de residuos más eficiente y eficaz de las diferentes fracciones. Todo 
ello en función de las necesidades previstas permanentemente por el servicio.  
b) Recogida de residuos en la forma previamente establecida. 
c) Transporte y descarga de los residuos en las instalaciones y plantas autorizadas de tratamiento para su posterior 
gestión, o bien para su tratamiento final.  
d) Mantenimiento, limpieza y reposición de los contenedores adscritos al servicio de recogida y otros puntos de 
recogida municipal, con excepción de aquellos contenedores que sean de uso exclusivo (contenedores propios).  
e) Mantenimiento, lavado y reposición de los vehículos de recogida.  
f) Recogida de los restos generados como consecuencia de las anteriores operaciones.  
 
Artículo 31. Régimen fiscal 
 
Para la prestación de los servicios municipales previstos en la presente Ordenanza y cuando así se haya establecido, 
deberá abonarse la correspondiente tasa, precio público ó contraprestación económica, regulados en las 
correspondientes ordenanzas fiscales.  
 
Artículo 32. Clasificación de los servicios de recogida 
 
1. Corresponde al Ayuntamiento de Palma la prestación del servicio de recogida de residuos municipales, de acuerdo 
con lo establecido en la presente Ordenanza y la normativa aplicable, y de acuerdo con los sistemas técnicos y 
organizativos que en cada momento se consideren más convenientes para sus intereses, teniendo en cuenta la 
eficiencia operativa y económica del servicio y la calidad del servicio prestado a los usuarios.  
 



 

2. A efectos de lo dispuesto en la presente Ordenanza, el servicio de recogida de residuos municipales se clasifica en 
ordinario y especial.  
 
3. La recogida ordinaria es un servicio de prestación y recepción obligatoria que se llevará a cabo por el Ayuntamiento, 
de acuerdo con lo dispuesto en esta Ordenanza.  
 
4. La recogida especial se llevará a cabo por el Ayuntamiento, únicamente cuando el usuario así lo solicite y, en su caso, 
devengará la correspondiente contraprestación económica.  
 
5. Serán objeto de recogida ordinaria las siguientes categorías de residuos:  

a) Los residuos domésticos procedentes de hogares particulares, de comercios, de servicios y los procedentes 
de limpieza de vías públicas, zonas verdes, áreas recreativas y playas. 
b) Los residuos industriales asimilables a domésticos, si procede. 
c) Los residuos comerciales no peligrosos, si procede.  

 
6. No forman parte del servicio de recogida ordinaria los siguientes residuos cuando se generen en comercios, 
servicios, industrias u otras actividades económicas, y siempre que se generen en el marco de su actividad específica: 
 a) Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos. 
 b) Ropa y calzado. 
 c) Pilas y acumuladores. 
 d) Voluminosos.  
 e) Aceite vegetal. 
 
7. Podrán ser objeto del servicio de recogida especial las siguientes categorías de residuos:  
 a) Residuos de mercados. 
 b) Animales domésticos muertos, de origen o asimilables a doméssticos. 

c) Residuos voluminosos, como muebles y enseres, de origen o asimilables a domésticos. 
d) Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos, de origen o asimilables a domésticos. 
e) Vehículos abandonados y vehículos al final de su vida útil, de origen o asimilables a domésticos.  
f) Podas y residuos de jardinería en una cantidad superior a 500 litros/día, de origen o asimilables a 
domésticos. 

 
Artículo 33. Obligaciones generales  
 
1. Con carácter general se establece la obligación de:  
a) Reducir el volumen de los residuos compactándolos de tal forma que aproveche al máximo la capacidad de las 
bolsas y contenedores. 
b) Separar los residuos y depositarlos separados en el interior de los contenedores o puntos de recogida establecidos 
al efecto, de acuerdo con la presente ordenanza. 
c) En su caso, sacar los contenedores propios debidamente identificados a la vía pública para su recogida por el servico 
público en las horas y lugares establecidos por el Ayuntamiento y mantenerlos en las debidas condiciones de limpieza.  
d) Cumplir con los horarios de depósito y entrega de residuos. 
e) Cumplir lo establecido en la presente ordenanza respecto a los residuos peligrosos domésticos y asimilables a 
domésticos, con la finalidad de eliminar o reducir los efectos adversos al medio ambiente.  
 
Artículo 34. Prohibiciones generales 
 
1. Con carácter general se establece la prohibición de:  
a) Tirar cualquier tipo de residuo sólido por la red de alcantarillado, ni aún en el supuesto de haber sido triturado y/o 
licuado. 
b) Incorporar a los residuos regulados por esta Ordenanza, materias o sustancias peligrosas, tóxicas, infecciosas o 
cualesquiera otras que puedan conllevar transformaciones físicas, químicas o biológicas significativas.  



 

c) Depositar los residuos y desechos en otro lugar que no sea el interior de los contenedores y/o puntos de recepción 
dispuestos al efecto. 
d) Entregar los residuos o desechos directamente al personal de limpieza viaria. 
 
2. Serán responsables solidarios de los daños y perjuicios causados por el incumplimiento de lo establecido en el 
presente artículo todas las comunidades de bienes y similares, y personas, físicas o jurídicas, incluido el productor del 
residuo o desecho, que se hayan hecho cargo del mismo, hasta su entrega al receptor autorizado.  
 
Sección 3ª. Servicio de recogida ordinaria.  
 
Artículo 35. Recogida selectiva por fracciones. 
 
1. Los residuos domésticos generados en los domicilios, industrias, comercios y otras actividades económicas deberán 
separar en tantas fracciones como recogida separada se haya establecido en la presente ordenanza y depositarlos en 
el interior de los contenedores correspondientes, y/o en los lugares y horarios establecidos a tales efectos.  
 
2. El Ayuntamiento, a través de sus propios medios o de la entidad prestadora del servicio, realizará la recogida 
ordinaria de las diferentes fracciones de residuos municipales a través de las siguientes modalidades de recogida:  
 I. Contenedores en vía pública 
 II. Recogida selectiva móvil. 
III. Recogida puerta a puerta en hoteles, comercios, actividades económicas y domiciliarias 
 IV. Parques verdes/Parques verdes móviles 
 V. Contenedores propios  
 
I. CONTENEDORES EN VIA PÚBLICA 
 
Artículo 36. Contenedores en vía pública 
 
1. Para el cumplimiento de su obligación de recogida de residuos, el servicio municipal correspondiente aportará, en 
relación con las distintas fracciones de residuos, los contenedores, correspondiéndole, asimismo, su mantenimiento, 
lavado y reposición, cuando sea necesario.  
 
2. En cualquiera de los supuestos anteriores, el Ayuntamiento a través de sus medios propios o de la entidad 
prestadora del servicio, determinará la ubicación de los diferentes contenedores en la vía pública, atendiendo a los 
criterios de eficiencia, económicos, organizativos, de proximidad y accesibilidad para los usuarios así como de salud y 
seguridad pública.  
 
3. No obstante lo dispuesto en el apartado 1 de este artículo, los usuarios dispondrán de un contenedor, cuyas 
características serán definidas por el Ayuntamiento, para uso exclusivo, en los siguientes casos: 
3.1. Cuando los usuarios así lo soliciten, previa autorización del Ayuntamiento. Dichos contenedores se colocarán en la 
vía pública en la ubicación y con la frecuencia definida por el Ayuntamiento para su retirada por el servicio de recogida.  
3.2. Cuando los productores de residuos sean requeridos por este Ayuntamiento, con motivo del volumen de los 
residuos producidos. Estos contenedores se colocarán en la vía pública en la ubicación y con la frecuencia definida por 
este Ayuntamiento para su retirada por el servicio de recogida.  
 
4. Aportaciones a los contenedores superficie.  
4.1. La aportación de los residuos domésticos sin clasificar (fracción resto, residuos en masa, rechazo, etc.) se realizará 
en el interior de los contenedores de superficie, en bolsas cerradas y en del horario establecido en los mismos.  
4.2. Las fracciones papel-cartón, envases ligeros, pilas, ropa (tejido y zapatos), aceites, poda y restos de jardinería, en 
las zonas dónde se hayan implantado, se podrán depositar en el interior de los contenedores correspondientes, 
durante las 24 horas del día, ó en el horario indicado en su propio contenedor. La aportación  de dichos residuos debe 
hacerse de forma que se minimice su volumen para optimizar la capacidad del contendor.  



 

4.3. Se prohíbe el depósito y recogida de la fracción vidrio entre las 22’00 y las 08’00 horas, siempre de acuerdo con lo 
establecido en las ordenanzas vigentes relativas al ruido y en el marco de la voluntad de minimizar las molestias al 
vecindario. 
  
5. Depósito en contenedores soterrados (buzones de recepción). 
5.1. El depósito de los residuos domésticos sin clasificar se realizará en el interior de los buzones de recepción a 
cualquier hora del día. 
5.2. Se prohíbe depositar la fracción vidrio entre las 22:00 y las 8:00, siempre de acuerdo con lo establecido en las 
ordenanzas vigentes relativas al ruido y en el marco de la voluntad de minimizar las molestias al vecindario.  
5.3. Las fracciones de papel-cartón, y envases ligeros (pilas; ropa, tejidos y zapatos; aceites; poda, en las zonas donde 
estén implantados) se podrán depositar, en el interior de los contenedores correspondientes, durante las 24 horas del 
día, ó en el horario indicado en el propio contenedor.  
5.4. La Alcaldía podrá, con carácter excepcional, y de acuerdo con las circunstancias concurrentes, o previa petición 
motivada, establecer una dispensa del cumplimiento de los horarios establecidos. 
 
II. RECOGIDA SELECTIVA MÓVIL  
 
Artículo 37. Recogida selectiva móvil 
 
El depósito en las zonas a las que se aplique el servicio de recogida selectiva móvil se realizará de acuerdo con un 
calendario previamente aprobado y en el horario definido previamente e indicado por el Ayuntamiento, en el que los 
depósitos se hallarán a disposición de los usuarios. Los horarios y lugares establecidos para el depósito se divulgarán 
mediante los canales de comunicación convencionales y las campañas informativas correspondientes.  
 
III. RECOGIDA PUERTA A PUERTA EN HOTELES, COMERCIOS, ACTIVIDADES ECONÓMICAS Y DOMICILIARIAS.  
 
Articulo 38.  Recogida puerta a puerta en hoteles. 
 
38.1 Recogida puerta a puerta en hoteles.  
 
a) El Ayuntamiento podrá implantar un sistema de recogida especial a establecimientos hoteleros, que prevea la 
recogida selectiva y fracción resto, cuando proceda, en aquellos establecimientos que se acojan al sistema público de 
gestión de residuos, atendiendo a criterios de mayor eficiencia y eficacia.  
b) En lo previsto en el párrafo anterior, se establecerá un calendario de recogida semanal, estableciendo una 
periodicidad específica, para cada una de las zonas de recogida y para cada uno de los tipos de residuos. 
c) El órgano prestatario del servicio establecerá las condiciones de entrega del residuo por parte de los hoteles. 
d) Los hoteles deberán disponer de contenedores con tapa.   
e) Los hoteles se deberán comprometer a entregar la basura debidamente clasificada y separada y a evitar que otros 
usuarios puedan mezclar sus residuos con los propios de los hoteles. La entrega de la fracción orgánica se realizará en 
un contenedor o bolsa que se establezca, reutilizable y biodegradable, no utilizándose bolsas de plástico.  
f) Para la aplicación del presente sistema de recogida, el Ayuntamiento podrá establecer medidas económicas, 
financieras y fiscales.  
 
38.2. Recogida puerta a puerta comercial 
 
a) El Ayuntamiento podrá implantar un sistema de recogida a establecimientos comerciales, que prevea la recogida 
selectiva y la fracción orgánica, cuando proceda, en aquellos establecimientos que se acojan al sistema público de 
gestión de residuos 
 b) En lo previsto en el párrafo anterior, se establecerá un calendario de recogida semanal, estableciendo una 
periodicidad específica, para cada una de las zonas de recogida y para cada uno de los tipos de residuos, teniendo en 
cuenta para su determinación, entre otros factores, las características de los horarios comerciales y la minimización de 
las molestias a los viandantes y a los usuarios de los comercios.  



 

c) El órgano prestatario del servicio establecerá las condiciones de entrega del residuo por parte de los comercios, 
teniendo en cuenta las características horarias y la tipología de la calle, intentando evitar con el máximo grado posible 
las molestias a viandantes.  
d) Los comercios deberán disponer de contenedores herméticamente cerrados y con un sistema de seguridad que 

impida que pueda abrirse por terceras personas. 
e) Los comercios deberán comprometerse a entregar la basura debidamente clasificada y separada y a evitar que otros 
usuarios puedan mezclar sus residuos con los propios de los comercios. La entrega de la fracción orgánica se realizará 
en un contenedor o bolsa que se establezca, reutilizable y biodegradable, no utilizando bolsas de plástico. 
 
f) Para la aplicación del presente sistema de recogida el Ayuntamiento establecerá medidas económicas, financieras y 
fiscales.  
 
38.3 Recogida puerta a puerta domiciliaria 
 
a) En determinadas zonas que presenten unas características específicas de extensión y número de habitantes y, 
siempre que se consensúe previamente con los vecinos, se podrá implantar un sistema de recogida selectiva, incluida 
la recogida selectiva de la fracción orgánica, a propuesta del Ayuntamiento ó del órgano gestor.  
b)  Se establecerá un calendario de recogida semanal, estableciendo una periodicidad específica, para cada una de las 
zonas de recogida y para cada uno de los tipos de residuos.  
c) La entidad prestataria del servicio establecerá las condiciones de entrega del residuo por parte de los usuarios del 
barrio.  
d) El Ayuntamiento de Palma proveerá a los vecinos de los contenedores y/o recipientes adecuados, para la entrega de 
los diferentes tipos de residuos a los medios propios de gestión ó a la entidad prestataria del servicio.   
e) Los vecinos se deberán comprometer a entregar la basura debidamente clasificada y separada y a evitar que otros 
usuarios puedan mezclar sus residuos con los propios. La entrega de la fracción orgánica se realizará en un contenedor 
o bolsa adecuada, no utilizándose bolsas de plástico. 
 
38.4. Recogida puerta a puerta domiciliaria de residuos voluminosos.  
 
1. Los residuos voluminosos domiciliarios pueden ser objeto de una recogida municipal específica, en el portal del 
inmueble y se realizará por parte de los servicios municipales o de la empresa concesionaria de la prestación del 
servicio de recogida de este tipo de residuos. En todo caso, los residuos voluminosos de origen o asimilables a 
domiciliarios también pueden ser trasladados directamente por sus poseedores a los parques verdes municipales.  
 
2. La disposición domiciliaria de los residuos voluminosos, preparados para su recogida, se hará siempre en las 
condiciones establecidas para su puesta a disposición y número de piezas, días y horas establecidas por este 
Ayuntamiento ó la entidad prestadora del servicio.  
 
3. Los residuos voluminosos no pueden depositarse ni en el interior ni junto a los contenedores municipales de 
residuos, ni dejarse en espacios públicos o privados, ni tampoco quemarse.  
 
IV. PARQUES VERDES  
 
Artículo 39. Parques Verdes fijos 
 
1. Los parques verdes son espacios de titularidad municipal habilitados para la recogida de residuos domiciliarios ó 
asimilables a domésticos, que por sus características especiales, requieren una gestión especial  y, asimismo, son unos 
espacios complementarios de recogida para facilitar la recepción de residuos que sí disponen de recogida ordinaria. En 
los Parques Verdes se pueden recoger los residuos domésticos o asimilables a domésticos que por sus dimensiones y/o 
peligrosidad no puedan ser recogidos a través de los contenedores de las correspondientes áreas ni por el sistema de 
recogida de puerta a puerta y,  al mismo tiempo, se facilita a los usuarios un sistema complementario de gestión 
segregada de alguno de sus residuos, todo y disponer del servicio de recogida ordinaria.  



 

 
Artículo 40. Residuos admitidos en los Parques Verdes fijos.  
 
1. Se podrán depositar las siguientes categorías de residuos:  
 
 a) Aceites vegetales (biorresiduos) 
 b) Aceites minerales 
 c) Ropa, tejidos y zapatos.  
 d) Pilas, acumuladores y baterías. 
 e) Voluminosos: muebles y enseres 
f) Residuos de construcción y demolición de obras sujetos a comunicación previa y los procedentes de pequeñas 
reparaciones domiciliarias.  
g) Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos.  
h) Podas y otros residuos procedentes de jardinería (biorresiduos)  
i) Radiografías. 
j) Vidrio no susceptible de recogida fracción envases de vidrio, tales como vasos, platos, copas, vidrios procedentes de 
ventanas y puertas.  
k) Fluorescentes 
l) Luces y bombillas de filamento.  
m) Bombillas de bajo consumo 
n) Cartuchos de tinta y tóner. 
o) Corcho blanco (poliestireno expandido) 
p) Envases ligeros/papel y cartón/envases vidrio 
q) Envases de pintura y relacionados. 
r) Sprays con productos 
s) Envases a presión 
t) Metales 
u) La fracción orgánica de los residuos (biorresiduo) una vez se hayan implantado los sistemas de recogida selectiva de 
la materia orgánica.  
 
2. Cada Parque Verde dispondrá, de acuerdo con lo establecido en la presente ordenanza y la naturaleza de sus 
instalaciones, de un listado de los residuos municipales admitidos.  
 
3. Reglamentariamente, se establecerán las condiciones de entrega, los residuos admitidos, así como el resto de 
aspectos relativos a la gestión de la misma.  
 
Artículo 41. Parques Verdes móviles 
 
1. Los parques verdes móviles, son camiones que siguen una ruta establecida por todos los barrios y pueblos del 
municipio y se estacionan en paradas perfectamente identificadas en la vía pública. 
 
2. El Ayuntamiento de Palma, en colaboración con los medios propios ó con la entidad prestadora del servicio en su 
caso, podrá disponer la puesta en marcha de Parques Verdes Móviles, como un servicio de recogida de residuos 
domésticos que facilite su reciclado o tratamiento, así como el calendario, horario y funciones de los mismos, que se 
planificará con criterios de eficiencia y eficacia para que la prestación del servicio llegue a todos los barrios y pueblos 
del municipio.  
 
V. CONTENEDORES PROPIOS. 
 
Artículo 42. Contenedores propios.  
 
1. Deberán utilizarse contenedores propios, debidamente identificados con el nombre de la persona física o jurídica 
a la cual pertenecen, con un sistema de seguridad que impida que puedan abrirse por terceras personas y 



 

homologados, de acuerdo con la norma UNE 840-1/2/3/4/5/6 ó norma que las actualice, pertinente para contenedores 
móviles para residuos y reciclaje, cuando: 
 
a) Los residuos se aparten, por sus características físicas, del concepto normal de recogida domiciliaria. 
b) Impliquen una especial incidencia o una distorsión para las técnicas y sistemas del servicio de recogida 
c) Generen molestias o riesgo para la salud y higiene públicas o el medio ambiente 
d) La producción de residuos supere los 500 litros al día por usuario. 
e) Lo aconsejen la configuración de los viales y/o la protección del entorno urbanístico, el medio ambiente y la salud 
y higiene públicas. 
 
2. Los propietarios de contenedores propios deberán disponer de contenedores con tapa o mecanismos de cierre. La  
conservación y limpieza de estos contenedores corresponderá a sus propietarios. 
 
Sección 4ª. Servicio de recogida especial 
 
Artículo 43. Solicitud del servicio municipal especial de recogida  
 
1. La solicitud de cualquiera de los servicios municipales especiales de recogida deberá dirigirse a los medios propios 
de gestión o a la entidad que preste el servicio.  
 
2. Corresponde al usuario del servicio depositar los residuos de que se trate en el lugar que el servicio le haya indicado, 
respetando las fechas, horarios y otras condiciones que se hayan establecido. 
 
Sección 5ª. Tipología de los residuos y su gestión por parte de los poseedores  
 
Artículo 44. Fracciones de residuos 
 
1. Los residuos domésticos, y los asimilables a éstos procedentes de actividades, comerciales y de servicios, 
instituciones y servicios públicos, se deberán segregar para su gestión separada en las siguientes fracciones de 
residuos:  
 
a) Envases de vidrio 
b) Envases  ligeros (envases de plástico, de metal o de cartón para bebidas, tipo brik) 
c) Papel y cartón (envases de papel-cartón y papel no envase) 
d) Aceites vegetales  (bioresiduo) 
e) Ropa, tejidos y zapatos  
f) Residuos de medicamentos y sus envases 
g) Pilas y acumuladores. 
h) Animales domésticos muertos 
i) Voluminosos: muebles y enseres 
j) Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos  
k) Vehículos abandonados. 
l) Residuos de construcción y demolición procedentes de obras menores y reparaciones domiciliarias.  
m) Podas y otros residuos de jardinería (biorresiduo)  
n) Fracción Orgánica de residuos domésticos  (biorresiduo) 
o) Otros metales no contemplados en la fracción envases ligeros 
p) Otros Residuos peligrosos domiciliarios. 
q) Fracción Resto/rechazo/en masa.  
 
2. La gestión municipal de los residuos comerciales no peligrosos y de los residuos domésticos industriales asimilables 
a domésticos quedará sujeta a que, por su naturaleza, composición y cantidad, sean  integrables en los sistemas 
existentes de gestión y recogida para los estrictamente domiciliarios.  
 



 

3. El Ayuntamiento velará por la calidad de las fracciones recogidas, fomentando la reducción de la presencia de 
impropios. 
 
4. En cualquiera de los supuestos anteriores, el Ayuntamiento a través de los medios propios o de la entidad que 
preste el servicio, determinará  la ubicación de los distintos contenedores en la vía pública, atendiendo a criterios de 
eficiencia, económicos, organizativos, de proximidad y accesibilidad para los usuarios así como de salud y seguridad 
públicas.  
 
5. El Ayuntamiento fomentará e impulsará la realización del compostaje domiciliario, estableciendo los requisitos para 
el mismo.  
 
Artículo 45. Fracción envases de vidrio 
 
1. Los residuos de envases vidrio deberán depositarse en el interior de los contenedores identificados a tal fin, entre 
las 08’00 y las 22’00 horas. El horario de recogida del vidrio es de las 08’00 a las 22’00 horas, de acuerdo con lo 
establecido en las ordenanzas vigentes relativas al ruido y con la voluntad de minimizar las molestias que puedan 
ocasionarse a los vecinos.  
 
2. En el caso de botellas, botes, latas y otros recipientes, que contengas restos de su contenido, los ciudadanos 
deberán vaciar estos recipientes por completo con carácter previo, con la finalidad de eliminar cualquier resto de estas 
sustancias.  
 
Artículo 46. Fracción envases ligeros 
 
1. Los residuos de envases ligeros deberán depositarse en el interior de los contenedores identificados a tal fin.  
 
2. En el caso de botellas, botes, latas y otros recipientes que contuvieran restos de su contenido, los ciudadanos 
deberán de vaciar completamente con carácter previo estos recipientes con objeto de eliminar cualquier resto de estas 
sustancias.  
 
Artículo 47. Fracción papel cartón 
 
1. Los residuos de papel y cartón limpios deberán depositarse, debidamente plegados, 
con el menor volumen posible, en el interior del contenedor identificado a tal fin. En particular las cajas de cartón 
serán cortadas y dobladas de forma adecuada para su introducción y disposición en los contenedores. 
 
2. El papel y el cartón, en el caso de que el contenedor específico de papel/cartón estuviera lleno, podrá depositarse 
debidamente plegado y en paquetes atados junto al contenedor específico.  
 
3. Con carácter previo a su depósito los ciudadanos deberán eliminar de estos residuos todo resto metálico, de plástico 
así como de papel y cartón sucio. Estos restos deben depositarse de acuerdo con lo dispuesto en la presente 
ordenanza para la fracción resto.  
 
Artículo 48. Fracción aceites vegetales 
 
1. Está prohibido verter aceites por los desagües y red de pluviales. 
 
2. Los aceites vegetales, generados en domicilios se podrán entregar en las áreas de aportación correspondientes, en 
el interior del contenedor especificado para tal fin, en los parques verdes y en los espacios o establecimientos 
habilitados de la forma que se establezca. 
 
3. Los titulares de restaurantes, bares, hoteles y otros servicios de restauración deberán disponer de contenedores 
adecuados para el vertido de aceites vegetales usados y entregarlos a gestor autorizado. 



 

 
Artículo 49. Fracción ropa, tejidos y zapatos 
 
1. Se depositarán la ropa, tejidos y zapatos, de procedencia domiciliaria, en bolsas cerradas:  
 
a) En el interior del contenedor señalizado a tal fin. 
b) En las Áreas de aportación o el parque verde. 
c) En los locales de entidades o asociaciones sin ánimo de lucro o en los contenedores de éstas para su reutilización, 
siempre que dichas entidades hayan sido previamente autorizadas por el Ayuntamiento para la recogida de ropa, 
tejidos y zapatos  

 
Artículo 50. Residuos de medicamentos y sus envases 
 
Los medicamentos caducados, los medicamentos en desuso, los restos de medicamentos, y sus envases serán 
entregados por los ciudadanos en los puntos de recogida SIGRE, de cualquier farmacia que disponga de los mismos.  
 
Artículo 51. Pilas y acumuladores 
 
Las pilas usadas y acumuladores deberán ser depositados en: 
 
a) El interior de los contenedores debidamente señalizados que se podrán localizar en la vía pública, en los 
distribuidores, centros comerciales, etc. 
 
b) En las Áreas de aportación, en los parques verdes y en los establecimientos específicamente habilitados para ello.  
 
Artículo 52. Residuos de construcción y demolición, procedentes de obras y reparaciones domiciliarias 
 
1. Se deberán depositar los residuos de construcción y demolición procedentes de obras menores, 
descontaminadas de residuos peligrosos segregados por materiales, en bolsas resistentes, debiendo entregar los 
mismos para su correcta gestión: 
 
a) a gestor autorizado, o  
 
b) al Parque Verde, de acuerdo con las limitaciones de recepción de tales residuos establecidos en los reglamentos de 
funcionamiento de estas infraestructuras.  
 
2. Se podrá requerir acreditación de la procedencia de los residuos (p.ej. con la comunicación previa de obra o 
instalación). 
 
3. No están facultados a depositar residuos de construcción en el parque verde las personas que por razón de su 
actividad profesional generen este tipo de residuos.  
 
4. Tan sólo se permite el depósito de residuos de construcción y demolición en los contenedores de residuos de 
las vías públicas que procedan de pequeñas reparaciones, siempre que no superen los 30 litros. En el resto de casos, 
no se permite verter residuos procedentes de construcción y demolición en el interior y junto a los contenedores 
municipales ubicados en la vía pública.  
 
Artículo 53. Fracción orgánica 
 
1. La fracción de materia orgánica, es decir, los residuos procedentes de comida de las cocinas, deberá depositarse en 
el interior de los contenedores indicados para tal fin, de uso colectivo o de uso exclusivo, o mediante otro sistema 
alternativo que se implante en el ámbito municipal de forma que se eviten los depósitos de su contenido y/o vertidos, 
en las vías y espacios públicos. En el caso de los residuos de origen domiciliario deberán depositarse en el interior de 



 

bolsas de compostaje y/o de acuerdo con las disposiciones específicas establecidas por la implantación del sistema de 
recogida. En el caso de residuos de origen comercial, se establecerán las condiciones específicas de las bolsas en el 
momento de la implantación del sistema de recogida, siempre con el objeto de garantizar la mayor eficiencia del 
servicio y el mantenimiento de las condiciones de salubridad.  
 
2. En el caso de que no haya contenedores identificados para tal finalidad, deberá depositarse en los contenedores de 
la fracción resto, supuesto en el que no se aplicará restricción alguna relativa al material de las bolsas mediante las 
cuáles se efectúen los depósitos en el interior de los contenedores de residuos.  
 
3. Se permitirá la fabricación de biorresiduos generados en los domicilios siempre que se realice con los medios y 
condiciones que no originen molestias a los vecinos. El Ayuntamiento fomentará e impulsará la realización del mismo.  
 
Artículo 54. Fracción resto/rechazo/en masa 
 
La fracción resto deberá depositarse en  el interior de los contenedores identificados a tal fin, de uso colectivo, o de 
uso exclusivo, u otro sistema alternativo; de forma que se impidan los vertidos de su contenido y/o de derrames, en 
vías y espacios públicos. 
 
Artículo 55. Residuos domésticos, comerciales, industriales, de servicios, asimilables a domésticos 
 
1. Los titulares de comercios, servicios e industrias, cuando generen una cantidad de residuos domésticos que superen 
los 500 litros/día, deberán:  
 
 a) entregarlos a un gestor autorizado, ó 
 b) solicitar el servicio de recogida especial de residuos municipales.  
 
2. El Ayuntamiento podrá establecer su propio sistema de recogida de residuos comerciales, industriales, de servicios y 
otros asimilables a domésticos de forma motivada y basándose en criterios de mayor eficiencia y eficacia en la 
recogida de dichos residuos y determinar la forma obligatoria en la que se incorporarán los productores de los mismos 
a este sistema.  
 
Artículo 56. Residuos procedentes de mercados municipales. 
 
1. Los titulares de puestos de venta en mercados municipales, sean éstos permanentes, temporales u ocasionales, 
son responsables de depositar y/o verter los residuos generados por su actividad en la forma, lugar, horario y 
condiciones que en cada caso establezca el Ayuntamiento. 
 
2. Los titulares de los puestos de venta están sujetos a la obligación de depositar de forma selectiva dichos residuos 
en el interior de los contenedores y lugares establecidos, separándolos al menos en las fracciones siguientes: 
 
a) Cartón. 
b) Envases. 
c) Materia orgánica. 
d) Cajas y cestas de madera/plástico 
e) Vidrio 
f) Poliestireno expandido 
g) Resto 
 
3. A tal fin cada mercado dispondrá de contenedores diferentes ó de espacios de aportación selectiva.  
 
4. Respecto a la separación y depósito de dichas fracciones de residuos en los contenedores de recogida selectiva ó 
en los espacios de aportación selectiva, se deberá observar lo dispuesto en la presente ordenanza, y demás normativa 
de residuos, para cada fracción. 



 

 
5. En los mercados temporales y ferias (o mercados ocasionales), cada titular de un puesto de venta deberá limpiar la 
vía pública ocupada y su zona de influencia. 
 
6. El incumplimiento de los horarios establecidos por la autoridad municipal de desmontaje, en los mercados 
temporales y ferias llevados a cabo en vía pública, se considerará obstaculización de la prestación del servicio 
municipal de limpieza. 
 
7. Los titulares de los puestos de venta en mercados municipales, por sí o asociados, así como el concesionario 
individual o global, en el caso de mercados municipales permanentes, serán responsables de la correcta gestión de los 
residuos generados por la actividad de mercado. A tal efecto, para su correcta gestión, podrán: 
 
 a) Depositarlos en sus propios contenedores de recogida selectiva.  
 b) Entregarlos a un gestor autorizado. 

c) Solicitar el servicio especial de recogida, para residuos de mercados, comerciales no peligrosos. 
 
8 Con motivo de mercados temporales o ferias ocasionales llevados a cabo en la vía pública, serán responsables las 
asociaciones de vendedores, cooperativas, entidades promotoras u otras entidades que asuman facultades de 
representación de los vendedores, y en su ausencia, los propios vendedores, de las obligaciones relativas a la gestión 
de los residuos generados. 
 
Artículo 57. Animales muertos 
 
1. Queda prohibido el abandono de animales muertos en cualquier clase de terrenos, vía pública así como su 
depósito en contenedores de residuos urbanos.  
 

2. Los propietarios de animales de compañía muertos, deberán entregarlos: 
 
a) Bien directamente al Centro Sanitario Municipal de Protección Animal, o  
 
b) A través de clínicas veterinarias para su entrega al indicado centro. 
 
3. Cuando se trate de animales de abasto muertos, sus propietarios podrán entregarlos:  
 
 a)  Directamente al Centro Sanitario Municipal. 
 
 b) A través de clínicas veterinarias para su entrega al indicado centro. El propietario o titular de la clínica correrá con 
los costes de la gestión. 
 
c) Llamar al servicio especial municipal de recogida de animales de abasto muertos que se prestará a domicilio previo 
pago de la tasa correspondiente, salvo que las condiciones de localización del animal, la distancia o los accesos impidan 
la prestación de este servicio.   
 
Artículo 58. Residuos voluminosos: muebles, enseres y otros 
 
Los residuos voluminosos, así como muebles, enseres y otros de origen exclusivamente domiciliarios, deberán: 
 
a) Entregarse en el Parque Verde. 
b) Entregarse en los lugares, condiciones de presentación y número de piezas, días y horas establecidos por el 
Ayuntamiento u órgano prestador del servicio. 
c) Entregarse a un gestor autorizado o entidades sociales para su gestión.  
d) Solicitar el servicio especial de recogida domiciliaria municipal, en la forma y supuestos establecidos por el 
Ayuntamiento. 



 

 
Artículo 59. Residuos de aparatos eléctricos y electrónicos  
 
Los residuos de aparatos eléctricos y electrónicos deberán:  
 
a) Entregarse al distribuidor. 
b) Entregarse en el Parque Verde 
c) Solicitar el servicio especial de recogida domiciliaria municipal, en la forma y supuestos establecidos por el 
Ayuntamiento.  
d) Entregarse a un gestor autorizado. 
 
Artículo 60. Vehículos abandonados y embarcaciones  

 
Queda prohibido el abandono de vehículos y embarcaciones, siendo responsabilidad de sus titulares la adecuada 
gestión de los mismos de acuerdo con lo dispuesto en la normativa aplicable.  

 
Artículo 61. Residuos de jardinería y podas 

 
1. Se podrá realizar el compostaje de podas y residuos de jardinería, siempre que no ocasionen molestias a los vecinos. 

 
2. Tipos de residuos que pueden incluirse en esta fracción y que podrán considerarse como asimilables a domiciliarios:  

 
a) Hojas, césped, restos de malas hierbas, y ramas y troncos de longitud inferior a 2 metros de largo y 0,5 metros de 
diámetro.  
b) Palets de madera sin tratar, así como serrín procedente de la madera sin tratar (se utilizan en el compostaje) 

 
3. Material que no se admitirá dentro de los residuos indicados y que deberán depositarse como fracción rechazo, 
mientras no se trate del supuesto especificado en el apartado cuarto de este artículo:  

 
a) Cualquiera de los materiales de la lista anterior cuando estén mezclados con otros tipos de residuos.  
b) Hojas de palmera triturada o de pequeño tamaño (50 cms. como máximo) 
c) Raíces de árboles y de palmeras trituradas o de pequeño tamaño (50 cms. como máximo) 
d) Todo el género de las familias Carpobrotus edulis o Carpobrotus acinaciformis (diente de león, por ejemplo); Oxalis 
pes-caprae (vinagrella); Ailanthus altísima (ailanto, árbol del cielo); Opunthia ficus-indica (chumbera, higuera de India); 
Eichornia crassipes (jacinto de agua o violeta de agua); y Caulerpa taxifolia o Caulerpa racemosa (género de algas); y 
otras especies invasoras catalogadas en la normativa sectorial correspondiente.  

 
4. Las podas y residuos de jardinería, en cantidad superior a 500 litros/día y que no sean objeto de compostaje 
deberán:  

 
a) Entregarse a un gestor autorizado, ó 
b) Entregarse en un Parque Verde, ó 
c) Entregarse a una planta de compostaje de titularidad pública,  
d) Solicitar el servicio municipal de recogida, en la forma y supuestos establecidos por el Ayuntamiento.  

 
5. Aparte de lo establecido en el párrafo anterior, cuando la cantidad sea inferior a 500 litros/día, se podrán depositar 
en el interior de los contenedores establecidos a tales efectos, para la fracción poda y residuos de jardinería.  

 
6. En el período establecido por el órgano competente, y sin perjuicio de las disposiciones normativas sobre el uso del 
fuego y de regulación de determinadas actividades susceptibles de incrementar el riesgo de incendio forestal, se podrá 
realizar la quema controlada de los restos de poda en suelo clasificado como rústico, siempre que se cumplan las 
siguientes condiciones:  

 



 

a) La disposición de medios suficientes para apagar el fuego. 
b) La presencia de condiciones metereológicas favorables y ausencia de viento. 
c) La lejanía de masas forestales 
d) El traslado para su conocimiento al servicio de Emergencias (112 ó Bomberos de Palma) 

 
7. En zonas clasificadas como suelo urbano se prohibe la realización de quemas controladas.  

 
Sección 6ª. Fomento y divulgación 

 
Artículo 62. Información y divulgación sobre separación y recogida de residuos.  

 
1. El Ayuntamiento publicará las condiciones de prestación del servicio y, en especial, las relativas a los días y horarios 
de depósito y recogida de las diferentes fracciones de residuos; condiciones y puntos de depósito; así como cualquier 
otra condición que estime conveniente para el correcto uso del servicio. 

 
2. El Anexo II de la presente Ordenanza contiene una lista ilustrativa de los residuos que deben depositarse en algunas 
de las diferentes categorías de contenedores. 

 
3. En la web del Ayuntamiento, entre otros, se publicarán los datos que resulten de interés, correspondientes al 
seguimiento y gestión de residuos.  

 
Artículo 63. Sensibilización social 
 
1. El Ayuntamiento promoverá la realización de campañas y jornadas de sensibilización y educación en materia de 
gestión de residuos. 
 
2. El Ayuntamiento impulsará la redacción, desarrollo y aplicación de un Plan específico de Prevención y Reducción de 
Residuos, para promover la prevención y la reducción en la generación, y la reutilización, incluyendo entre otros, 
medidas para la reutilización de los envases, así como el compostaje doméstico y comunitario.  
 
3.  A tal fin podrá, entre otros, firmar convenios y acuerdos de colaboración con entidades públicas y privadas. 
 
 Título IV. Inspección y régimen sancionador 
 
Capítulo I. Inspección y control 
 
Artículo 64. Servicio de Inspección. 
 
El ejercicio de las funciones de inspección y vigilancia del cumplimiento de lo dispuesto en la presente Ordenanza 
corresponderá al Servicio de Inspección Medioambiental integrado en los medios propios municipales o, en su defecto, 
al personal que tenga atribuidas dichas funciones, así como a los agentes de la Policía Local.  
 
Artículo 65. Deber de colaboración 
 
Los productores, poseedores, gestores de residuos y los responsables de establecimientos comerciales, industrias y 
otras actividades objeto de la presente Ordenanza deberán, de acuerdo con la normativa aplicable, facilitar y permitir 
al personal a que hace referencia el artículo anterior, en el ejercicio de sus funciones de inspección, el acceso a las 
citadas instalaciones, así como prestarles colaboración y facilitarles la documentación necesaria para el ejercicio de 
dichas labores de inspección.  
 
Capítulo II. Infracciones y sanciones 
 
Sección 1ª. Infracciones 



 

 
Artículo 66. Concepto  
 
1. Se consideraran infracciones administrativas las acciones u omisiones que contravengan las disposiciones de la 
presente Ordenanza, así como aquellas que estén tipificadas en la legislación estatal o autonómica reguladora de las 
materias que se incluyen, sin perjuicio de que los preceptos de esta Ordenanza puedan contribuir a una identificación 
más precisa. 
 
2. Las infracciones tipificadas en la presente Ordenanza se clasifican en leves, graves y muy graves. 
 
Artículo 67. Infracciones leves 
 
Se considerarán infracciones leves cualquier incumplimiento de las disposiciones de la presente Ordenanza que no se 
hallen tipificadas como graves o muy graves. 
 
La comisión de alguna de las infracciones graves cuando, por su escasa cuantía o entidad, no merezcan esta 
calificación. 

 
Artículo 68. Infracciones graves 
 
Se considerarán infracciones graves:  
 
1. El abandono o vertido de cualquier tipo de materiales de desecho o residuales, procedentes de obras e 
instalaciones, en vías y espacios libres públicos. 
 
2. La obstrucción de la función de vigilancia, conforme a lo establecido en el artículo 65 de la presente Ordenanza. 
 
3. El abandono de animales muertos de abasto o granja en cualquier clase de terrenos, en vías y espacios públicos o en 
el interior de papeleras, contenedores o asimilados. (art. 57) 
 
4. El abandono de vehículos o embarcaciones en solares privados, vías o espacios públicos, y / u obstaculizar la 
limpieza de los mismos.(art. 60) 
 
5. La evacuación intencionada de aguas residuales sobre espacios públicos o privados. 
 
6. El incumplimiento de la adopción de medidas correctoras ordenadas por el órgano municipal competente.  
 
7. La comisión de alguna de las infracciones señaladas como muy graves cuando por su escasa cuantía o entidad no 
merezca esta calificación de muy grave. 
 
8. La reincidencia, por comisión en el término de un año de más de una infracción de la misma naturaleza cuando así 
haya sido declarado por resolución firme.  
 
9. La entrega, venta o cesión de de residuos no peligrosos a personas físicas o jurídicas que no sean gestores 
autorizados, así como la aceptación de los mismos en condiciones distintas de las que aparezcan en las 
correspondientes autorizaciones o en las normas establecidas al efecto. 
 
10. La realización de cualquier tipo de graffiti, pintadas o cualquier otra expresión gráfica, sobre elementos del paisaje 
urbano y de las instalaciones, equipamientos, mobiliario urbano y vías públicas en general.  
 
Artículo 69. Infracciones muy graves.  
 
Se considerarán infracciones muy graves: 



 

 
1. El abandono, vertido o eliminación incontrolados de residuos peligrosos. 
 
2. El abandono, vertido o eliminación incontrolado de cualquier tipo de residuos, siempre que se haya puesto en 
peligro grave la salud de las personas o se haya producido un daño o deterioro grave para el medio ambiente. 
 
Artículo 70. Prescripción de las infracciones 
 
1. Las infracciones leves prescribirán al año, las graves a los tres años y las muy graves a los cinco años.  
 
2. El plazo de prescripción de las infracciones comenzará a contarse desde el día en que la infracción se hubiera 
cometido.  
 
3. En los supuestos de infracciones continuadas, el plazo de prescripción comenzará a contar desde el momento de la 
finalización de la actividad o del último acto con el que la infracción se consuma. En el caso de que los hechos o 
actividades constitutivos de infracción fueran desconocidos por carecer de signos externos, dicho plazo se computará 
desde que estos se manifiesten. 
 
4. Interrumpirá la prescripción la iniciación, con conocimiento del interesado, del procedimiento sancionador, 
reanudándose el plazo de prescripción si el expediente sancionador estuviera paralizado durante más de un mes por 
causa no imputable al presunto responsable. 
 
Artículo 71. Naturaleza de las infracciones 
 
1. Las infracciones que por su naturaleza, repercusión o efectos, estén reguladas tipificadas en normas de sanidad, 
defensa de los consumidores y usuarios, ordenamiento urbanístico y de la construcción, animales domésticos, 
circulación viaria, y demás normativa sectorial, serán sancionadas por la autoridad y conforme a la normativa que 
corresponda en atención al rango, la mayor gravedad de la infracción y de la sanción y la mayor importancia del bien 
protegido. 
 
2. Serán consideradas actuaciones infractoras independientes las que, formando parte de un conjunto infractor 
complejo, no incidan en el tipo de la infracción dominante según el párrafo anterior, en su calificación o en su sanción. 
 
Sección 2ª. Sanciones 
 
Artículo 72. Sanciones leves 
 
Las infracciones tipificadas como leves se sancionarán con una multa de hasta 750 €. 
 
Artículo 73. Sanciones graves  
 
Las infracciones tipificadas como graves se sancionarán con multa de hasta 1.500 €. 
 
Artículo 74. Sanciones muy graves 
  
Las infracciones tipificadas como muy graves se sancionarán con multa de hasta 3.000 €. 
 
Artículo 75. Conmutación de las sanciones por trabajos en beneficio de la comunidad y otros 
 
1. Las sanciones económicas impuestas, por infracción leve hasta un límite de 300€, a personas físicas, podrán 
conmutarse por Decreto, con carácter voluntario, por cursos de formación o cualquier otra actividad que determine el 
órgano municipal competente, las cuales, en ningún caso, atentaran contra la dignidad de la persona.  
 



 

2. El Ayuntamiento puede sustituir la sanción por medidas correctoras, como la asistencia a sesiones formativas, la 
participación en actividades cívicas y otros tipos de trabajo para la comunidad. 
 
3. Estas medidas han de adoptarse de manera motivada en función del tipo de infracción y han ser proporcionadas a la 
sanción que recibe la conducta infractora. La participación en sesiones formativas o actividades cívicas o la realización 
de trabajos en beneficio de la comunidad han de adoptase con el consentimiento previo de la persona interesada 
como alternativa a las sanciones de orden pecuniario, a menos que la Ley imponga el carácter obligatorio. 
 
Artículo 76. Graduación de las sanciones 
 
1. Inicialmente se aplicará la mitad del importe total de la cuantía de la sanción. La concurrencia de circunstancias 
agravantes implicará el incremento del importe de la cuantía pudiendo llegar hasta el máximo y la concurrencia de 
circunstancias atenuantes implicará su reducción pudiendo llegar a la cuantía mínima. 
 
2. Se guardará la debida adecuación entre la sanción y el hecho constitutivo de la infracción considerándose, para la 
graduación de las sanciones los siguientes factores: 
 
a) La capacidad económica del infractor. 
b) Las circunstancias del responsable, su grado de intencionalidad, participación y beneficio obtenido de la infracción. 
c) La naturaleza de los daños personales, materiales y perjuicios causados por el infractor, así como la irreversibilidad 
de los daños o deterioros producidos. 
d) La incidencia respecto de los derechos de las personas en materia de protección de la salud, seguridad, medio 
ambiente, entorno urbanístico e intereses económicos. 
e) La reparación voluntaria de los perjuicios causados por el infractor y su colaboración con la Administración 
municipal y/o gestora del servicio. 
f) La reincidencia, entendiendo por ella, la por comisión, en el término de un año, de más de una infracción de la 
misma naturaleza. 
g) En la propuesta de resolución del expediente sancionador deberá justificarse, expresamente, la concurrencia y 
aplicación de los criterios citados anteriormente. 
 
Artículo 77. Obligación de reparar 
 
1. Sin perjuicio de la sanción que en cada caso proceda, el infractor deberá, en su caso, reparar el daño causado 
reponiendo la situación alterada a su estado originario de forma inmediata si es posible, y en todo caso, lo más rápido 
posiblee y atendiendo a las obligaciones de cumplimiento de las normativas sectoriales de aplicación y disponiendo de 
todas las autorizaciones necesarias.  
 
2. Si el infractor no procediera a la reparar el daño o a pagar la indemnización, en el plazo señalado, el órgano 
competente podrá acordar la imposición de multas coercitivas de acuerdo con lo establecido en el artículo siguiente. 

 
3.  En caso de que el infractor repare el daño, deberá aportar la documentación probatoria y la justificación de la 
correcta gestión de los residuos, si fuera el caso.  

 
Artículo 78. Multas coercitivas y ejecución subsidiaria 
 
1. Sin perjuicio de la sanción que se pudiera imponer, el órgano competente podrá acordar la imposición de multas 
coercitivas con arreglo a lo establecido en el artículo 103 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento 
Administrativo Común, o la ejecución subsidiaria 
 
2. La cuantía de cada una de estas multas no podrá superar un tercio de la multa fijada por la infracción cometida, 
 
3. La imposición de multas coercitivas exigirá que en el requerimiento se indique el plazo de que se dispone para el 
cumplimiento de la obligación y la cuantía de la multa que puede ser impuesta. En todo caso, el plazo deberá ser 



 

suficiente para cumplir la obligación. Las multas coercitivas son independientes y compatibles con las que se puedan 
imponer en concepto de sanción. 
 
4. En caso de incumplimiento, procederá la ejecución subsidiaria por parte de los medios propios o la entidad 
prestadora del servicio, especialmente cuando el daño medioambiental sea grave o la amenaza de daño sea inminente. 
Los costes originados por las actuaciones a realizar serán con cargo al sujeto responsable de la infracción exigiéndole, 
en su caso, la indemnización a la que hubiera lugar por daños y perjuicios causados. 

 
Artículo 79. Medidas provisionales  
 
1. Iniciado el procedimiento sancionador, el titular del órgano competente para resolverlo, por propia iniciativa, o a 
propuesta del instructor, podrá adoptar en cualquier momento, mediante acuerdo motivado, las medidas de carácter 
provisional que estime necesarias para asegurar la eficacia de la resolución que pudiera recaer y evitar el 
mantenimiento de los riesgos o daños para la salud y el medio ambiente. Dichas medidas deberán ser proporcionadas 
a la naturaleza y gravedad de las presuntas infracciones, y podrán consistir en: 
 
a) Medidas de corrección, seguridad o control que impidan la continuidad en la producción del daño. 
b) Precintado de aparatos, equipos o vehículos. 
c) Clausura temporal, parcial o total del establecimiento. 
 
2. Con la misma finalidad, el órgano competente, en los casos de urgencia y para la protección provisional de los 
intereses implicados, podrá adoptar las medidas provisionales imprescindibles con anterioridad a la iniciación del 
procedimiento, con los límites y condiciones establecidos en el artículo 56 de la ley 39/2015, de 1 de octubre, del 
Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, y demás normativa aplicable, sin que puedan 
en ningún caso sobrepasar el plazo de quince días.  
 
3. No se podrá adoptar ninguna medida provisional sin el trámite de audiencia previa a los interesados, salvo que 
concurran razones de urgencia que aconsejen su adopción inmediata, basadas en la producción de un daño grave para 
la salud o el medio ambiente. La medida provisional impuesta deberá ser revisada o ratificada tras la audiencia a los 
interesados. 
 
4. En el trámite de audiencia previsto en este apartado se dará a los interesados un plazo máximo de quince días para 
que puedan aportar cuantas alegaciones, documentos o informaciones estimen convenientes. 
 
5. Las medidas provisionales descritas en este artículo serán independientes de las resoluciones que sobre la solicitud 
de adopción de medidas provisionales puedan adoptar los Jueces y Tribunales debidas al ejercicio de acciones de 
responsabilidad por personas legitimadas. 

 
Artículo 80. Prescripción de las sanciones 
 
1. Las sanciones impuestas por la comisión de infracciones leves prescribirán al año, las impuestas por faltas graves a 
los tres años y las impuestas por faltas muy graves a los cinco años.  
 
2. El plazo de prescripción de las sanciones comenzará a contarse desde el día siguiente a aquel en que adquiera 
firmeza la resolución por la que se impone la sanción. 
 
3. Interrumpirá la prescripción, la iniciación, con conocimiento del interesado, del procedimiento de ejecución, 
volviendo a transcurrir el plazo si aquel está paralizado durante más de un mes por causa no imputable al infractor. 

 
Artículo 81. Responsabilidad.  
 



 

1. Solo pueden ser sancionados por hechos constitutivos de infracciones administrativas, por incumplimiento de lo 
establecido en esta Ordenanza, las personas físicas o jurídicas que resulten responsables de los mismos, sin perjuicio, 
en su caso, de las correspondientes responsabilidades civiles, penales y medioambientales. 
 
2. Son responsables en concepto de autor aquellos que han cometido directa o indirectamente el hecho infractor, los 
que hayan dado órdenes e instrucciones en relación al mismo, los que resulten beneficiarios de la infracción, y quienes 
se definan como tales en el contexto de la presente Ordenanza. 
 
3. Cuando en una infracción hayan participado varias personas y no sea posible determinar su grado de intervención, 
la responsabilidad de todas ellas será solidaria. 
 
4. El titular de un bien mueble o inmueble que haya sido utilizado o, de alguna forma, haya tenido incidencia en el 
hecho infractor, deberá poner en conocimiento de la autoridad instructora del expediente, en su caso, la identidad de 
la persona física o jurídica responsable de los hechos, dentro del plazo de quince días. En caso de no hacerlo así, se le 
reputará responsable de la infracción a todos los efectos. 
 
5. Cuando los hechos sancionables sean cometidos por un menor, responderán solidariamente con él sus padres, 
tutores, acogedores, y guardadores legales o de hecho por este orden. 
 
La responsabilidad solidaria quedará referida estrictamente a la responsabilidad pecuniaria derivada de la multa 
impuesta, que podrá ser moderada por la autoridad sancionadora. Ello sin perjuicio de la conmutación de la sanción, 
conforme a lo previsto en el artículo 75 de la presente Ordenanza. 
 
Artículo 82. Competencia y procedimiento sancionador. 
 
1. Corresponde al organismo municipal competente la resolución de los expedientes administrativos sancionadores 
en ejercicio de la competencia que le es atribuida a tal fin por la ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de 
Régimen Local. 
 
2.  La imposición de sanciones y la exigencia de responsabilidades con arreglo a esta Ordenanza se llevarán a cabo de 
conformidad a lo previsto en la Ley 39/2015, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones 
Públicas y demás normativa que le sea de aplicación. 

 
Disposición adicional primera. Sustitución de las bolsas de plástico ligeras de un sólo uso 
 
1. El Ayuntamiento de Palma prohibirá a partir del día 1 de enero de 2018 la entrega de las bolsas de plástico ligeras 
de un solo uso en todos los establecimientos comerciales, de restauración, de servicios y otros que las distribuyan, con 
la excepción de las que se usen como bolsas de sección para contener pescados, carnes u otros alimentos perecederos, 
así como las imprescindibles para garantizar el cumplimiento de la normativa sectorial de etiquetaje e información al 
consumidor.  
 
2. Para la distribución de bolsas comerciales de un sólo uso de material biodegradable, de tela, de papel, de rafia o 
de cualquier otro material diferente al plástico de un solo uso, con la excepción establecida en el párrafo anterior, 
relativa a las bolsas de sección.  
 
3. La biodegradación se entenderá conforme a la Norma europea UNE EN 13432 DE AENOR, «Envases y embalajes. 
Requisitos de los envases y embalajes valorizables mediante compostaje y biodegradación. Programa de ensayo y 
criterios de evaluación para la aceptación final del envase o embalaje», u otras equivalentes. No se permitirá el uso de 
de bolsas “oxobiodegradables” ya que generan residuos que pueden provocar citotoxicidad del suelo. Las bolsas 
deberán disponer del etiquetaje relativo al cumplimiento de la norma, de acuerdo con las disposiciones de la directiva 
europea.  
 



 

4. El Ayuntamiento facilitará lo establecido en los párrafos anteriores, mediante la adopción de las correspondientes 
normas consensuadas con los sectores implicados. 
 
Disposición adicional segunda 

 
Cualquier tipo de residuos no contemplados en esta Ordenanza podrá ser objeto de regulación por parte de este 
Ayuntamiento.  

 
Disposición derogatoria única. 
 
Queda derogada la Ordenanza Municipal de Limpieza, Desechos y Residuos Sólidos Urbanos, aprobada por acuerdo del 
Pleno del día 29 de abril de 2004 así como todas las disposiciones del mismo o inferior rango que regulen materias 
contenidas en la presente Ordenanza en cuanto se opongan o contradigan al contenido de la misma. 
 
Disposiciones finales 
 
Disposición final primera 
 
En todo lo no previsto en la presente Ordenanza se estará a lo dispuesto en la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de 
las bases del régimen local y Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las 
Administraciones Públicas y su normativa complementaria, así como en la normativa autonómica, y estatal, en materia 
de recogida y tratamiento de residuos y protección de medio ambiente, y en especial a lo dispuesto en la Ley 22/11, de 
28 de julio, de residuos y suelos contaminados. 
 
Disposición final segunda 
 
La presente Ordenanza entrará en vigor al día siguiente de su publicación en el Boletín Oficial de les Illes Balears 
(BOIB), de acuerdo con los plazos establecidos en los artículos 103 al 113 de la ley 20/2006, de 15 de diciembre 
Municipal y de Régimen Local de las Islas Baleares. 
 
Disposición transitoria 
 
Mientras el Ayuntamiento no disponga lo contrario los servicios municipales de limpieza y de recogida de residuos 
serán prestados por Emaya, Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram, S.A., sin perjuicio de las competencias 
municipales. 
 
ANEXO I 
Lista de residuos domésticos y residuos asimilables: 
- Papel y cartón. 
- Envases de vidrio. 
- Fracción orgánica de Residuos biodegradables de cocinas y establecimientos de restauración. 
- Ropa y calzado. 
- Tejidos. 
- Disolventes. 
- Tubos fluorescentes y otros residuos que contienen mercurio. 
- Aceites vegetales 
- Pinturas, tintas, adhesivos y resinas. 
- Detergentes  
- Medicamentos 
- Pilas y acumuladores 
- Residuos de equipos eléctricos y electrónicos desechados 
- Madera  
- Plásticos. 



 

- Metales. 
- Residuos del deshollinado de chimeneas. 
 
ANEXO II  
Lista ilustrativa, no exhaustiva, de los residuos a depositar en cada uno de los contenedores 
 
a.- Contenedor selectivo para fracción de envases de vidrio: 
- Botes y botellas de vidrio de cualquier color 
- Tarros de cosmética y perfumería 
- Frascos de conservas 
 
b.- Contenedor selectivo para fracción Papel y cartón (no manchado y sin plásticos y metales): 

- Revista y periódicos 

- Libros, cuadernos, libretas, folios, carpetas, cartulinas 

- Cajas de cartón 

- Bolsas de papel 

- Hueveras de cartón 
 
c.- Contenedor selectivo de fracción Envases ligeros: 

- Latas de conservas de acero o aluminio 

- Latas de bebidas de acero o de aluminio 

- Bandejas y envoltorios de aluminio 

- Tapas, tapones, chapas 

- Brics de leche, batidos, zumos, cremas, etc. 

- Botellas de plástico de aguas, aceite, yogur, zumos 

- Envases de plástico, metálicos, de productos lácteos, tales como yogures, mantequilla, queso, etc. 

- Hueveras de plástico 

- Botes de plástico de productos de higiene personal, tales como cremas, gel de baño, pasta de dientes 

- Platos, vasos y cubiertos de plástico de un solo uso. 

- Envases de plástico de productos de limpieza doméstica, tales como detergentes, lejía, suavizantes 

- Bolsas de plástico 

- Bandejas de plástico y film plástico de envasado de alimentos 
 
d.- Contenedor selectivo fracción Resto (en ausencia de contenedor específico): 

- Materia orgánica, rechazo, residuos en masa.  

- Restos de comidas, excepto aceites vegetales usados 

- Pañales 

- Papel de cocina 

- Papel higiénico 

- Papel sucio, manchado de grasa, de comida 

- Platos, vasos de plástico y de papel usados y con presencia significativa de residuos  

- Servilletas de papel 

- Bolígrafos, rotuladores 

- Cepillos de dientes 

- Juguetes no electrónicos y sin pilas 

- Guantes de goma 

- Perchas 



 

- Sartenes, cacerolas, cazuelas y otros elementos de menaje similares 

- Residuos sanitarios asimilables a domésticos no punzantes, ni cortantes y no peligrosos (no infecciosos, ni 

radioactivos)  

- Material de curas no infectado 

- Guantes y otros desechables quirúrgicos, de un sólo uso.  

- Yesos 

- Textil fungible 

- Ropa de un sólo uso.  

 
e.- Contenedor de la fracción orgánica. 

- En el momento y en los casos en que se proceda a la implantación de esta tipología de contenedores 
selectivos 

- Restos de comida 

- Restos vegetales en escasa cuantía. 

 
f.- Contenedor de restos de jardinería y podas. 

- Restos de desbroces Restos  

-Restos de podas de control 

- Troncos de medida inferior a 1,5 metros y 0,5 metros de diámetro.  
 
g.- Contenedor de ropa.  

- Ropa reutilizable 

- Zapatos reutilizables 

- Ropa de hogar reutilizable 

- Textil reutilizable 
 
h.- Contenedor de aceite vegetal:  

- Aceite vegetal usado de cocina 
 

16. Acord de compromís per a la gestió FEDER d'Entitat Local DUSI 

 
Es proposa: 
 
Primero: Aprobar el Acuerdo de Compromiso en materia de Asunción de Funciones para la gestión del 
FEDER (Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible Pla Litoral Ponent) del Ayuntamiento de Palma, que se 
adjunta como anexo formando parte integrante del presente acuerdo. 
 
Segundo: Facultar al Il.lmo. Sr Alcalde de Palma para la firma del Acuerdo de compromiso a los efectos de su 
formalización. 
 
Tercero: Remitir el presente acuerdo, así como el Acuerdo de Compromiso en materia de Asunción de 
Funciones para la gestión del FEDER al Organismo Intermedio de Gestión – Secretaría General de 
Cooperación Territorial Europea y Desarrollo Urbano.  
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, MES 
per Palma i SOM Palma) i 3 abstencions (PP i C's). 
 



 

Aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 abstencions (PP i C's) 
 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  
 
- Federació d’associacions de veïns de Palma (CIF G-07203573) 
 Punt 17 (Joan Forteza Cortés)  
 Punt 21 (Joan Forteza Cortés)  
 Punt 22 (Marisa Bonache) 

Punt 32 (Joan Forteza Cortés)  
 
- Federació de veïnats de sa Ciutat de Palma (CIF G-57981755) 
 Punt 17 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 18 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 20 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 21 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 24 (Jero Mayans Bosch) 
 Punt 26 (Jero Mayans Bosch) 
 
- Unió d’Associacions de Mallorca (CIF G-57472045) 
 Punt 18 (Francisco Fernández Ochoa) 
             Punt 19 (Francisco Fernández Ochoa) 
             Punt 21 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt 22 (Francisco Fernández Ochoa) 
 Punt 28 (Francisco Fernández Ochoa) 
 
- Asociación de vecinos El Arenal – Playa de Palma (G-07686033) 
 Punt 20 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 30 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 32 (Francisco Nogales Anca) 
 
 - Club Mediterranea (CIF G-07699630)  (No figura al RMEC) 
 Punt 22 (Begoña Oviedo Subias) 
 
- Basquet Club de la Cruz (CIF G-07981814)   (No figura al RMEC) 
 Punt 22 (Miguel Capó Parrilla)  
 
- La Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (CIF G-57621427) 

Punt 27 (Yusmely Coronado) 
 
- Asociación de Vecinos Propietarios Viviendas Camp Redó (CIF G-57436479) 
  Punt 27 (Mercedes Martínez Ferrer) 
 
- La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (CIF G-57301814) 
 Punt 30 (Yusmely Coronado) 
 
 



 

Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Bon dia a tots. Benvolguts veïns i veïnes, senyor Batle i senyors regidors, en primer lloc intervindré en el punt número 
17, que va quedar sobre la taula en el Ple del passat mes de desembre, en relació a la inclusió d’una entitat en els 
òrgans d’administració de les empreses públiques i organismes municipals del nostre Ajuntament. Des del punt de 
vista de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, constituïda fa quasi quaranta anys, i que des de les hores s’ha 
esdevingut, com la entitat més representativa, del moviment veïnal de la nostra ciutat, integrada única i 
exclusivament, per la solvència social, que representen les Asociacions de Veïnats següents: Nou Llevant, Ses Veles, 
Son Rapinya, Son Oliva, Es Coliseu, Barri Cívic de Santa Catalina, Es Coll d’en Rabassa, Son Dameto, Es Molí Rafal Vivero, 
Establiments, Son Sardina, La Soledat, Vogar i Ciar, Es Camp Rodó, Son Canals, Puig de Sant Pere, Sant Jaume, Son 
Cladera, Nou Son Roca, Es Jonquet, L’alzina- Son Gotleu, Es Capitol, Canamunt, Es Pont Des Tren, Cas Capiscol, Pere 
Garau, Rafal Vell, Es Secar De La Real, Son Forteza, El Terreno-Bellver i Sa Calatrava. Que com a fet patrimonial 
identificatiu i diferenciador, parlem i xerrem en la llengua vernacle que ens han llegat els nostres avantpassats, que no 
és altre que la nostra molt estimada llengua catalana. Que en coherència amb el plantejament del moviment veïnal, 
plural, representatiu i despolititzat, que promovem i defensem, no podem donar cabuda ni entendre, que sigui 
precisament aquest Ajuntament, el que afavoreixi i sigui còmplice, fent possible que en els consells dels distints ens 
que conformen l’Ajuntament; el moviment veïnal pugui tenir més d’una entitat que el representi. Perquè la pluralitat 
de la representació, ve donada per la diversitat de les Associacions de Veïnats, que al dia d’avui formen part de la 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma, de la qual mai cap ha estat expulsada, per motius de discrepància o altres 
diferències. Mentre, que tot lo contrari, lo que proposa Ciutadans, el que fa precisament, és que es promogui la divisió 
del moviment veïnal. Però, pot ser que aquest intent de divisió, tingui un interès marcadament polític, de cara a les 
properes consultes electorals. A la Junta Directiva de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, no hi ha un sol 
càrrec amb representació, que estigui afiliat a cap partit polític. Però no tots poden dir el mateix, la nova entitat, ha 
manifestat públicament, que a la seva Junta directiva hi ha 6 membres que són del PP, un del Pi, i un del Partit 
Socialista. La seva presentació pública, va comptar amb el total recolzament del PP, encapçalat per la seva portaveu, la 
senyora Durán, malgrat això, diuen que no estan polititzats. En aquestes altures, a qui es vol enganar? Per altra banda, 
la nova entitat, s’ha manifestat contraria a rebre subvencions, rebutja els doblers públics, literalment han dit a través 
dels mitjans de comunicació, que tothom és cerqui la vida com pugui. Dintre de pocs dies, sabrem si finalment, han 
sol·licitat cap tipus de subvenció a l’Ajuntament. La Federació d’Associacions de Veïns de Palma, si que creu en les 
subvencions i per suposat que en demanem, nosaltres estem totalment convençuts de la rendibilitat social de tot lo 
públic, per això des de sempre, desenvolupem el màxim de projectes educatius, culturals i socials, que podem, per així 
de mica en mica, ajudar a la millor construcció social possible de la nostra ciutat. En el passat Ple del mes de desembre, 
representants d’aquesta nova entitat, es varen expressar de manera que nosaltres creiem impròpia, d’un representant 
del moviment veïnal. Literalment varen amenaçar a l’Ajuntament, dient: que tenien força per fer tremolar els ciments 
de l’Equip de Govern del Pacte. Nosaltres, els que formem part de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, 
estem per tot lo contrari, estem per ajudar a construir ciments  i fonaments, lo més sòlids possibles, perquè el nostre 
objectiu, és col·laborar en la construcció d’una ciutat socialment educada, culta, amable, sostenible, respectuosa amb 
el nostre patrimoni, costums i tradicions i en la que tots i totes hi tinguem cabuda, i precisament tot això és el que 
venim posant en pràctica des del 15 de setembre de 1979, l’any en que es va constituir, la Federació d’Associacions de 
Veïns de Palma. Moltes gràcies. A continuació intervindré en el punt número 21, sobre  la regulació del lloguer 
vacacional. La Federació d’Associacions de Veïns de Palma, es manifesta totalment indignada i decebuda, davant la 
falta de sensibilitat política del Govern Balear, que ha ignorat totalment als veïnats, no fent possible que participem en 
la redacció del contingut de cap dels articles del polèmic esborrany de la Llei 8/2012, de 19 de juliol, molt especialment 
amb l’article que fa referència a la comercialització d’estades turístiques en habitatges residencials, sotmesos al règim 
de propietat horitzontal, malgrat nosaltres els veïnats, serem una de les parts més seriosament afectades amb tots els 
sentits. Indignació i decepció, que també volem fer arribar a tots vostès, del nostre Ajuntament. Doncs també hem 
estat totalment ignorats, en referència a les al·legacions que han presentat, com Ajuntament. La participació ha brillat, 
per la seva absència. Tal com estableix el nostre Estatut d’Autonomia, no sols el Govern Balear, sinó també els Consells 
com els Ajuntaments, tenen l’encàrrec i l’obligació, d’ordenar tota l’activitat turística, que es desenvolupa tant a la 
nostra Comunitat Autònoma, com a les nostres ciutats i pobles, i heu tenen que fer preservant, defensant i protegint, 
tant el nostre patrimoni cultural, amb el sentit més ample del seu significat, com el nostre territori i medi ambient, 
com la qualitat de vida dels nostres veïns i veïnes. Des del nostre punt de vista, la modificació de la llei que es planteja 
des de la Conselleria, afavorirà la massificació turística del centre de les nostres ciutats i pobles, causant 



 

irremeiablement la gentrificació de la nostra gent. La Federació s’oposarà frontalment al lloguer vacacional, en 
habitatges d’edificis plurifamiliars, no sols en el centre de Palma, sinó també en el àmbit de tota la nostra ciutat, es 
tracte d’un dels articles més polèmics, que han causat una vertadera alarma social entre els veïns i veïnes de Palma, i 
que si finalment s’aprovés, suposaria un canvi radical del nostre model de ciutat que ara tenim. L’encariment dels 
preus, tant del lloguer, com el d’adquisició de nous habitatges, es convertirà amb una qüestió quasi impossible, que de 
ben segur derivarà, amb una forta crisi social en la qual els nostres joves tenen la pitjor part. De cap de les maneres 
volem que la nostra ciutat es converteixi amb una segona Eivissa, o que pateixi l’efecte de Venècia. Des del nostre punt 
de vista, la nova llei, afavorirà encara més l’especulació urbanística de la nostra ciutat, on ja ara mateix, importants 
grups d’inversos estrangers, nacionals i també locals, estan adquirint i rehabilitant edificis sencers, per dedicar-los al 
lloguer vacacional i turístic. Un negoci que sense cap dubte es preveu que resulti extremadament lucratiu, malgrat les 
importants taxes, que tenen previstes imposar des de la Conselleria de Turisme, que amb la regulació que planteja el 
esborrany, dona la sensació, que les institucions estan més interessades amb els importants rèdits econòmics que 
pretenen obtenir, que pel benestar de les nostres ciutadanes i ciutadans. Dins el procés de zonificació que preveu la 
llei Autonòmica, ateses les competències en urbanisme atribuïdes en les bases de règim local, als Ajuntaments, la 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma, sol·licitem al nostre Ajuntament, l’exclusió total, de la possibilitat de 
comercialització d’estades turístiques en habitatges residencials, sotmesos al règim de la propietat horitzontal, 
comunament anomenats Edificis Plurifamiliars. Moltes gràcies. En relació al punt 32, sobre la instal·lació de banys 
públics. Aquest és un punt que no té massa discussió ni debat, perquè és tota una mala realitat. Ni els ciutadans i 
ciutadanes de Palma, més de 420.000, ni els milers de visitants de la nostra ciutat, tenim ni un sol urinari públic a peu 
de carrer, per poder fer amb normalitat les nostres necessitats fisiològiques, quan estem a les places i carrers de la 
nostra ciutat; la qual cosa a part de ésser una vertadera vergonya per una ciutat que vol ésser moderna, o que va 
pretendre ser Patrimoni de la Humanitat, o fins i tot avui esser Smart City, aquesta situació ens degrada com a 
col·lectiu, i ens relaciona amb el subdesenvolupament. Aquesta imatge negativa de la ciutat motivada per aquesta 
carència, ja la varem posar de manifest el juliol del 2015, en el transcurs de la reunió que varem tenir amb la nova 
direcció d’EMAYA. Així mateix la varem fer arribar a l’Ajuntament.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Forteza, un segon, un segon. Ho dic perquè està parlant el president de la Federació d’Associacions de Veïns de 
Palma, i crec que mereix el respecte, que se’l pugui escoltar, per tant demanaria que el deixin parlar. Crec que ja és un 
tema d’educació. Per favor, si el deixen parlar, que té dret a que se l’escolti. Gràcies.” 
 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Aquesta imatge negativa de la ciutat motivada per aquesta carència, ja la varem posar de 
manifest el juliol de 2015, en el transcurs d’una reunió que varem tenir amb la nova direcció d’EMAYA. Així mateix la 
varem fer arribar a l’Ajuntament a través d’un projecte presentat a través dels pressuposts participatius. Un projecte 
totalment actual, que proposa la instal·lació de 4 urinaris públics automàtics i de pagament, en els següents indrets del 
centre de la ciutat: Plaça d’Espanya, Plaça del Mercat, Plaça de Santa Eulàlia, i al Parc de la Mar vora l’esplanada de 
l’Hort del Rei. Un projecte, que es podria desenvolupar de manera gradual, i que no podria esser excessivament car, si 
tenim en compte sobretot, els beneficis i el rèdit que reportaria pels nostres ciutadans i visitants. I que el seu 
manteniment, també varem proposar, seria molt suportable, perquè la nostra proposta inclou el pagament de 0,50 
euros per servei. Així doncs, la decisió la deixem en mans de la seva sensibilitat política. A continuació en el punt 
número 22, intervindrà la meva companya, la Sra. Marisa Bonache. Moltes gràcies a tots.” 
 
Sra. Bonache, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Veïnes i veïns de Palma, senyores i senyors regidors, Sr. Batle, des de la Federació d’Associació de Veïns de Palma 
aportem la nostra posició, respecte a la posada en marxa de les tarifes per accedir a les grans instal·lacions esportives 
municipals. Per començar, ens demanem en quina direcció s’orienta la política esportiva d’aquest govern municipal i si 
aquest és el tipus d’esport que convé a la nostra ciutat. No partim del no-res. Partim d’una experiència molt positiva i 
extensa també en el temps, des del Consistori de Ramón Aguiló fins el Govern de n’Aina Calvo. Durant tot aquest 
temps, la Federació d’Associacions de Veïns de Palma va assumir la responsabilitat delegada de la gestió cívica de les 



 

Escoles Esportives, a través de les quals es garantia i es potenciava la funció educativa i socialitzadora de l’esport no 
professional, amb una incidència especial en la infància i la joventut: esport escolar. No obstant això, a hores d’ara, fer 
esport en aquesta ciutat té un alt cost per a les famílies i per als clubs d’iniciativa social que no prioritzen tant la 
competició com la funció educativa i socialitzadora fins i tot de millora de la salut, que tanta falta ens fa. Obligar als 
clubs a federar a tots els esportistes, tinguin o no l’objectiu de practicar esport de competició, suposa carregar sobre 
les famílies, a més de les quotes federatives, ara també, les quotes del IME, fet que suposa deixar fora, excloure i 
marginar, als sectors socials més vulnerables  i donar el cop de gràcia a l’esport educatiu i integrador. Com pensen 
explicar als pares i mares, que ni treballant arriben a final de mes, aquesta política de quotes que els obliga a donar de 
baixa dels clubs als seus fills? A on creuen vostès que aniran aquests infants i joves que deixin de practicar esport? Tota 
aquesta sèrie de quotes, que ja existien en l’anterior Consistori i que ara es volen aplicar, a qui beneficien? 
Evidentment als clubs d’elit que podran pagar-les i així no hauran de compartir instal·lacions esportives amb els clubs 
de base social. Pot ser tinguem més campions elitistes, evidentment l’Ajuntament recaptarà més, però haurà deixat de 
complir una de les seves funcions principals, la de redistribuir la riquesa, en aquest cas esportiva, a favor dels sectors 
socials més vulnerables. Sincerament, aplaudirem el canvi d’orientació d’aquesta política esportiva excloent, perquè 
mantenir-la tindrà conseqüències  molt negatives per a aquesta ciutat que més tard lamentarem nosaltres, però també 
vostès. No perdrem l’esperança de que reconsiderin la seva posició, però tampoc deixarem de lluitar pels drets 
esportius de la majoria i per un model de ciutat, que també a àmbit esportiu integri, eduqui i prepari per exercir 
ciutadania. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia. Bon dia Sr. Batle, bon dia senyors regidors, bon dia a tots vosaltres. Nosaltres, possiblement som una 
Federació nova, però vostès saben, per l’edat que tenim, no podem esser nous. Que hem fet molta feina per Palma, 
hem fet feina pels veïnats, perquè és una paraula estimada, perquè veïnats som tots, veïnats són vostès Sr.  Batle, els 
veïnats són aquests senyors, tots són veïnats. Amb els veïnats hi entra la persona amb més poder a la barriada i la 
persona més humil. Nosaltres no venim aquí a fer divisions sinó a fer feina amb tots vosaltres. Estam fent feina amb 
tots vosaltres. Sinó que hi hagi un de vostès que s’aixequi la mà que no facem feina amb tots i cada un dels partits 
polítics que hi ha en aquest Ajuntament de Palma. Estic mirant i veig que hi ha molts de companys i senyors que hem 
fet feina junts. Dit això, nosaltres en nom, no li diré les entitats que hi som, perquè la veritat és que la feina no està 
acabada ni molt menys, comencem. Volem esser molt senzills, molt humils, però volem fer feina. Ante la divisió hi ha 
solució, venim a recolzar-vos, tant en aquest govern que hi ha ara, com si un altre vegada hi hagi un futur govern que 
no siguin vostès. Si dit això, nosaltres representem terceres edats, segones edats, veïnats i federacions, amb una 
barriada que en 20 anys ha estat exemple de tot Palma, que és el Molinar. Totes les entitats que estam allà, totes 
incloses hem fet un Molinar extraordinari, totes les entitats, no tan sols la nostra. Si hem fet una feina, i fem uns 
resultats, nosaltres no som nous, som nous a un altre funció. Vos agraïm profundament, des de la Federació de Veïnats 
de Palma, que ens doneu la possibilitat de fer feina, però no per dividir, no entrarem en aquesta qüestió, sinó per fer 
feina i solucionar. Si ara vostès estan parlant del primer moment fins ara, que tot ha d’esser consensuat, pels grups, 
per amics i per veïnats. Perquè ens exclouen per exemple? No té sentit. Si el sentit assembleari de vostès està marcat 
cap a un camí, no hi ha ningú que tingui potestat per marcar un camí distint. Des del Molinar, vos demanem, i des de 
Santa Catalina, Son Armadans, i molts altres llocs com l’Arenal, que sigueu conseqüents, i ens doneu la possibilitat com 
varem quedar de fer feina amb vosaltres. Però no venim a dividir, no estam en contra de ningú. Volem fer feina amb 
tothom, amb federacions, associacions, terceres edats, clubs nàutics, tot lo que sigui, tots són veïnats. Amb aquest 
punt, que quedi molt clar, molt clar, que volem fer feina amb tots i cada un de vosaltres, en aquest punt ho tenim 
conclòs. Sobre el punt 18, que se diu la consulta popular, per fer un organisme, perquè quan tenim una dubte aquí, 
com poden tenir els companys de darrera, amb les seves possibilitats, les seves necessitats, crec que s’hauria d’evitar 
tot aquest tema. Sa Feixina, el Club del Molinar, aquests senyors, tots els que hi ha aquí. Per favor, amb tots els grups, 
facin un organigrama, que quan hi hagi una possibilitat que no s’entenguin, estigui preparat per evitar vagues, 
discussions, que d’això no surt res mai. Veritat, tothom ha de menester un acord, tothom ha de menester un pacte, i el 
pacte s’ha de decidir per moltes parts. El que creu que la veritat només la té ell va equivocat. És a dir, la veritat està a 
moltes parts. Jo li demanaria per l’experiència que tenim en molta estona d’estar amb diferents grups polítics, que es 
faci una consulta, un organigrama, per evitar precisament aquestes coses de vagues, perquè quan un protesta és que 
té qualque cosa, això és necessari. Per lo tant, en aquest punt li demano per favor a tots els partits polítics, que tinguin 
en compte el tema de la Federació de Veïnats de Palma, per evitar aquests tipus de problemes. Referent en el lloguer i 



 

la part turística, perdoni que li diguin però això és una patata calenta. Eh! És una patata calenta, perquè jo he viscut el 
turisme tota la meva vida professional, en tots els aspectes. Visc a una barriada que te toquen a la porta 40 vegades 
per vendre la teva casa, suecs, anglesos, lo que vostès vulguin. No hi ha reglamentació, perquè clar, no és lo mateix 
vendre un adossat, un xalet que està solitari, que vendre un pis a una comunitat que la gent ha de menester descansar 
i viure i la intimitat pròpia i per poder anar a fer feina. Hi ha tantes coses dispars, que va de lo més humil a lo més alt, la 
part hotelera i tot això. Això sí que estic d’acord a que totes les parts com s’ha dit aquí, la Federació i tots els temes 
que s’han tocat, que és una Llei que  vivim tots. No poden fer una Llei sense escoltar al rest de gent. Vivim tots 
d’aquest tema. Nosaltres per exemple en els adossats ens varen dir, es ven aquest xalet, val, molt bé, això serà per 
exemple per llogar. No hem pogut fer res, no hem pogut fer res, s’ha fet, cada mes ve unes persones distintes, desde 
luego si molestessin cridaríem en el 092 i s’acabaria. Tot aquest tema de la Llei de lloguer i la part turística, no es pot 
vendre amb una reunió. Perquè si el Govern Balear fa un tema i vostès ja no hi estan d’acord, és un exemple que no 
està ben fet, és un exemple. I llavors la, ho hem de dir molt clar, són partits que són pactes, molt ben considerats, que 
estan units amb un fi, governar. Si no s’entenen vostès mateixos, menys els professionals de turisme, que jo m’incloc, 
ho podem entendre. Aquesta Llei necessita molt de consens, molta de quietud i molta tranquil·litat. Retornin el tema i 
el comencin de zero per favor, ho comencin, perquè els resultats poder esser molt dolents. La necessitat de la família 
de descansar a ca seva és prioritària a la part monetària, però també una persona que ha fet feina tota la seva vida, i té 
un xaletet que no pot mantenir per despeses, també ha de tenir dret a llogar-lo. Dit això, crec que la Federació de 
Veïnats de Palma, lo que voldríem que tots els temes que duen disparitat, i vostès no s’entenen, hi ha una consulta 
popular. Vostès, els que comanden ara, jo faig feina amb vostès, i sempre estan en lo mateix, sempre, escoltar, 
escoltar i escoltar. Perquè no ens escoltem també a nosaltres? Facin una consulta popular. Si vostès a la feina que està 
inclosa als veïnats de Palma, troben una cosa que fem malament, tots els temes que duim amb vostès, ens cridin i 
rectificarem. Demanem col·laboració, demanem que ens deixin fer feina, i amb els braços oberts, totes les entitats que 
estan incloses amb nosaltres, que quan sigui el moment els direm, i vostès veuran que fem feina en tots els àmbits, 
estarem amb vostès. Res més, molta força, molta feina, i molta sort amb el tema dels companys que estan darrera, 
que tingui una solució. Gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Sras. Y Sres. Regidores, Honorable Sr. Alcalde, respecto del punto 18 a propuesta del Partido Popular, sobre la 
reglamentación de la consulta popular. Mire, como entidad ciudadana, tenemos especial interés en este asunto, 
puesto que nos preocupa el hecho de que para poder acceder a proponer aquí en este Pleno, una iniciativa ciudadana, 
es necesario recoger un tanto por ciento de firmas que desde nuestro punto de vista es excesivo. En otros 
ayuntamientos de ámbito nacional, se ha establecido un 10% de un censo, en el que las personas mayores de edad que 
estén empadronadas en el municipio, pueden firmar para tener estas iniciativas, que se llevarán a los Plenos. Bien, 
pues este 10% que es digamos el tamiz que hay a nivel nacional, nos sigue pareciendo excesivo por lo siguiente, 
ustedes como partidos políticos, solamente necesitan un 5% para poder intervenir en estas sesiones, por lo tanto nos 
parece que un ciudadano, una iniciativa ciudadana, debería poder tener exactamente el mismo tanto por ciento de 
representatividad, que ustedes están utilizando para poder hablar públicamente. Y esto lo decimos por lo siguiente, el 
hecho de que una iniciativa ciudadana se planteé aquí entre ustedes, no quita que después necesite del soporte del 
hecho de una mayoría absoluta, de que se debata esa idea, de que realmente se profundice en ella, y se realcen 
aquellos aspectos que puedan resultar de interés general. Si eso suscita el apoyo de un tercio de las personas que 
están en el Pleno, evidentemente se le dará esa recompensa a esa iniciativa, puesto que podrá prosperar. En definitiva, 
lo que estamos haciendo es trasladar una inquietud del ciudadano, para que se pueda intervenir antes de que cada 4 
años lo puedan hacer en las urnas. Desde ese punto de vista, este tipo de medidas son de diálogo, de participación, y 
por lo tanto las tenemos que favorecer desde el punto de vista de permitir que esas iniciativas lleguen con facilidad a 
los Plenos, a la vista de la dinámica que hay posteriormente. Ahora bien, nos preocupa un segundo tema, y es que los 
partidos políticos pueden proponer aquí en este Pleno, por su propia iniciativa, y siempre con el respaldo de la mayoría 
absoluta, medidas de consulta popular, para ver de que manera, y a través de lo que está establecido para el 
referéndum, la ciudadanía opina sobre asuntos que sean importantes, y que no tengan que ver con la hacienda local. 
Pues bien, en este caso, se puede generar una expectativa artificial de problemas que realmente no existen en la 
realidad social, pero que son de interés político para los partidos que ya tienen esa representatividad. Desde ese punto 
de vista también nos parece importantísimo, que se haga una reglamentación en la que este tipo de asuntos estén 
bien controlados, evidentemente primero por la mayoría absoluta, que ya es un control más que suficiente de 



 

democracia, pero también por la naturaleza de las propuestas que se tengan que llevar a la ciudadanía. Desde el punto 
de vista de que no se hagan radicalidades, ni se lleven  excesos que desde el punto de vista ciudadano, no suelen ser 
de su preocupación. Por lo tanto, apoyar más la iniciativa ciudadana, que no el cauce político que ya tiene su propia 
expresión. Ahora bien, eso de que mientras estamos reglamentando, no se pueda tramitar nada desde la iniciativa 
popular, si mañana se quisiera iniciar, por qué tenemos que suspender mientras se está debatiendo en profundidad un 
Reglamento que sea interesante y que sea oportuno para todos ¿Por qué tenemos que suspender ese tipo de 
iniciativas? Por lo tanto, no estamos en absoluto de acuerdo, con que haya un vacío, en tanto en cuanto no podemos 
escuchar a la gente, porque estamos debatiendo sobre lo que más interesa. Eso es un engaño, sobretodo en 
momentos como el que nos traen aquí, y estamos escuchando que hay clamores populares, que necesitan de su 
atención. Respecto del punto 19, i ja com a mallorquí, se refereix a la Festa del Estendard. Mirin, el dret privat a nivell 
internacional, ja té previst la possibilitat de que les festes que tinguin un condicionament militar, de conquesta, de les 
que varen passar a la història, tinguin aquesta rellevància de poder esser un fet de celebració per la ciutadania. Però 
dur un problema afegit, i és el nacionalisme, el nacionalisme que vol tenir força i aprofitar-se d’aquests fets que són 
històrics, per a poder fer la seva reivindicació. Mireu, des del punt de vista del Consell Insular de Mallorca, n’hi havia 
una celebració del dia 12 de setembre, que es va proposar també enguany, a la celebració que hem tinguda del 
Estendard. Les dates donen igual, la qüestió és veure amem que és lo que celebrem. Des del punt de vista de lo que 
celebrem, el Consell Insular de Mallorca, tenia una millor data del 12 de setembre, perquè era la jura de la Carta de 
Franqueses del Regne de Mallorca, una organització administrativa, un fet administratiu i civil molt més important, que 
no una conquesta militar. Des d’aquest punt de vista, ens pareixia molt millor la data anterior del Consell Insular de 
Mallorca, això són qüestions que evidentment no atenyen a l’ajuntament, però sí que venen a afavorir aquesta 
sensació de que estam en un moment de nacionalismes, i podem dir també que la Festa de Estendard, lo que 
representa per a nosaltres realment és el naixement de la pàtria balear, dels que ens sentim mallorquins, i que 
realment reconeixem que lo que tenim avui a Mallorca, de lo que és avui Mallorca, és precisament per aquest fet 
històric, que és irrefutable, i que no importa començar a interpretar perquè va passar com va passar. Per tant, lo que sí 
volem és reforçar aquesta festa, si s’han ajuntades les dates està molt bé, però li volem donar aquest caire de 
mallorquinitat, donant-li una rellevància més civil, que no realment recordar un moment històric anterior i militar, que 
no és el que tenim en aquest moment, i que no és lo que la nostra societat balear necessita, en reivindicació d’un 
patriotisme que no fa falta que sigui des del nacionalisme. Es pot esser ben patriota i balear, sense necessitat d’esser 
nacionalista. Moltes gràcies. Passem en el punt, pasamos en el punto número 21, relativo a la regulación del alquiler 
vacacional. Efectivamente tal y como ya han intervenido otros ponentes y han dicho, este es un asunto muy difícil de 
regular, y sobretodo para un Ayuntamiento, porque las competencias en este sentido son del Consell Insular de 
Mallorca, y miren ustedes, lo que ha venido sucediendo sistemáticamente en los últimos años, es la dificultad de 
prueba en derecho, para conseguir que a una persona que se le ha dado un alquiler vacacional, en un ámbito 
residencial, en el que no corresponde y no es bienvenida, se la pueda expulsar, se la puede llamar al orden, se le puede 
decir que ese tipo de actividades irregulares, que son anticívicas y que está cometiendo, no son bienvenidas, no son 
bien recibidas en ese ámbito vecinal. ¿Por qué sucede esta falta de prueba? Pues porque por lo que se ha dicho, es 
muy difícil que a una persona extranjera, que ni siquiera se preocupa de la norma comunitaria, de la propia 
regularización local de ese lugar en el que está acudiendo, se le explique que sus comportamientos no pueden ser los 
mismos que tendría en un hotel turístico, que tiene que ceñirse a unas normas de convivencia, que son mucho más 
exhaustivas. Desde ese punto de vista sí que puede intervenir el Ayuntamiento, sí que es necesario el apoyo de una 
Ordenanza que complemente las actividades que se puedan llevar por parte del Consell Insular de Mallorca, en 
aquellos casos graves en los que se detecte que esa actividad está explotada de una forma que es anticívica. Y 
evidentemente no solamente por llamar al 092, sino por dotar al 092 de un protocolo de actuaciones en estos casos 
concretos, dada la internacionalidad de las personas con las que hay que tratar, y sobretodo de cómo habría que 
probar esa situación, para que luego pudiera fructificar a nivel de derecho. Por lo tanto, es una tarea que sí que le 
corresponde analizar con profundidad al Ayuntamiento, y aunque parezca que es tan complicado el poder tener 
efectividad, la verdad es que si se preocuparan se podría conseguir y para todos es positivo el que se permita, el que 
haya un alquiler vacacional, pero evidentemente que esté regulado por este tipo de situaciones que acabamos de 
comentar. Con respecto del punto 22, y lo que atañe a la derogación de la Ordenanza reguladora propuesta del precio 
público. Miren, en el año 1999, tiempo de la Universiada de Mallorca, este Consistorio tuvo que decidir si hacíamos 
grandes construcciones deportivas, o si dotábamos a las barriadas realmente de infraestructuras, para poder ser del 
disfrute de todos los palmesanos. Se optó en ese momento, con un criterio de la construcción, con un criterio de la 
explotación y del negocio del deporte, por hacer la Universiada y por hacer grandes construcciones, que a día de hoy 



 

están completamente obsoletas, y sobre las que ya se ha debatido en años anteriores, si realmente se tendrían que 
tirar abajo y hacer nuevas. Pues miren ustedes, después de esa situación, se ha conseguido, con muchísimo esfuerzo 
ciudadano, que realmente el deporte se lleve a las barriadas, que poco a poco se vayan haciendo instalaciones 
deportivas que sean accesibles al interés general de todos los ciudadanos palmesanos. Eso ahora no se puede gravar, 
el servicio público, el interés general que tenemos con estas instalaciones, no puede servir a la mayor recaudación del 
Ayuntamiento. Hay servicios públicos que no tienen porque dar beneficio, se tienen que mantener, se tienen que 
sostener, pero no tienen porque servir a las arcas públicas, y mucho menos en momentos de crisis. Dos momentos han 
sufrido el deporte base, dos momentos importantísimos de ataque por parte del intento de sacar provecho o beneficio 
retribuido de estas situaciones. El primero cuando se habló del tema del voluntariado. Todos los clubes, todos los 
clubes deportivos, tuvieron que acudir a la Ley para ver como se podía interpretar el hecho de que si a partir de ese 
momento se tenía que empezar a cotizar por los voluntarios que hacían su trabajo, la mayoría de clubes tenían que 
cerrar las puertas y no podían prestar el servicio de futbol base, ni de cualquier otro deporte base. Por lo tanto, ese 
momento que se ha superado hace dos años, se tiene que volver otra vez ahora a incidir en que se quiere sacar de 
nuevo provecho de estas instalaciones. Parece que hay como una especie de conspiración constante hacía vamos a ver 
como podemos regularizar a favor de las arcas públicas esta situación, y no se debe tener ese punto de vista en 
absoluto, porque ustedes, miembros del grupo socialista en el año 2011, ya enmendaron, ya en su momento ya 
dijeron, que el punto de vista adecuado era el de que grupos que estuvieran organizados, personas que tuvieran una 
condición especial, estuvieran exentos de este tipo de pagos, y eso mismo lo estaban defendiendo ustedes hace más 
de 5 años. Por lo tanto, sean congruentes con su propia posición en el pasado, vuelvan a reproducirla ahora, y por 
supuesto, deroguen la Ordenanza reguladora del precio público. Muchas gracias. En cuanto a la intervención de 
actuaciones que se requieren para Sant Jordi, para el Pla de Sant Jordi. Como entidad pública tenemos que decir que 
tenemos una especial sensibilidad con este asunto, porque es una barriada de Palma, no es un pueblo, es una barriada 
más de Palma, que tiene una configuración paisajística idílica, ese ejemplo, porque se mezcla lo rural con un pequeño 
núcleo urbano. Un núcleo urbano que está presionado por factores condicionantes como el del propio aeropuerto, el 
de la existencia de la Playa de Palma con cercanías. Y que ya en su momento se han visto de que manera se podrían 
coordinar administrativamente acciones, para que hubiera Juntas de Gobierno comunes, pero claro, si la Playa de 
Palma no funciona, y el Pla de Sant Jordi no funciona, resulta que en qué se van a coordinar, qué van a tratar en las 
Juntas de Gobierno que tengan conjuntas, para ver los problemas que se tengan de área o de zonas. Nada, porque los 
dos están completamente desatendidos. El problema que tiene el Pla de Sant Jordi, es que está desatendido por el 
Consistorio, desde hace muchísimos años. No bastan inversiones puntuales de 30.000 y de 40.000 euros, lo que hace 
falta es un Plan de infraestructuras, que si a ustedes, a los del gobierno socialista, que en este momento están 
regulando la situación, no les gusta tal y como se había planteado por parte del Partido Popular, que parece que hoy 
estamos viendo que todo es a gusto de unos y de otros, nosotros lo hubiéramos hecho de otra manera, pero 
aceptamos el que se haga de esta, pues entonces hagan las cosas de tal forma que realmente se preste ese servicio, 
porque muchas personas se han visto afectadas por las últimas inundaciones de diciembre, y ahora por las recientes de 
esta semana pasada, y no tienen una salida más que la de declarar como de zona con un desastre o con una catástrofe, 
por motivo de la propia cosecha, pero que eso en absoluto arregla el tema de las comunicaciones de carreteras, las 
asistencias municipales cuando realmente se requieren, para que inmediatamente se arregle la zona y se devuelva a la 
normalidad a la mayor brevedad posible, y muchísimas incidencias que están ahora mismo sobre la mesa, y que por lo 
tanto si son escuchadas y recogidas por el Consistorio, tal y como es su obligación, podrían resolverse para ahora y 
para el futuro. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Oviedo Subias, representant del Club Mediterranea: 
 
“Buenos días Sres. y Sras., representantes de los ciudadanos de la ciudad de Palma, me presento ante ustedes como 
portavoz de los clubes de Son Moix en caso particular y como del resto de los clubes afectados por su ordenanza, en 
general, agradeciendo al Sr. Alcalde la posibilidad de hablar. No voy a entrar ni en polémicas ni en leyes, simplemente 
quiero transportarles a la realidad familiar, pues la mayoría de ustedes son padres de familias. Familias que están 
contribuyendo al sustento de nuestra ciudad a través de nuestros impuestos, pero tampoco quiero ir por ese camino. 
Me gustaría que entendieran, tanto si son padres como si no lo son, por qué estamos hoy  aquí y, lo haré explicándoles 
lo que es un club deportivo: son entidades sin ánimo de lucro, que hacen un bien en pro de los niños en edad escolar, 
incluyendo a los juniors y seniors, dándoles soporte, amparo y defensa a través del deporte. Un club se sustenta con 
las aportaciones de los padres, lo que da lugar a una carga más de la unidad familiar pero yo les quiero preguntar 



 

¿quién de ustedes no lo haría por un hijo? ¿Acaso no miramos lo mejor para ellos? Los clubes de Son Moix desde hace 
mucho tiempo atrás venimos pagando un abono, a nuestro parecer innecesario y que además es un gasto más, que 
nuestros hijos no ven y que además no deben saber, ellos han de disfrutar y practicar el deporte que les gusta y para 
esto estamos los padres. Para ustedes, representantes de los ciudadanos, tiene la condición de abonado cualquier 
persona residente o no en el municipio de Palma y con derecho a utilizar los espacios de piscina y gimnasio. Por tales 
motivos creo que nuestro derecho a la pataleta está más que de sobra confirmado: El abono es el pago por una 
prestación de un servicio, un servicio que los clubes de Son Moix en ningún momento hemos solicitado y que sin 
embargo por el bien de nuestros hijos hemos pagado, pero no solo lo hemos pagado por ellos sino porque de no 
hacerlo, no se les permitía el acceso a su reserva de espacio, es decir, piscina, gimnasio 1 o sala de judo y a ellos hay 
que mantenerles al margen de cualquier polémica.  Un club deportivo, mediante la reserva de espacio paga una 
factura, que conlleva el uso de un espacio, un espacio que de no ser por los clubes nadie utilizaría y del cual además 
sacan un beneficio, porque no es gratis ni pretendemos que lo sea. Ustedes afirman que el obligado pago del abono es 
por un tema de control de accesos, ante esta aseveración les decimos que nuestros hijos están empadronados, 
censados, escolarizados y federados, más control sobre ellos no puede haber y eso que son niños.  Siguiendo con este 
punto, como quieren controlar los accesos, si cualquier abonado mayor de 16 años pueda hacer uso de cualquier 
instalación en cualquier momento, pero con la diferencia que los niños que están en un club, lo pagan pero no pueden 
hacer uso de esas prestaciones por ser menores, salvo que vayan acompañados de un adulto, lo  que supone otra 
carga más para la unidad familiar, al tener que pagar otro abono.  El pago por una prestación de servicios es libre y 
paga quien quiere hacer uso, no  se puede imponer un pago por algo de lo que no se va a utilizar, me gustaría si me lo 
permiten hacerles la siguiente pregunta: ¿a ustedes les gusta pagar cosas que no quieren o no han solicitado por amor 
al arte?, ¿acaso ustedes cuando van a una feria o a un congreso pagan su tarjeta de acceso? ¿Verían con buenos ojos 
ese pago o dirían que están haciendo su trabajo y por lo tanto no deberían pagar? Los clubes de Son Moix, llevamos 
años pagando, sí, pero como ya les hemos dicho a los responsables de nuestra instalación, no estamos de acuerdo y 
nos parece abusivo. Nosotros nos hemos unido al resto de los deportes porque lo que es malo para uno, no puede ser 
bueno para los demás. Lo que se tiene que hacer es una simple tarjeta de acceso, restando gastos a la unidad familiar 
en concepto de deporte. Por otro lado, en cuanto a la derogación, los clubes de Son Moix, consideramos que así debe 
ser, solicitamos, mejor dicho les imploramos que la deroguen, que hablemos y sobretodo consensuemos entro todos, 
políticos y familias, lo mejor para nuestros hijos y para la unidad familiar, no hagamos del deporte una carga más sino 
que hagamos del deporte una ilusión y una realidad. Para finalizar me gustaría ponerle un ejemplo de sus políticas, que 
en nuestra opinión bien nos sirve para el tema que nos ocupa: la EMT, pueden ser usuarios de la tarjeta ciudadana las 
personas residentes y empadronadas en la ciudad de Palma que la soliciten. Su obtención es gratuita. Para los menores 
de 13 años es gratuita y con un coste mínimo hasta los 16 años, es decir hablamos de niños en edad escolar y este 
hecho que han ampliado a los que no son residentes en Palma pero tienen residencia en la Comunidad Autónoma de 
las Illes Balears, y su obtención también es gratuita. Y yo les pregunto ¿por qué si los niños no pagan autobús que es 
una prestación y además su tarjeta de acceso es gratuita y, a esos mismos niños, escolares que practican un deporte 
en un club deportivo, no tan sólo no les tienen en cuenta sino que les obligan a pagar un abono y una tarjeta por unas 
prestaciones que no pueden usar? Y, como es posible que esa gratuidad la han ampliado hasta los niños de fuera de 
Palma y no hacen lo mismo para esos  niños que vienen de fuera de Palma y les obligan a pagar la cantidad desorbitada 
de 181,50€ siendo niños, y al mismo precio de un adulto que sí hace uso de estas prestaciones. Me gustaría para 
finalizar, pedirles un favor: pónganse en el lugar de los padres de  los  niños que están practicando el deporte que han 
escogido en un club, ya pagamos suficiente para que lo puedan practicar, hagan del deporte un bien social y familiar y 
no vean al deporte como un medio de aumentar sus arcas. Y, a nivel personal de cada uno de los que estamos 
presentes en este pleno les invito a que hagan suyo uno de mis principios como persona, lo que es bueno para mí es 
bueno para todos los demás pero lo que es malo para mí es malo también para los demás, aumentemos lo bueno y 
eliminemos lo malo. Me gustaría aprovechar para agradecer a todos los clubes que no están afectados pero que nos 
apoyan y a la Federación de Asociaciones de Vecinos de Palma, por su sensibilización  social hacia el deporte. 
Muchísimas gracias.” 
 
 
Sr. Capó Parrilla, representant del Basquet Club de la Cruz: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, Sres. Concejales o Regidores, público, entidades ciudadanas y compañeros de clubs de 
entidades deportivas. Lo primero dirigirme a usted Sr. Alcalde, para dar las gracias por permitirnos expresarnos en el 



 

Consistorio. Vengo en representación del grupo de entidades deportivas afectadas por la Ordenanza de precios 
públicos del IME, e incluso con apoyo de otras entidades deportivas que nos prestan apoyo. Solicitamos la derogación 
de la Ordenanza y apertura inmediata, interlocución con dichas entidades deportivas en su conjunto  o a través de una 
representación de las mismas, ya que hicimos en su momento una solicitud. Creemos que se ha aprobado una nueva 
normativa y ha faltado una interlocución previa, para saber y conocer en como afectaba y que consecuencias o  
inconvenientes tenía la  misma. Agradecer al Partido Popular, al grupo municipal del PP, de la propuesta de 
derogación, ya que significa un reconocimiento, de que la nueva normativa, que es una extensión de la que ellos 
aprobaron en su momento, contiene un error, y es reconocer un error, y es lo que encontramos conveniente. Respecto 
al tema de la moratoria, entendemos que no es tal moratoria, sino que es más bien un parche a una situación que 
hemos detectado. En la reserva que hacemos en el mes de mayo y que luego ustedes en el IME nos dan en junio, lo 
ratifican, aparece que durante el tiempo que está aprobada esa reserva de espacio, se aplicará la normativa que está 
en vigor. Es decir, entendemos que nuestra reserva, que está aprobada en junio del 2016, durante todo el tiempo que 
tenemos esa reserva de espacio, debería estar aplicándose la norma que se aprobó y estaba en vigor en el 2016. 
Respecto a aspectos que han salido en prensa y que se han mencionado para defender esta nueva norma, como es el 
control de accesos, entendemos que no es necesario el tema de abonos, que bastaría una tarjeta de control. Lo mismo 
que ocurrió, ha hecho el Govern Balear en el Príncipes de España, con el apoyo de la Sra. Moll, a los clubs i deportistas 
afectados de Príncipes de España. Por lo cual, pedimos coherencia, si es bueno y se apoyo una postura para el Govern 
Balear, también para el IME. En lo que respecta al tema del coste, el tema del coste lo repercute principalmente las 
familias, como ha dicho mi compañera Begoña, no los clubs. Los clubs lo que podrían hacer es ayudar a los técnicos a 
subvencionar o a aportar el tema del abono. El coste no es tan insignificativo, o sea, nuestra entidad por ejemplo tiene 
110 niños, si tienen que pagar el abono anual, porque nuestra temporada son 10 meses de actividad, serían 
aproximadamente 70 euros, son más de 7.000 euros, con lo cual no es nada despreciable. Respecto a otro concepto 
que se ha hablado en prensa y se ha mencionado, es el tema de equidad. Yo quiero, para nuestro entender, hay una 
equidad positiva y una equidad negativa. Una equidad positiva sería, que lo que es injusto sea para todos, y no al 
revés, de que obliguemos a los que consideramos que es injusto, que ha ocurrido con las entidades o los clubs que 
están en Son Moix, de estar obligados para poder hacer, a parte de abonar su reserva de espacio para poder acceder a 
ella, tener que estar abonados, entendemos que esto es injusto y entonces no se haría extensivo por equidad negativa 
la obligación del abono. También quiero resaltar que los clubs deportivos hemos sido respetuosos, hemos seguido 
unos cauces administrativos, hemos hecho una solicitud, y bueno, sí hemos usado la prensa, pero también es un tema 
que ha sido candente. Pero también queremos resaltar y para finalizar, que si se aprueba la moratoria, queremos saber 
que pasará en septiembre, si encontramos una solución, que es lo que esperamos, con la interlocución, que ya se ha 
iniciado, pero que se ha de profundizar. Podemos encontrarnos los clubs en septiembre, con el apoyo de las familias y 
con el tema. Para finalizar, quiero dar las gracias, expresar públicamente las gracias a las dos entidades vecinales, que 
han expresado en este Pleno el apoyo y la modificación de la normativa de precios públicos. Nada más, buenos días. 
Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Ara tornarem un moment enrere, perquè hi ha una entitat que, explicaré com funciona, ja per la 
següent vegada, perquè és una entitat que demana intervenir cada Plenari. Jo quan dono el temps a la entitat, ja 
després l’entitat gestiona qui és el seu portaveu, si han de xerrar una, dues o tres persones. No aniré donant la paraula 
a cada persona de l’entitat, li dono la paraula a l’entitat, el temps que diu el Reglament, i després s’organitza l’entitat. 
Ho dic per la següent vegada. Avui tornarem enrere i li donarem el temps a la persona que tenia que xerrar i no ho ha 
fet, i és veritat que l’entitat no ha esgotat el temps, però la pròxima vegada, que ho sàpiga, i que ho gestionin 
d’aquesta manera per favor. Per tant, és la intervenció que ha demanat la Federació de Ciutat de Palma, al punt 24, 26, 
que en principi l’ha demanat la senyora de l’entitat, i deia que parlaria la Sra. Jero Mayans. Endavant.” 
 
Parla un senyor, representant de l’Associació de Veïnats de La Real: 
 
“Bon dia Sr. Batle, senyores regidores i senyors regidors, senyores i senyors. Vinc en representació de l’Associació de 
Veïnats de la Real, la Sra. Jero Mayans té un grip brutal i no pot venir de cap de les maneres. De totes maneres, jo estic 
a dins la Directiva. O sigui, estic assabentat de lo que s’havia de dir i tot això. Vinc per demanar una sèrie de 
mancances, i una sèrie de coses que ara falten a la barriada. Aquesta barriada ha sofert una transformació molt gran 



 

des de que es va començar a urbanitzar Can Granada. En una paraula, la Clínica Quiron Quavitae Mapfre, tot aquells 
grans edificis que duen una gentada cada dia, i l’Hospital de Son Espases, per rematar-ho. O sigui, que ara tenim unes 
manques bastant grosses. La primera és el Camí de la Real, el tram que va des del Camí dels Reis fins a la Creu dels 
Monjos, que és a devora la finca de la Real, la possessió de la Real, ha agafat un tràfic, tant peatonal com de cotxes, 
molt gran. La gent que viu a la urbanització antiga de la Real, travessa el camí dels dimonis i la parròquia, per poder 
anar o a la Clínica Quiron Mapfre, o a l’Hospital de Son Espases. Els cotxes, no ho sé, la part arriben fins a Son Espanyol, 
i allà pues pareix que hi ha un tràfic brutal ja. Aquell camí no té aceres, aquell camí la gent i molta gent que és vella, 
pues la se juga qualque vegada, i nosaltres lo que volem demanar és que, amem si se poguessin fer unes aceres, 
respectant tots els arbres que estan plantats allà, llevat de qualcun que sigui impossible, i perquè pugui la gent poder 
anar més bé. També hi ha una parada d’autobús, de l’autobuset petit que arriba fins a Son Espanyol. Aquella parada, hi 
ha el lletrero, el cartell, però està en terra, no té ni siquiera un solera de formigó, que hauria de tenir un lloc un poquet 
més elevat, perquè quan plou pues te banyes, o les sabates se banyen. Crec que s’hauria de mirar d’arreglar aquesta 
cosa, aquest camí. Aquest camí ara s’ha convertit en molt important, i que després hi ha un altre punt, bé, xerraré fins 
que pugui, hi ha un altre punt, el camí de la Real mateix, des de la possessió de la Real, fins en el camí de Son Espases 
inclòs, que dona a la carretera de Valldemosa, és un camí rural i té molta d’herba. L’herba arriba a envair-nos. El 
problema està en que el cotxe se’n va i per esquivar l’herba, se fica dins l’altre carril. La darrera vegada han tardat casi 
8 mesos a fer-lo net. L’han fet net en aquest més de gener, se veu que el pressupost ja s’havia exhaurit, i ja no hi podia 
haver res més. L’han fet net ara. I, però, s’ha de tenir en compte que s’ha de fer net més vegades, cada vegada que 
plou, l’herba creix, no té fre. I també hi ha una cosa, pels que hi van, jo hi vaig casi cada dia per aquest camí, el vespre 
no hi ha llum suficient, que un tècnic crec que lo que haurien de fer és enviar un tècnic a que miri si la llum que hi ha 
allà, és una llum suficient per aquest carrer. Perquè també hi ha gent que camina a peu, i el vespre amb una persona 
que camina a peu, i dur una jaqueta grisa o negre o això, és molt difícil de veure’l per part d’un cotxe, i podria haver 
una desgràcia que seria innecessari. Això és un altre punt. Després, hi ha un punt que també fa molta d’estona que el 
demanem, i que no s’ha pogut arreglar, és el següent: allà hi passa un, pel camí de la Real, arriba fins a Son Espanyol un 
autobuset petit, me penso que és el 29, que fa aquest trajecte. Molt bé. Passa per devora la urbanització antiga de la 
Real, que té unes 3.000 persones, i no hi entra. Clar, per poder anar a la parada que hi ha, al menys més de mig 
kilòmetre l’han de fer, més de qualcú. Jo crec que el que aquest autobuset, que va molt a poc a poc, i que podria 
recuperar el trajecte normalment, s’hauria d’entrar a dins la urbanització, arribar fins a la rotonda gran de l’Avinguda 
del Cister, que és el centre, i tornar-se’n, tant quan puja quan a Son Espanyol, com quan davalla cap a Palma. Crec que 
això és una cosa que s’hauria de tenir en compte per part de l’Ajuntament, perquè la Real d’esser una barriada de 
1.500 habitants hem passat a esser una barriada de 4.000 i pico, o sigui que hi ha moltes més necessitats. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Muy Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores regidores, la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base 
de Mallorca, referente a este punto, expone lo siguiente: el Camp Redó es una barriada palmesana que, 
desgraciadamente, está marginada y olvidada por parte del actual Equipo de Gobierno de Cort. No es de recibo, no se 
puede admitir, bajo ningún concepto, que una barriada como el Camp Redó se encuentre en un lamentable estado de 
degradación, sobre todo en zonas determinadas desde siempre, mientras el Excelentísimo Ayuntamiento de Palma, 
contra toda lógica, duerme en la paja, como vulgarmente se dice, haciendo alarde de un pasotismo inaceptable. Entre 
otras muchísimas deficiencias, señalaremos, simplemente, las siguientes: insalubridad, exceso de ruidos, asiduos 
cortes de luz del alumbrado público y de las viviendas cuando llueve, las instalaciones de alumbrado público están 
viejas, vandalismo, acumulación de suciedad y chatarra y, sobre todo, gran degradación de la explanada situada entre 
la calle Felip II y la calle Infant Pagà en la que se asentaba un edificio que fue derribado, según proyecto para hacer dos 
plantas de aparcamiento subterráneo y un parque, es actualmente uno de los principales focos de  degradación, un 
estercolero del Camp Redó, ante la pasividad del equipo de gobierno del Pacto de Izquierdas, y eso de izquierdas es  un 
decir. Con todas estas deficiencias, y otras más, la calidad de vida de los vecinos del lugar, lógicamente  es pésima. El 
propio Ayuntamiento los ha convertido, inaceptablemente, en ciudadanos de tercera regional. Inadmisible, realmente 
inadmisible. Vergüenza, caballeros, vergüenza. Estos días se oyen campanas de un Plan de Rehabilitación del Camp 
Redó. Pero no hay que olvidar, creemos, que este Pacto de Izquierdas ha faltado al compromiso de la campaña 
electoral de dar participación en este proyecto a los residentes de la barriada y fuerzas políticas de la oposición y 
también ha ignorado los acuerdos de los Plenos, que se ha tratado este tema, actuando antidemocráticamente. A 



 

nuestro criterio, aquí lo que procede es hacer, a partir de hoy, en este Pleno, una piña fuerte, compacta y homogénea 
entre Equipo de Gobierno, oposición y vecinos y, entre todos, elaborar un proyecto serio y beneficioso para nuestro 
estimado Camp Redó. Los vecinos del Camp Redó tienen derecho a vivir tranquilos, con infraestructuras nuevas, con 
respaldo de Cort. Y nuestra entidad solicita que el Equipo de Gobierno se ponga las pilas de una vez y obre en 
consecuencia estabilizando una de las barriadas más emblemáticas e importantes de Ciudad. Nuestra asociación 
sugiere que hoy, en este Pleno, impere la buena disponibilidad por parte del Equipo de Gobierno y de la oposición y 
encontrar una alternativa urgente, real y positiva a la barriada del Camp Redó. Y, a partir de mañana mismo, para 
empezar, y demostrar que hay interés en arreglar las cosas con sentido común, hay que llevar a cabo, ya, las medidas 
pertinentes necesarias para que la explanada situada entre la calle Felip II y calle Infant Pagà deje de ser un foco de 
insalubridad, de carreras de motos y del botellón. Muchas gracias.” 
 
Sra. Martínez Ferrer, representant de la Asociación de Vecinos Propietarios Viviendas Camp Redó: 
 
“Bueno, en primer lugar, soy la vicepresidenta de la Asociación de Vecinos de las viviendas del Camp Redó, de 
propietarios de las viviendas del Camp Redó. Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos. Quiero agradecerles a todos los 
partidos políticos que hoy se hayan puesto de acuerdo para solucionar uno de los graves problemas que tenemos en 
Camp Redó: el vandalismo, las carreras de motos, el botellón, las hogueras nocturnas y todo el ruido y suciedad que 
tiene lugar en la explanada donde intervino el Ayuntamiento. Gracias porque nuestra situación es desesperada. Son ya 
muchos años. Si buscan documentación encontrarán intervenciones de nuestra asociación del año 2003. Han pasado 
13 años, hemos visto 4 alcaldes, 4 equipos de gobierno, y durante todo este tiempo nuestro problema solo se ha 
agravado. Okupas, chatarrerías ilegales, droga, basura, noches sin poder dormir por culpa de gamberros en la zona, 
edificios que se caen, vecinos que viven con miedo. Nos impusieron una rehabilitación en contra de nosotros, los 
afectados, los residentes de toda la vida. Y en lugar de mejorar, nuestra situación ha empeorado. Si en aquel momento 
las cosas se hubieran hecho bien, hoy las cosas ya estarían arregladas. Por favor, como hoy, pónganse de acuerdo, con 
nosotros y entre ustedes para solucionar de manera urgente y definitiva el problema de Camp Redó. Nuestra situación 
es insostenible. Ya no podemos más. Ojala ninguno de ustedes tengan que padecer nunca una situación como esta. No 
nos prometan más cosas. Háganlas pero con nosotros. Decidan con nosotros. Sin los vecinos que vivimos ahí no saldría 
bien. No repitan los errores del pasado. Muchas gracias”. 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Nuestra asociación se centrará en el inapropiado Eje Cívico de la calle Fábrica, el cual, dicho sea de paso, se fraguó a 
nuestras espaldas hace dos legislaturas cuando estaba en el poder otro Pacto de progreso. Y señalaremos que la 
tradicional y catalinera calle Fábrica, desgraciadamente, ha perdido sus señas de identidad de toda la vida. Ahora la 
histórica y querida calle Fábrica, y calles adyacentes como la calle Pou, la calle Soler, la calle Cotoner, etc., se han 
convertido, como quien dice, en una especie de ciudad sin ley. En el Eje Cívico de la popular y marinera barriada de 
Santa Catalina impera el ruido. Sí, más que excesivo ruido nocturno que va en detrimento de la calidad de vida de los 
vecinos del lugar. Un ruido que impide conciliar el sueño. Un ruido que pasa de castaño oscuro. Un ruido que, por regla 
general, traspasa los decibelios permitidos, vulnerándose las Ordenanzas. Y es que la calle Fábrica y aledaños se ha 
convertido en una terraza donde, aparte del ruido, hay mesas y sillas por todo, y además, algunos establecimientos no 
respectan la normativa vigente. Hay tantas mesas y sillas en plena vía pública, ruido incluido, que incluso los residentes 
tienen dificultades para poder entrar y salir de sus viviendas. Y nuestra asociación culpa aquí, en este Pleno, al Equipo 
de Gobierno del Pacto de izquierdas de no estar a la altura de las circunstancias, pues, hasta la fecha, no ha tenido las 
agallas o la capacidad suficiente para hacer cumplir, a rajatabla, las Ordenanzas. No es extraño, pues, que los vecinos 
se quejen reiteradamente y estén hasta la coronilla de malvivir debido a la ineficacia de Cort. Aquí de lo que se trata es 
que el Equipo de Gobierno se espabile y vigile y controle el Eje Cívico, que es su obligación. Los vecinos tienen el 
derecho a poder dormir sin sobresaltos. Y el Equipo de Gobierno tiene la obligación, que por algo tiene el poder con los 
votos del pueblo, de velar por los intereses de los ciudadanos. Y no lo hace ¿por qué? ¿Qué pasa aquí? Y que conste 
que nuestra asociación no tiene nada en contra de los restauradores. Al contrario, siempre hemos defendido a la 
pequeña y mediana empresa, pero también queremos que ellos cumplan las normativas vigentes. Y como el ruido y la 
falta de vigilancia continúan, nosotros decimos basta ya. Por lo tanto, solicitamos la urgente normalización de esta 
problemática del ruido, algo que es factible si existe buena disponibilidad por parte del equipo de Gobierno. 
Esperemos que sí, y todos estaremos contentos. Muchas gracias.” 



 

22. Grup PP derogació Ordenança Reguladora Preu Públic 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, després del que hem escoltat aquí, és evident que tenen a una part molt important dels clubs de 
ciutat, una mica preocupats, a demés de bastant enfadats. Un altre vegada vostès han creat un problema on no l’hi 
havia, i el que és més preocupant és que pot esser per falta de coneixement total de l’àrea. L’objectiu final de la 
Regidoria d’Esports, no hauria d’esser un altre que el foment de l’esport base a la ciutadania. I entenent esport base, 
esport, les escoletes municipals i l’esport federat. Crec que ni fa falta enumerar la quantitat de bondats que té l’esport 
base per tots els joves, així és que aquesta mesura no l’entenem de cap de les maneres. Aquí ens hem trobat que dia 
23 de desembre, es va publicar en el BOIB la nova Ordenança, amb l’obligació per a tots els nins, de treure un 
abonament al Institut Municipal, per poder entrar a les instal·lacions a partir del 1 de gener. Me creguin quan els dic 
que quan molts d’infants varen arribar el dia 2 de gener a les portes dels poliesportius, si no havien abonat aquests 330 
i pico d’euros o aquests 180 i pico d’euros si no són de Palma, no se’ls deixava entrar. En els infants se’ls prohibia 
l’entrada en el poliesportiu, o havien de pagar 4,5 euros per poder entrar de forma diària en aquell poliesportiu. Així 
com els estic contant és com va succeir. Crec que bastant trist. Des de l’entrada en vigor de l’Ordenança, que vos 
repeteixo, va esser el 23 de desembre, fins al dia 2 de gener, varen passar 4 dies, 4 dies hàbils per poder fer aquest 
abonament. En 4 dies se’ls exigia l’abonament, perquè sinó no se’ls deixava entrar en el poliesportiu. Una vegada que 
els clubs es varen trobar aquest pastel, vengueren los sol·licituds de reunions, tant a la regidora com en el gerent del 
IME, i el silenci sepulcral per part d’aquests. Després les reclamacions varen passar en els mitjans de comunicació, i va 
arribar l’esperada resposta oficial del IME. Tractaven de justificar aquesta mesura, a més de donar-los fins i tot un 
ultimàtum fins el 31 de gener per abonar a tots els esportistes. Crec que a més de poc tacte, els ha faltat consens i els 
ha sobrat supèrbia. Els tres motius que varen donar per prendre aquesta mesura, errònia evidentment, varen esser, 
principio de equidad, eficacia de recursos y control d’accessos. M’han de permetre que els digui que ni per equitat, ni 
per eficàcia de recursos, ni molt manco per control d’accessos. Aquí hi ha una solució, un motiu real que és una afany 
recaptatori. I si no ho és ho diguin, però el que queda clar, i ens ha quedat clar a tots, és que lo únic que volen és 
recaptar més doblers per el IME, per fer no sé que. Nosaltres demanem que es derogui l’Ordenança, i que siguin, i que 
seguin amb els afectats, i que xerrin, i que arribin a un acord evidentment. Però, ja tenim la seva resposta, la seva 
resposta és de forma unilateral, fora haver assegut amb ningú, una moratòria. I és una moratòria, i això vull que se 
sàpiga, es tracta d’una moratòria, únicament d’un article, exclusivament de dos dels poliesportius, i només fins el 31 
d’agost. Per tant, això vol dir moltes coses però jo en vull destacar 3. Això vol dir que la seva promesa a l’esport 
d’empresa, de que enguany no hauríem de pagar abonament, després d’aquesta moratòria, se queda en paper banyat. 
Això vol dir que tots els clubs de judo, de gimnàstica, de natació, de salts, de sincro, tenen tres dies per abonar 
l’abonament del IME, perquè sinó quan arribin dilluns, un altre vegada se’ls prohibirà l’entrada als nins. I això també 
vol dir que a partir del 1 de setembre, tots els clubs, si no hauran d’abonar aquests 100 i pico d’euros, per poder seguir 
fent esport al IME. Nosaltres el que li demanem és que els diguin clar a tots, que amb aquest anunci de la moratòria, 
han aconseguit que molts de clubs callin, però no sé si perquè creuen en vostès, no sé si perquè no tenen molt clar que 
passarà després, o perquè tenen por a les represàlies. El que és important és que vostès al manco els siguin sincers i els 
diguin, a partir del 1 de setembre, tots i cada un de vostès, hauran de pagar sense cap tipus d’excepció. Per acabar, 
simplement perquè ho sàpiguen, i perquè en pensin tots, és important sabre que aquesta mesura, podria suposar la 
desaparició de molts d’aquests clubs, i fins i tot la decisió d’haver de llevar en el seu fill molts de pares, perquè no 
podran abonar aquesta quantitat. Preguem que reconsidereu la posició, que ho tinguda, i votin a favor de la derogació 
d’aquesta Ordenança. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, gràcies. Tornem-hi, és un error diuen vostès, sí, i el 93 quan ho varen imposar vostès a Son Hugo, va esser un 
error? El 2013 quan ho varen imposar vostès a Son Moix, llavors no va esser cap error. No? Nosaltres, jo puc reconèixer 
que hi va haver una falta de comunicació, que jo crec que ara aquesta problemàtica es solventarà, la problemàtica de 
la falta de diàleg me refereix, i ens hem reunit ja amb molts de clubs. Crec que ho han entès perfectament, el problema 
del control d’accessos. Això tothom ho ha entès, tothom m’ha manifestat que això està clar, per una qüestió 
d’aforament, per una qüestió d’assegurances, per una qüestió de si pot haver un accident allà dedins, no es tracta de 
que els nins estiguin censats, ni que estiguin escolaritzats, sinó que es tracta de que hem de tenir un control de qui 



 

està a dins les instal·lacions del IME. Crec que els clubs això ho han entès perfectament, igual que nosaltres hem entès 
que com que ells funcionen per temporades, i nosaltres funcionem per anys naturals, pues que això desquadrava els 
seus pressuposts, i per això ara proposem fer aquesta moratòria. Per altre banda, com que vostè està preocupat pel 
tema que passarà a partir del setembre, ja estam treballant en la modalitat de l’altre targeta, perquè com vostè mateix 
ha dit, això és un error, que torn a repetir, lo que ja vaig dir a la Comissió, el nostre error va esser pensar que un 
sistema implantat pel Partit Popular podia esser un model a seguir, veiem que no, té vostè raó, no és bon model a 
seguir, i per tant ara estam estudiant amb el IMI, la modalitat aquesta nova, per la targeta de clubs d’esportistes. Això 
no és una cosa fàcil, no es pot fer d’un dia per l’altre, jo també això ho he explicat a tots els clubs, i ho entenen també 
perfectament, perquè és una targeta que va vinculada a una sèrie d’incidències, va vinculada a uns horaris, i a unes 
instal·lacions concretes, que divergeixen d’un nin a un altre, i per tant no és tan fàcil de fer. Al IMI també ens hem 
trobat l’embull que ens hem trobat, per tant, que també és un altre regal que ens va deixar el Partit Popular, i per tant 
estam treballant en això, és una de les màximes prioritats al IMI, que aquesta targeta estigui llesta per la temporada 
que ve. Per tant, proposem ara aquesta moratòria, i després implantarem aquesta targeta per clubs. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Veuen això Sr. Rubio, perdó, Sr. Bonet? Això és la nostra proposició d’octubre de enguany. 
Nosaltres ja li varem dir i li varem dir a la Sra. Moll, que això era un error, que això va en contra del esport base, que un 
al·lot que va a donar un curset amb una escola que té llogat una sala o les piscines d’una de les instal·lacions 
municipals, evidentment és carregar damunt de lo que ja està pagant aquest al·lot, i que això fa que molts puguin 
optar per deixar d’anar en aquests cursos. Això és un error, però és un error del Partit Popular en el seu dia, que 
l’Ordenança de l’any 2013 i del 2014, ja ho tenia, ja ho feia. En concret nosaltres varem demanar la derogació de 
l’article 19.6 y 19.7 de l’Ordenança anterior, i demanem la derogació de l’article 20.6. Evidentment el tema de la 
targeta pels clubs és un avanç, és un avanç, i cercar solucions només és esser un poc creatiu. El tema de les 
instal·lacions esportives, i fomentar l’esport base, té una finalitat social, i a vegades els serveis públics, com ha dit una 
de les persones que ha intervingut aquí, tenen, no tenen perquè suposar un guany, i a vegades han de suposar una 
pèrdua per l’Ajuntament. I aquest és un del cas concret. Aquí l’Ajuntament, si toca perdre, toca perdre, i no hem de 
cercar més. Entonces, nosaltres si realment volem fomentar l’esport base, que és una de els funcions que té vostè a la 
seva Regidoria, evidentment hem de derogar aquest article de l’Ordenança. Nosaltres no estam d’acord en derogar 
tota la Ordenança, creiem que s’ha de derogar en concret els articles que afecten en aquest tema, que els esportistes i 
els monitors que fan feina en aquestes escoles, puguin entrar sense necessitat d’estar abonats al IME. Entre altres 
coses perquè ens trobem alumnes que estan fent uns cursets, i que paguen per un servei que l’Ajuntament tampoc els 
hi dona, perquè a lo millor no tenen edat per emprar les piscines, o no tenen edat per emprar els gimnasos. I això és 
una injustícia, és una injustícia. Per tant li demanem, es deixi de moratòries, derogui aquest article, i fomentem 
realment l’esport base que és lo que interessa, tant a vostès com a nosaltres, com en els pares, com en els propis 
gerents de les empreses que se dediquen a donar aquests cursos a les instal·lacions municipals. Gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros podemos entender perfectamente que usted Alcalde personalmente tenga como esa 
obligación moral, de brindarle todo su apoyo a la Sra. Moll en este punto, pero su obligación como Alcalde, su 
obligación como el máximo defensor de los intereses de todos los ciudadanos, pues debería haber sido que tomara 
cartas en el asunto. Y por pedir responsabilidades, o lo mínimo, al menos pedirle que se reuniera con cada uno de los 
clubs, después de todo este mes que hemos estado teniendo en prensa las diferentes quejas, pero no lo ha hecho. 
Usted como de costumbre, se mantiene al margen, intenta no hacer mucho ruido, por aquello de que no se moleste 
nadie, y al final nos encontramos con esta situación a la que hemos llegado. No nos sorprende evidentemente. Però sí 
que he de dir Toni Noguera, que m’ha sorprès la seva actitud, perquè el que serà proper Batle de ciutat en no res, 
també ha callat, i a jo personalment és un tema que m’ha molestat. Voy más allá, si se diera el caso de que los 
afectados por esta Ordenanza, fueran mayores de 45 años, o abuelos, ese segmento de la población que a los señores 
de Podemos, ni les van ni les vienen, ni les interesa siquiera, entendería que no solo se les pidiera que pagaran el 
abono, sino que se les incrementara un 500%, lo entendería, pero se da el caso de que los afectados son niños. De los 
que en algún caso deberán de dejar de poder practicar el deporte que quieren, son niños, chavales, que hoy tienen 
entre 6 y 18 años. Y aún así todos los grupos siguen apoyando esta decisión. Con esta decisión no hacen más que, 



 

entiendo, que darle un final feliz al que hasta ahora es su Alcalde, pero le están pasando el marrón al Sr. Toni Noguera, 
que en breve será el nuevo Alcalde. Si es un error, de verdad lo ha repetido en diferentes ocasiones, era un error 
antiguamente, lo que no entiendo es porque a día de hoy ustedes no derogan esa Ordenanza. Si de verdad ha sido un 
error como han repetido, deroguen la Ordenanza. Evidentemente nosotros no podemos votar en contra de la 
moratoria, pero tampoco podemos votar a favor. Básicamente porque algún club saldrá beneficiado, al menos durante 
un tiempo. Nosotros seguiremos pidiendo la derogación de la Ordenanza, porque es un sin sentido. Y es un sin sentido, 
porque nos hemos encontrado con un presupuesto que ha incrementado casi un 25%. Nos hemos encontrado con un 
presupuesto, que se ha incrementado en torno a 25 millones de euros, y ustedes siguen queriendo recaudar más para 
el IME. Económicamente los abonos de todos estos chavales, saben perfectamente que no supone una cifra muy, muy, 
muy significativa, de hecho podrían permitírsela perfectamente. En términos de equidad, como usted comentaba, 
ustedes también saben perfectamente que en esta ciudad no todos los niños y todos los deportes reciben el mismo 
trato, por tanto hablar de equidad chirría un poco. A nivel de eficiencia energética, además de rizar el rizo, saben que 
no es imputable a estos chavales el gasto de agua, el gasto de luz, porque las instalaciones se utilizan en horario 
normal, y de hecho los clubes ya pagan cada uno de los usos privativos, cuando tienen alquilado. Si el problema es el 
control de accesos, el control de accesos no es el problema, lo saben, y por les ha ofrecido que en 2018 darles una 
tarjeta. Trabajen y adelanten esos plazos lo antes posible. Por tanto, retiren la propuesta de moratoria, deroguen esta 
Ordenanza, discúlpense con los clubs, y aprendan la lección. Gracias.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Bé, és molt graciós vostès Sr. Bonet. Jo crec que la cosa està ja prou clara, a més fa setmanes i setmanes que 
discutim sobre aquest tema. Nosaltres estam fent, ens varem trobar amb unes instal·lacions, com aquí ja s’ha plantejat 
també, que estan totalment, estaven totalment abandonades. Estam fent un gran esforç per fer un bon manteniment, 
i per recuperar totes les instal·lacions, lo malament que estàvem. També hem iniciat la regeneració de les gespes. Ara 
estam a punt de començar les obres al Antoniana, estam a punt d’adjudicar Son Oliva. A Son Hugo s’han fet 
moltíssimes reformes ja, i encara se’n faran moltes més. També xerrem d’energies revonables, encara que vostè pareix 
que no s’ho vulgui creure, o que no li doni importància. Es varen canviar les calderes a l’Estel, s’ha fet política 
d’accessibilitat, d’inclusió i d’igualtat de gènere. Jo crec que vostès ara han agafat aquest tema, molt oportunament, i 
amb bastant hipocresia, per treure un rèdit pel Partit Popular. Durant aquestes setmanes, bé pues, els ha anat bé, però 
crec que això ha estat això, una qüestió d’oportunisme i d’hipocresia. Perquè ja dic, això és una cosa que vostès ja 
varen implantar i ara fan com si això fos un escàndol. En tot cas, ja dic, ara proposem la moratòria, i farem la targeta, 
treballarem amb la targeta,perquè realment tots els que fan ús de les instal·lacions municipals, estiguin a la mateixa 
situació d’equitat. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a derogar la Ordenanza reguladora del 
Precio públicopor prestación de servicios, actividades deportivas y uso de la infraestructura de titularidad 
municipal publicada en el BOIB el 27 de diciembre de 2017 y consensuar con las partes interesadas una 
nueva ordenanza".  
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Rebutjat per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM), 9 a favor (PP) i 4 abstencions (C's) 
 
FOD 1. Aprovació de la moratòria a l'aplicació de l'article. 20.6 capitol VII de l'Ordenança reguladora del 
preu públic 
 
Es proposa: 
 



 

"Aprovar la moratoria a l'aplícació de l'article 20.6, al capital VII, de l'0rdenanca reguladora del preu públic 
perla prestació de serveis, activitats esportíves ¡ Ús de la infraestructura esporliva de titularitat municipal, 
per als clubsque utililzen els pavellons dels poliesportius Germans Escalas ¡ Rudy Fernández, fins el mes 
d'agost de 2017" 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM), 9 
abstencions (PP) i 4 en contra (C'S) 
 
21. Grup PP regulació lloguer vacacional 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La reciente aprobación de la propuesta para regular el alquiler turístico, ha generado un alud de 
críticas. Básicamente debido a una serie de aspectos, primero la ineficacia de la norma. Ineficaz porque hasta que no 
se haga una aprobación posterior de los PIADS, que dependen de los Consells Insulars, prácticamente no tendrá ningún 
tipo de validez, por tanto una norma que se va a aprobar en el Parlamento, tardará un año y medio o dos en poder 
aplicarse, siendo optimistas. Se ha producido con una absoluta falta de consenso, y ha conseguido algo que parece 
inaudito y es poner de acuerdo al GOB y a la Federación Hotelera, lo cual ya solo por eso supongo que ustedes deben 
estar contentos. Pero la realidad es que está plagada de inconsistencias jurídicas, de arbitrariedad y de indefinición. Se 
prohíbe que las viviendas de menos de 10 años puedan ser alquiladas, no se explica muy bien el motivo. No se sabe 
quien va a decidir si se puede o no se puede, porque primero tendrán que ser los Consells Insulars, quienes decidan las 
zonas donde se puede o no se puede alquilar. Luego tendrán que venir los Ayuntamientos mediante sus 
planeamientos, y decidir si están de acuerdo o no. Y por último, serán las comunidades de vecinos, las que tendrán que 
ponerse de acuerdo, lo cual es prácticamente imposible, y ya está generando una confrontación, que era 
absolutamente innecesaria, porque somos nosotros, y es el Govern o es las leyes, las que tienen que resolver los 
problemas, y no traspasarlos a los vecinos. Hoy los administradores de fincas ya están protestando por las peleas que 
se están produciendo en algunas comunidades de propietarios. Y se va a dar situaciones que van a llamar la atención. 
En una misma calle, un edificio podrá tener viviendas alquiladas, y el de enfrente no, porque los vecinos no lo han 
querido. Sin embargo, el de al lado sí quería, pero como las viviendas tenían menos de 10 años, no podrán. O por 
ejemplo la arbitrariedad de que las viviendas tengan que tener un contador individual, lo cual entra en contradicción, 
teniendo en cuenta que justamente son las viviendas antiguas, es decir, las de más de 10 años, las que en muchas 
ocasiones ni siquiera tienen la posibilidad de tener contadores individuales, ni acceder a esos contadores individuales. 
Y luego para colmo el Conseller, el Vicepresidente y Conseller de Turismo en la última feria de Fitur, ya dijo que en el 
caso de Palma e Ibiza, es probable que esta norma incluso se quede corta, y que tendría que ser la propia, el propio 
Ayuntamiento, el que tendría que ir más allá. Y nosotros llevamos diciendo desde hace muchísimo tiempo, que el PP ya 
tenía una Ley aprobada. Que curiosamente cuando se les oye hablar a ustedes, va en absoluta sintonía, porque si en 
Palma tenemos un problema de vivienda, tenemos un problema de incremento del precio del alquiler, y empieza a 
haber en según que zonas de Palma, problemas de acceso a esa vivienda, ¿Por qué no aplicar la normativa que ya está 
aprobada por el Partido Popular? Y que prohíbe de una manera clara el alquiler en viviendas plurifamiliares. Por cierto, 
hemos puesto problemas donde no los había. Los alquileres en viviendas unifamiliares, no habían sido un problema, ni 
nadie había reclamado que fueran ningún problema, y de repente pasan a estar también supeditados, a no se sabe 
muy bien que. Y tengo que recordarles, que seguramente no lo saben, que en el Ley del Partido Popular, ya se habla 
claramente de que los PIADS que se están tramitando en estos momentos en los Consells Insulars, pueden determinar 
en acuerdo con los municipios, aquellas zonas que sí consideran que son susceptibles de poder alquilarse. Es decir, la 
normativa nuestra proponía como norma general, prohibir el alquiler en viviendas vacacionales, en viviendas 
plurifamiliares, por los problemas de convivencia que se están generando, pero también daba la oportunidad de que si 
el Ayuntamiento, el municipio, consideraba, conjuntamente con el Consell Insular, que había zonas concretas que se 
podían aplicar una normativa distinta, se pudiera hacer. Y no entendemos porque esa, supongo que, como siempre, 
todo lo que hace el Partido Popular está mal hecho, y yo creo que no han sido conscientes del problema que se nos 
viene encima. Y en estos momentos hay una incertidumbre. Las personas que tienen viviendas de alquiler no saben si 
van a poder o no van a poder, no saben tampoco como se va a poder tramitar. Al mismo tiempo se les ha aplicado un 
impuesto de ecotasa que no saben si tienen que pagar o no, aunque la ley dice que sí. Es una incertidumbre y una 



 

arbitrariedad que no tiene ningún tipo de sentido. Más allá de lo que puedan hacer otros municipios, como pueda ser 
Campos, Santanyi o Alcudia o Pollensa, que puedan tener necesidades distintas, la realidad es que Palma tiene un 
problema serio con el alquiler en viviendas vacacionales en plurifamiliar. Y de esta manera no solo no se resuelve sino 
que se agrava. Por tanto nosotros proponemos que el Pleno inste a retirar el borrador que se ha presentado 
actualmente, a que se consensúe, porque es muy difícil trabajar con el borrador que se ha presentado, no hay por 
donde cogerlo, no hay manera de intentar arreglar ese borrador. Y creemos que después de dos años perdidos, no 
pasa nada porque se trabaje un poco más, en aras del consenso, ya que ustedes son el Gobierno del consenso, 
aprovechen ese tirón y demuéstrenlo. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Gijón, vostè ens insta a que aquest Plenari de l’Ajuntament, faci una crítica a la totalitat, a 
un avant projecte, que ara mateix està encara en fase d’exposició pública. Aquestes no són les regles del joc amb les 
que nosaltres creiem. Nosaltres creiem que davant d’una proposta de Llei, la nostra responsabilitat és aprofitar els dies 
que se’ns donen per fer al·legacions, arromangar-nos, agafar la proposta, llegir-la, fixar postures, i veure en que la 
podem millorar. Hagués estat molt bé que vostè en ves de tirar pel camí fàcil, que és una crítica a la totalitat, demanar 
que se retiri, ens hagués fet arribar quina era la seva postura, que en pensava de l’esborrany, i no simplement ens ho 
faci arribar ara in voce. Li asseguro que ens haguéssim assegut com hem fet en altres ocasions, i haguéssim pogut 
consensuar alguna de les al·legacions, i haguéssim arribat a un consens. Vostès no han fet aquesta feina, nosaltres sí. 
L’Ajuntament de Palma, aquest Equip de Govern, ha presentat unes al·legacions, que reforcen el dret dels ciutadans de 
Palma, a poder tenir una Llei que els vagi bé, que en general lo que hem fet ha estat a les al·legacions, reclamar com a 
ciutat de Palma, més recursos per poder fer complir aquesta Llei, una Llei que si fins ara vostè diu que funcionava, jo 
estic segura de que me permetrà que ho dubti, i que pensi i que a demés s’ha posat en evidència, que permet 
ambigüitats, que permet, que crea desigualtats, que pot crea situacions injustes, i que no permet accedir a tothom a la 
possibilitat de llogar, o al manco en els que més capacitat econòmica tenen. Nosaltres hem presentat unes al·legacions 
que lo que fan és reforçar el paper de Palma, i demanar com li dèiem, més recursos perquè es compleixi aquesta Llei, 
perquè aflorin tots els habitatges que ara mateix no estan tributant, que n’hi ha moltíssims, que no tributen, que no 
paguen els seus imposts. Hem presentat unes al·legacions que lo que fan també és demanar que per favor s’eviti la 
concentració de propietats en poques mans, que se limitin el nombre de places que pot adquirir una mateixa 
propietat, sigui persona física o sigui una persona jurídica. Exigim també en el Parlament, que faci una, que exigeixi en 
el Congres, una modificació de la Llei d’arrendaments urbans, perquè si no comencem per aquí, poca cosa podem fer 
des de les competències municipals o autonòmiques. Per tant, nosaltres creiem que fer esmenes i al·legacions que se 
debatran pública i democràticament, és el camí correcte. És el camí que dur més feina. Seria més fàcil dir que no, dir 
que la retirin, que no ens agrada. No ho volem fer, la ens hem estudiat, hem pensat que, com la podem millorar, i en 
aquesta línea hem treballat. Pensem que seria una errada instar a la retirada d’aquesta proposició de Llei, perquè 
també seria llevar la possibilitat a tots els agents que han fet al·legacions, que han exercit el seu dret d’al·legar, a esser 
escoltats. Per tant, no ho farem. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Mire, nosotros en principio íbamos a abstenernos en este proposición, porque 
pensábamos que efectivamente, bueno esto está en un periodo de alegaciones, y que luego tiene que seguir el 
transcurso parlamentario, etcétera, etcétera. Pero es que el borrador es tan sumamente nefasto, que realmente no 
hay por donde cogerlo. Y tiene tantas opiniones en contra, que realmente para, estamos en contra prácticamente del 
99% de todo lo que está en el texto, con lo cual efectivamente creo que es mejor volver a empezar de cero. Decimos 
que es nefasto porque contraviene para empezar, dos leyes estatales. Segundo, porque el redactado tal cual está, es 
sumamente restrictivo, y de esta manera prácticamente nadie va a poder realizar un alquiler vacacional. Y tercero, 
porque los sectores implicados, los particulares, las asociaciones, los diferentes colectivos que están realmente 
implicados en este sector, tampoco al final, con algunos se han reunido, con otros no, como por ejemplo los 
administradores de fincas, con otros sí, pero aún así, el texto que han presentado no se corresponde para nada con las 
peticiones o con las conversaciones que se han tenido anteriormente, antes de presentar este borrador. Primero 
decimos que contraviene la Ley de arrendamientos urbanos, porque efectivamente aquí en este borrador, se establece 
que si el alquiler es menor de dos meses, será sí o sí alquiler vacacional. Cuando la Ley de arrendamientos urbanos, no 



 

establece, establece la posibilidad de un alquiler temporal, y no establece ningún tipo de impedimento, o no establece 
cuantos días se puede alquilar, meses, etcétera, etcétera, es decir, libre elección. Vale, de esta manera y así como 
ustedes lo plantean, y por cierto, la alegación que ustedes han hecho, ustedes no solo piden que sea de dos meses, 
sino de tres meses, y que menos de tres meses se considere alquiler vacacional. Me va a decir usted que va a hacer un 
trabajador que quiera venir a trabajar tres meses a Palma, o dos meses y medio, y tenga que alquilarse un piso en base 
al alquiler vacacional, que es sumamente mucho más caro, y no va a poder en cambio hacerlo a través de la Ley de 
arrendamientos urbanos, porque ustedes han decidido que no. Sinceramente, no me parece que esto vaya a 
solucionar muchas cosas. También contradice la Ley de propiedad horizontal, y no me voy a extender porque no me 
queda mucho tiempo. A parte de esto, y como he dicho, este redactado efectivamente imposibilita a la gran mayoría 
de gente, con todos y cada uno de los puntos que han añadido, imposibilita prácticamente a realizar un alquiler 
vacacional, es decir, muchas familias, familias que lo único que tienen es un pisito, y que gracias a este pisito, que lo 
alquilan, pueden llegar a fin de mes, pues ahora con esto pues prácticamente casi nadie, por todas las trabas que 
ponen, todas las trabas, es una ley de trabas. Solo son impedimentos para poderse realizar el alquiler vacacional. 
Entonces, entre mucho y poco yo creo que se debería llegar a un término medio, y esto es hacía donde debe ir esta ley. 
Y por último, comentarle que bueno, ante este sin sentido y despropósito de este borrador, lo que hay que hacer es sí 
regular el alquilar vacacional, sí que sea con consenso, y por supuesto que se ajuste a la legalidad. Y por último, en 
relación a las alegaciones que usted ha dicho, efectivamente las han hecho, pero es que yo me he enterado por la 
prensa. Todos nos hemos enterado por la prensa, que ustedes como Ayuntamiento han hecho unas alegaciones. Por 
qué no nos han consultado y nos han dicho, oye vamos a hacer unas alegaciones, vamos a ver. Yo sinceramente, las 
alegaciones que ustedes han hecho, pues en la gran mayoría tampoco estamos de acuerdo, o sea que quiero decir que 
desde luego no nos sentimos representados en absoluto, respecto a las alegaciones que este Consistorio ha hecho a 
este ley. Muchas gracias.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Mire Sra. Adrover, esta norma no es buena para Palma. Da igual como queramos vestirlo. Al final 
usted dice que nosotros estamos cogiendo el camino fácil, al contrario, nosotros, nuestra postura es la más 
complicada, porque nosotros somos el único partido que esta diciendo cual es nuestra propuesta, que es prohibir el 
alquiler vacacional en plurifamiliar. Y eso le puedo asegurar que no nos granjea muchos amigos, por tanto nuestra 
postura es bastante complicada. Nosotros podríamos sentarnos y esperar a que ustedes tomen las decisiones, 
sabiendo que va a ser una decisión muy complicada, muy controvertida, y que además no va a resolver el problema. Y 
sin embargo el Partido Popular es el único partido que está saliendo y diciendo, en alquiler en vivienda unifamiliar sí, 
en plurifamiliar no, porque genera más problemas de los que resuelve. Y eso no lo está diciendo nadie, aquí todo el 
mundo está intentando salvar un poco el tema. Curiosamente los partidos que hoy están gobernando, cuando estaban 
en la oposición, decían claramente que el alquiler vacacional en plurifamiliar, era un derecho que todo el mundo tenía. 
Pero claro cuando luego lo pones por escrito, te das cuenta que no todo el mundo tiene ese derecho. Si tu vivienda 
tiene más de 10 años sí puedes, sino no puedes. Si tu vivienda no tiene contador individual no puedes. Si tu vivienda no 
cuenta con la aprobación de los vecinos, no puedes. Si tu vivienda no cuenta con la aprobación. Y cuando uno escucha 
al que va a ser el próximo Alcalde de esta ciudad, y dice claramente que tenemos un problema de alquiler de vivienda, 
y que se van a prohibir en la mayoría de las zonas, no entiendo porque no se aplica la normativa del Partido Popular, 
que ya lo dice claramente. Vamos a hacerlo al revés, como norma general no se puede, y si hay algunas zonas donde sí 
se pueda, bueno pues vamos a decidirlo que para eso se están tramitando los PIADS. Pero luego ustedes se quedan en 
la anécdota. Ustedes presentan alegaciones y han conseguido algo que yo creo que su partido se lo tendría que hacer 
mirar. El Partido Socialista se podemiza cada vez que tiene que presentar una alegación de estas, porque dice que una 
persona no puede tener, sea física o jurídica, más de dos viviendas de alquiler. ¿Por qué? O sea, puedes tener 5 
heladerías, 3 zapaterías y 4 panaderías, pero no puedes tener dos viviendas de alquiler. ¿Por qué? Puedes tener 7 
restaurantes, puedes tener cualquier tipo de negocio, pero no puedes tener dos viviendas de alquiler vacacional. ¿Por 
qué? ¿Por qué? Puedes tener dos hoteles, cinco, veinticinco, pero no puedes tener dos viviendas de alquiler 
vacacional. ¿Por qué? De verdad, yo ya no le pido esto a la gente de Podemos, pero los del Partido Socialista que 
pongan un poquito de sentido común. ¿Por qué no se puede tener dos viviendas y alquilarlas? Si ustedes están de 
acuerdo en que se alquile. Nosotros estamos en contra, pero si ustedes están a favor ¿Por qué no se puede el que 
tenga dos? Y luego quieren modificar una cosa, que llama la atención. Parece que ahora la panacea es la Ley de 
arrendamientos urbanos. Vamos a reducir el número de días que se puede alquilar una vivienda en alquiler. Pero eso 



 

entra en contradicción, primero con una ley evidentemente que es de rango superior, y segundo con un mínimo de 
criterio de lo que es la propiedad privada. Oiga, si no se alquila vacacional, se puede alquilar en Ley de arrendamientos 
urbanos, lo que se quiera. Y ¿que es vacacional? Que se presten servicios turísticos. Lo ha explicado muy bien la Sra. 
Patricia. Y si viene una persona a trabajar una semana ¿Por qué no le puedo alquilar yo mi vivienda una semana? Si no 
es alquiler vacacional, viene a trabajar una semana, o 10 días o 15 días. ¿Por qué no se puede hacer? ¿Por qué se 
quiere limitar? Aquí cuando hay un problema, siempre estamos pidiendo autonomía, pero cuando hay un problema, 
que nos lo resuelvan de arriba. Vamos a unificar la Ley de arrendamientos urbanos. Oiga, le podemos dar todas las 
vueltas que queramos, pero todos ustedes, de la misma manera que ayer se escenificó, aunque haya sido con una 
abstención, que lo que ha hecho el Govern con la ecotasa, es un desastre para Palma, esta Ley es un desastre para 
Palma, y si quieren seguir contemporizando con el Govern, perfecto, pero ustedes están de acuerdo en que esto es un 
desastre para Palma, y es una ley que es muy difícil de enmendar. No es una ley fácil para decir, cambio un artículo y lo 
ponemos por esto. Ha recibido más alegaciones que artículos tiene el borrador. Y no las ha recibido de los partidos 
políticos, porque todavía no ha llegado nuestro momento, ya termino gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Sra. Conrado, su postura me parece escandalosa. El pataleo a posteriori, porque usted no ha hecho su 
trabajo como grupo de la oposición, no puede decir que sea culpa de este Equipo de Gobierno. Los plazos para hacer 
alegaciones eran públicos. El proyecto se presentó públicamente, usted puede presentar preguntas parlamentarias, 
usted tiene mi teléfono, usted tiene total acceso a esta Regidora. Podría haber pedido, si quería, trabajar alegaciones, 
y no hacerlas también in voce aquí, como el Sr. Gijón. Podía encontrar los cauces sin ningún tipo de problema. 
Entonces, si usted no ha hecho los deberes, no venga a tirarle las culpas a este Equipo de Gobierno. Arremánguese, 
léase el proyecto, léase nuestras alegaciones, que de hecho usted nos critica el hecho de que se contravengan 
normativas estatales, esto este Equipo de Gobierno lo ha puesto de manifiesto en unas alegaciones presentadas en 
tiempo y forma, contra este texto normativo. Entonces, Sr. Gijón, usted no quiere cambios, todo tiene que seguir igual, 
la Ley que tenemos le parece perfecta, esta es su postura. Tiene la suerte de ser Diputado en el Parlamento, aproveche 
ese canal también para hacer valer sus opiniones, y lo que usted tiene que venir aquí es a trabajar como 
Ayuntamiento, como Regidor de este Ayuntamiento de Palma, y redactar sus alegaciones o redactar su postura, y no 
hacer críticas a la totalidad. Haciendo críticas a la totalidad, no ayudamos a mejorar este país. Muchas gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Govern de les Illes Balears a retirar la propuesta de alquiler 
vacacional presentada y a elaborar un nuevo texto consensuado con el sector". 
 
Dictaminat  desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor (PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Rebutjat per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 vots a favor (PP i C's) 
 
17. SOBRE LA TAULA. Grup C's inclusió de la Federació de Veïns de Palma en els òrgans d’administració de 
les empreses públiques i organismes municipals 
 
Sra. Frade Bravo (SOM PALMA): 
 
“Bé, no, ara estam xerrant, no hem arribat a un acord per escrit, per un tema de gestió, però bé, aprofito l’avinentesa 
per fer-los una explicació. Com bé va quedar l’altre vegada, aquest tema va quedar sobre la taula per fer un anàlisi de 
la situació per part de l’Equip de Govern, perquè consideràvem que lo que es demanava tenia conseqüències que 
anaven molt més enllà de la Regidoria de Participació Ciutadana, això ja ho havíem xerrat crec que havíem quedat. En 
aquest sentit, dintre d’aquest anàlisi, nosaltres el que ens hem donat compte és que aquí hi ha una necessitat de canvi 
del fons d’aquest assumpte, que és l’establiment de les mesures i procediments participatius, i la modificació del 



 

Reglament de Participació Ciutadana. Per tant, nosaltres estaríem d’acord a votar una transacció molt senzilla, molt 
senzilla, que seria que s’insta a l’Equip de Govern a en aquest mes de febrer, a se comenci ja el inici del tràmit de 
modificació del Reglament de Participació Ciutadana, perquè estigui aprovat a finals d’aquest any. D’acord? I que diria 
així, jo no sé si vosaltres ho veuríeu bé o no, però creiem que és necessari obrir aquest meló. I també me referiré en 
aquest sentit, a la proposta que ha fet el Sr. Sánchez en el punt 18 de l’ordre del dia d’avui, donat que no només estam 
parlant d’un tema de participació de les entitats, sinó que també hem de parlar de la reformulació i tractament de com 
hem de fer participatiu aquest Ple, que se veu que ara mateix no està la participació que té és molt més expositiva, 
però no tant d’un fi per part de la Corporació a les entitats que hi participen. Establir els elements d’intervenció també, 
establir els temps de contesta i també la sol·licitud d’informació que ja varem votar en el Ple de 2016. També hauríem 
d’incloure la regulació i normativa de les consultes ciutadanes, que és una cosa que també ja xerrarem a una 
proposició següent. Així com també una revisió del REMEC, del UPM i dels òrgans de participació. D’acord? Partint 
d’aquest fet que ja era un objectiu que nosaltres teníem pel 2017, i els donem les gràcies que ens ho facin arribar, 
perquè el que farem serà encetar-ho abans del que teníem previst, però encetar-ho igualment. Val? Els fem aquesta 
proposta. Si estan d’acord votaríem aquesta transaccional que quedaria registrada, i si no estiguessin d’acord, 
votaríem en contra perquè considerem que el que hem de començar és al inici d’aquesta modificació, que al final és el 
motor que ens farà totes les altres coses. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosaltres quan varem presentar aquesta proposició, ho fèiem amb l’ànim molt enfora de les 
raons que han donat alguns dels que han intervingut aquí. Raons electorals i polítiques i d’afiliats, quan llavors a dins la 
mateixa intervenció, parlava d’afiliats del PP, del PI, del PSOE. Jo no estic a cap dels tres partits aquests. Té un revoltillo 
molt gros vostè quan fa aquestes afirmacions. El tema està en que si se posa en marxa. No, no li deia a vostè, li deia en 
el que havia intervingut. Si el inici de les feines és el mes de febrer, i així es fa constar, nosaltres no tenim cap 
problema, si avancem i a més anem donant participació en aquestes entitats, al marge de que ara sigui la Federació de 
Veïns de la Ciutat de Palma, o que en vingui un altre. És a dir, la qüestió és que aquesta proposició, serveixi per obrir 
els temes participatius, al marge de tots aquests interessos puris que veu, hi ha gent que té més costum en aquestes 
coses que nosaltres, i nosaltres no hi estaiem en aquesta intencionalitat, però bé, dit això, si comencem a fer feina el 
mes de febre, i el marge i el marge que ens posem és dins l’any 2017, nosaltres no tindríem problema en principi en 
poder transaccionar en aquest sentit, si se modifica el Reglament, i es dona participació en aquesta i a altres entitats 
que vagin creant-se dins la nostra ciutat, i vulguin participar dins el Ple de l’Ajuntament. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Obviamente desde el grupo del Partido Popular, estamos de acuerdo en el aumento de la 
participación de cualquier poco aprieto, es decir, siempre se dice que queremos hacer una modificación global en la 
que estamos de acuerdo, hay que modificar toda una serie de reglamentos y normativa y adaptarla. Pero claro, 
estamos abarcando mucho y estamos aplicando poco, entonces, creo que llegados a este punto y ya venimos hablando 
de este tema desde diciembre del 2015, o sea, va a hacer, hace ya más de un año, más de una año, creo que tenemos 
que poner negro sobre blanco, o hacemos algo o no hacemos nada, pero esperando, esperando, pasa la legislatura. 
Nosotros estamos de acuerdo en esa posible transaccional, pero esperemos que se cumpla de una vez que en febrero 
tengamos ya algún documento sobre el que empezar a trabajar, e ir modificando todo esto que permita una mayor 
participación ciudadana en todos los ámbitos de la vida política. Gracias.” 
 
Sra. Frade Bravo (SOM PALMA): 
 
“Que és que estava confirmant amb el secretari. Bé, el sentit del text seria el mateix, el que he dit: el Ple de 
l’Ajuntament insta al Equip de Govern perquè comenci en aquest mes de febrer, la modificació del Reglament de 
Participació Ciutadana, perquè estigui fet durant aquest 2017. Va bé? Pues ja està.” 

 
Es proposa la transaccional següent: 
 



 

"El Ple de l'Ajuntament insta a I'equip de govern a que modifiquí el Reglament de Participacíó 
Ciutadana en aquest exercicí de 2017, comengant aquest proper mes de febrer." 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania,  amb 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 a favor (PP i C’s) de la proposició inicial 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
18. Grup PP reglamentació Consulta popular 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, como ya he dicho, en el Pleno de diciembre de 2015, fue rechazada una proposición 
presentada por el Partido Popular, relativa a la aprobación de un Reglamento que desarrollará tanto la consulta 
popular, como otras consultas contenidas en el Reglamento Orgánico de Participación Ciudadana. La motivación en 
ese momento del rechazo, se basó en que se estaba trabajando en el desarrollo de un Reglamento que contemplara 
todas las vías de participación de la ciudadanía. Sin embargo, nos encontramos un año y dos meses más tarde, y no 
sabemos nada al respecto, ni siquiera se nos ha presentado un borrador o algún documento en el que trabajar. Es más, 
ahora tenemos un agravante, que este Equipo de Gobierno ya ha anunciado recientemente, la celebración de nuevas 
consultas ciudadanas, sin que se haya producido ese necesario Reglamento, desarrollo reglamentario. Por tanto, como 
lo que no queremos es que se pueda permitir la arbitrariedad o liberalidad del Equipo de Gobierno de turno, en cuanto 
a la determinación de las bases de una consulta ciudadana, por tanto instamos a una doble proposición, instamos al 
Equipo de Gobierno a la aprobación, a la participación de todas las fuerzas políticas del Consistorio, de un Reglamento 
que desarrolle tanto la consulta popular como otras consultas contenidas en el Reglamento Orgánico de Participación 
Ciudadana. Y el segundo punto, instamos a no proceder a la celebración de consultas populares hasta la aprobación de 
la referida normativa. Obviamente en cuando a la paralización de consultas populares, hablamos de aquellas consultas 
populares, que tengan una incidencia importante en la ciudad. No hablamos de la posibilidad de consultar los grupos 
que participen en la Revetla de Sant Sebastià, o otras consultas de índole menor. Muchas gracias.” 
 
Sra. Frade Bravo (SOM PALMA): 
 
“Estam tenint una intervenció accidentada Sr. Sánchez. No se preocupi, jo li contesto un poc amb el terme que 
estàvem parlant antes. Val? Primer m’agradaria quedar constància que quan ens trobem un Ajuntament en tan males 
condicions que ens hem trobat en aquest 2015 quan varem entrar, quan estam intentant iniciar processos 
participatius, quan estam intentant donar-li un altre caire a les festes perquè comenci a haver-hi un altre cop teixit 
social, que s’havia misteriosament desaparegut en aquests últims anys de legislatura, és difícil iniciar la modificació 
d’un Reglament de Participació Ciutadana, a través d’un procediment de participació, en els primers tres a sis mesos de 
legislatura. Hem tardat un any. Sí. Però sap vostè ben bé que ja li vaig dir en el moment que li vaig votar en contra la 
primera proposta, en quant al Reglament de Participació Ciutadana, que estava pendent i que se faria i que se faria 
l’any que ve. Per lo tant, continuem complint les nostres promeses, encara que anem a poquet, això ja vull que quedi 
ben clar. Segon, nosaltres en la primera part, ja li vaig comentar a la Comissió corresponent, no estaríem en contra. 
Saps? Sempre i quant poguéssim arribar a una transaccional perquè el text també no ens acaba de convèncer, ja li dic 
així. D’acord? I és que no només hem de, creiem que no només hem de participar les forces polítiques representades, 
creiem que ha d’esser un procés participatiu amb totes les nostres entitats i totes les associacions, i la gent que vulgui 
participar. Per lo tant, lo que els diria és que canviar aquest punt, el punt 1, per dir: insto al Equipo de Gobierno a la 
aprobación a través de un procedimiento participativo, de un Reglamento que desarrolle tanto la consulta popular 
como otras consultas contenidas en el Reglamento Orgánico de Participación Ciudadana. Si li sembla bé, aquesta seria 
la proposició que li faig en el punt 1. I en el punt 2, li he de votar en contra. Li he de votar en contra, només per un 
simple fet, i és que, i la seva portaveu n’és ben conscient també, perquè ha vingut en el Consell Social, estam treballant 
per intentar donar participació a la gent, estam intentant perquè hi hagi una participació activa de la ciutadania, 
perquè la ciutadania comenci a sentir la ciutat un altre cop seva, cosa que no havia sentit fins ara. I això no es pot fer 
donant pals a les rodes a aquella gent que intenta donar participació. Jo sé que això és complicat d’entendre per a 



 

vostès, que sé que porten un any i mig intentant fer veure que són participatius, no ho aconseguim. En James Will amb 
el psicòleg de Harvard diu que només necessiten 21 dies per fer un hàbit, vosaltres necessiten un any i mig i encara no 
hem arribat, però bé, jo crec que ho aconseguirem. I el tema és que no podem no utilitzar el sistema participatiu, si el 
que volem és iniciar uns sistemes participatius, la mateixa coherència ho mana tot a dir això. Per lo tant els hi votarem 
en contra el punt 2. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Mire, nosotros vamos a votar a favor de esta propuesta. Mire, ha pasado más de un año, un año y 
dos meses, desde que usted se comprometió a hacer este Reglamento, y bueno, aún efectivamente no sabemos nada, 
ni siquiera dudo mucho que ni siquiera hayan empezado a pensar en como tienen o a trabajar en el tema. También se 
comentó en la Comisión, que tampoco es tan complicado realizar un tipo de Reglamento de consulta popular, porque 
tenemos muchísimos ejemplos de otros ayuntamientos de toda España que ya lo tienen, con lo cual ejemplos hay mil y 
basta coger el que más les guste a ustedes, para empezar a trabajar con eso. Lo que pensamos, nos hace pensar, es 
que este retraso en realizar este Reglamento, o esta normativa, significa, o que realmente no quieren hacerlo, porque 
a usted le va muy bien hacer las consultas según a usted le parezcan, o que realmente usted, la gestión suya frente a la 
Regidoría pues la verdad que deja bastante que desear, porque realmente se aturulla y las cosas no salen. Mire, las 
consultas, lo que no se pueden hacer, lo que no se puede hacer es seguir en esta situación en la que las consultas se 
sigan haciendo única y exclusivamente al criterio del Regidor de turno. Estamos de acuerdo en que tiene que haber 
unas normas y unos criterios aprobados por todos, para poder realizar estas consultas. Unos criterios como puede ser 
qué se tiene que consultar o qué se puede consultar, quién puede votar, cómo se puede votar, etcétera. Hay 
muchísimas cosas que debe de ser resuelto. Y que conste, porque ya me veo lo que me va a contestar, que nosotros 
decimos que no estamos a favor de estas consultas, estamos muy a favor, se tiene que hacer, pero se tiene que 
regular, se tiene, sí, sí, usted está a favor de que se regule, pero es que hace un año y dos meses, que está diciendo 
que sí, sí, hay que regularlo, pero aquí nadie sabe nada, y es incapaz de presentar por lo menos un borrador, para 
empezar a trabajar sobre esto. Se le propuso en la Comisión, que mientras tanto no hubiese un Reglamento, que por lo 
que veo pues a lo mejor tardamos otro año o dos años o hasta final de legislatura no lo tendremos, que mientras tanto 
por lo menos, cada vez que se quiera hacer una consulta popular, se hable con los demás grupos políticos, y se 
acuerden los criterios en base al consenso de todos, o el consenso de todos los grupos políticos. Y usted dijo que le 
parecía bien. A mí esto me parece una buena idea, y me parece que es por lo menos, en tanto no haya una regulación, 
que por lo menos haya un cierto control de todo este tipo de consultas por parte también de los partidos de la 
oposición, con lo cual, en un principio íbamos a votar en contra del segundo punto, pero dado que hay una solución 
puesta encima de la mesa, que me parece que es perfectamente viable, y ustedes parece que no la aceptan tampoco, 
sino votaríamos otra cosa, pues votaremos también a favor del segundo punto.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias. Estaríamos de acuerdo en la modificación del primer punto, obviamente cuando hablamos de aprobación 
no solo decimos que debe participar los partidos políticos, sino que la aprobación obviamente se hace en el seno del 
Consistorio, con lo cual, recogemos esa sugerencia, y obviamente aprobamos a favor. Usted dice que a nosotros nos 
cuesta entender según que cosas. Bien, eso está por ver, pero lo que sí a usted le cuesta es trabajar. Le voy a leer lo 
que desde diciembre de 2015, dijo la Sra. Martín, respecto a la modificación del Reglamento de Participación 
Ciudadana. Dijo, se está trabajando desde hace mes y medio, o sea ya hace 15 meses de eso, en un manual de 
protocolo y análisis del proceso de participación ciudadana, de consultas telemáticas a la población, así como otros 
tipos de procesos de participación ciudadana. Y también se dijo, que de manera conjunta, la Regidoría de Participación, 
la de Función Pública i el IMI, está trabajando en un manual práctico y técnico sobre la implantación de estas consultas 
en nuestra ciudad. ¿Dónde está ese manual práctico o ese protocolo? Es que no hay nada, pero ya para rizar el rizo, 
acabamos de aprobar una transaccional en el punto anterior que dice, que se insta al Equipo de Gobierno a iniciar los 
trabajos tendente a la modificación del Reglamento de Participación Ciudadana. O sea, después de 14 meses, que 
supuestamente se está trabajando instamos a que inicien los trabajos. Oye lo que ustedes no quieren es trabajar, no 
tiene ninguna intención. Está clarísimo. Y además ustedes hablan de no hay que poner palos a las ruedas, no lo que no 
hay que hacer es empezar la casa por el tejado. Si usted quiere consultas, usted tendrá que reglamentarlas, es que es 
así, porque sino ustedes harán lo que quieran, y eso es lo que no se puede hacer. Porque los Presupuestos 



 

Participativos, tienen unas bases, hasta tienen unas bases la participación de los grupos en la consulta que se hace en 
la Revetla de San Sebastián. Y algo que tiene mayor incidencia para la ciudadanía de Palma, no va a tener una 
regulación. Hombre no, se tiene que regular. Y le digo más, esa regulación debe tener un contenido mínimo que ya le 
adelanto, en primer lugar personas legitimadas para votar, 16 años, 18 años, en qué condiciones. Limitaciones, 
número de consultas. Tendremos que establecer cuantas consultas se pueden hacer al año, si son ilimitadas o no y 
cuanto tiempo se tiene que esperar para consultar sobre un mismo tema. Contenido de las mismas, entiendo que 
estará de acuerdo en excluir a aquellos que contravengan la legalidad, vulnere derechos humanos, afecte a Haciendo 
Local a la estabilidad financiera o a la territorialidad del municipio. O también eso lo quieren consultar. Si serán 
vinculantes o no, porque claro, si una consulta a lo mejor me va a salir rana, le pongo no vinculante, si tengo la certeza 
de que va a salir bien y crea tensión, consulto, y como es vinculante, ah lo han dicho los ciudadanos, y así me quito el 
marrón. Iniciativa de las consultas. Actualmente, tal y como está redactada, únicamente se permite la iniciativa por 
parte del Consistorio, no se recoge la iniciativa  ciudadana. Tenemos que dar posibilidad a que los ciudadanos también 
insten al Equipo de Gobierno al Consistorio, a establecer una consulta popular. Obviamente regulación de la 
convocatoria y mecanismos de publicidad, y modalidad de votación y sistema de garantías. Vital. Todos los 
ayuntamientos que han regulado las consultas, tiene una Comisión de control, sobretodo para evitar lo que ocurrió en 
la única consulta que ha hecho este Equipo de Gobierno, y es el hecho de que la oposición no tenía ninguna 
información al respecto, es más, se nos obviaron datos que debíamos tener. Y para rizar el rizo, se tardaron 5 días a 
exponer sus resultados, porque había unas elecciones por en medio, y como no les había salido bien la consulta, 
decidieron no hacerlo público hasta pasadas las elecciones. Muchas gracias.” 
 
Sra. Frade Bravo (SOM PALMA): 
 
“Val. Moltes gràcies. Bé, aniré molt ràpid perquè només tinc tres minuts. No hay ningún esquema, sí que hay un 
esquema, lo que pasa es que hay una responsabilidad política de no hacer nada en balde o hacerlo mal. Es muy fácil 
hacer un Reglamento de Participación Ciudadana hecho precocinado desde casa por un partido o por dos en 15 días, 
pero si queremos hacerlo participativamente con todo el mundo, a lo mejor tardamos un poco más. No hemos 
empezado este año. Creo recordar claramente que se les ha comentado varias veces, que estamos trabajando con el 
Govern de las Illes Balears y con el Consell, para crear el Reglamento de las Illes Balears de Participación Ciudadana, y 
que fue el Govern de las Illes Balears el que nos dijo que nos esperáramos a ver como iban a hacer ellos el Reglamento, 
para que no tuviéramos que hacer una segunda modificación en el tiempo. Estoy de acuerdo con ustedes en que no 
podemos esperar más. No podemos esperar más y empezamos la modificación ¿de acuerdo? Que yo no trabajo, mire 
Sr. Sánchez, en un año solamente el equipo de tejido social, y no he hablado del otro, ha cambiado las subvenciones, 
ha hecho la valoración, la justificación y el porcentaje y el pago de las subvenciones de 2013 a 2014, 2014 a 2015, 2015 
a 2016, hemos cambiado las subvenciones a las asociaciones de vecinos a bianuales. Hemos empezado la gestión de 
Casales de barrio para que sea cívica. Hemos empezado la plataforma de participación ciudadana, para que sea 
implementada este febrero. Hemos hecho los presupuestos participativos con un millón de euros, y solamente estoy 
hablando de un departamento y no del otro. Me hace mucha gracia que usted intente darnos lecciones de 
participación y como tenemos que hacer las cosas, cuando uno, cuando empezamos intentaron hacer la votación de Sa 
Feixina y Gesa y calló, porque no se puede hacer ningún tipo de consulta popular sobre actos del terrorismo, y esto lo 
sabe usted. Después en el Consell Social de Presupuestos Participativos, han intentado limitar el porcentaje, para 
poder hacer caer los Presupuestos Participativos. Las mismas entidades que estaban allí le dijeron que no y se volvió a 
caer. Y ahora como  no podemos hacer nada más, intentamos parar las consultas ciudadanas, a ver si durante este 
tiempo, y entre que sale una normativa o otra, podemos estar los tres años sin votar. Me sabe mal pero no va a ser así. 
Muchísimas gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la aprobación, con la participación de 
todas las fuerzas políticas representadas en el Consistorio,  de un reglamento que desarrolle tanto la 
consulta popular como otras consultas contenidas en el Reglamento Orgánico de Participación Ciudadana. 
 



 

2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo degobierno a no proceder a la celebración de 
consultas populares hasta la aprobación de la referida normativa" 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania. 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1, desfavorablement  per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 vots a favor 
(PP i C's). 
El punt 2, desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 vots a favor 
(PP) i 1 abstenció (C's) 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 aprovat per unanimitat amb la següent esmena: On diu "con la participación...Consistorio", ha de 
dir "a través de procedimiento participativo".  
El punt 2 rebutjat per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MES i SOM) i 13 a favor (PP i C's) 
 
20. GRUP MUNICIPAL CIUTADANS. Grup C's dotació urgent personal oficina Defensora de la Ciutadania 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, varem fer i ja ho varem parlar dins el tràmit de Comissió, varem aconseguir que deixés d’estar a 
dins la Regidoria, i passés a dins lo que era Batlia, perquè nosaltres enteníem que li havíem de donar més importància 
a lo que l’Oficina de la defensora de la ciutadania. I a partir d’aquell moment, nosaltres varem prendre el compromís 
que havia pres vostè, en quant al tema de la dotació de personal, que s’havia de donar a dins l’Oficina de la ciutadania. 
Tot dit que s’havia donat ja el pressupost, que per part de l’Oficina s’havia demanat, però nosaltres entenem que els 
recursos humans que hi ha a dins aquella oficina, són totalment insuficients, fins en el punt que si se pot arribar a una 
avaluació, però que no ens permetria ni tan siquiera poder fer ni tan siquiera torns amb els persones que fan feina allà 
dedins. O sigui és gent que estigui malalta per cobrir les possibles baixes que hi pugui haver i tot. Per tant nosaltres 
hem volgut que es tornés dotar lo que eren inicialment la relació de llocs de feina que hi havia davant, a dins l’Oficina 
de la defensora de la ciutadania, i aquest cas lo que li demanem és que vostè, sensible en aquest tema i amb la 
voluntat que nosaltres creiem que presideix l’acord que es va arribar per part de tot el Consistori, amb la designació de 
la defensora de la ciutadania, es dotés aquestes places perquè poguessin esser cobertes en el concurs ordinari. 
Nosaltres ho hem parlat amb la Regidoria d’Hisenda, i pensem que es podria dotar, perquè aquest número és el 
número suficient, i en tot cas esperarem a veure amem que ens contesta el regidor o si ens contesta vostè, a davant la 
petició que tornem a formular, una vegada que està en mans de Batlia l’Oficina de la defensora. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, yo ya lo hablamos en la Comisión, que es un tema que se había tratado, que Alcaldía se 
adscribió a Alcaldía ya en acuerdo de Junta de Gobierno. Que desde Alcaldía ya se han iniciado procedimientos para 
dotar la Oficina del Defensor con una persona más, se está trabajando en ello. Y se está en conversaciones con la 
Defensora. Y son conversaciones directamente de Alcaldía con ellos, para dotarla de los recursos suficientes, y además 
tenemos el compromiso del Alcalde, que en Pleno puso. Y ya le digo, ya hemos hecho el primer paso que fue la 
adscripción a la de Hacienda y dependencia de Alcaldía, ya hicimos la dotación presupuestaria, y ahora estamos 
trabajando en dotar de una persona más, la Oficina. Antes hemos hablado un poco si podemos transaccionar, a que se 
va a dotar, porque ya se está trabajando en dotar de una persona más, de un administrativo más, en los próximos 
meses, porque es un trámite que se ha iniciado. Y dejar abierto a posibles futuras ampliaciones, en función de 
necesidades. Pero a día de hoy, la principal necesidad es dotar de una persona más. Si vienen a bien, porque al final el 
proceso que se inició hace dos Plenos, lo que era es el proceso que sigue un trámite normal y que se está dotando y se 
está cubriendo.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 



 

 
“Sigue constando en la relación de puestos de trabajo, la plantilla que nosotros le hemos señalado en la proposición. 
Eh! Por tanto sigue estando la misma. Lo único que hay que hacer es dotarla, y si ustedes nos dicen que van a dotar 
una de las plazas, a nosotros ya nos parece un avance sobre este tema. Si vamos a empezar a estudiar el movimiento 
que tiene la propia Oficina de la Defensora de la Ciudadanía, que lo podemos ir viendo en la Comisión, podemos 
valorar si fuera necesario el que se ampliara hasta el total de la plantilla que en principio se había hecho. Nosotros ahí 
estaríamos así de acuerdo, y por tanto creo que estaríamos de acuerdo en lo que usted está diciendo. Es decir, dotar 
una de las plazas ya, y la otra valorarlo a lo largo de la actuación que se lleve a cabo dentro de la Oficina. Jo crec que sí 
que se pot fer així.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, pues redacten la transaccional si les parece.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Hombre el tema de la Oficina de la Defensora del Ciudadano, ya pasa de castaño oscuro. El 24 
de noviembre, como bien se ha dicho, hubo una moción de Ciudadanos, en la cual el propio Alcalde se comprometió a 
buscar soluciones. El 30 de noviembre, en el Pleno de Presupuestos, a una enmienda del Partido Popular, sobre 
dotación de la Oficina, responde el Equipo de Gobierno que votan en contra, porque se está trabajando en ello. Se ve 
que esto de se está trabajando en ello es muy recurrente, pero después no se sustancia nada. Mire, desde el 24 de 
noviembre hasta el día de hoy, se han creado y dotado 17 plazas en este Ayuntamiento, en áreas de Igualdad, en Área 
de Seguridad Ciudadana, en Área de Movilidad, 17 plazas, ninguna en la Oficina de la Defensoría del Ciudadano. ¿Por 
qué? ¿Por qué? Tanto cuesta, que además tampoco pide mucho, pero se han creado 17. Pero de estas plazas no 
sabemos nada. Obviamente como bien decía mi compañero, este Alcalde no solo no se moja en las áreas de Gobierno, 
sino que tampoco se moja en sus áreas, porque ya depende de él y en una Junta de Gobierno se puede aprobar la 
dotación de plazas. Por tanto creo que esperamos demasiado de este Alcalde, como para esperar que traiga 
inversiones a Palma derivadas de la ecotasa. Por suerte le queda poco, y esperemos que sea bastante más eficaz y 
eficiente, el próximo Alcalde de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Mire Sr. Sánchez, acepto que es culpa mía que haya Defensora, es culpa mía porque es que antes no 
había. Entonces, si ahora le parecen pocos medios, imagínese antes que solo había dos funcionarios en la Oficina. Y 
que cuando iba un ciudadano, no había Defensor. Imagínese antes si había pocos medios. Entonces, es culpa mía que 
haya Defensora, reconozco, culpa de todos, hemos conseguido que haya Defensor de la Ciudadanía, después de 4 años 
de no haberlo. Creo que tendríamos que estar contentos de ese hecho, y le diré también, con la Defensora, hemos, he 
dicho hemos, he dicho hemos, hemos, es que, hemos, pero fíjese, yo la pasada legislatura también quería y nunca 
pude. Sra. Durán, acepte que no esté de acuerdo con lo que usted siempre dice. Entonces, yo le digo, la pasada 
legislatura también quería, era el mismo yo. Eh! Y yo estaba en esas negociaciones, y no fue posible, no fue posible. 
Miren que diferencia, entonces ahora estamos hablando porque fue posible. Con la Defensora hay un canal de 
comunicación absolutamente directo, y estamos trabajando con ella la dotación de su personal. Ya hemos hecho una 
serie de peticiones y se están trabajando, entonces en eso no se preocupen que la Defensora tendrá más medios que 
ha tenido nunca un Defensor en este Ayuntamiento. Este es mi compromiso, eso lo mantengo, y con ella tenemos esa 
comunicación directa de trabajo en ese sentido, y no tiene ninguna queja, y no me ha hecho llegar ninguna, en ese 
sentido, de que no se esté haciendo así. Entonces en eso yo les digo que estén tranquilos, que dentro de los medios 
que tiene el Ayuntamiento, avanzaremos en la dotación de la Oficina. Entre otras cosas porque ha habido también que 
dotar la plaza de Defensora, que no estaba dotada. Gracias.” 

 
Es proposa la transaccional següent: 
 



 

"El Ple de l'Ajuntament insta a l’equip de Govern a continuar amb la dotació d’una plaça més i a resoldre—la 
en el menor termini possible aixi com valorar futures incorporacions a l’oficina en funció de les necessitats". 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 3 abstencions (PP) i 1 vots a favor (C's) a la proposició 
inicial 
 
Aprovada la transaccional per unanimitat 
 
27. Grup PP vandalisme i brutícia al Camp Redó 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí Sr. Batle, lo que passa, hi ha unanimitat però jo m’agradaria que ens aclarissin exactament el que, perquè en el Ple 
del mes de novembre, es va acordar amb un acord transaccional, adoptar una sèrie de mesures, entre les quals hi 
havia crear, donar lloc a un Pla que s’encarregués, no només dels temes urbanístics, sinó també del tema de la 
seguretat. Ara tornen a presentar el tema de la seguretat. Com queda això? És a dir, tenim un Pla i vostès tornen a 
demanar un altre vegada damunt de lo mateix. Jo m’agradaria que m’ho aclarissin, perquè pareix com una 
contradicció. Perquè ara que farem? Tornarem enrere. Els agrairia simplement això, voldria una aclaració per part del 
Partit Popular.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, la aclaración que me pide el señor de Ciudadanos. Como usted recordará, en septiembre del 
2016, con anterioridad a la propuesta de ustedes, este partido propuso que se redactara un Plan de intervención en 
Camp Redó, que supusiera la solución definitiva a todos los problemas urbanísticos que existen en Camp Redó, i aquí 
se votó por unanimidad, y desde entonces llevamos año y medio esperando este Plan. Eso no quita que mientras tanto 
este Plan sale a la luz, se aprueba, se recibe el consenso de los ciudadanos y de los políticos, y se pone en marcha, se 
tengan que hacer cosas urgentes. Y hoy y ahora una de las necesidades urgentes de Camp Redó, como así nos lo han 
manifestado los vecinos que padecen el vandalismo de esa zona, es que paradójicamente, un solar que podríamos 
decir que en gran parte es responsabilidad del Ayuntamiento, puesto ahí se hizo una expropiación, y se demolió el 
bloque que existía por iniciativa del Ayuntamiento, actualmente es uno de los principales focos de vandalismo, y de ahí 
esta propuesta puntual que no quita ni desvirtúa nada, para que de manera urgente el solar que expropió el 
Ayuntamiento, deje de ser foco de vandalismo, foco de motos de carreras, de botellón, de hogueras, etcétera, 
etcétera, que hoy y ahora están padeciendo los vecinos. En este sentido queremos agradecer al Equipo de Gobierno, la 
unanimidad para que esto salga delante de la manera más rápida posible. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ajuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que lleve a cabo las medidas pertinentes 
necesarias para que la explanada situada entre C. Felip II y C. Infant Pagà deje de ser un foco de vandalismo 
y suciedad." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Grup C's instal·lació de banys públics 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 



 

 
“Sí, bueno, el Sr. Noguera acaba de hablar conmigo y me propone dejar el tema sobre la mesa, para estudiarlo más 
profundamente, para un próximo Pleno. Por nuestra parte estamos totalmente de acuerdo.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, degut a la complexitat i a la història recent que tenim com Ajuntament, volíem donar-li dues voltes més, estaria 
bé que també àrees implicades, també puguin participar, i podem posar una reunió per parlar del tema amb el Sr. 
Gijón, crec que és de justícia que hi sigui, vostè mateix i les àrees implicades sobre aquesta qüestió, per parlar-ne 
amem quina és la millor manera, i per no poder repetir els conflictes que hem tingut.” 

 
Es proposa: 
 
"Por todo lo anteriormente expuesto, solicitamos la instalación de una red de baños públicos en la ciudad de 
Palma." 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM Palma) i 3 a favor (PP i C's), amb possible transaccional. 
 
Sobre la taula 
 
24. Grup PP millora aturades autobús Secar de la Real i Establiments 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a que prengui les mesures adequades per 
millorar aquestesaturades d’autobús, i donar un millor servei per als usuaris del transport públic." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT per 
unanimitat 
 
Aprovat per unanimitat 
 
26. Grup PP camí per als vianants Secar de la Real 
 
Es proposa la transaccional següent: 
 
L’Ajuntament de Palma reprendrà les negociacions amb el Consell de Mallorca per tal que es pugui cercar el 
finançament per executar el projecte de Remodelació del Camí d’es Secar de la Real redactat per l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat el 2010. 
 
Dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM Palma) 2 vots a favor 
(PP) i 1 abstenció (C's), de la proposició inicial. 
 
Aprovada transaccional per unanimitat 
 
19. Grup C's Festa de l'Estendard 
 
Sr. Cañellas Cardona (C’s): 



 

 
“Sí, Sr. Batle, senyors regidors. Com varem deixar ben clar a la proposició que varem presentar, a la darrera edició de la 
Festa del Estendard, es varen produir per part de certes persones, uns improperis cap a uns regidors. Nosaltres 
demanàvem que s’identifiqués en aquests responsables, i es prenguessin les mesures necessàries, i volem dir que s’ha 
investigat, aquestes persones no eren funcionaris de l’Ajuntament evidentment, sinó que pertanyen a una de les 
associacions que participa en aquesta Festa del Estendard. També volem dir que per part d’aquesta associació, se’ns ha 
fet arribar un escrit, signat pel seu president, en que en primer lloc, i llegeixo textualment: tots lamentem 
profundament el succeït, volem demanar disculpes a títol personal i com entitat. També diu i llegeixo: així la Junta 
Directiva va acordar d’amonestar formalment a la persona implicada. És a dir, nosaltres creiem que s’ha complit el 
punt 1 que nosaltres demanàvem d’identificació i de prendre les mides oportunes, per tant retirem el punt 1 de la 
proposició, i mantenim el punt 2 que és el que realment ens interessa, que es diu que es prenguin totes les mesures 
oportunes, perquè no tornin a passar aquests fets, a cap edició propera. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“Bé, moltes gràcies també. Bé, entenem que aquest primer punt hem arribat en aquest acord. I en el segon crec que 
també varem, exacte, a la Comissió també varem votar a favor, i bé, només reiterar que des de l’Equip de Govern, no 
tolerem aquests tipus d’accions, i que des de les entitats que també participen de la Festa, que els encanta participar 
d’aquesta Festa, tot d’una s’han posat en contacte amb nosaltres, i entre uns i altres, s’han demanat disculpes, i 
esperem que l’any qui ve, no es tornin a repetir aquestes actuacions. Per jo res més.” 

 
Es proposa: 
 
"1º  Identificar a los responsables de estos lamentables actos y tomar las medidas disciplinarias oportunas 
por las conductas mostradas en una celebración institucional, como es la Festa de L´Estendard. 
 
2º Se tomen las medidas oportunas para que esta situación no vuelva a producirse en próximas ediciones" 
 
Es va votació separada dels punts a la Comissió de Serveis ala Ciutadania: 
El punt 1, dictaminat desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 1 vot 
a favor (C's) i 3 abstencions (PP). 
El punt 2, dictaminat favorablement per unanimitat. 
 
El punt 1 es retira.  
El punt 2 aprovat per unanimitat 
 
28. Grup PP actuacions a Sant Jordi 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno 
- Que en el plazo máximo de 15 días se convoque unacomisión interinstitucional formada por la Consejería 
de Medio ambiente, Agricultura y Pesca, y el Ayuntamiento de Palma. 
- Que dicha comisión apruebe un cronograma de actuaciones concretas y una fecha de aprobación del Plan 
Integral de Actuaciones al Pla de Sant Jordi relativo a las inundaciones y sus consecuencias adversas. 
- Que dicho cronograma y las actuaciones previstas sean presentadas a los ciudadanos del Pla mediante 
convocatoria pública" 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat. 
 



 

Aprovat per unanimitat 
 
30. Grup C's formació funcionaris control renous, inspeccions y projecte Smart City 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Ja en Comissió varem parlar, que un dels problemes que més preocupa en els ciutadans a Palma, és el 
problema dels renous. El problema dels renous que tot mesclat amb tot lo que ha hagut a dins la nostra administració 
de l’Ajuntament, i les qüestions que havien de dur-se a terme, i la participació que nosaltres hem tingut com a partit 
polític, en l’elaboració en la primera elaboració del Mapa de renous, que es va fer per part d’Emaya, que varen 
participar tots, i varen començar a demanar que fos un punt de sortida, però fos un punt que desenvolupés, a davant 
els estudis i a davant la problemàtica que els renous ocasionen a dins la nostra ciutat. Fèiem menció també d’un estudi 
que hi havia de la Universitat Politècnica de Madrid, on parla de que el nivell de renous que es dona a dins la nostra 
ciutat, i sobretot a determinades zones, és molt més alt de lo que es permet, i lo que afecta en el final de manera forta, 
de manera important, a lo que és la pròpia salut dels ciutadans. Avui dematí hem parlat amb la regidora de Salut, i hem 
arribat a una transaccional, respecte en el text que nosaltres havíem posat, perquè nosaltres en resum lo que fem és 
mirar i veure si creem un organisme on s’estigui estudiant permanentment aquest problema, que tant afecta en els 
nostres conciutadans, i crec que hem arribat a un acord que hi hagi una Comissió tècnica, la redacció la té la regidora, 
una Comissió tècnica per poder anar veient els casos que es produeixin puntualment, i nosaltres volem fer una 
aportació, que hi estiguem tots els partits polítics que estam representats a dins aquest Ajuntament, igual que les 
Federacions d’associacions ciutadanes, i tinguem una Comissió no permanent, que es reuneixi cada sis mesos, per 
poder anar valorant i anar fent un seguiment de lo que és el tema dels renous a la nostra ciutat. Per altra part, hi havia 
altres propostes fetes, he parlat també amb la regidora de Seguretat. Aquest és un problema transversal, un problema 
que afecta a moltes Regidories de l’Ajuntament, i hem arribat que amb el text que nosaltres havíem posat, pues també 
estaiem d’acord, per tant jo crec que hi ha un consens unànime, en que es posin en marxa aquestes mesures. En que 
facem un seguiment efectiu de lo que són els renous a la ciutat de Palma, i donar una solució, jo crec que efectiva en el 
consum de la ciutadania, que veu com dia a dia l’efecte aquest problema d’una manera greu. I jo crec que s’ha de fer 
d’una manera conjunta, de tal manera també que aprofito per dir-los, igual que hem arribat a altres acords en 
l’Ordenança de neteja, avui podem posar en mans, tots de manera conjunta amb el tema dels renous a la nostra ciutat 
de Palma. Jo lo que els demano és que molts dels problemes que hi ha dins la nostra ciutat, i això són temes 
transversals que afecten a moltes de les Regidories, tenint la mateixa predisposició, per poder arribar en aquestes 
solucions, i per poder fer una sortida cap a un problema que els ciutadans a dins la Comissió de suggeriments, 
reclamen i reclamen constantment, aquesta problemàtica que se dona a la nostra ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOM PALMA): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Efectivament, agraïm la proposta de Ciutadans, en el sentit de millorar i actuar de forma 
contundent a la problemàtica de renous de la nostra ciutat, i l’abordem en aquest cas des d’una qüestió de salut 
pública, perquè els renous afecten greument a la salut de les persones que els pateixen. Efectivament, com s’ha 
comentat, hi ha consens envers al tema de Policia Local, una reestructuració i una millora dels serveis, i a demés la 
creació d’aquestes dues Comissions, una Comissió tècnica, on participarà Seguretat Ciutadana, Model de Ciutat, 
concretament amb el Servei d’Activitats, Sanitat i també l’Oficina de Defensora de la Ciutadania. I una Comissió no 
permanent, oberta a la representació veïnal, i en els partits de l’oposició. En aquest cas, efectivament és un tema 
transversal, arribem a un acord, i considerem que pot esser beneficiós per la ciutat. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, decir que desde el Grupo Popular, estamos de acuerdo con la proposición, sabemos que también hay una 
transacción que hemos acordado, y que para nosotros también es importante el tema de los ruidos. De hecho 
precisamente este Plan de ruidos, es la consecuencia del inicio, que ya se empezó la pasada legislatura, es un Plan que 
tiene dos legislaturas de trabajo y de tramitación, y por supuesto siempre estaremos de acuerdo en que se haga todo 
lo posible, para reducir las molestias, y para llegar a esa convivencia pacífica, entre la gente que tiene negocios, y la 



 

gente que vive en los barrios. ¿No? Yo creo que hay que conseguir ese equilibrio, y hay que trabajar por ello, así que 
votamos a favor.” 

 
Es proposa la transaccional següent: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda: 
 
1. Que per part de la Regidoria corresponent es dugui a terme la reestructuració dels membres de la Policia 
Local que duien a terme mesuraments i altres tasques en qüestióde sorolls, dotant algrup d'un nombre 
d'efectius suficient per poder dur a terme la tasca que demanden els ciutadans i que en múltiples ocasions 
produeixen queixes, tant en el nivell d'atenció de les mateixes, com en el resultat de les actuacions, 
creiemque no imputable alsfuncionaris sinó a la falta d'efectius per poder cobrir una demanda important de 
la ciutadania. Per tant, pensem que s'han d'organitzar accions formatives dirigides als que hagin de formar 
part de la unitat destinada a aquesta funció,alhora que s'incrementa el nombre d'efectius, amb això es farà 
el ja exposat pels responsables de la regidoria, que és garantir el compliment de les ordenances municipals. 
 
2. Instar a l’equip de Govern a dur a terme les gestions oportunes perquè proveeixin de manera urgent a la 
Regidoria de Sanitat i consum el personal que actualment li manca en  matèria de renous, això és 1 
enginyerindustrial i 1 TAG; per actuar de manera àgil i eficient contra les molèsties de renous que són de la 
seva competència; tot fent constar que aquest personal ja està dotat i no suposa cap increment 
pressupostari de l’Àrea de Sanitat i consum. 
 
Una deles tasques prioritàries d’ aquest personal serà posar en marxa el procediment escaient per constituir 
la Comissió tècnicasobrela problemàtica de renous a Palma; comissió oficial i inclosa dins l’estructura formal 
de l’Ajuntament de Palma, que ha d’estar formada per personal de les següents regidories: Sanitat i 
Consum, Seguretat Ciutadana i Model de ciutat, juntament amb l’Oficina  de la Defensora de la Ciutadania. 
 
Aquesta comissió tècnica haurà de fer la revisió i proposta de modificació, si se escau, ia partir de les 
eventuals necessitats que és posin de manifest, d’ordenances municipals corresponents ò vinculades ales 
molèsties de renous generades per activitats d’oci, comercials o veïnals. Aquesta eventual modificació d’ 
ordenances  és faria en col·laboració ambels partits de l’oposició i amb el corresponent procés reglamentat 
de participació ciutadana. 
 
D’altra banda, és crea una Comissió no permanent amb partits de l’oposició i FAVV, per a temes amb 
matèries de renous, que és reunirà cadasis mesos.” 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM Palma) i 3 a favor (PP i C's), de la proposició inicial. 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ,  INFRAESTRUCTURES I DESCONCENTRACIÓ TERRITORIAL 
 
23. Grup C's compliment interlocutòria judicial estacionament taxis Mirador de la Seu 
 
Es proposa: 
 
"Que el pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 



 

 
Que adopte las medidas necesarias y efectivas para cumplir con la orden judicial, y que por tanto se impida a 
los taxis aparcar en dicha zona." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT per 
unanimitat 
 
Aprovat per unanimitat 
 
25. Grup PP compliment interlocutòria judicial 299_2016 
 
Es proposa: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que doni compliment a l’Aute Judicial 299/2016 
al qual s’acorda la mesura cautelar consistent en ordenar a l’Ajuntament de Palma a que dugui a terme 
l’activitat que sigui necessària per a que sigui respectada la senyalització existent al Carrer Mirador, 
adoptant les mesures procedents per a impedir que la mateixa sigui usada com a aturada o estacionament 
de taxis." 
 
Dictaminat favorablement per unanimitat 
 
Aprovat per unanimitat 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
29. Grup PP protecció de la murada de Palma 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, la verdad es que esta iniciativa sale de diferentes cuestiones que he tenido 
conocimiento estos días. Por una parte tenemos que hace unos meses ARCA ya denunciaba que había 
desprendimientos en la muralla musulmana de la parte del Baluard del Príncep, después la verdad que diferentes 
veces que he tenido ocasión de pasearme por la zona de la muralla, vemos que hay hierbas que no tienen nada que ver 
con las hierbas que sabemos todos que no se pueden tocar porque se podría poner en peligro la muralla, sino 
simplemente las zonas del suelo, de las paredes, todo lo que es el entorno de la muralla. Tenemos pintadas, ya no solo 
por el Baluard del Príncep, sino por diferentes puntos. Yo creo que somos todos conscientes que la muralla es uno de 
los elementos del patrimonio de la ciudad de Palma, más importantes, que además son visitadas, ya no solo por 
cientos de turistas durante el verano y las distintas épocas del año, sino que yo creo que son muy apreciadas por todos 
los ciudadanos de Palma. Creo que es un lujo para nuestra ciudad, poder contar con restos que han resistido cientos de 
años, incluso en algunos casos pues más. Y la verdad es que da cierta pena, verlo en este estado de deterioro continuo, 
porque ya digo, es que no solo son las pintadas, sino que las hierbas campan a sus anchas. Como digo, somos 
conscientes que hay hierbas que requieren un tratamiento concreto y determinado. Por eso, hemos pedido desde el 
primer momento, que se haga una Comisión técnica, que se cuente con el Consell Insular de Mallorca, que también 
tiene competencias en esta materia, y que se busque una solución y que se haga pues lo que es un Plan integral de 
mantenimiento de la muralla, que yo creo que nos hace sentirnos pues orgullosos a todos. Al final, como ven no es una 
proposición de crítica destructiva, sino creo que es una proposición que se puede aceptar perfectamente, porque 
además creo que es algo en lo que nadie puede estar en contra. No creo que tengan ni una sola cuestión, donde se 
pueda ver algo que sea de una política, que no sea para aportar, porque como digo, la primera parte de la proposición 
pues: insto al Equipo de Gobierno a que en coordinación con el Consell de Mallorca, se elabore un Plan específico, que 
determine las actuaciones necesarias para garantizar el mantenimiento, rehabilitación y conservación de la muralla, así 



 

como su especial protección. En cuanto a los actos vandálicos por supuesto, además creo recientemente tuvimos a la 
Policía que pilló infraganti a dos personas que estaban haciendo pintadas en el Baluard del Príncep. Yo creo que es el 
camino. Y por otra parte pedimos en un segundo punto, que apoyándose en los técnicos especializados en patrimonio, 
porque somos conscientes que el tratamiento no es el de cualquier zona de Palma, ni en una pared que no esté 
protegida. Y con todas las precauciones y garantías necesarias, pues que se lleve a cabo un proceso de limpieza de lo 
que es la vegetación en la muralla, que como digo, ya no es solamente dentro de los huecos de la muralla, sino 
también los alrededores. Y que se proceda por supuesto a la limpieza inmediata de todas esas pintadas, que provocan, 
yo creo que en quienes las observan, una sensación total de abandono, de dejadez, de desidia de nuestro patrimonio 
histórico, y que yo creo que estaremos todos de acuerdo que debería conservarse pues en un perfecto estado, y que 
podamos disfrutarlo tanto palmesanos como turistas. Muchas gracias.”  
 
Sr. Romero (SOM PALMA): 
 
“Gracias. Bueno, compartimos la preocupación por el mantenimiento de la muralla, ya que lleva muchos años sin un 
mantenimiento preventivo y correctivo adecuado. Es por eso que desde el primer momento en el área de 
Infraestructuras de este Ayuntamiento, hemos tomado nota y hemos empezado a redactar un pliego de condiciones, 
que abarque el mantenimiento de la muralla, no solo correctivo, no solo un mantenimiento correctivo y puntual, como 
se venía haciendo hasta ahora. De hecho en la legislatura pasada se ha hecho algún tipo de correctivo puntual, pero sin 
llegar a un estudio de restauración serio. Por tanto lo que queremos es poner en marcha un pliego que abarque todo 
eso. Un mantenimiento correctivo, un seguimiento a lo largo del tiempo, que impida el deterioro de la muralla, y del 
pavimento, como está sucediendo ahora. Consistirá básicamente en la eliminación de la vegetación invasiva, como se 
podía ver en las fotos, restauración de la cantería de marés, reposición de piezas, relleno de juntas, seguimiento, 
conservación y mantenimiento, y el resto de trabajos que tengan que ver con la conservación de este elemento 
patrimonial, importantísimo para la ciudad. Estos trabajos los iniciamos desde el primer momento de inicio de la 
legislatura, por tanto, bueno está en proceso administrativo para sacar, para acabar primero el pliego, la redacción del 
pliego. Luego sacar, abrir el proceso para la contratación. Por tanto, votaremos en contra de la proposición, porque no 
podemos proceder de manera inmediata con esto a la limpieza. Y nada, y decirle también que estamos en 
coordinación obviamente con técnicos especializados y con el Consell desde el primer momento. Esto ya lo veníamos 
haciendo, por eso votaremos en contra. Gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí Sr. Rodrigo, mire, nosotros votaremos a favor del PP, ya se lo digo. Y votaremos a favor, porque este es un tema 
que viene de antiguo, usted lo ha dicho, quizás viene de antiguo por la dejadez del Partido Popular, de esto se habló. 
Creo que hablamos ya en un Pleno anterior del tema de las hierbas, los hierbajos en el Baluard del Príncep son así, a 
esto hay que darle una solución, pero el problema es que de estos hierbajos también llevamos hablando desde hace un 
año. Nosotros sabemos que es complicado, que la muralla, el patrimonio, Patrimonio del Consell tiene que decir, que 
no se puede tocar nada sin que los técnicos lo autoricen. Todo esto lo sabemos. Lo que pasa es que creemos que se 
tienen que agilizar al máximo los trámites, y hay que darle la mayor urgencia. Yo confío en que usted lo haga, y que el 
año que viene a estas alturas, no estemos hablando de la hierba del Baluard del Príncep, no estemos hablando de las 
pintadas en el Baluard del Príncep, no estemos hablando, o en la muralla en general, no estemos hablando de los actos 
vandálicos que destrozan el mobiliario, y que ese mobiliario a lo mejor no se reponga. En fin, espero que usted le dé 
una solución ágil a este tema, en coordinación con Emaya, que es quien entiendo que debe arreglar el tema de los 
hierbajos que crecen allí, a diestro y siniestro, y que el año que viene este tema esté solucionado. Ya le digo, nosotros 
vamos a votar a favor, porque creemos que es urgente, que es una cuestión importante, que va la imagen de nuestra 
ciudad en la limpieza y el buen mantenimiento de la muralla de Palma, y que por tanto es un tema que no se puede 
abandonar, y que no podemos estar año tras año, repitiendo los mismos, el mismo tipo de proposiciones, y 
solicitándoles a ustedes lo mismo. Gracias.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, yo creo que si es una cuestión de la palabra inmediata, se podría modificar, pero igualmente no es una proposición 
que se haya propuesto simplemente ahora. Nosotros desde que ha empezado esta legislatura, ya presentamos una a 



 

finales del 2015, hemos presentado otras tantas en el 2016, y esta es la primera del 2017. Nosotros el tema de, 
especialmente las pintadas sobre el patrimonio, creo que hemos hecho hincapié en numerosos Plenos, porque es un 
tema que nos parece importante. Yo creo que han tenido tiempo más que de sobra y creo que nos comentaron que ya 
estaban adelantado, habían adelantado mucho el tema con el Consell Insular, a nivel de poder hacer actuaciones 
mucho más rápidas en este sentido, o esto al menos es lo que nos comentaron en la última proposición. Yo creo que es 
un tema que como digo sobretodo, la zona del Baluard del Príncep es que está tremenda, o sea es algo que además 
estamos, el otro día que venía el Ministro, que le estamos diciendo que aporten dinero para seguir la siguiente fase, y 
tenemos esto que está inaugurado hace muy poquito, que tiene un aspecto deplorable. Yo creo que es algo que se 
tiene que a lo mejor plantear algún tipo de medida de seguridad, se tiene que plantear algún tipo de acción más rápida 
en tema de pintadas, pero ciertamente también lo que es algo que es fácil de hacer, al menos relativamente, también 
es el tema de las hierbas, como digo, no estamos hablando de incluso esas hierbas que están incrustadas, sino es que 
hablamos de lo que es el suelo, que no tiene ningún tipo de protección, o del entorno. Esto al final yo sé que los de, los 
compañeros de Ciudadanos de vez en cuando les gusta darnos pero ya le digo yo que esto si llevara la legislatura 
entera sin hacerse y esta, esto no sería nada comparado con lo que tendríamos, tendríamos una selva amazónica, o 
sea que, al final yo creo que hay cosas que se tienen que ir trabajando y se tienen que ir manteniendo como digo. 
Entendemos que se tengan que hacer con todas las medidas, ya lo ponemos en la proposición, que se tiene que hacer 
en coordinación con el Consell Insular y con los técnicos que saben del tema, pero que se tiene que hacer, y creo que 
cuanto antes mejor porque como digo es un patrimonio importantísimo, yo creo que ya no solo para Palma y para 
Mallorca, sino a nivel nacional. Es una de las murallas más antiguas que hay en toda España. Yo creo que es un orgullo 
tenerla y hay que lucirla, y creo que lo mínimo es tenerle un mantenimiento pues oportuno y adecuado. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Romero (SOM PALMA): 
 
“Sí, bueno, si hubiesen tenido la misma preocupación en la legislatura pasada, y hubiesen empezado a redactar los 
pliegos, no estaríamos hablando de esto, ya estaría el contrato en marcha y el mantenimiento se haría de forma 
correcta. Ahora hemos tenido que empezar a redactar los pliegos, a preocuparnos del tema, hemos hecho los estudios, 
ya está casi finalizada la redacción, y espero que agilizaré lo máximo posible, porque es una preocupación que tenemos 
como Equipo de Gobierno, el mantener esta zona de manera adecuada. Por tanto, lo haremos de la manera más ágil 
posible. No es tan fácil quitar los hierbajos como lo expone, se necesita, para tocar la muralla se necesita un estudio 
previo de personas especializadas, no se puede ir y arrancar simplemente el hierbajo tal como lo plantea, por tanto 
este pliego resolverá estos problemas que encallan, y evitará así tener que ir a hacer acciones puntuales, que es lo que 
lleva un mal mantenimiento. Gracias.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno 
- A que, en coordinación con el Consell de Mallorca, se elabore un plan específico que determine las 
actuaciones necesarias para garantizar el mantenimiento, rehabilitación yconservación de la muralla así 
como su especial protección contra actos vandálicos. 
- A apoyándose en los técnicos especializados en patrimonio y con todas las precauciones y garantías 
necesarias, llevar a cabo un proceso de limpieza de vegetación en lamuralla y proceder a la limpieza 
inmediata de todas estas pintadas que provocan en quienes las observan una sensación de abandono, 
dedejadez y de desidia de nuestro patrimonio histórico que debería conservarse en perfecto estado para 
seguir siendo motivo de orgullo para los palmesanos y atractivo turístico para quienes nos visitan." 
 
Dictaminat desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots en contra(PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM Palma) i 3 a favor (PP i C's). 
 
Rebutjat per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 vots a favor (PP i C's) 
 



 

31. Grup C's parades adaptades per les galeres 
 
Es proposa: 
 
"Por todo lo anteriormente expuesto, solicitamos la instalación de paradas adaptadas a las necesidades 
sanitarias y de bienestar animal para las galeras, así como la localización de dichas paradas en lugares que 
favorezcan el mejor servicio para los usuarios." 
 
Dictaminat favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per unanimitat. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
 
4.3 INFORME INTERVENCIÓ 
 
33. Donar compte de l'informe d'objecció 128P 2016, pròrroga extraordinària 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de l’informe d’objecció  128P 2016, pròrroga extraordinària contracte de serveis de 
gestió educatiu a infants de 0-3 anys” 
 
34. Donar compte informe reparo 209/2016, pròrroga extraordinària PRISE 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 209 / 2016 Pròrroga EXTRAORDINÀRIA del contracte del 
Servei del Programa de Reforç dela Integració Social i Educativa (PRISE)” 
 
35. Donar compte informe reparo 214/2016, pròrroga extraordinària contracte servei municipal menjar a 
domicili 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció "214 / 2016 Pròrroga extraordinària del Contracte Servei 
Municipal de menjar a domicili". 
 
4.4. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
 
36. Grup PP relativa a apertura de Bellver 
 
¿Cual es la motivación que justifica el cambio de horario de apertura del Castell de Bellver a las 10.00 horas? 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí, eso es una pregunta relativa a los cambios en los horarios de la apertura de la taquilla del Castillo de Bellver.” 



 

 
Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies per la pregunta. Sobretot demanàveu en relació a la motivació de posar, bé, de començar més prest, 
de començar a partir de les 10 millor dit, i bé és sobretot perquè ens hem trobar que per una banda l’afluència de 
visitants entre les 8:30 i les 10, no era molt important. Després també, hem intentat posar els mateixos horaris en el 
Castell de Bellver que els altres, bé els altres edificis emblemàtics o fins i tot museus, com són l’ Almudaina, la Seu, el 
Baluard i també la Fundació Pilar i Joan Miró, que també obrin a la mateixa hora, i bé entenem que també poder 
aquesta hora i mitja el dematí, tenir tancat en el públic, permet que totes les feines de manteniment que necessiten, 
que necessita el Castell de Bellver, es puguin realitzar durant aquests horaris.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Bueno, es que hemos tenido quejas precisamente por parte de los guías turísticos que tienen grupos, muchos de ellos 
que vienen de los cruceros, que desde primera hora de la mañana están ya en Palma, llegan temprano, y claro, la 
apertura a las 10 de la mañana pues ya les corta el poder empezar por el Castillo de Bellver y seguir a otras rutas, y al 
final están decidiendo simplemente pues ir con el autobús por fuera del Castillo de Bellver, y seguir hacía otros 
monumentos de Palma, precisamente porque ese horario les impide poder visitarlo.” 
 
Sr. Carrió Crespi (MÉS per Palma): 
 
“La veritat és que en aquest sentit, ens trobem que la majoria de creuers que arriben i van a visitar el Castell de Bellver 
en aquesta primera hora, sobretot allò que fan és visitar el perímetre del Castell, cosa que es pot seguir realitzant, i en 
cas molt especial de que fes falta per un gran creuer, etcètera, important, que hagués d’arribar a la ciutat, etcètera, es 
podria concertar de tal manera, que es pogués fer una visita durant aquesta hora, i durant aquest horari, però que en 
línees generals entenem que l’afluència no és prou important, com per haver de mantenir aquesta hora i mitja oberta 
els dematins.” 

 
Contesta el Sr. Carrió 
 
5. MOCIONS D’URGÈNCIA 
 
FOD 2. Grup C's  pregunta relativa al seguiment de les proposicions aprovades al Ple 
 
"¿Cuando se va a poner en marcha este sistema tan sencillo de seguimiento de proposiciones?" 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, esto es una pregunta, no es una moción de urgencia, es una pregunta de urgencia. ¿Quién me va a contestar? Ah, 
vale. Bueno, en mayo del año pasado se aprobó por unanimidad de todo el Pleno, que de forma trimestral se iba a dar 
cuenta a los grupos municipales, de aquellas proposiciones que se habían aprobado por el Pleno. En julio, se volvió a 
comentar este tema en la Comisión de Cuentas, y se acordó que se llevase a Junta de Portavoces, pues por nuestra 
parte, por parte de Ciudadanos, una propuesta de cómo se tendría que hacer esto, la sistemática. En octubre, en la 
Junta de Portavoces, efectivamente se llevó una propuesta, y bueno, desde entonces ha pasado casi un año desde que 
se aprobó la proposición y el día en el que estamos hoy. Bueno, consideramos que realmente es ya urgente, porque 
han pasado más de tres meses desde la Junta de Portavoces, es urgente que este tema se ponga en marcha. No tiene 
consideramos ninguna complicación, y por el contrario creemos que es muy importante, porque tiene que haber una 
transparencia, sobretodo también de cara al ciudadano, ya que este seguimiento también lo podrán hacer los 
ciudadanos, porque el Pleno se comprometió a publicarlo en la Web también. Con lo cual, bueno, pues la pregunta es 
simplemente si, cuando se va a poner en marcha.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 



 

 
“Sí, bueno, hemos hablado con Secretaria, sobretodo para ver cuando era viable, más que nada para no cargarlos de 
trabajo también a ellos, un poco de dar cuenta sobre el tema de los acuerdos, y nos han dicho que no habrá ningún 
problema, en que la próxima Junta de Gobierno, luego una vez cada tres meses, tal como acordamos, se den cuenta de 
los acuerdos y el estado de ejecución de ellos. O sea no hay ningún problema. En la próxima se llevará si no hay ningún 
inconveniente o impedimento. Gracias.” 

 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, contesta la Sra. Pastor 
 
FOD 3.  Moció C's millora del sistema de gestió a l'Àrea d'Urbanisme 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. I a vostè l’afectarà després, perquè vostè serà el pròxim regidor d’Urbanisme. Durant 
aquests dies, durant aquestes setmanes, s’ha tractat molt el tema de les llicències, de retràs en la concessió de 
llicències urbanístiques, sobretot les obres majors, el número de llicències d’obra nova que s’aprovaven i que passaven 
pel Consell de Gerència d’Urbanisme. Jo no sé si les dades que nosaltres disposem, que són les que ens han ofert 
l’Associació de Promotors, són les correctes o no, i si estan en consonància amb les del IMI. Però la realitat és que el Sr. 
Noguera ha reconegut que aquest retràs existeix. Aquest retràs ara ens va dir l’altre dia que pensava posar-ho al dia, 
amb 200 hores extres que anaven a fer els funcionaris i que d’aquí en el mes d’abril probablement aquest retràs 
s’hagués solventat. Però des del nostre punt de vista, aquest retràs, sí, aquest retràs no és un retràs puntual, és un 
retràs que es tornarà a donar, és un retràs que ja se donava antes. Ara posem el crit en el cel perquè són 4 mesos o 5 
mesos de retràs que duim però hi ha hagut moments que el retràs era de 9 mesos. I aquest és un problema 
estructural, és un problema de que els mitjans dels que disposem, no donen a basto. Hi ha una complexitat més 
important de la normativa, de la que hi havia anys enrere. Tenim menys personal per fer front a la tramitació de les 
llicències, i evidentment la solució en aquestes altures, no és donar la culpa a qui per vostès és com una espècie de 
dimoni cucarell, que és el Sr. Montoro. No és una qüestió de criticar en aquest sentit, sinó que lo millor de lo que es 
tracta és de fer front a la realitat, d’esser un poc imaginatius, d’adoptar solucions que a vegades tenen que veure amb 
les solucions que es donen a les empreses, i d’esser imaginatius, i de posar-nos al dia. Actualment hi ha unes eines que 
jo suposo que vostès estan en camí d’implementar, que evidentment facilitarien molt aquesta gestió, i més quan tenim 
les llicències integrades, perquè amb la informatització de la documentació, amb la informatització dels projectes i la 
tramitació, es podria permetre que en el Departament de Llicències estiguessin fent feina, i en el Departament d’Obres 
també. Actualment l’expedient ha de pujar i baixar. No té sentit el dia en el que estem. Evidentment aquesta 
informatització és important, i a demés la Llei ja ho preveu. És a dir, la Llei, tant la Llei que regula el tema de la firma 
digital, la Llei que regula la Llei de procediment administratiu comú també xerra ja de l’administració digital, pues tota 
aquesta normativa, està encaminada en això, i és a lo que nosaltres hem d’anar a cercar. Per altre banda tenim uns 
equips informàtics que són del segle passat. És increïble que per fer un informe, un funcionari hagi de tardar més de 
dos minuts a que el seu Word arranqui. Avui en dia hi ha màquines que funcionen millor. És una inversió, ho sé, és una 
inversió, però aquesta inversió n’hem de fer front, perquè tard o prest haurem de fer front. A part d’això, tenim un 
sistema que des del nostre punt de vista és totalment inoperant, que era el sistema nou de consultes. És inoperant 
perquè moltes vegades el ciutadà que va a demanar una consulta, se’n torna igual de com havia arribat. Jo sé que el 
Partit Popular va fer una proposició en aquest sentit, i nosaltres creiem que no hem de perdre de vista aquesta 
proposició. Perquè nosaltres varem votar a favor, i mantindríem ara el nostre vot, perquè creiem que aquest sistema 
és inoperant. Antes funcionava. Vostè es va escudar en aquell moment amb un tema de transparència. Miri, si un vol 
esser dolent, pot esser dolent a moltes bandes, no fa falta posar-lo allà davant. Que passa? Pues que els funcionaris a 
vegades no baixen amb els expedients, els funcionaris a vegades no baixen amb la legislació. I que passa? Pues que no 
donen respostes. Mal. Lo que haurien de fer és tornar en el sistema anterior, o un sistema similar. Habilitar una sala 
per exemple a la tercera planta, perquè tothom pugui anar allà, i només sigui cridar a un tècnic o cridar a un altre. 
Perquè clar avui vas a demanar una cosa, vas allà i quan arribés te diuen no és que això ara haurà de demanar hora a 
en fulanito que és el que dur aquest tema, i te’n tornés, has de tornar a demanar hora i tornar per un altre, i tot això 
no té sentit. I en el final lo que fa és retardar el funcionament i si retardem el funcionament arribem a retardar el tema 
de la concessió i la tramitació de les llicències. Clar, si això continua així, ja poden fer 200, en poden fer 300 hores 



 

extres, però l’any qui ve tornaran a fer 200 i tornaran a fer 300 hores extres. És important tot això, i s’ha de fer de 
forma urgent, ja, ens hem de posar, hem de donar una solució en això. I després hi ha un altre tema també, que fem 
referència a la nostra proposició, que és el tema de fer una reorganització de l’àrea. Clar, avui un senyor informa sobre 
la reforma d’un bany, i el dia següent està informant sobre una promoció a l’altre cap de la ciutat, de 200 vivendes. No 
estaria malament a lo millor, veure amem, fer un estudi, a veure amem com podem aconseguir una millor distribució 
de la feina, una millor especialització, perquè entre altres coses amb això, milloraríem el funcionament del àrea 
d’Urbanisme, i això és gratuït, això no ens costaria res, però s’hauria de fer, totes les empreses ho fan. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, yo iniciaré contestando a la parte de innovación. Es evidente que en este Ayuntamiento tenemos un problema 
estructural informático, y eso nadie lo puede negar. Nadie lo puede negar. Y además que se inició como mínimo hace 
13 o 14 años. Tenemos un retraso en la administración electrónica, y es evidente. Tenemos un retraso en el esquema 
nacional de seguridad, y en la renovación del parque informático, y todo es evidente. Pero nosotros ya hemos 
empezado a revertir esa situación, que tenía que haberse planeado prácticamente con 5 o 6 años de antelación, y que 
no se ha hecho, y por eso nosotros tenemos que revertir en pocos años lo que tenía que haberse hecho en 5, 6 o 8 
años. Y parte de eso ya se empieza a ver, como por ejemplo en la documentación de Plenos se está viendo que la 
administración electrónica, conjuntamente con mucho trabajo con Secretaria y con el IMI, se va avanzando, y 
seguimos avanzando en ello. En cuanto en los equipos informáticos, está dentro del mismo problema estructural que 
tenemos, de no renovación de equipos informáticos. De unos 2.100 ordenadores que hay en el Ayuntamiento, cuando 
llegamos, 500 tenían más de 10 años prácticamente, y otros 500 más de 8. Y estos 1.000 ordenadores que supone la 
mitad del parque informático, necesita una renovación urgente. Nosotros hemos iniciado un Plan de renovación del 
parque informático. Ya hemos cambiado 150 ordenadores. De ellos, el Área que más ordenadores ha recibido, es el 
Área de Urbanismo, con 49 equipos de los 150. Además ahora tenemos dentro de este Plan de renovación de equipos 
informáticos, 200 nuevos ya adquiridos, y un presupuesto de 400 nuevos, porque lo que hay que hacer es una 
renovación constante del equipo. O sea que estamos dando pasos en ese sentido. Lo que no podemos hacer es 
adoptar una solución única solo para Urbanismo, porque lo que estamos haciendo es adoptando una solución troncal, 
porque el problema informático es estructural y de todo el Ayuntamiento, y hay muchas más áreas que tienen 
problemas, y lo que avanzamos es una solución troncal.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Bé, un poc de xifres. No? L’any 2011-2012, 3.800 llicències. L’any 2016, 7.100. Tenim el 
mateix personal? No. Tenim manco, perquè no s’han pogut cobrir les jubilacions. Perquè es varen desplaçar tècnics a 
altres bandes. Després, en el 2016 varem fer una reestructuració per dur més personal, desdotant places dotades, 
desdotant places dotades, per poder incorporar més gent a llicència d’obres. L’esforç hi és i varem incorporar 4 tècnics 
més. Que ha passat aquests darrers anys? La Llei Montoro, li agradi o no li agradi, és motiu de mal funcionament de 
moltíssims departaments, de moltíssims ajuntaments de l’Estat espanyol. Però bé, no me centraré amb això. El tema 
de LOUS, el tema de la Llei d’activitats, les llicències integrades, la Llei turística. Tot això ha fet que el procediment en 
relació a la tramitació de llicències d’obres, sigui molt més complex, i ho és molt més complex. Per exemple, una 
llicència d’hotel en el centre històric, és una autèntica gimcana, és una autèntica gimcana. Impossible de fer en tres 
mesos. Perquè no només passa per Urbanisme, passa per bombers, passa pel Consell de Mallorca, passa per la 
Conselleria de Sanitat, no vos imagineu el procediment dificultós i complex que s’està seguint. Jo en relació en el 
sistema de cita prèvia, considerem que és un bon sistema. Lo que passa que s’ha de fiançar, considerem que és un bon 
sistema i compleix tres premisses bàsiques, el tema de la transparència, el tema de la igualtat de tots els 
departaments, i el tema de que persones privades no vagin como Pedro por su casa pels departaments. I també un 
quart tema de confidencialitat de dades. Lo que sí que votaré a favor és el punt 4, perquè penso que estudiant amb 
profunditat una reordenació i una reorganització, podem millorar un poc els processos de llicències d’obres. I la nostra 
idea era fer aquest estudi, i de les propostes que puguin sorgir, aprovar-les en el Consell de Gerència. Estic d’acord 
amb vostè, que amem si dins lo que tenim, i amb dosis d’imaginació, podem millorar lo que hi ha. Però bé, dins de les 
dades de enguany, perquè les tingui clares, jo ja li passaré dimarts, s’han tramitat unes 7.100 llicències. D’aquestes, 
6.000 són obres menors, comunicacions prèvies, més o manco, 6.100. Això també provoca una certa saturació, perquè 
se revisen. No tenen, no tenim la mateixa cura que una llicència d’obra major, però sí que se revisen, perquè no se coli 



 

cap tal. No? I després han passat 1.100 llicències d’obra major, i ja sap que tenim el retràs que tenim, que ara estam 
per l’agost, més o manco. Aquestes hores extres, han de desembossar una mica el tema, però fins que no se pugui fer, 
fins que, miri jo puc tenir la millor voluntat i puc compartir amb vostès tots els projectes, perquè no tinc cap tipus de 
problema, però fins que aquest ajuntament, fins que molts d’ajuntaments de l’Estat espanyol, no puguin fer una 
contractació pública d’oferta pública per places, tot serà molt, molt complicat. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Si bien estamos 100% de acuerdo en que se tiene que mejor el sistema de gestión del Área de 
Urbanismo, y así lo hemos denunciado en diversas ruedas de prensa, sí que es muy importante el como. Llama la 
atención Sr. Noguera, bueno, llama la atención no, nos tiene bastante habituados, a que el motivo del mal 
funcionamiento sean siempre los demás. Para nada, en ningún momento ha sido usted capaz de hacer un pequeño 
examen de conciencia, y ver en que se podía haber mejorado, o en que habían fallado. Y siempre el motivo del mal 
funcionamiento se achaca a los demás, y si es el Partido Popular, mucho mejor. Mire, ¿sabe que es motivo de mal 
funcionamiento? En primer lugar, no detectar el problema, que es lo que le pasó a usted Sr. Noguera. En segundo lugar 
es reconocer que hay un problema tarde. Esto es otro motivo de mal funcionamiento, que le pasó a usted Sr. Noguera. 
El tercer motivo de mal funcionamiento, es pensar que esto es algo puntual y que ya pasará, que le pasó a usted Sr. 
Noguera. Y en cuarto lugar es darte cuenta, por último, cuando ya en repetidas ocasiones, han venido a quejarse, 
promotores, colegios, constructores, ingenieros, etcétera, y entonces cuando usted se da cuenta de que realmente el 
problema no es puntual, sino que es una tendencia, entonces viene el verdadero problema, que como usted no se 
había enterado de nada, entonces la bola de nieve ya tenía forma de 500 expedientes esperando en la cola. Y este, 
este es el verdadero problema, no es el Sr. Montoro, es usted Sr. Noguera, y su pésima gestión. Y querer disfrazarlo de 
otra manera, es echar balones fuera. Y usted debería reconocer primero que no veía el problema, que cuando lo vio 
era demasiado tarde, y que encima se pensaba que iba a ser puntual, cuando para su sorpresa era una tendencia. Bien. 
Es verdad que ha convocado una reunión, es verdad que tuvo la, bueno el detalle de invitar a la oposición, se lo 
agradecemos. Pero lo cierto es que aquí, aquí hay mucho por hacer. Y si usted hubiera cogido el toro por los cuernos 
desde el primer momento, posiblemente ahora no tendríamos esta acumulación de 500 expedientes en la cola. Está 
muy bien que se hayan cambiado terminales en el Ayuntamiento, especialmente en Urbanismo, pero además del 
problema del terminal, la verdadera, el verdadero problema es la gestión de los expedientes. Hoy, en el siglo XXI, 
estamos viendo los expedientes exactamente igual que en el siglo XIX. Entonces, la sociedad ha evolucionado, pero 
Urbanismo sigue funcionando exactamente igual que hace dos siglos, y eso es un gravísimo retraso. Un gravísimo 
retraso que tenemos responsabilidad política todos los partidos que hemos estado por ahí, esto no es culpa del Sr. 
Noguera, pero sí que entre todos tenemos que buscar una solución para que la gestión de los expedientes, evolucione 
a día de hoy, para que sea más rápida. Creemos que en la reunión que tuvimos, se hicieron muchísimas propuestas 
que si se llevan a cabo, mejorará de manera notable la gestión de Urbanismo. Esperemos que lo hagan. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, Sr. García, me alegra que reconozca que los sistemas informáticos del Ayuntamiento no funcionan del todo bien. 
Usted cuando hablamos el Pleno anterior o hace dos Plenos, del tema de la Ley de Capitalidad, me pidió que hiciera 
proposiciones sobre Capitalidad. Yo se la hago, haga, pida que se haga una inversión en material informático y sistemas 
para el Ayuntamiento de Palma, porque tenemos que avanzar en este sentido, porque sino. Hay una cuestión que es 
clara, no podemos llevar una gestión del siglo XXI, como ha dicho la Sra. Bosch, como se llevaba en el siglo XIX, y esto 
que parece una, que parece una usted dice no es que esta área. Oiga, esta área es muy importante, porque el 
Urbanismo, el tema de que se paralicen las licencias, al fin y al cabo lo que hace es retraer al promotor inmobiliario, 
que no salgan viviendas nuevas al mercado, y que se especule con el suelo. Y creo que esto no entra dentro del modelo 
de ciudad que ustedes quieren, ni el tema de la vivienda digna, pues mire, se va al garete con este tipo de cosas. 
Vamos a ver, por tanto, si usted quiere sacar dinero para hacer esto, ya le propongo yo, me pedía proposiciones, se la 
doy, pida usted la cantidad que usted y que los técnicos del IMI consideren oportuna, para llevar a cabo una 
modificación, una adquisición de material informático, de nuevos ordenadores para este Ayuntamiento, póngase al día 
en el tema de la administración electrónica. Compre o haga un programa para que Urbanismo funcione, un programa a 
través del cual el Arquitecto, el Aparejador y el Promotor, puedan acceder con su firma digital al procedimiento 



 

administrativo, y conocer en que fase se encuentra ese procedimiento administrativo. Porque yo he hablado con 
funcionarios de allí y me dicen, mire, es que el 80% de las llamadas que recibo son para saber como está lo mío. Si 
pudieran acceder y verlo ellos, no tendrían que llamar, nos ahorraríamos tiempo. Por otra parte Sr. Noguera, jo ja li he 
dit, si som conscients de la falta de personal, de la complexitat de la normativa, i del augment de llicències, perquè 
gràcies a Déu estam sortint de la crisis. Lo que passa és que un bon gestor, davant una situació adversa, ha de prendre 
mesures, i ha d’esser ingeniós. A vegades no queda més remei, si no tenim recursos, si no podem contractar personal, 
hem de fer qualque cosa per sortir d’això. Qualque cosa que no és posar hores extres. Les pot posar, evidentment, i ja 
li dic, convé que les posi, al menys fins el mes d’abril, perquè evidentment si se fes una actualització del sistema 
informàtic, que s’hauria de fer urgent, al menys en sortiríem ara. Lo que passa és que el seu successor se trobarà lo 
mateix l’any qui ve, i això és lo que hem d’evitar. I ho hem d’evitar per aquests motius, perquè en el final l’economia se 
ressenteix, i les persones que volen accedir a una vivenda, també ho tindran més complicat, perquè els pujarà el preu. 
Si no podem construir, o si tenim problemes per construir, en el final què passa, el preu puja i la gent no pot comprar, i 
tornem a generar un altre bombolla immobiliària, que no serà el cas evidentment, però bé, perquè no arribarem a 
tant, però en el final me cregui que això no li convé ni a vostè ni a la ciutadania de Palma. Jo els agrairia que s’ho 
pensessin un poquet, i que miressin de fer això que en el final anirà en benefici de tots. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Solo quería hacer una aclaración, en este caso diría que ni siquiera es tema de dinero, porque el Plan de renovación 
de equipos, recoge lo que somos capaces de instalar por personal, no es que sea. Y después hay un contrato millonario 
de informática, que van a salir unos pliegos nuevos, y se revertirá la situación. Ni siquiera es tema de dinero, el tema es 
que si te dan el mejor vehículo, con todo el dinero que quieras, para empezar una carrera, y empiezas 4 años después, 
llegas el último. Ese es el problema de esta situación.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, jo crec que cal plantejar com hem arribat fins aquí. Primer, sobretot no facin el discurs de que a Palma no està 
havent activitat econòmica amb el tema de construcció. Està més que mai, hi ha 6.500 llicències aprovades, entre 
petites reformes i grans reformes. Això és una realitat. Després no són 500, perquè n’hi ha que s’han contestar, lo que 
passa que és deficient. I perquè vos faceu una idea, el visat del col·legis ja no són obligatoris, són voluntaris. Vull dir, lo 
que entra allà, no vol dir que estigui bé, ni que estigui bé el projecte, ni que tingui la documentació que toca. És 
l’Ajuntament que ho ha de revisar. O sigui que per posar un poc en qüestió. Com hem arribat fins aquí? Primer per una 
complexitat legislativa que fa més complicat aquest procés de les llicències d’obres. Però després també hem d’esser, 
jo puc tenir la meva part de responsabilitat, i la puc assumir, i com a bon escolta que sóc, no me costa res fer-ho. 
Assumir que tinc la meva part de responsabilitat. Però hem de dir, hem de dir que la legislatura passada, es va 
desmantellar, es va desmantellar el Departament d’Obres, perquè no hi havia tantes obres, perquè no hi havia tantes 
obres. Se varem jubilar tècnics, no se varen cobrir les jubilacions, i altres tècnics es varen apartar a altres departaments 
d’Urbanisme. I això és una realitat. I que hem fet des de que hem entrat? Pues intentar millorar la situació. I han entrat 
tècnics nous, i s’han pres mesures. Que no són suficients, pues en prendrem més, en prendrem més. I les hores extra, 
davant d’una Llei com la d’en Montoro, que ens dificulta molt la contractació de personal, és una solució, és una 
solució. Possiblement sigui un parche, possiblement sigui un parche, però ara mateix és una solució. Ara, dins lo que 
tenim, però dins lo que tenim, tampoc hem d’enganyar la gent, dins lo que tenim és lo que tenim. Intentarem millorar 
un poc la situació, però a una situació positiva i d’excel·lència, no arribarem, no arribarem. Fins que tots no 
comprenguem com afecta la Llei Montoro als ajuntaments, no podrem analitzar bé les causes de moltíssimes coses de 
les que ens passen. Però jo assumeixo la meva part de responsabilitat, aprovarem el punt 4, i intentarem pensar i 
imaginar, noves mesures per millorar aquesta qüestió, i agraeixo el to de la proposta, constructiu, i que veritablement 
toca el problema. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta de forma urgente al Regidor de Modelo de Ciudad, Urbanismo y 
Vivienda Digna a: 



 

 
1º.- En coordinación con la regiduría de Economía, Hacienda e Innovación, y los colegios profesionales 
implicados en el proceso urbanístico, modificar el sistema informático con el que actualmente cuenta el área 
de urbanismo, con el fin de adaptarlo a los actuales sistemas telemáticos, incorporando el uso de la firma 
digital, para facilitar la presentación telemática de solicitudes de licencias y proyectos, la tramitación 
totalmente digital de las mismas, y permitir que los solicitantes de licencias y los técnicos puedan acceder y 
conocer el estado de la tramitación de sus expedientes. 
 
2º.- Llevar a cabo una renovación de los equipos informáticos del área de urbanismo. 
 
3º.- Llevar a cabo una modificación de créditos a fin de poder dotar de fondos a la implementación de los 
sistemas y equipos citados. 
 
4º.- Estudiar en profundidad, contando fundamentalmente conla opinión de los funcionarios del área, una 
reordenación de las funciones de la plantilla, a fin permitir una mayor especializaciónde los técnicos. 
 
5º.- Eliminar el actual sistema de atención al público con cita previa en la planta baja del Edificio, 
suprimiendo el sistema de cita previa actual, y volver al sistema anterior" 
  
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per unanimitat el punt 4. Els punts 1, 2, 3 i 5 
rebutjats per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 a favor (PP i C's), 
 
FOD 4.  Acord de fiscalització prèvia limitada 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, muchas gracias. Bueno, aquí lo que traemos es un acuerdo que formaliza la actuación de Intervención, que recoge 
básicamente lo que se viene haciendo hasta ahora, que no estaba regularizado y que había que haberlo formalizado, y 
se incluye el principio de regularización previa, y que no se realizaba como tal, y de posterior revisión a posteriori de 
muestreo de la parte de nóminas, para iniciar ese proceso de regularización. Lo digo, no es más que aplicar el artículo 
219 de la Ley Reguladora de Haciendas Locales, y trasladar en acuerdo al función interventora que se estaba realizando 
prácticamente hasta ahora.” 

 
Es proposa: 
 
"1. Autoritzar la substitució de la fiscalització prèvia plena per la fiscalització prèvia limitada amb els 
requisits bàsics i addicionals que es consideren essencials, en relació als següents expedients de despesa i 
obligacions: 
 
o Els expedients d’aprovació de sous i altres percepcions del personal. 
 
o Els expedients d’aprovació i reconeixement de la quota patronal a la seguretat social, de prestacions 
socials o de concessió de bestretes al personal a càrrec de la Corporació. 
 
o Els tributs de qualsevol naturalesa així com els recàrrecs que vinguin associats al mateixos. 
 
o Les despeses consignades als capítols 3 i 9 relatives a la càrrega financera i altres despeses corresponents a 
les operacions de crèdit. 
 



 

o Les aportacionsaorganismes autònoms i empreses públiques dependents de l'Ajuntament de Palma.  
 
0 Les execucions de sentències judicials. 
 
2. Aprovar que, en la fiscalització prèvia referida als esmentats tipus d’expedients, l'òrgan interventor ha de 
comprovar que compleixen com a regla general el requisits bàsics següents: 
 
a). L'existència de crèdit pressupostari i que el proposat és l’adequat i suficient a la naturalesa de la despesa 
o obligació que es proposa contreure. 
b). Que les obligacions o despeses esgeneren per òrgan competent. 
c). En el cas dels expedients d’aprovació dels sous i altres percepcions del personal que es cobrenper 
mitjançant nòmina, es fiscalitzarà també amb caràcter previ:  
* Que la proposta de nòmines estigui signada per l’òrgan competent per a la seva formació. 
* Comprovació aritmètica de la nòmina mensual que es realitzarà efectuant el quadre total de lanòmina 
amb el que resulti del mes anterior, més la suma algebraica de les variacions incloses en la nòmina del mes 
de què es tracti. 
* L'acreditació documental per l'òrgan gestor de l’existència de variacions respecte a la nòmina . 
* Comprovació de l’adequació a la legalitat d'una mostra de les variacions proposades 
* La resta d'obligacions reflectides a la nòmina, així com els actes que les generen, s'inclouran dintre de l' 
àmbit de les actuacions pròpies del control financer permanent i es  faran com amínim amb periodicitat 
trimestral. 
* Per a la correcta fiscalització prèvia la proposta de nòmines es farà arribar com a màxim el dia 15 del mes 
en curs.  
 
3. Ordenar que les obligacions o despeses sotmeses a fiscalització o intervenció limitada prèvia, seran 
objecte d’una altra plena amb posterioritat dintre del marc de les actuacions de control financer que es 
planifiquin i incloguin en el programa de control financer anual que elaborarà la Intervenció General.  
 
4. Autoritzar que, de manera transitòria, des de dia 1 de gener i fins a l'entrada en vigor d’aquest acord, en 
el cas dels expedients d'aprovació de les nòminesdel personal, vist que aquesta despesa és una despesa de 
caràcter periòdic i còmput anual, període durant el qual es pot corregir qualsevol incidència detectada, la 
fiscalització prèvia abastarà l’existència de crèdit pressupostari i que el proposat és l'adequat i suficient a la 
naturalesa de la despesa o obligació que es proposa contreure i que les obligacions o despeses es generen 
per òrgan competent". 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 
abstencions (PP i C's) 
 
FOD 5.  Moció C's relativa a impost de turisme sostenible 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sr. Batle no vull que li sigui més patiment ja que és que està sofrint ara mateix amb el tema aquest, però ja els varem 
dir nosaltres, i ho varem fer l’any 2015 quan varem començar, abans de que redactés la Llei, nosaltres ja els parlàvem 
d’un percentatge, un percentatge que s’hagués pogut fixar i nosaltres ho fèiem mirant lo que era i lo que va esser, les 
dades que s’empraven a la primera recaptació que hi va haver de la ecotaxa, la denominada ecotaxa. En aquell 
moment ens varen dir que lo del percentatge que què on anàvem, que dèiem, i varen votar vostès en contra. Ara 
pareix, pareix que vostè deia que era una de les solucions que es podia donar respecte a donar els fons que venen 
procedents d’aquest impost del turisme sostenible. Nosaltres li volem dir que continuem, a pesar de que nosaltres fem 



 

una proposició en dos punts molt clars, i lo que li demanem és que ens posem a veure de manera conjunta, de quina 
manera podem valorar quin és el percentatge que com a ciutat li ha de correspondre a la nostra ciutat, ateses totes 
aquestes dades que es poden donar, com el producte interior brut, com la població, totes aquestes dades que els 
podrien anar veient i valorant, per veure amem si fixem nosaltres el percentatge, si no els pareixia bé el primer que 
nosaltres varem fixar, però perquè arribessin en el fons per dirigir-les a les inversions, tan necessàries que tenim a la 
nostra ciutat. I per altre part, així com es recollia que hi havia d’anar, a determinats programes, també es tingués en 
compte que després aquests fons que arribessin a l’Ajuntament de Palma, anessin amb la regulació que es faci dins els 
propis pressuposts. Que faríem amb això? Donaríem contingut a lo que són les pròpies inversions i al debat que s’ha de 
donar a dins el Ple de l’Ajuntament de Palma. Ens està passant amb els Fons de Capitalitat que arriben i ens donen al 
dictado perquè ni se reuneix el Consell de Capitalitat. Ens venen al dictado ja casi les inversions. I nosaltres pensem 
que es sostreu lo que és el propi debat que s’ha de donar a dins l’Ajuntament de Palma. Ara succeirà igualment amb 
aquest, no arribem a acord. D’aquí a sis mesos en tornarem a parlar. Avui sortia la presidenta, que s’ha transformat, 
s’ha transformat en la rectora de les inversions de l’Ajuntament de Palma. Ella determina quan han de venir els Fons 
de Capitalitat, determina si ens ha de donar imposts o no ens ho ha de donar, i nosaltres estam per mirar-lo a vostè Sr. 
Batle. L’estam mirant perquè vostè se’ns ha transformat en un delegat de la Sra. Armengol. I nosaltres volem que faci 
de Batle, nosaltres volem recolzar la seva feina de Batle, però clar l’hem de fer, i l’hem de fer reclamant aquest fons, 
perquè llavors resulta que ens anem a fer el Ple i en el Ple no tenim per veure ni per discutir, quines seran les 
inversions. Nosaltres hi volem participar, vostès després amb la seva majoria o no majoria, decidiran on volen i que 
volen, però on facin a dins el Ple, ho facin amb transparència, amb llum, que tot ho vegem nosaltres, que puguem 
veure amem on se’n van els projectes, que se raonin les coses perquè es fan. Perquè ara resulta que la major part del 
tema de les inversions, que es fa dins aquest Ajuntament, succeeix que no se fan. I per tant nosaltres a dins aquesta, a 
dins aquesta proposició que li fem, lo que volem és que vegi que nosaltres tornem a oferir la nostra mà, perquè surtin 
acords del Ple de l’Ajuntament de Palma, perquè puguin anar amb els acords de Ple i dir no mireu, això són els 
projectes que hem discutit nosaltres, els hem aprovat o no els hem aprovat, però això són els projectes, i aquestes són 
les coses que volem fer. I ho veuran vostès, aquí compten i saben com surten les votacions, però al menys els haurem 
discutit aquí dedins, perquè sinó ens quedem buits de contingut en el tema de les inversions, a dins aquest 
Ajuntament, i això és lo que no volem fer, i no volem fer. I jo lo que li demanaria és que reclami vostè el pes que té un 
Ajuntament com Palma, a dins la illa de Mallorca, perquè puguem veure amem de quina manera no ens toregen, i ens 
comencen a dir, i ara ens posposen a que esperem sis mesos més ara hem d’esperar, ara haurem d’esperar sis mesos 
més a que la Sra. Batlessa per delegació, ens digui on hem de fer les inversions, o si ens donarà els doblers o no dels 
programes que nosaltres li hem enviat. No ho podem entendre nosaltres en això. Nosaltres creiem que sí. Nosaltres 
tenim dret en això, i si ara vostè veu a la fi que hauria d’esser un percentatge lo que tinguéssim, ja que no recaptem 
nosaltres el impost, hauria d’esser un percentatge adequat a les qüestions que determinem, es poden anar veient, 
podem anar veient quines qüestions són les que ens han de determinar quin és el percentatge que hem de reclamar, 
pues miri, estam disposts a posar-nos-hi. Gràcies.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Tant a la Comissió que hi va haver dilluns passat com en el Plenari que hi va haver ahir, es va defensar la postura de 
Palma, es va defensar que Palma havia de tenir projectes, i es va defensar amb força, amb contundència i amb 
arguments. Es va defensar que Palma és la principal entrada del turisme a les Illes Balears, que dels 15 milions de 
turistes que han rebut Palma en el 2015, més de 11 han entrat a través de Palma. Es va defensar que dels 230 
projectes que s’havien presentat, només dos que havia presentat Palma, havien complit el tràmit d’haver passat una 
consulta ciutadana, i tampoc s’havien acceptat. Vull dir, i es va defensar la singularitat de Palma, i el pes de Palma, per 
desestacionalitzar el turisme a les Illes Balears i crear feina en el hivern. Per tant, tot lo que ha estat en la nostra mà, 
que va començar per lluitar un lloc a dins la Comissió, per tenir veu pròpia i poder presentar projectes en primera 
persona, s’ha fet. I de fet allà estam, i allà hem pogut exposar els nostres motius, i queixar-nos de que Palma no hagi 
estat present en aquest primer repartiment. Varem votar abstenció, perquè lo que sí que tenim clar, és que també 
recolzem el impost. I recordar-los que si en el 2012 aquest impost no s’hagués derogat per part del Partit Popular, 
s’haurien recaptat 1.000 milions d’euros, i segurament Palma n’hauria rebut. Per tant, els asseguro que estam esgotant 
totes les vies de reclamació i de pressió, i que estam posant el nom de Palma ben alt en els fors en els que tenim veu i 
en els que tenim vot, i ho seguirem fent, defensant la posició de Palma. Gràcies.” 
 



 

Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La verdad es que el negocio que ha hecho el Govern con el tema de la ecotasa es perfecto. Se 
inventa un impuesto, se lo recaudan los hoteleros, los ayuntamientos ni se les escucha, y se gastan el dinero en lo que 
les ha dado la gana. La verdad es que tampoco nos podemos quejar tanto, porque en realidad sí que se invierte en 
Palma, 70.000 euros en Cabrera. No está mal. De 30 millones de euros 70.000 euros en Cabrera, es un 0.2%.Yo les 
quiero recordar que hace un año, hace un año, nosotros ya avisamos de esto. Y en el debate que tuvimos en el 
Parlamento, precisamente con el vicepresidente, ya le hicimos saber que se estaba otra vez ninguneando a Palma. 
Nosotros de hecho aquí Sra. Adrover, presentamos una propuesta en el Ayuntamiento, que ustedes rechazaron, en el 
cual nosotros pedíamos que como mínimo un 10% de la recaudación fuera en inversiones en Palma. Y no estábamos 
pidiendo nada que no nos correspondiera, porque de hecho si hacemos bien los números, y ya lo explicamos en su 
momento, a Palma le corresponderían en torno al 15%. Ustedes contestaron que no, porque sería injusto que los 
ciudadanos de Palma, tuvieran tan poca cantidad, y nosotros dijimos bueno pues vamos a subir la cantidad, no será 
por nosotros. Pero la realidad es que no se tomó absolutamente ninguna decisión. No deja de ser sorprendente, que 
en la Comisión de impulso al turismo sostenible, tengan más representación los sindicatos que los ayuntamientos, que 
es algo que es inaudito. Está muy bien que los sindicatos tengan representación, pero Comisiones Obreras y UGT 
tienen 6 representantes, mientras que el Ayuntamiento de Palma tiene 1, y la FELIB que son todos los municipios de las 
islas, tienen 2. GOB y Amics de la Terra, tienen más representación que el Ayuntamiento de Palma, y esto ya no es una 
cuestión, al final la posición mala se la han dejado ustedes. Yo me sabe mal Sr. Alcalde, pero es evidente que Armengol 
no le quiere de candidato, porque a poco que le hubiera querido, le hubiera dado algo. Y esto, como dice el Sr. Bauzá, 
ya no es una cuestión hacía usted o hacía el Equipo de Gobierno, es una cuestión hacía la ciudad de Palma. Porque 
mire, si no hubiéramos presentado proyectos en temas hídricos, pues todavía, a lo mejor tendríamos algo de 
justificación, porque la Comisión de impulso de turismo sostenible dijo que se iba a invertir fundamentalmente en 
temas de agua. Pero es que tenemos proyectos de agua muy importantes, ustedes lo saben, en Playa de Palma. Sr. 
Noguera, tenemos el proyecto del CAZ, es verdad que es un proyecto muy importante que no se puede asumir de un 
golpe, es cierto, pero oiga, algo, Playa de Palma, es el principal destino turístico de las islas de Mallorca, Menorca, Ibiza 
y Formentera, el principal. También es cierto que podríamos decir, bueno pues que nos pague una parte Madrid, de 
acuerdo, completamente de acuerdo, pero lo que no es normal es que no se haya decidido a dar ni un solo proyecto a 
Palma. Y es evidente que ustedes lo saben, a mí no me gustaría estar en la posición suya, porque es una situación muy 
incómoda, tener que ir a una Comisión de este tipo, y tener que abstenerse, y entiendo la abstención, porque es 
verdad que el resto de proyectos, es que merecen ser invertidos. Pero es que ya lo avisamos en su momento, si se 
quiere de verdad que la ecotasa sirva para algo, la gente tiene que asumir que si el dinero, los perjuicios los está 
generando, los está asumiendo el municipio, también tenga un poder de decisión respecto a las inversiones. Porque de 
momento los problemas los tienen los municipios, y no solo el caso de Palma. Por tanto, nosotros vamos a dar apoyo a 
la propuesta de Ciudadanos, y en cualquier caso de cara al año que viene, ya son ustedes mismos conscientes que algo 
se tendrá que hacer para resolver este problema, porque desde luego el ninguneo que ha habido con todos los 
municipios y con Palma en particular, es absolutamente escandaloso. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, només un aclariment, i perquè tinguin la informació correcte. És a dir, no només són dos projectes.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“No, jo al marge de les exposicions de motius, que ja sap vostè com han anades, jo lo que els diria és que els dos punts 
que nosaltres hem posat a la proposició, són dos punts perfectament assumibles, són dos punts que lo que hem volgut 
és cercar l’acord del Ple, perquè vegin vostès d’acord amb lo que vostè està dient ara, que parla del percentatge, anem 
a seure’ns i anem a veure a damunt que, i que determinem per reclamar el percentatge, i a damunt els projectes que 
hi ha que venen determinats, i venen enumerats a la segona part de la proposició, crec que és perfectament assumible 
i jo els dic, si això és perfectament assumible, si la recolza el Partit Popular i nosaltres l’hem formulada, vostès la 
recolzen, sortiríem amb un acord unànime de Ple, que seria lo que és el text de la pròpia proposició. És a dir, anar a 
demanar lo que el Batle ha demanat davant tots els mitjans de comunicació, que s’apliqui un percentatge i que es 
destini en els projectes que venien determinats per Llei. Res més gràcies.” 



 

 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Com he dit abans, per tenir la informació correcte dels projectes que s’executaran que ha presentat el Consell, que 
han presentat els Consells i que han presentat el Govern, n’hi ha 5 que estan territorialitzats a Palma, n’hi ha dos que 
són a Cabrera, n’hi ha un altre que és un bypass de la Marineta Extremera. N’hi ha un altre que és la nova seu de 
l’Orquestra Simfònica a les Illes Balears. I n’hi ha un altre que és la creació d’un nou centre de formació professional, 
de la formació nàutica, que també està territorialitzat a Palma. No repetiré un altre vegada els arguments, els 
arguments està clar que no estam d’acord amb el repartiment que està fet, que s’ha fet. Està clar que no estam 
d’acord en que Palma hagi quedat fora del repartiment dels primers 30 milions. I així ho hem fet constar en les vies de 
protesta i de reclamació que tenim. Ara mateix lo que no deixem és de fer feina, i estam fent front comú amb la resta 
de municipis, amb la FELIB que també han quedat tots exclosos dels projectes que han presentat. Lo que hem fet 
també ha estat entrar una sol·licitud d’informació en el Govern perquè ens indiquin exactament que s’ha recaptat, on 
s’ha recaptat, en quines dades s’ha recaptat menys, per tenir la informació. Ja ens avancen que fins ben entrat el 2007, 
fins d’aquí a un parell de mesos, encara no tindran tancada la recaptació de tot el 2016. Entre altres coses perquè 
l’habitatge, el lloguer vacacional té de temps fins en el mes de febrer, per fer la seva aportació al impost. Per això 
encara no tenen totes les dades. Però sí que amb les que tinguem que ens doni el Govern, que siguin dades fefaents, 
farem feina per reclamar el percentatge que li correspon a Palma.” 

 
Es proposa: 
 
 "El Pleno del Ayuntamiento de Palma solicita al Govern de les Illes Balears, que sobre  la recaudación del 
Impuesto del turismo sostenible se incluya: 
a) Que el Ayuntamiento de Palma tenga un porcentaje sobre la recaudación de dicho impuesto fijado en un 
estudio donde deberán tenerse en cuenta variables, tales como población sostenida, PIB del propio 
municipio, etc. Que podrían servir como ejemplos sin excluir otras para el cálculo de lo que en base a lo 
determinado en la propia Ley deba ser destinado a los proyectos.   
b) Proyectos que, por otra parte, deberán fijarse por el conjunto de fuerzas políticas presentes enel 
consistorio, determinando las inversiones que deban llevarse a cabo en nuestro municipio., dando así la 
autonomía, participación y transparencia que deben regir las actuaciones del consistorio." 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, el punt 1 aprovat per unanimitat i el punt 2, rebutjat per 16 
vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS i SOM) i 13 vots a favor (PP i C's) 
 
FOD 6.  Declaració Institucional relativa al corredor de migració de cetacis demarcació marina 
LLevantinoBalear 
 
Es proposa: 
 
"1.Valora positivament el compromís oficial realitzat el 2016 per part del Ministeri d’Agricultura, Pesca, 
Alimentació i Medi Ambient davant el Conveni de Barcelona per a declarar com a Zona Especialment 
Protegida d’Importància per a la Mediterrània (ZEPIM) el ja esmentat Corredor de Migració de Cetacis de 
l’àrea marina localitzada entre les costes de les Illes Balears, Catalunya i la Comunitat Valenciana. 
 
2.Instar el Ministeri d’Agricultura, Pesca, Alimentació i Medi Ambient, en conseqüència amb la seva actuació 
indicada al punt anterior, i amb l’objecte de garantir la conservació dels valors naturals d’aquest Corredor de 
Migració de Cetacis que es va a declarar ZEPIM sota el Conveni de Barcelona, a aprovar, de forma 
immediata, una ordre ministerial que li doni suport normatiu i que estableixi, entre d’altres, un rigorós règim 
de protecció preventiva, adoptant-hi mesures estrictes de gestió de les activitats productores de renous 



 

submarins a la zona; aquestes mesures es mantindran en vigor fins a l’aprovació del corresponent pla o 
instrument de gestió de la ZEPIM. 
 
3. Insta el Govern d’Espanya a aprovar i aplicar una moratòria d’efecte immediat a la presentació de les 
noves sol·licituds de permisos d’investigació, exploració i explotació d’hidrocarburs, com també de projectes 
d’exploració d’hidrocarburs a la Mediterrània espanyola.   
 
4. Insta el Govern d’Espanyaa la finalització i l’arxiu definitiu dels expedients en tramitació relatius a 
permisos d’investigació d’hidrocarburs idelsprojectes d’exploració existents a la Mediterrània espanyola. 
 
5. Sol.licita al Govern d’Espanya l’adopció d’un pla de reducció dels nivells de contaminació acústica 
submarina a les aigües jurisdiccionals sota control espanyol a la Mediterrània i establir un registre de dades 
transparent sobre les fonts de renou antropogènic en aquesta mar, el qual és, a la vegada, part del 
Plad’acció actual de la Directiva marc sobre l’estratègia marina de la Unió Europea. 
 
6. Es farà constar l'aprovació d'aquesta Declaració institucional al Ministeri d’Agricultura, Pesca, Alimentació 
i Medi Ambient (MAPAMA); a la Direcció General de Sostenibilitat de la Costa i de la Mardel MAPAMA; al 
Ministeri d’Energia, Turisme i Agenda Digital; al Govern de les Illes Balears, alsconsells insulars de lesIlles 
Balears, a la FELIB, a la Comissió Europea, al Conveni de Barcelona, al ACCOBAMS i a l’Aliança Mar Blava" 
 
Prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, aprovat per unanimitat 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc 
aquesta acta. 
 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
 


